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روز گذشته در حالي بودجه س��ال 1398 از سوي رييس 
قوه مجريه به نماين��دگان مجلس تحويل داده ش��د كه 
بي شك اهميت اين لايحه بيشتر از لوايح مشابهي است 
كه در سال هاي گذشته از س��وي دولت به مجلس رفته 
است. نقطه عطف بودجه سال 98 نه ارقام و اعداد منتشر 
ش��ده در بودجه و جداول مختلف بلكه جهت گيري كلي 
آن بر مبناي واگذاري بنگاه ها و اقتصاد به بخش خصوصي 
اس��ت. اين را مي توان جان كلام گفته هاي روز گذش��ته 
رييس جمهوري در صحن علني مجلس نيز قلمداد كرد. 
به همين دليل چنانچه پس از گذش��ت دوازده س��ال از 
ابلاغ سياست هاي اصل 44 دولت اقدام به اجرايي كردن 
اين قانون كند، س��ال آينده، سالي مهم از جهت تحولات 
اساسي در اقتصاد كش��ور خواهد بود. لايحه بودجه سال 
1398 حداق��ل بر مبن��اي اظهارات حس��ن روحاني در 
مجلس انجام داد حاوي دو سه نكته بسيار مهم است. هر 
چند به عنوان مقدمه مي توانيم به بررسي عدد 152 هزار 
ميليارد تومان ماليات و سود بازرگاني يا درآمد 142 هزار 
ميليارد توماني نفت نيز بپردازيم ولي اين ارقام مانند روال 
گذشته محاس��به ش��دند با يك درصد افزايشي معقول. 
چارچوب بودجه از جمل��ه اينكه پروژه ه��اي نيمه كاره 
به اتمام برس��د يا دو هزار بنگاه اقتصادي بازسازي شود، 
صحبت هايي مانند گذشته اس��ت و نمي تواند به عنوان 
مبناي تحليلي مورد بحث قرار گيرند. نكته حايز اهميت 
آن جايي است كه گفته شد دولت گران اداراه مي شود؛ اين 
يك نكته حايز اهميت در سخنراني رييس جمهوري بود. 
اينكه وي بيان كند هزينه يك دانش آموز در مدارس دولتي 
بطور ميانگين در كل ايران چه��ار برابر يك دانش آموز در 
مدارس غيردولتي اس��ت، مي توان��د مبناي تحليل هاي 
واقعي براي اداره كشور باش��د. چنانچه مردم و مسوولان 
كش��ور، به ويژه عالي ترين مقام كش��ور پس از رهبري به 
اين باور رسيده باشد كه كارها و خدمات دولت چهار برابر 
گران تر از بخش خصوصي است قطعا ديدگاهي براي يك 
تحول بزرگ در اداره كش��ور باش��د. رييس جمهوري در 
بخش��ي از صحبت هاي خود گفتند از ح��دود 110 هزار 
ميليارد تومان بخش رفاهي كشور حدود 80 هزار ميليارد 
تومان كمك ب��ه صندوق هاي بازنشس��تگي مي ش��ود 

و قطعا با توجه به اينكه هر س��ال در قياس با گذشته بين 
10 تا 20 درصد حقوق بازنشس��تگان افزايش مي يابد از 
هم اكنون مي توان گفت 80 هزار ميليارد تومان در س��ال 
99 به حدود 100 هزار ميليارد تومان خواهد بود. اين اعداد 
بيانگر آن است كه منابع دولت در سال هاي نه چندان دور 
يا بايد صرف كمك به صندوق ها ش��ود يا بخش يارانه ها، 
سلامت، آموزش و مابقي فعاليت هاي جاري شود. آن چه 
روحاني در صحن علني بيان كرد تكليفي است بر عهده 
وزارت كار كه تمام بنگاه هاي اقتصادي شس��تا را واگذار 
كند. گرچه اين قانون در سال 85 بر مبناي اصل 44 قانون 
اساسي توسط رهبري تفسير و ابلاغ شد و هنوز بعد از 12 
سال عملي نشده، اگر دولت همين كار را در سال آينده اجرا 
كند دو اتفاق بزرگ مي افتد. از يك سو كمك به صندوق ها 
كمتر خواهد ش��د چون واگذاري آنها مي تواند يك منبع 
درآمد دايمي با س��رمايه گذاري دايمي در بازار س��رمايه 
ايجاد كند و از طرف ديگر نيز واگذاري شركت ها به بخش 
خصوصي واقعي حتما مي تواند منشأ يك تحول بزرگ در 
اقتصاد ايران شود. از اين راه سهم مردم در اقتصاد افزايش 
مي يابد و اگر امروز اقتصاد ايران به جاي دولتي بودن، سهم 
بيشتري به بخش خصوصي داده بود حتما ما محدوديت و 
هزينه هاي كمتري از محل تحريم ها را تحمل مي كرديم. 
آسيب پذيري اقتصاد ايران نه به دليل نفتي بودن يا عدم 
كسب ماليات كافي بلكه ناشي از نبودن اقتصاد در دست 
مردم اس��ت. اگر اقتصاد در دس��ت مردم بود كارايي بالا 
مي رفت و متغيرهاي مهم اقتصاد مانند رش��د اقتصاد و 
نقدينگي بهبود مي يافت. اين مهم ترين نكته اي است كه در 
صحبت هاي رييس جمهوري و جهت گيري بودجه ديده 
مي شود. از سوي ديگر حذف يارانه ها از طريق استانداري ها 
از آنجايي كه مسوولان به راحتي مي توانند پر درآمدها را از 
كم درآمدها تشخيص مي دهند اجرايي تر است ولي نوعي 
انتقال تنش از سطح ملي به سطح محلي باشد لذا راهكاري 
سخت اس��ت. گرچه محل صرفه جويي و عدم پرداخت 
يارانه ها را مي توان به وضوح صرف يك پ��روژه مورد نياز 
مردم شود تا آنها ببينند اگر يارانه نمي گيرند اما اين منابع 
صرف يك كار عمراني مهم شده است. اين امر مي تواند به 
شكلي ملموس عملي شود ولي به نظر مي رسد اين كار به 
راحتي قابل تفكيك نيست به همين دليل نياز به بررسي 

همه جانبه تري دارد.

معاون ايرانيان و امور مجلس وزير امور خارجه با بيان 
اينكه ايران و گرجس��تان لغو رواديد نكرده اند، گفت: 
نوع  اقامت، خريد اموال توسط ايرانيان منجر به نقض 
قوانين داخلي گرجستان شده است. به گزارش خانه 
ملت، حسين پناهي آذر درخصوص اتفاقات اخير براي 
ايرانيان در گرجستان اظهار داشت: تركيبي از مسائل 
مختلف منجر به اتفاقات اخير بين ايران و گرجستان 
ش��ده اس��ت. معاون ايرانيان و امور مجلس وزير امور 
خارجه با بيان اينكه به دنبال اتفاق��ات اخيري كه در 
گرجستان رخ داده يك خانم ايراني از فرودگاه ديپورت 
شد، به استانبول رفته و از آنجا به تهران برگشت كه از 
نحوه برخورد گرجستاني ها شكايت داشت، بيان كرد: 
سفير ايران در گرجستان به اين موضوع اعتراض كرد 
و سفير گرجس��تان نيز در ايران احضار، و به وي تذكر 
داده ش��د. وي افزود: مديركل كنسولي وزارت خارجه 
به گرجستان سفر كرده تا موضوع را پيگيري كند و از 
فرودگاه بازديد به عمل آورد، همچنين فرستاده ايران 
با مس��وولان گرجي صحبت كرده تا گزارش��ي تهيه 
شود، در نهايت بايد مشخص شود كه بطور كامل چه 
اتفاقاتي رخ داده است. پناهي آذر با بيان اينكه مسائل 
مختلفي اكنون مطرح است كه منجر به حادث شدن 
اين اتفاق شده است، ادامه داد: گرجستان كشوري با 
جمعيتي 3 و نيم ميليون نفري اس��ت كه در پذيرش 
اتباع خارجي محدودي��ت دارد، يك��ي از عوامل بروز 
اين اتفاقات اين است كه گرجس��تان از افزايش تعداد 
بالاي ايرانيان حاضر در اين كش��ور نگران شده است. 
معاون ايرانيان و امور مجلس وزير امور خارجه گفت: 
جمهوري اسلامي ايران و دولت از حقوق ايرانيان حاضر 
در گرجس��تان دفاع مي كنند. وي با بيان اينكه نحوه 
برخورد مسوولان گرجي، بررس��ي اموالي كه ايرانيان 
در گرجستان خريداري كرده اند، نوع اقامت ايرانيان و 
مشكلاتي كه در زمينه خريد املاك براي آنها رخ داده را 
بررسي مي كنيم، افزود: از سوي ديگر بايد توجه داشت 
كه قوانين و مقررات گرجس��تان نيز بايد رعايت شود. 
پناهي آذر با بيان اينكه مس��وولان گرجي و سفير اين 
كش��ور در ايران يكي از مواردي را كه مورد اشاره قرار 

مي دهند اين است كه ورود مكرر ايرانيان به گرجستان 
طبق قانون انجام نمي ش��ود، اظهار داشت: مديركل 
كنسولي وزارت خارجه به گرجستان سفر كرده تا اين 
موارد را بررس��ي كند. معاون ايراني��ان و امور مجلس 
وزير امور خارجه با بيان اينكه ويزاهاي صادر ش��ده در 
فرودگاه گرجستان توريستي است، اظهارداشت: يكي 
از دلايلي كه مسوولان گرجي و سفيرش��ان در ايران 
مطرح كرده، اين است كه ايرانيان با ويزاي توريستي 
وارد گرجستان مي ش��وند و سپس فرزندش��ان را در 
دانشگاه هاي گرجستان ثبت نام مي كنند يا املاكي را 
در آن كشور خريداري مي كنند، در حالي كه با ويزاي 
توريس��تي نبايد چنين اقداماتي را انج��ام داد؛ ويزاي 
توريستي صرفا براي س��فر كوتاه مدت به گرجستان 
اس��ت. وي با بي��ان اينكه در تمام س��طوح ب��ه رفتار 
گرجي ها اعتراض كرده ايم، ادامه داد: سفير گرجستان 
در ايران را احضار كرده ايم و مديركل كنسولي وزارت 
خارجه نيز در س��فر خود به نحوه برخورد مس��وولان 
گرجس��تاني با ايرانيان اعتراض كرده اس��ت. معاون 
ايرانيان و امور مجل��س وزير امور خارج��ه بيان كرد: 
بيشتر بحث گرجستاني ها در اين خصوص است كه 
مقررات كشورشان رعايت نشده است، يك بحث ديگر 
مسوولان گرجي در خصوص مواد مخدر است كه قرار 
است فرس��تاده وزارت خارجه اين موضوع را بررسي 
كند. وي با بيان اينكه بايد اطلاعات دقيق تري داشته 
باشيم و هشدارهاي مس��افرتي را به مسافران بدهيم، 
افزود: مردم بايد از قوانين و مقررات كشورهاي همسايه 
مطلع شوند، درخصوص تركمنستان نيز همين مشكل 
را داريم، براي مثال قرص هايي كه در ايران عادي است، 
در تركمنستان به عنوان مواد مخدر محسوب مي شود 
و اگر فردي چنين دارويي داش��ته باش��د، بازداش��ت 
و زنداني مي ش��ود. پناه��ي آذر با بيان اينك��ه ايران و 
گرجستان لغو رواديد نكرده اند، گفت: لغو رواديد يك 
طرفه است؛ يعني براساس توافقي كه چند سال پيش 
با گرجستان امضا شده، اين كشور در فرودگاه ويزايي 
45 روزه را صادر مي كند كه ايرانيان مي توانند وارد اين 

كشور شوند. 

خريد اموال توسط ايرانيان منجر به نقض قوانين 
داخلي گرجستان شد

بودجه اي كه مي تواند مبناي تحولات اساسي باشد
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

بودجه اي كه مي تواند 
مبناي تحولات اساسي باشد

روز گذش��ته در حال��ي 
س��ال 1398  بودج��ه 
از س��وي ريي��س ق��وه 
نمايندگان  ب��ه  مجريه 
مجل��س تحوي��ل داده 
شد كه بي شك اهميت 
اي��ن لايح��ه بيش��تر از 
لوايح مش��ابهي اس��ت 
كه در سال هاي گذش��ته از سوي دولت به مجلس 
رفته است. نقطه عطف بودجه س��ال 98 نه ارقام و 
اعداد منتشر شده در بودجه و جداول مختلف بلكه 
جهت گيري كلي آن بر مبناي واگ��ذاري بنگاه ها 
و اقتصاد به بخش خصوصي اس��ت. اين را مي توان 
جان كلام گفته هاي روز گذشته رييس جمهوري 
در صحن علني مجلس نيز قلمداد كرد. به همين 
دليل چنانچه پس از گذش��ت دوازده سال از ابلاغ 
سياست هاي اصل 44 دولت اقدام به اجرايي كردن...

هادي حق شناس
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راه و شهرسازي

خيز شهرداري براي آغاز 
LEZ فاز سوم طرح

 آغاز فاز س��وم طرح كاهش در آينده نزديك و 
افتتاح 9 كيلومتر از خط ۶ مترو تهران تا پايان 
امسال دو خبري بود كه شهردار تهران و ديگر 
مديران شهري روز گذشته در مراسم بازديد از 
ايستگاه متروي دولت آباد و افتتاح مركز معاينه 
فني ش��هداي زمان آباد عن��وان كردند، به اين 
ترتيب به نظر مي رسد، كه كاهش آلودگي هوا 
و روش هاي گوناگون دستيابي به اين هدف، در 

كانون توجه شهرداري تهران قرار گرفته است.

انرژي

3 سناريوي قيمت نفت خام 
براي بودجه

 نادي صبوري |
بودجه سال 98 در خصوص فروش نفت سال بعد 
و قيمتي از نفت خام كه براي ايران مناسب تر است 
چه مي گويد؟ »تعادل« در گزارش پيش رو با استناد 
به اعداد بودجه و چند برآورد بانك هاي بين المللي از 
بهاي نفت خام در سال آينده، سناريوهاي مختلفي 
كه طي آن ايران در سال آينده درآمد كافي از فروش 
نفت خواهد داشت را بررسي كرده است.  به گزارش 
»تعادل« در لايحه بودجه س��ال آين��ده كه ديروز 
توسط حسن روحاني رييس جمهوري به مجلس 
برده شد عنوان شده است كه چنانچه منابع دولت 
از محل صادرات نفت خام، ميعانات گازي و خالص 
ص��ادرات گاز و فرآورده هاي نفتي در س��ال آينده 
كمتر از 142 هزار ميليارد تومان به دولت اجازه داده 
مي شود از محل پنجاه درصد منابع حساب ذخيره 
ارزي با لحاظ كردن س��هم 50 درصدي صندوق 

توسعه، مابه التفاوت را جبران كند. 
7

رييس جمهور هنگام ارايه لايحه بودجه ۹۸ به مجلس مطرح كرد

 »تعادل« از شاخص هاي لايحه بودجه سال آينده گزارش مي دهد

۴ دليل شكل گيري 
التهاب اقتصادي 

بودجه 98 بانگاه به تحريم 

ارز

مدي��ركل اداره صادرات بان��ك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران گفت: اين بانك، صرافي هاي معتبر 
در عراق و افغانس��تان را معرفي و به ش��ركت هاي 
متقاضي براي رفع مشكلات آنها، توصيه هاي فني 
ارايه مي كند. يازدهمين نشست كميته كارشناسي 
ش��وراي عالي صادرات غيرنفتي با موضوع »روند 
صدور بخش��نامه هاي اخير درباره بازگش��ت ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي كش��ور« با 
حضور نماين��دگان دس��تگاه هاي دولتي و بخش 
خصوصي برگزار شد. به نوش��ته تارنماي سازمان 
توسعه تجارت ايران، صمد كريمي در اين نشست 
اعلام كرد: صرافي هاي بانك هاي رف��اه كارگران، 
تجارت، سامان، ملت، س��په، خاورميانه و صادرات 
تحت نظارت بان��ك مرك��زي، ارز صادركنندگان 
عمده را مي گيرند و به ديگ��ر صرافي ها اختصاص 
مي دهند. همچنين خريد اس��كناس توسط 25 
صرافي بانكي انجام مي شود.  وي از بررسي موضوع 
تغيير نحوه بازگرداندن ارز توسط صادركنندگان 
ب��زرگ خب��ر داد و اضاف��ه ك��رد: صادركنندگان 
مي توانند با مراجعه به اداره صادرات بانك مركزي، 
مش��كلات نقل و انتقال پول را بيان كنند تا به آنها 
راهكارهاي��ي معرفي ش��ود. بجز پتروش��يمي ها، 
محدوديتي ب��راي قيمت ه��اي پيش��نهادي در 
نيما اعم��ال نش��ده اس��ت . كريمي تاكي��د كرد 
»سياست هاي ارزي، ناظر بر استقلال 100درصدي 
بانك مركزي نيس��ت« و افزود: در ش��رايط كلان 
اقتصادي با نظر س��ران س��ه قوه و پيشنهادهاي 
دستگاه ها ملاحظاتي براي اداره كشور لحاظ شده 
اس��ت. وي تعيين تكليف درباره ايف��اي تعهدات 
ارزي صادركنن��دگان را از وظاي��ف بانك مركزي 
اعلام كرد و گفت: به جز پتروشيمي ها، هيچگونه 
محدوديتي براي قيمت هاي پيشنهادي در سامانه 
نيما اعمال نشده است. به گفته كريمي، از مجموع 
صادركنندگان كش��ور فق��ط 297 صادركننده، 
بيشتر از 10 ميليون يورو صادرات دارند و گروه هاي 
طبقات پايين تر مي توانند بر اساس دستورالعمل 
نس��بت به بازگرداندن ارز اقدام كنن��د. وي اضافه 
كرد: بانك مركزي نشست هايي با صادركنندگان 
برگزار كرده اس��ت و بر اس��اس اس��ناد و مدارك، 
در زمينه ايفاي تعهداتش��ان به ص��ورت تعاملي 
رسيدگي مي كند. در اين نشست، نمايندگان بخش 
خصوصي و تش��كل ها به بيان مشكلات و مسائل 
خود درباره استفاده از كارت هاي بازرگاني يك بار 
مصرف براي معافيت از بازگشت ارز، گراني نرخ ارز 
در نيما نسبت به بازار آزاد، ناتواني صادركنندگان 
واقعي و معتبر ب��راي رقاب��ت در بازار به واس��طه 
مشكلات ايجاد شده، نارس��ايي هاي سامانه سنا، 
مغايرت قيمت خريد مواد اوليه در داخل كشور با 

نرخ بازگرداندن ارز در سامانه نيما پرداختند.

 صرافي هاي معتبر در عراق 
و افغانستان معرفي مي شوند

يارانه

احمد ميدري، معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي درباره آخرين وضعيت اعطاي 
سبد حمايتي به اقش��ار مختلف گفت: آيين نامه 
مصوب دولت، س��بد حمايتي را براي چهار گروه 
در نظر گرفته بود كه گروه اول افراد تحت پوشش 
كميته امداد و س��اير نهاده��اي حمايتي بودند 
كه 20 آبان ماه س��بد حمايتي به آنه��ا پرداخت 
ش��د. او در گفت وگو با فارس ادامه داد: گروه دوم 
تمام بازنشستگان كشور هستند كه تعداد آنها 4 
ميليون و 800 هزار نفر بوده كه تاكنون 50 درصد 
آنها بسته حمايتي را دريافت كرده اند . تاكنون 75 
درصد بودجه براي بازنشستگان تامين اجتماعي 
دريافت ش��ده اس��ت، پ��س از تامي��ن كامل به 
بازنشستگان پرداخت مي شود و پس از اينكه سبد 
حمايتي به اين گروه تعلق گرفت نوبت به كارگران 

بيمه شده تامين اجتماعي مي رسد.
ميدري با اشاره به اينكه تاكنون 75 درصد بودجه 
براي بازنشستگان تامين اجتماعي دريافت شده 
اس��ت گفت: پس از تامين كامل به بازنشستگان 
پرداخت مي شود و پس از اينكه سبد حمايتي به 
اين گروه تعلق گرفت نوبت به كارگران بيمه شده 
تامين اجتماعي مي رس��د. وي درب��اره جزييات 
اين بخش گف��ت: بعد از آنك��ه 25 درصد بودجه 
باقيمانده مربوط به بازنشس��تگان از سوي دولت 
تخصيص يابد و همه بازنشستگان بسته حمايتي 
را دريافت كنند، به كارگران��ي كه در يك خانواده 
هستند حتي يك عضو از آنها بس��ته حمايتي را 
دريافت نكرده، آن را دريافت خواهند كرد. معاون 
وزير كار در پاس��خ به اينكه آيا س��بد حمايتي با 
توجه به درآمد خانوار به كارگران تعلق مي گيرد 
يا صرفاً درآمد سرپرس��ت خان��وار ملاك خواهد 
بود: درباره كارگران صرفاً احكام خود كارگران مد 
نظر قرار مي گيرد. ميدري تاكيد كرد: مبنا در اين 
زمينه بيمه پردازي كارگران است؛ مثلا كارگري 
حقوقش به س��ازمان تامين اجتماعي 4 ميليون 
تومان اعلام ش��ده، همين رقم براي��ش مبنا قرار 
مي گيرد و با توجه به پيش ش��رط دريافت بسته 
حمايتي كه به اف��رادي با درآمد زي��ر 3 ميليون 
تومان تعلق مي گيرد ديگر رقمي در يافت نخواهد 
كرد. وي در پاسخ به اينكه آيا درباره واحد خانوار، 
ملاك بانك اطلاعاتي هدفمندي يارانه ها خواهد 
بود يا صرفا بيمه شده در نظر گرفته مي شود گفت: 
در اينجا مبناي خانواده همان چيزي است كه در 
سازمان هدفمندي اعلام شده است يعني امكان 
دارد فردي در س��ازمان تامين اجتماعي مادرش 
را تحت پوش��ش قرار داده باش��ند اما در سازمان 
هدفمندي ج��زو خانواده او به حس��اب نمي آيد، 
مبناي ما براي خانوار س��ازمان تامين اجتماعي 

نيست بلكه سازمان هدفمند است.

 جزييات پرداخت
 سبد حمايتي به كارگران

جهان

2019 سال »فقرا  «  است
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هيات دولت در پيامي، ضمن تس��ليت به مناس��بت 
ارتحال رييس فقيد مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
حضرت آيت الله شاهرودي، روز چهارشنبه پنجم دي 

ماه را در سراسر كشور عزاي عمومي اعلام كرد.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، در متن پيام هيات 
دولت آمده است: هيات دولت جمهوري اسلامي ايران، 
ارتحال فقيه عاليقدر، عالم مجاه��د حضرت آيت الله 
سيد محمود هاشمي شاهرودي رييس مجمع تشخيص 

مصلحت نظام را به مقام معظم رهبري، مراجع عظام، 
حوزه هاي علميه و ملت شريف و عزيز ايران اسلامي و 
بيت مكرم ايشان تسليت مي گويد و به همين مناسبت 
روز چهارش��نبه پنجم دي ماه را در سراس��ر كش��ور 
عزاي عموم��ي اعلام مي نمايد. آيت الله س��يد محمود 
هاشمي شاهرودي رييس مجمع تشخيص مصلحت 
نظام دو شنبه ش��ب پس از مدت ها تحمل بيماري در 

سن 70 سالگي دارفاني را وداع گفت. 

دولت روز چهارشنبه را عزاي عمومي اعلام كرد

خبر

رييس ستادكل نيروهاي مسلح گفت: ظرفيت هاي 
ژئوپوليتيك��ي و ژئواس��تراتژيكي اي��ران و روس��يه 
ايجاب مي كند نيروهاي مس��لح دو كشور با نگاهي 
بلندمدت، حوزه هاي هم��كاري في مابين را تدوين 
كنند و توس��عه دهند.  به گ��زارش تس��نيم، ژنرال 
اسپينوف معاون رييس س��تادكل نيروهاي مسلح 
روسيه همراه با سفير اين كش��ور و هيات همراه، در 
جريان سفر به كش��ورمان با سرلشكر محمد باقري 

رييس ستاد كل نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي 
ايران ديدار و گفت وگ��و كرد. در اين دي��دار معاون 
رييس ستاد كل نيروهاي مسلح روسيه گزارشي از 
روند تشكيل كميسيون مشترك نظامي دو كشور و 
محورهاي توافق طرفين ارايه كرد. ژنرال اسپينوف 
در اي��ن ديدار با اش��اره ب��ه روابط تاريخ��ي ايران و 
روسيه، زمينه هاي فراوان موجود براي همكاري دو 

كشور را مورد تأكيد قرار داد.

ايران و روسيه به دنبال توسعه  همكاري

دفاعي



روي موج خبر

 رييس جمهور در پيام تبريك ميلاد حضرت 
عيسي مسيح)ع( به پاپ فرانسيس؛پاد|

عيسي مسيح)ع( بشارت دهنده صلح و دوستي و 
منادي عدل و آزادي براي آحاد مردم است

رييس جمهور در پيامي به پاپ فرانس��يس رهبر 
كاتوليك هاي جهان، زادروز مسعود پيامبر بزرگ 
الهي و پي��ام آور آزادي و برابري؛ حضرت عيس��ي 
بن مريم)ع( و آغاز س��ال 2019 ميلادي را به وي 
و تمامي پيروان آن پيامبر صلح و دوستي تبريك 

گفت.
در بخش��ي از پيام روحاني آمده اس��ت: »عيسي 
مسيح)ع( بشارت دهنده صلح و دوستي و منادي 
عدل و آزادي براي آحاد مردم بوده اس��ت. بش��ر 
امروز بيش از هر زمان ديگر، نيازمند آن اس��ت تا 
با بهره گي��ري از آموزه هاي الهي پيامبران، در برابر 
سلطه گري هاي زورمندان ايستادگي كند و با قدم 
نهادن در راه حق و حقيقت، همچون انس��ان هاي 
آزاده و پي��روان واقعي پيامبران الهي، زمينه س��از 
برقراري صلح و عدالت فراگير شود و فارغ از رنگ، 
تبار، نام و نشان در جهت همزيستي مسالمت آميز 
و رسيدن به رستگاري ممارست ورزد. اميدوارم با 
رهنمودهاي عالمان و انديشمندان ديني و مساعي 
مشترك سران كشورها، در سال جديد شاهد رفاه، 
همدلي و آرام��ش روزافزون ب��راي تمامي مردم 

جهان باشيم.«

 ضرب�ه وزارت اطلاعات به ش�بكه نفوذ در 
سيستم بانكي و ارزي كشور؛ مهر|

س��ربازان گمنام امام زمان)عج( در اس��تان هاي، 
سيستان و بلوچستان، تهران، مازندران، قم، كرمان 
و اصفهان در اقدامات هوشمندانه و پيچيده اطلاعاتي 
- عملياتي همزم��ان و هماهنگ، 1۷ نفر از عناصر 
شبكه نفوذ در سيستم بانكي و ارزي كشور را دستگير 
كردند. در اطلاعيه وزارت اطلاعات آمده است: اين 
شبكه به بهانه انجام واردات كالا، با اسناد غيرواقعي 
و جعلي به ثبت سفارش واردات كالا اقدام مي كردند 
و بدون آنكه قصد واردات كالا داشته باشند، ارزهاي 
دولتي را به مقصد دلخواه خود حواله مي كردند و پس 
از آن، ارزها را به قيمت آزاد فروخته و از مابه التفاوت 
حاصله سودجويي مي كردند.در نتيجه اقدامات اداره 
كل اطلاعات سيستان و بلوچستان و همكاري ويژه 
دس��تگاه قضايي و دادستان اين استان ۸۷ شركت 
صوري شناس��ايي و تعداد زيادي اسناد و مهرهاي 
جعلي مربوط به ش��ركت هاي داخل��ي و خارجي 
نيز كشف و از خروج ۳00 ميليون يورو ارز دولتي، 

جلوگيري شد. 

 نيروهاي مس�لح ايران و روسيه حوزه هاي 
همكاري را توسعه دهند؛ سپاه نيوز|

ژنرال  اسيپنوف معاون رييس ستاد كل نيروهاي مسلح 
روسيه همراه با س��فير اين كشور و هيات همراه، در 
جريان سفر به كشورمان با سردار محمد باقري رييس 
س��تاد كل نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي ايران 
ديدار و گفت وگو كرد. در اين ديدار معاون رييس ستاد 
كل نيروهاي مسلح روسيه گزارشي از روند تشكيل 
كميسيون مش��ترك نظامي دو كشور و محورهاي 
توافق طرفين ارايه كرد.سرلش��كر باقري هم در اين 
ديدار با اشاره به شرايط بسيار حساس كنوني منطقه 
و جهان و ض��رورت ايجاد پيوند هاي همگرايي بين 
نيروهاي مسلح ايران و روسيه عليه تروريسم، گفت: 
موفقيت نيروهاي مسلح دو كشور در فرايند مقابله با 
تروريسم در سوريه و شكست تروريست هاي تكفيري 
و حاميان آنها در منطقه، بيانگر عزم و ظرفيت هاي 

ايران و روسيه براي مقابله با تهديدات موجود است.

 رهبر معظم انقلاب 
درگذشت آيت الله هاشمي  

شاهرودي را تسليت گفتند
رهبر معظم انقلاب اس��لامي در پيامي درگذشت 
فقيه عاليقدر و رييس مجمع تش��خيص مصلحت 

نظام آيت الله هاشمي شاهرودي را تسليت گفتند.
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم 
رهبري متن پيام حضرت آيت الله خامنه اي به اين 
شرح اس��ت: »بس��م الله الرحمن الرحيم؛ انا لله و انا 
اليه راجعون؛  با تأس��ف و اندوه خبر درگذشت فقيه 
عاليقدر و رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام، 
آيت الله آقاي حاج سيدمحمود هاشمي شاهرودي 
رضوان الله عليه را دريافت كردم. اين ضايعه اسفبار 
كه پس از حدود يك سال بيماري سخت و دردناك 
واقع شده است مايه تالّم همه كساني است كه به مقام 
علمي و خدمات با ارزش ايشان به نظام اسلامي و نيز 
به مجموعه هاي فقهي و اصولي و حقوقي حوزه هاي 
علميه آش��نا مي باشند. ايشان اس��تادي بزرگ در 
ح��وزه علميه ق��م و كارگزاري با وف��ا در مهم ترين 
تشكيلات نظام جمهوري اسلامي، عضو موثري در 
شوراي نگهبان و رييس موفقي در مجمع تشخيص 
مصلحت بودند و آثار و بركات علمي بسياري از خود 
بر جاي نهادند. ايشان همچنين برادر سه شهيد و از 
ياران و شاگردان و همراهان شهيد نام آور و بزرگوار 
سيدمحمدباقر صدر بود. اينجانب مصيبت درگذشت 
اين عالم برجسته را به خاندان مكرم، همسر گرامي 
و فرزن��دان محترم و همه وابس��تگان و نيز به حوزه 
علميه قم و شاگردان و همكاران علمي و ارادتمندان 
ايشان تسليت مي گويم و رحمت و مغفرت الهي و علوّ 
درجات ايشان را از خداوند متعال مسألت مي نمايم.« 

سيد علي خامنه اي؛ ۴ دي 1۳9۷
رهبر معظم انقلاب بر پيكر آيت الله هاشمي 

 شاهرودي نماز اقامه مي كنند
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صبح روز چهارش��نبه بر پيكر رييس فقيد مجمع 

تشخيص مصلحت نظام نماز اقامه مي كنند.
مطابق برنامه هاي اعلام شده، مراسم تشييع آيت الله 
هاشمي شاهرودي با اقامه نماز از سوي رهبر معظم 
انقلاب در تهران آغاز مي شود و سپس پيكر آن مرحوم 
براي تدفين به شهر مقدس قم منتقل مي شود و در قم 
نيز تشييع و در حرم حضرت فاطمه معصومه)س( به 

خاك سپرده مي شود.

ايران2

رييس مجلس  در حاشيه جلسه علني ديروز خبر داد

آغاز بررسي »نقشه راه« بودجه 2 سال آينده
گروه ايران|

رييس مجلس مي گويد كه براي لوايح بودجه در دو سال 
آينده نقش��ه راه تنظيم شده اس��ت. او اين را پس از پايان 
نشست پرحاش��يه ديروز مجلس اعلام كرد. نشستي كه 
روحاني پس از تاخيري دو هفته اي سرانجام لايحه بودجه 
سال 9۸ را به مجلس داد تا مجلس دهم براي اولين بار لايحه 
بودجه در شرايط تحريم را ببندد. دليل تاخير دولت در ارايه 
لايحه هم به توصيه هاي مقام معظم رهبري باز مي گشت؛ 
آنجا كه به گفته علي لاريجاني ايشان خواهان پايين آمدن 
سقف بودجه و كاهش هزينه ها بودند. به گفته او » رهبري 
معظم انقلاب تدابيري داشتند كه اين بودجه بايد متناسب 
با شرايط تحريمي مورد بازبيني قرار گيرد لذا جلساتي برگزار 
شد و نتيجه اين شد كه س��قف بودجه بايد پايين بيايد و 

هزينه ها كاهش يابد.«
علي لاريجاني تصريح كرد: »برخي از مواردي كه رهبري 
روي آن تاكيد داش��تند علي الخصوص در زمينه اشتغال 
و فضاي توليد اين بود كه بس��تر هاي مناس��بي براي اين 
موضوعات فراهم شود و البته ايشان به يك نكته مهم تري 
هم اشاره كردند كه به نظر بنده هم خيلي كليدي است و 
آن اين است كه بايد ساختار بودجه متناسب با چالش هايي 
كه در كشور وجود دارد تنظيم شود و براي اين كار بايد يك 
نقشه راهي براي بودجه سال هاي 9۸ و 99 تنظيم شود.« او 
با بيان اينكه بررسي روي نقشه راه بودجه سال هاي 9۸ و 99 
آغاز شده است، افزود: »رييس جمهور برخي از مشخصات 
اين نقشه راه، به مانند حل برخي مشكلات صندوق هاي 
بازنشستگي را بيان كردند تا بازنشستگان عزيزمان بدانند 
اين صندوق ها چه انضباطي دارند و چه آينده اي متناسب 

با شرايط برايشان پيش بيني شده است.«
علي لاريجاني تاكيد كرد: »اگر بودجه سال 9۸ كه در حال 
حاضر تنظيم اوليه شده اس��ت، در اين فاصله در مجلس 
تصويب شود و بر اساس اصلاح ساختار احتياج به اصلاحات 
بعدي داشته باش��د، باز هم لايحه اصلاح بودجه درطول 
سال ارايه خواهد شد و براي سال 99 هم بر اساس همين 

چارچوب و نقشه راه كار جلو خواهد رفت.« 

 حاشيه آبي در صحن
اما در جلسه ديروز مجلس، اولين كشمكش نمايندگان 
بر سر بودجه، در بحران آب نمايان شد. صبح روز گذشته، 

وقتي كه رييس جمهور از لايحه بودجه س��ال 9۸ سخن 
مي گفت، نمايندگان خوزس��تان جلوي او صف كشيدند 
و خواهان توجه دولت به بحران آب در اين اس��تان شدند. 
همين ش��د كه از حضور روز گذشته حس��ن روحاني در 
مجلس، بيشتر حاشيه تجمع نمايندگان خوزستان ديده 
ش��د. هر چند تاكيد دوباره روحاني بر دليل خروج امريكا 
از برجام واكنش هايي هم در طبقه دوم مجلس و جايگاه 
خبرنگاران داشت. او بار ديگر اتفاقات دي ماه سال گذشته 
را دليل خروج امريكا از برجام خواند؛ چراكه به اعتقاد او اين 
حوادث امريكا را بر آن داشت كه مي تواند توسط اين حوادث 
عزم ملت ايران را نابود كند و قدمي مهم براي عقب نشيني 
اي��ران بردارد. با اين حال، حاش��يه اعت��راض نمايندگان 
خوزستان متن شد، سخنراني روحاني هم تا حدودي به 
حاشيه رفت. اعتراض نمايندگان خوزستان هم از همان 
ورود روحاني به مجلس آغاز شد. زماني كه رييس جمهور 
وارد صحن شد تا در جايگاه بنشيند، تعدادي از نمايندگان 
خوزس��تان جلوي او را گرفتند و معترض شدند. هر چند 
كسي از فاصله دور متوجه دليل اعتراض آنان نشد. اعتراض 
اوليه تعدادي از نمايندگان خوزستان اگرچه خيلي كوتاه 
ب��ود، اما تا هنگام خروج روحان��ي از مجلس پايان نيافت. 
رييس جمهور كه پش��ت تريبون رفت ت��ا از چند و چون 
بودجه سال آينده بگويد، همين كه به نگاه دولت به بحران 
آب رس��يد، نمايندگاني كه پيش تر جلوي او را در هنگام 
ورود به صحن گرفته بودن��د، در كنار مانيتور صحن و رو 
به روحاني تجمع كردند. تجمعي كه با اضافه شدن تعداد 
ديگري از نمايندگان، ادامه سخنراني روحاني را با وقفه اي 
كوتاه روبرو كرد. تذكرات بهروز نعمتي و تلاش هاي وكيلي 
دو عضو هيات رييسه براي آرام كردن صحن هم بي نتيجه 
بود و مانع از ادامه اعتراض نمايندگان خوزس��تان نش��د. 
كار تا آنجا پيش رفت ك��ه تعدادي از نمايندگان اصفهان 
و ش��هركرد هم به جمع اضافه شدند تا مجلس شاهد بگو 
مگوي نمايندگان اين سه استان با يكديگر باشد. اين شلوغي 
مجلس با اعتراض اميرآبادي روبرو ش��د كه او از لاريجاني 
خواست تذكري به نمايندگان دهد. لاريجاني هم به اين 
نمايندگان تجمع كننده، گفت: »اين جا جمع نشويد. سر 
جايتان بنشينيد. من قبلا با شما صحبت كرده بودم. آقاي 
ناصري نژاد و آقاي خادمي با شما هم صحبت خواهم كرد. 
لطفا سر جايتان بنشينيد و جو مجلس شوراي اسلامي را 

آرام نگه داريد.« روحاني كه صحبت هاي خود را به پايان 
رسانده بود، ناصري نژاد، نماينده شادگان به كنار او رفت و در 
حال صحبت با او بود كه لاريجاني اجازه نداد و از او خواست 
كه سر جايش بنش��يند. در آخر، روحاني در حالي لايحه 
بودجه را به رييس مجلس مي داد كه نمايندگان معترض 
همچنان كنار تريبون ايستاده و به روحاني معترض بودند.

 انتقال آب از خوزستان به اصفهان
دليل اعتراض ها

 اگرچه اعتراض نمايندگان خوزس��تان به بحران آب در 
اين استان مشخص بود، اما جزييات اين اعتراض را عباس 
پاپي زاده پس از پايان جلس��ه علني عن��وان كرد. او گفت 
كه به همراه نمايندگان خوزستان، چهارمحال وبختياري 

و لرستان صحبتي با رييس جمهور داشته كه بايد جلوي 
تصميمات غلط در زمينه انتقال آب بين حوضه اي گرفته 
شود.به گفته اين نماينده مجلس، رييس جمهور هم قول 
داده است كه موضوع را در دس��تور كار قرار دهد و آقايان 

جهانگيري و نوبخت را مامور رسيدگي به بودجه كند.
يكي ديگر از نمايندگان خوزس��تان هم دستور روحاني 
براي انتقال آب از خوزس��تان به اصفهان را دليل اعتراض 
نمايندگان اين اس��تان عنوان كرد . ب��ه گفته هدايت الله 
خادمي، هفته گذشته رييس جمهور دستور داده تا منابع 
آبي براي تامين آب براي شرب، كشاورزي و صنعت استان 
اصفهان از رود كارون به اين حوزه انتقال داده شود، از اين رو 
نمايندگان استان خوزستان خواستار لغو اين دستور شدند. 
اما آنطور كه اين نماينده مجلس گفته، » با وجود وعده هاي 

داده شده هيچ اقدامي صورت نگرفت، بنابراين نمايندگان 
استان خوزستان در زمان ارايه لايحه بودجه 9۸ در صحن 

علني نسبت به اين موضوع اعتراض كردند.«
با اين حال، با تقديم لايحه بودجه از سوي رييس جمهور 
به مجلس، لايحه به كميس��يون هاي تخصصي مي رود و 
اين كميس��يون ها 15 روز فرصت دارند گزارش خود را به 
كميسيون تلفيق بدهند. كميسيون تلفيق كه اعضاي آن 
را سه تن از اعضاي هريك از كميسيون هاي تخصصي و 9 
تن از اعضاي كميسيون برنامه و بودجه تشكيل مي دهند، 
موظف اس��ت حداكثر ظرف مدت پانزده روز پس از پايان 
مهلت گزارش كميسيون تخصصي، ضمن رسيدگي به 
گزارش  اين كميسيون ها، گزارش نهايي خود را تنظيم و به 

صحن علني مجلس شوراي اسلامي تقديم كند.

رييس جمهور در ديدار رييس مجلس جمهوري آذربايجان تاكيد كرد 

تاكيد بر توسعه روابط با جمهوري آذربايجان
گروه ايران|

چند ساعت بعد از ارايه بودجه 9۸ به اهالي بهارستان و در 
شرايطي كه توجه مردم و رسانه ها از صبح روز سه شنبه 
معطوف به رديف هاي بودجه كل كشور بود، رييس جمهور 
با اشاره به روابط دوستانه و برادرانه ايران و آذربايجان، بر 
تلاش در راستاي توس��عه، تقويت و تحكيم همه جانبه 
مناسبات و همكاري هاي تهران- باكو و تسريع در اجراي 
توافقات دو كش��ور تاكيد كرد.روحاني دي��روز در ديدار 
»اوكتاي اس��داف«رييس مجلس جمهوري آذربايجان، 
توسعه روابط با جمهوري آذربايجان را به عنوان كشوري 
دوس��ت، برادر و همس��ايه حائز اهميت دانست و گفت: 
خوش��بختانه روابط دو كشور در س��ال هاي اخير رو به 
گسترش بوده و امروز ش��اهد مناسبات و همكاري هاي 
نزديك و صميمانه  تهران- باكو هستيم. رييس جمهور با 
بيان اينكه روساي جمهور ايران و جمهوري آذربايجان در 
5 سال گذشته، 12 بار با يكديگر ديدار و گفت وگو داشته اند، 
افزود: ثمره تلاش ها و ارتباط نزديك مسوولان دو كشور، 
توس��عه روزافزون روابط و همكاري هاي في مابين بوده 
است.روحاني افزود: جمهوري آذربايجان به خاطر فرهنگ، 
دين، مذهب و زبان مشترك يكي از نزديك ترين كشورها 
به ايران است و از زمان استقلال اين كشور نيز روابط بسيار 
خوبي ميان ايران و جمهوري آذربايجان برقرار بوده است.

 توسعه روابط اقتصادي
رييس جمهور با اش��اره ب��ه ضرورت توس��عه روابط 
و همكاري ه��اي دو كش��ور در بخش ه��اي مختلف 
از جمل��ه صنع��ت، داروس��ازي و علم��ي و فناوري، 
خاطرنش��ان كرد: ايران و جمه��وري آذربايجان در 
زمينه اس��تفاده از منابع انرژي  درياي خزر، تصميم 

مهمي مبني بر فعاليت مش��ترك در اين حوزه اتخاذ 
كردند كه اميدوارم با تلاش مسوولان شاهد تسريع 
در اجراي توافقات في مابين باشيم، چرا كه اين توافق 
برد – برد و به نفع دو ملت و دو كش��ور است.روحاني 
همكاري هاي دو كش��ور در زمينه اح��داث كريدور 
ش��مال-جنوب و تلاش هاي انجام شده براي اتصال 

راه آهن آس��تارا – آستارا و رشت به آس��تارا را گامي 
مهم در توس��عه همكاري هاي ترانزيت��ي في مابين 
دانست و گفت: با اجراي كامل كريدور شمال-جنوب 
درياي عمان و اقيانوس هند به جمهوري آذربايجان، 
روسيه، درياي سياه و اروپاي شرقي و شمالي متصل 
خواهد شد.رييس جمهور تصريح كرد: رژيم حقوقي 
درياي خزر براي همه كش��ورهاي حاشيه خزر حائز 
اهميت بوده و تا امروز تصميم��ات و گام هاي خوبي 
ميان كشورهاي اس��تفاده كننده از اين دريا به انجام 
رسيده است.روحاني با بيان اينكه معتقديم مسائل و 
اختلافات منطقه اي بايد از طريق راه حل هاي سياسي 
و گفت وگو برطرف شود، خاطرنشان كرد: بايد تلاش 
كنيم تا مسائل منطقه اي با حفظ حقوق ملت ها و در 
چارچوب هاي سياسي و مذاكره حل و فصل شود و در 
اين راستا جمهوري اسلامي ايران آماده هرگونه كمك 

در حل مناقشات منطقه اي است.

 افزايش 40درصدي مبادلات تجاري
»اوكتاي اسداف« رييس مجلس جمهوري آذربايجان 
نيز در اي��ن ديدار با بي��ان اينكه اي��ران و جمهوري 
آذربايجان دو كشور دوست و برادر هستند و از اين رو 
همواره روابط خوب و صميمانه اي با هم داش��ته اند، 

گفت: اهتمام روس��اي جمهور دو كش��ور نسبت به 
توس��عه مناس��بات و همكاري ها باعث گس��ترش 

روزافزون روابط فيمابين است.
رييس مجلس جمهوري آذربايجان با اشاره به ضرورت 
تلاش در راس��تاي توس��عه همه جانبه مناس��بات و 
همكاري هاي تهران – باكو به ويژه در زمينه تجاري 
و اقتصادي، گفت: حجم تبادلات تجاري دو كش��ور 
در س��ال 201۸ چه��ل درص��د افزايش يافت��ه و با 
توجه به توانمندي و ظرفيت ه��اي موجود مي تواند 
بي��ش از پيش توس��عه پيدا كند. اس��داف با اش��اره 
به اينكه احداث كريدور ش��مال – جن��وب با ابتكار 
عمل روس��اي جمهوري ايران، روس��يه و جمهوري 
آذربايجان در مراحل پاياني قرار دارد، اظهار اميدواري 
كرد ب��ا بهره برداري كامل از اين مس��ير مناس��بات 
 تجاري و اقتصادي اي��ران و آذربايجان بيش از پيش 
گس��ترش يابد.رييس مجلس جمهوري آذربايجان 
رويكرد جمهوري اس��لامي ايران نس��بت به مسائل 
و موضوع��ات منطقه اي و بين الملل��ي و دفاع از حق 
حاكميت و تماميت ارضي كشورهاي همسايه را مورد 
احترام دانس��ت و گفت: مطمئناً مسائل و مشكلات 
منطقه تنها به دست كش��ورهاي منطقه قابل حل و 

فصل است.

ناوگان زيردريايي ايران 
توسعه پيدا مي كند

فرمانده ني��روي دريايي 
ارتش اظه��ار كرد: در اين 
فضا قطعا گفت وگوهاي 
مربوط به اين موضوع ميان 
ايران و روسيه برقرار خواهد 
بود و ن��اوگان زيردريايي 
ايران حتما توس��عه پيدا 
مي كند.به گزارش ايسنا، دريادار حسين خانزادي 
در حاشيه ديدار با معاون رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح روس��يه با بيان اينكه امروز ما ميزبان هيات 
بلندپايه از ستاد كل نيروهاي مسلح بوديم و در ارتباط 
با توسعه و شتاب دادن همكاري هاي دو نيروي دريايي 
ايران و روسيه كه طي سال هاي گذشته روند خوبي 
پيدا كرده اس��ت صحبت كرديم، گفت: در دو حوزه 
ژئوپليتيك درياي خزر و ناوگان جنوب، صحبت ها 
و گفت وگوها مي��ان مقامات نيروهاي دريايي ايران 
و روس��يه وجود دارد.او افزود: مح��ور گفت وگوها و 
مذاكرات امروز، بيش��تر بر پايه تعاملات در دريا در 
حوزه هاي عملياتي، فني و آموزشي، تبادل ناوگروه ها 
و برگزاري رزمايش ها و مقابله با دزدي دريايي بود.

خانزادي گفت: خزر درياي صلح و دوس��تي است و 
هر پنج كشور متعهد هستيم كه اين شرايط را حفظ 
كنيم و قطعا نيروهاي دريايي پيرامون درياي خزر 
به عنوان نمايندگان دولت ها سعي مي كنند طبق 
آن چيزي كه اخيرا بين دولت هاي پنج كشور توافق 

شده حركت كنند.

آغاز فرايند بازرسي سال ۹۷ 
كاركنان ستادي كل كشور

 مدي��ركل نظ��ارت و 
ارزشيابي كاركنان اداري 
قوه قضاييه از آغاز فرايند 
بازرسي سال 9۷ كاركنان 
س��تادي كل كشور خبر 

داد.
به گزارش تعادل از معاونت 
منابع انس��اني قوه قضاييه، وحيد ميرحسيني در 
نشست بررسي و تبيين ديدگاه ها درخصوص طرح 
بازرس��ي از عملكرد رفتار و كاركرد كاركنان اداري 
واحدهاي ستادي دادگس��تري كل استان تهران 
كه با حضور احس��ان مظفري معاون منابع انساني 
دادگستري اس��تان تهران برگزار شد، اظهار كرد: 
هرساله يك دوره بازرسي از كاركنان برگزار مي شود 
و امسال چهارمين دوره به بازرسي از كاركنان ستادي 
كل كشور اختصاص يافته است و هم اكنون در تهران 
هم تيم بازرسي تشكيل گرديده است و نشستي با 
حضور بازرسان ترتيب داده شد تا ثبت توانايي ها و 
زحمات همكاران در واحدهاي س��تادي در سوابق 

ارزشيابي لحاظ شود.
مديركل نظارت و ارزش��يابي كاركن��ان اداري قوه 
قضاييه ادامه داد: ظرف دو ماه آينده كار بازرس��ي 
تمام واحدهاي س��تادي كش��ور پاي��ان مي يابد و 
با گزارش گي��ري، كل اطلاعات هم��كاران اداري 
در واحدهاي س��تادي همانن��د واحدهاي صف به 

پرونده هاي ارزشيابي آنان انتقال مي يابد.

اجراي كارهاي تحقيقاتي 
سازمان ها با كمك دانشگاه ها

وزير عل��وم با بي��ان اينكه 
بودج��ه پژوهش��ي وزارت 
علوم محدود است، گفت: 
آمادگ��ي داري��م كارهاي 
تحقيقاتي دانشگاهي را با 
تمام س��ازمان ها به مرحله 

اجرايي برسانيم.
به گزارش مهر، منصور غلامي وزير علوم در حاش��يه 
نشس��ت مديران دفاتر ارتباط با صنعت دانشگاه ها و 
مراكز پژوهشي در جمع خبرنگاران خاطرنشان كرد: 
در دانشگاه هاي بزرگ خوشه هاي علمي ايجاد شده كه 
مباحث علمي را تحليل مي كنند و به وزرا و دولت انتقاد 
مي دهند. اين خوشه ها بخشي اقتصادي، بخشي علمي 
و ... هستند كه جلسه با معاون اول صحبت در خصوص 
اين خوشه هاي علمي بود.وزير علوم در خصوص بودجه 
پروژه هاي علمي و دانشگاهي افزود: در جلسه با معاون 
اول به اعداد و ارقام بودجه هاي پژوهشي توجه شد به 
عنوان مثال بودجه براي احياي تالاب انزلي در حدود 

هزار ميليارد تومان در نظر گرفته شد.
غلامي با اش��اره به بودجه كل وزارت علوم گفت: اين 
بودجه زياد نيس��ت اما آمادگي داريم در وزارت علوم 
كارهاي تحقيقاتي دانشگاه ها را با تمام سازمان ها در 

ميان بگذاريم تا به مرحله اجرايي شدن برسد.
وي با بيان اينكه بودجه كل وزارت علوم مانند س��ال 
گذشته ضعيف است گفت: اين بودجه كفايت ندارد اما 
با وجود مشكلات بودجه اي كشور اعتراضي نمي كنيم.

 تاكيد ايران و آذربايجان
بر تسهيل سرمايه گذاري

رييس��ان مجال��س ايران 
و آذربايج��ان در زمين��ه 
روابط پارلماني بر تسهيل 
س��رمايه گذاري و افزايش 
همكاري هاي اقتصادي دو 

كشور تاكيد كردند.
علي لاريجاني پس از ديدار 
با اوكتاي اسداف رييس پارلمان جمهوري آذربايجان، 
در كنفرانس مطبوعاتي، گفت: ايران و آذربايجان روابط 
ديرينه، دوستانه و صميمي دارند كه ريشه در بين دو 
ملت دارد و خوشبختانه در سطح دو پارلمان و دولت ها 
روابط دو كشور نزديك و در مسائل مختلف همفكري 
وجود دارد به همين دليل رايزني بين دو كشور وجود 
دارد. او اف��زود: در ديدار با ريي��س پارلمان جمهوري 
آذربايجان در زمينه گسترش روابط دوستي و پارلماني، 
روابط تجاري بين دو كشور صحبت شد، البته در حال 
حاضر نيز روابط تجاري بين ايران و جمهوري آذربايجان 
در سطح خوبي است اما بايد گسترش يابد.رييس مجلس 
شوراي اسلامي يادآور ش��د: در ديدار با آقاي اسداف، 
همچنين در مورد تسهيل شرايط براي سرمايه گذاري 
تجار در دو كشور و تسريع معاملات صحبت شد، درباره 
مسائل مهم منطقه اي نيز گفت وگوهايي صورت گرفت. 
لاريجاني بيان كرد: اميدواريم آقاي اس��داف با صبر و 
حوصله در راستاي همكاري بيشتر ايران و جمهوري 
آذربايجان در زمينه هاي سياسي، اقتصادي، فرهنگي 

و اجتماعي گام بردارند.

واكنش به حاشيه هاي مصاحبه 
ظريف با رسانه فرانسوي

س��خنگوي وزارت ام��ور 
خارج��ه در خص��وص 
جنجال هاي��ي كه اخيرا با 
برداش��ت هاي نادرست و 
بعضا مغرضانه از مصاحبه 
وزير خارجه با يك رسانه 
فرانسوي انجام شد، گفت: 
هم نوايي برخي افراد با رسانه هاي صهيونيستي و ضد 
انقلاب در تحريف سخنان وزير امور خارجه عجيب، 

مشكوك و غيرقابل درك است.
بهرام قاسمي در گفت وگو با ايرنا گفت: آقاي ظريف 
مي گويد نتانياهو نگفت »ايران بايد نابود شود«، بلكه 
گفت »ما ايران را نابود مي كنيم«. لذا ايش��ان از اين 
طريق تفاوت نگاه واقع بينانه ايران و نگاه تجاوزكارانه 
رژيم صهيونيس��تي را تبيين كرد و زماني كه دوباره 
خبرنگار براي بازگرداندن اي��ران به موضع تدافعي 
به بيانات جناب آقاي دكتر احمدي نژاد اشاره كرد، 
مجددا دكتر ظريف همين خط استدلالي را دنبال كرد 
كه ما هيچگاه نگفتيم ايران اسراييل را نابود مي كند، 
بلكه آقاي دكتر احمدي نژاد حرف امام را تكرار كردند 
كه اس��راييل بايد از صفحه روزگار محو شود؛ يعني 
سياست ها و رفتار رژيم صهيونيستي به نابودي اش 
مي انجام��د.او ادامه داد: كجاي اين صحبت مغايرت 
با سياست كشور دارد؟ دكتر ظريف به باور همه دنيا 
يكي از قوي ترين تبيين كنندگان سياست هاي ايران 

به زبان قابل فهم براي جهان است. 
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اخبار كلان 3 كلان

»تعادل«ازشاخصهايلايحهبودجهسالآيندهگزارشميدهد

»تعادل«ازوضعيتبودجهحوزهرفاهاجتماعيگزارشميدهد

بودجه 98   بانگاه به تحريم 

40 هزار ميليارد تومان بودجه صندوق بازنشستگي 

اقتصاد كلان| آيسان تنها| 
آنگونه كه از جزييات لايحه بودج�ه 98 بر مي آيد 
دولت تلاش كرده بودجه سالانه خود را با تحريم ها 
و تورم منطبق كند. همچنانكه سقف بودجه عمومي 
خود را صرفا هشت درصد و سقف منابع عمومي را 

فقط 6 درصد افزايش داده است. 

در حالي كه احتمالا با توجه به تورم و كاهش قدرت خريد 
خانوار چشم اميد چنداني به رشد درآمد مالياتي نداشته و 
سقف آن را فقط هشت درصد افزايش داده است، اميدواري 
زيادي نس��بت به بخش فروش نفت روا داش��ته اس��ت. 
همچنانكه سقف درآمد حاصل از فروش نفت و فرآورده هاي 
آن را نسبت به سال گذشته 29 درصد افزايش داده است. به 
اين ترتيب دولت در سال آينده هم اميد دارد بارهزينه هايش 
را بيشتر بر دوش نفت بياندازد تا ماليات. موضوعي كه در 
كسري تراز عملياتي سال 98 موثر است همچنانكه رقم آن 
38 درصد نسبت به سال گذشته افزايش يافته و به منفي 
112 هزار ميليارد تومان رسيده است در حالي كه مطابق 
قانون برنامه ششم توسعه ميزان اين كسري در سال آينده 

بايد حدود ۴۶ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان باشد.
ب��ه گزارش »تعادل«، لايحه  بودجه س��ال 98 كه به روال 
قانون��ي آن قرار ب��ود 1۵ آذر ماه به مجلس ارايه ش��ود در 
چند مرحله اصلاح ش��د كه يك مرحله آن با دستور مقام 
رهبري اعمال شد. اين لايحه سرانجام روز گذشته ۴ دي 
ماه از س��وي رييس جمهور به مجلس تقديم شد.  مطابق 
با پيش بيني ها، دولت لايحه  بودج��ه 1398 را انقباضي 
بسته است. به طوري كه در مجموع سقف مجموع بودجه 
عمومي را ۴78 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته است. اين 
در حالي است كه سقف مجموع بودجه عمومي در سال 97 
معادل ۴۴3 هزار ميليارد تومان بوده است. به اين ترتيب 
فقط 8 درصد افزايش سقف بودجه عمومي در سال جاري 
تجربه كرده ايم. اين در حالي اس��ت كه اگر قرار بر اين بود 
سقف بودجه كشور متناسب با تورم، رشد كند با توجه به 
پيش بيني ها براي تورم سال 1397 در بازه اي بين 2۰ تا ۴۰ 
درصد، بودجه كل كشور بايد در حدود ۵3۰ تا ۶2۰ هزار 

ميليارد تومان تعيين مي شد.
در جدول شماره )1( برخي اعداد و ارقام بودجه اي گنجانده 

شده.
همانطور ك��ه از اين جدول هم پيداس��ت دولت مجموع 
درآمدهاي خود از منابع عمومي را ۴۰7 هزار ميليارد تومان 
پيش بيني كرده است. يعني رشد صرفا شش درصدي نسبت 

به قانون بودجه 97.
در عي��ن حال دول��ت درآمد خ��ود از مح��ل درآمدهاي 
اختصاصي وزارت خانه ها و موسسات دولتي هم حدود 71 
هزار ميليارد تومان در نظر گرفته است يعني در اين بخش 
رش��د 2۰ درصدي پيش بيني كرده است. به نظر مي رسد 
دولت براي سال 98 در نظر گرفته بر درآمد اختصاصي كه 
تا دو سال گذشته براي مصارف خود از آن بهره اي نمي برد 

تكيه بيشتري كند.

  منابع عمومي بودجه منطبق با تحريم
طبق لايحه بودجه 98، دولت در بخش منابع عمومي خود، 
س��قف درآمدهايش را كاهش داده و به 2۰8 هزار ميليارد 
تومان رسانده است. اين در حالي است كه در سال گذشته 
اين بخش معادل 21۶ هزار ميليارد تومان بوده اس��ت. به 
عبارتي دولت حتي ۴ درصد از سقف درآمدهاي خود كاسته  
است. در جدول )٭(  جزييات تغييرات در درآمدهاي دولت 

را در قياس با سال گذشته مشاهده مي كنيد.

همان گونه كه از اين جدول بر مي آيد دولت درآمد اسمي 
بخش مالياتي را كمتر از تورم اس��مي افزاي��ش داده و در 
مجموع انتظار ندارد كه سال 98 بيش از 11 درصد درآمد 
مالياتي اش افزايش يابد. اين موضوع احتمالا بيشتر ناظر بر 
اين خواهد بود كه با توجه به تورم خوش بيني چنداني نسبت 
به دريافت ماليات از بخش هاي مولد اقتصاد وجود ندارد. 
ضمن اينكه دولت همچنان تكليف ۴۰ درصد از GDP كه 
از ماليات معاف است و همچنين فرارهاي مالياتي را روشن 
نكرده است. نكته قابل توجه ديگر درباره ماليات اين است كه 
دولت در بودجه 98 همچنان سقف معافيت مالياتي بخش 
ماليات بر حقوق را 2.3 ميليون تعيين كرده است، اين در 
حالي است كه سال گذشته نيز همين سقف تعيين شده 
بود و در واقع دولت اقدام به افزايش اين سقف با توجه به تورم 
سال جاري نكرده است و همچنان چشم اميد دارد درآمدي 
از محل ماليات حقوق بگيران ولو با سقف اندك كسب كند.

از ديگر اطلاعاتي كه از اين جدول بر مي آيد اين است كه 
دولت در بخش پيش بيني هاي درآمدي خود در دو شاخه 
»درآمده��اي حاصل از مالكيت دول��ت« و »درآمدهاي 
حاصل از فروش كالا و خدمات« هم كاس��ته است. ارقام 
اين بخش نشان مي دهد كه با توجه به واگذاري هاي انجام 
شده، دولت انتظار ندارد از محل شركت هاي دولتي درآمد 
بيشتري نسبت به سال گذشته كسب كند. دولت همچنين 
انتظار از درآمد حاصل از جرايم و خس��ارات و همچنين 
درآمدهاي متفرقه )درآمدهايي كه توسط دستگاه هاي 

اجرايي از مردم وصول مي شود( را هم كاسته است.

   خوش بيني نفتي
دولت در بخش درآمده��ا، درآمدهاي مربوط به واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه اي )فروش نف��ت و فرآورده ها، منابع 
حاصل از فروش و واگذاري ام��وال منقول و غير منقول و 
منابع حاصل از واگذاري طرح تملك دارايي هاي سرمايه اي(، 
براي خود درآمدي معادل 1۴8 هزار ميليارد تومان در نظر 
گرفته است يعني پيش بيني افزايش 28 درصدي درآمد 
دولت در اين بخش نس��بت به قانون بودجه سال گذشته. 
از اين ردي��ف، 1۴2 هزار ميليارد تومان آن از محل فروش 
نفت و فرآورده هاي نفتي در نظر گرفته ش��ده است به اين 
ترتيب دولت پيش بيني كرده كه در اين بخش نسبت به 
سال گذشته 29 درصد افزايش درآمد خواهد داشت. دولت 
پيش تر اعلام كرده بود كه براي بودجه 98 صادرات روزانه 
1.۵ ميليون بشكه در روز را پيش بيني كرده است در عين 

حال انتظار دارد كه هر بشكه نفت را هم ۵۴ دلار بفروشد. 
موضوعي كه شايد به نظر بسياري حاصل خوش بيني دولت 
باشد. چرا كه ابتدا بايد ديد دولت مي تواند مشتري هاي نفتي 
خود را حفظ كرده و 1.۵ ميليون بشكه نفت را صادر كند و 
سپس اينكه چه افقي براي قيمت نفت در سال آينده وجود 
دارد. برخي پيش بيني ها از كاهش قيمت نفت خبر مي دهند.

در جدول شماره )2( برخي اطلاعات مربوط به درآمدهاي 
دولت گنجانده شده است.  نكته قابل توجه در اين جدول اين 
است كه دولت از محل واگذاري  دارايي هاي مالي )فروش 
اوراق( نيز ۵1 هزار ميليارد تومان درآمد پيش بيني شده 
است. دراين بخش دولت منابع درآمدي حاصله خود نسبت 
به سال گذشته را 2۰ درصد كاهش داده است. در سال هاي 
گذشته انتقاداتي نسبت به افزايش سقف واگذاري ها صورت 
گرفته بود، عمدتا  ناظر بر اينكه دولت چگونه خواهد توانست 
تعهدات خود در اين بخش را با توجه به محدوديت منابع 
مالي ايفا كند. اكنون به نظر مي رسد كه دولت سعي كرده 

در اين بخش ملاحظاتي را در نظر بگيرد.

  رشد 9.5 درصدي هزينه ها 
هزينه هاي دولت نيز در لايحه بودجه 98 با سقفي معادل 
32۰ هزار ميليارد تومان تعيين شده است. يعني نسبت 
به سال گذش��ته صرفا 9.۵ درصد رشد كرده است. بودجه 
عمراني ولي نسبت به سال گذشته تغيير نكرده است. به 
نظر مي رس��د با توجه به محدوديت هاي موجود در منابع 

دولت به حفظ بودجه عمراني س��ال گذشته بسنده كرده 
باشد. در بودجه سال 98 محدوديت هايي هم براي بخش 
عمراني لحاظ شد مانند آنكه دولت ديگر نمي تواند طرح 
عمراني جديدي تصويب و اجرا كند و صرفا بايد موارد مانده 
را تعيين تكليف كند. در بخش تملك دارايي هاي مالي هم 
سقف پرداخت هايش را 17 درصد كاهش داده و به 2۵درصد 

رسانده است.
در جدول ش��ماره )3(  نيز تغييرات لحاظ شده در بخش 

مصارف را مشاهده مي كنيد.

  افزاي�ش 24 درص�دي س�قف پرداخت ها به 
حقوق

مروري به بخش وضعيت هزينه هاي دولت هم نشان مي دهد 
كه دولت براي افزايش حقوق كاركنان خود سقف هزينه هاي 
اين بخش را تا 2۴ درصد افزايش داده است. همچنانكه از 73 
هزار ميليارد تومان به 9۵ هزار ميليارد تومان رسيده است. 
هم چنين جدول )٭٭( نشان مي دهد؛ صرف هزينه از بودجه 
براي پرداخت يارانه نيز ۴2 درصد افزايش يافته است. آنطور 
كه پيداست دولت انتظار دارد كه سال 98 نيازمند صرف 1۶ 
هزار ميليارد تومان از بودجه براي پرداخت يارانه باشد و در 
واقع درآمد حاصل از حامل هاي انرژي كمتر از سال گذشته 
قادر خواهد بود كه منابع مورد نياز براي پرداخت يارانه را پر 
كند. همچنين دولت پرداخت ها براي رفاه اجتماعي را هم 18 
درصد نسبت به سال گذشته افزايش داده است. با اين حال 

نكته قابل تامل اين است كه طبق بررسي ها از بودجه 98، تراز 
عملياتي دولت معادل 38 درصد كسري بيشتري نسبت به 
سال گذشته داشته و از منفي 77 به منفي 112 رسيده است. 
به اين ترتيب دولت 38 درصد كمتر قادر است از محل ماليات 
و عوارض گمركي و...هزينه هاي خود را تامين كند و توسل 
آن به نفت و اوراق براي تامين مخارجش بيشتر شده است. 
اين در حالي است كه مطابق قانون برنامه ششم توسعه ميزان 
كسري تراز عملياتي در سال آينده بايد حدود ۴۶ هزار و ۵۰۰ 
ميليارد تومان باشد. يعني ۵9 درصد كمتر از كسري لحاظ 

شده در بودجه 98.

  افزايش 30 درصدي سقف كل بودجه
آنگونه كه اطلاعات لايحه بودجه سال 1398 نشان مي دهد 
س��قف منابع و مصارف كل بودجه شامل منابع و مصارف 
مربوط به »بودجه عمومي دولت« و »شركت هاي دولتي، 
موسسات انتفاعي وابسته به دولت و بانك ها«، معادل 17۰3 
هزار ميليارد تومان تعيين شده است. اين در حالي است كه 
اين سقف در قانون بودجه سال گذشته معادل 1223 هزار 
ميليارد تومان يوده است كه نشان از رشد 3۰ درصدي دارد.

بررسي جزييات  در جدول زير نشان مي دهد كه افزايش 
سقف منابع و مصارف ش��ركت هاي دولتي، موسسات 
انتفاعي وابس��ته به دولت و بانك ها معادل 3۵ درصد و 
افزايش سيق بودجه عمومي معادل هشت درصد در اين 

افزايش سهيم بوده اند.

در حالي كه ارقام لايحه بودجه 98 حاكي از آن اس��ت كه 
هزينه هاي مردم براي تامين بهداشت و درمان خود براي 
سال آينده افزايش خواهد يافت، اما بودجه وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي نسبت به سال گذشته افزايش 11 هزار 
ميليارد توماني داشته هر چند كه در سال جاري نيز در ميان 
هجده وزارتخانه دولتي، بيشترين بودجه به اين وزارتخانه 

پرداخت شده بود.
در لايح��ه بودجه س��ال 98 كه ديروز ب��ه مجلس تقديم 
شده، بودجه امور سلامت حدود ۶3.۴ هزار ميليارد تومان 
پيش بيني شده كه اين رقم تنها حدود 9 درصد بيش از رقم 
مصوب در بودجه سال 97 است. اين در حالي است كه تورم 
نقطه به نقطه در مهرماه 97 نسبت به مهرماه 9۶ بيش از 
3۰ درصد بوده است. به بيان ديگر در حالي كه مخارج مردم 
در مهرماه امسال نسبت به مهرماه سال گذشته رشدي 3۰ 
درصدي داشته، بودجه مربوط به امور سلامت تنها 9 درصد 
افزايش يافته كه به اين اعتبار مي توان گفت مردم براي سال 
آينده بايد بيش از 2۰ درصد امس��ال هزينه هاي درماني و 
بهداشتي خود را بپردازند. با توجه به كاهش اشتغال و نبودن 
چشم اندازي از افزايش رشد اقتصادي، احتمالا اين روند براي 

سال آينده تداوم خواهد داشت.
از سوي ديگر در لايحه 98، ميزان منابع عمومي سلامت 
از 19.1 هزار ميليارد به 21.۴ هزار ميليارد تومان افزايش 

يافته است يعني سهم تأمين مالي دولت در حوزه بهداشت و 
درمان دولتي در سطح 3۴ درصد ثابت مانده است، و ميزان 
درآمدهاي اختصاصي از 32.2 هزار ميليارد به ۴۰.7 هزار 
ميليارد تومان افزايش يافته است. به عبارت ساده تر يعني 
س��هم درآمدهاي اختصاصي در تأمين مالي س��لامت از 
۵8درصد در سال جاري به ۶۵ درصد در سال 98 افزايش 
يافته است. حدود 31.۵ هزار ميليارد تومان از درآمدهاي 
اختصاصي وزارت بهداشت از محل فروش خدمات بهداشتي 
و درماني تأمين مي ش��ود و مابقي عمدت��اً از محل فروش 
خدمات آموزشي، پژوهشي، آزمايشگاهي، و منابع حاصل از 
قانون هدفمندي يارانه هاست. براين اساس، پرداخت از جيب 
مردم در مراكز بهداشتي و درماني دولتي حدود 12 درصد 
نسبت به س��ال 97 افزايش يافته است. درنتيجه مي توان 
گفت در اين بخش نيز مردم بايد هزينه بيشتري را بپردازند، 
البته دولت تلاش دارد تا بودجه سال آينده را برمبناي تقويت 
قدرت خريد اقش��ار پاييني و در جهت حمايت از عدالت 
اجتماعي ببندد، حال معلوم نيست كه چه راهكاري براي 
حمايت از بخش هاي ضعيف جامعه در حوزه و بهداشت و 
درمان وجود دارد. البته ممكن است دولت با كاهش سهم 
خود بطور عمومي منابع كافي را جمع كند تا بتواند از اقشار 
ضعيف حمايتي جدي تر داشته باشد ولي حداقل در لايحه 

بودجه 98 چنين چيزي ديده نمي شود.

در همين رابطه رضا اميدي، كارشناس مسائل مرتبط با رفاه 
اجتماعي در يادداشتي مي گويد: اين ارقام مربوط به بخش 
درمان دولتي است و هزينه هاي سازمان هاي بيمه اي نظير 
تأمين اجتماعي و همچنين پرداخت از جيب مردم در بخش 
خصوصي در بودجه عمومي كشور لحاظ نمي شود. با لحاظ 
اين ارقام، حتي در ص��ورت ثابت ماندن تعرفه هاي درمان 
در سال 98 )كه قطعاً تعرفه ها ثابت نخواهد ماند(، مجموع 
پرداخت از جيب مردم و بيمه ها در سال 98 نسبت به 97 

افزايش خواهد يافت.
علاوه بر اين در لايحه پيشنهادي بودجه 98 مجموع بودجه 
پيشنهادي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي و دستگاه هاي 
تابعه اين وزارتخانه هم در بخش اعتبارات هزينه اي و هم در 
بخش تملك دارايي هاي سرمايه اي ۴3 هزار و 1۶8 ميليارد 
و 7۴۵ ميليون تومان پيشنهاد شده و در مقابل دولت براي 
بودجه صندوق بازنشستگي كشوري نيز حدود ۴۰ هزار و 
۵3۶ ميليارد توم��ان را مدنظر دارد كه البته نظر نهايي در 
اين رابطه را نمايندگان مجلس بايد بدهند. به اين ترتيب 
مي توان ادعا كرد در ميان تمام وزارتخانه هاي كشور، وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي بيشترين بودجه را از آن خود كرده 
است. به هر روي ساير رديف هاي بودجه وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي براي كمك به اداره و نگهداري مجموعه هاي 
تفريح��ي و ورزش��ي كارگران، صن��دوق بيمه اجتماعي 

كشاورازان، روستاييان و عشاير، كمك به موسسه آموزش 
عالي علمي كاربردي مهارت و شكل گيري و توانمندسازي 

تعاوني ها در نظر گرفته شده است.
بيشترين بودجه پيشنهادي در بين وزارتخانه هاي اقتصادي 
به وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي و كمترين بودجه به 
وزارت نفت اختصاص يافته است؛ هر چند بايد توجه داشت 
سهم حدود 1۵ درصدي شركت ملي نفت ايران از فروش 
نفت خام و صادرات ميعانات و گاز كاس��تي بودجه دولتي 
در اين بخ��ش را جبران ك��رده و وزارت نفت همواره جزو 
وزارتخانه هاي دارا محسوب مي شود. از جمله برنامه هاي 
وزارتخانه كار براي سال آينده اشتغالزايي، بهبود روابط كار، 
ساماندهي قراردادهاي كار، بهبود وضعيت بازنشستگان 
صندوق فولاد، بهبود وضعيت بازنشستگان تأمين اجتماعي 
و غيره است كه به درستي انجام نشده و مشكلات عديده اي 
در اي��ن بخش ها داريم. چنانچه وزارت راه بتواند در س��ال 
آينده به بخش��ي از اين مطالبات نيز پاسخ مناسبي دهد 
دولت مي تواند در بخش عدالت اجتماعي ادعاي بهبود امور 
و موفقيت را داشته باشد. مسائلي چون اشتغال زايي اكنون 
به كانون مسائل كشور تشكيل شده و رابطه ميان كارگران و 
كارفرمايان اين بار برعكس بحران هاي قبلي اقتصاد به شدت 
به س��مت تيرگي مي رود و ج��دا از اعتراضات كارگري در 
هفت تپه كه خواست اداره شورايي در آن مطرح شد، حتي 

در سطح رسمي و ميان نمايندگان كارگري و كارفرمايي در 
شوراي عالي كار به سطح بي سابقه اي رسيده است. 

سال97 نيز وزارت كار در بين ساير وزارتخانه ها بيشترين 
بودجه را داشت. در لايحه پيشنهادي بودجه 97 مجموع 
بودجه پيش��نهادي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي و 
دس��تگاه هاي تابعه اين وزارتخانه هم در بخش اعتبارات 
هزينه اي و هم در بخش تملك دارايي هاي سرمايه اي 32 
هزار و ۵۶۰ ميليارد و ۵7۰ ميليارد تومان پيشنهاد شده بود 
كه نشان مي دهد براي س��ال جاري بودجه اين وزارتخانه 
رش��دي يازده هزار ميليارد تومان داشته است. اين ميان 
سال 97 سالي سخت براي وزارت كار هم بود چرا كه در پنج 
ماه نخست سال علي ربيعي سكان اين وزارتخانه را در دست 
داش��ت و پس از آن چند ماهي محسن بند پي سرپرست 
وزارتخانه بود. در آخرين گام نيز كه بيشتر نيمه دوم سال 
را در بر گرفت، محمد شريعتمداري با كناره گيري از سمت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان كانديداي وزارت كار 
مطرح شد كه نهايتا با راي اعتماد نمايندگان مجلس توانست 

به خيابان آزادي بيايد.
بر اين اساس، بودجه پيشنهادي ستاد وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي هزار و 7۴۴ ميليارد و 79۰ ميليون تومان و 
بودجه صندوق بازنشستگي كشوري 3۰ هزار و 23۴ هزار 

ميليون تومان به مجلس پيشنهاد شد.
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دريافتي ۱42 هزار ميليارد 
توماني از هدفمندي

در لايحه بودجه س��ال 98 كل كش��ور در جدول 
مربوط به تبصره 1۴ لايحه )منابع و مصارف ناشي 
از درآمد حامل هاي انرژي(، ح��دود ۶ هزار و 1۴۵ 
ميليارد تومان يارانه ن��ان و خريد تضميني گندم 
درنظر گرفته شده است. گفتني است، در اين تبصره 
۴2هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان براي پرداخت يارانه 
نقدي و غير نقدي لحاظ شده است. همچنين كل 
درآمد حاصل از هدفمندي يارانه ها حدود 1۴2 هزار 

ميليارد تومان است.

درآمد ۱50 ميليارد ريالي 
دولت از افزايش قيمت نوشابه 

دولت در لايحه بودجه سال 98 درآمد خود از افزايش 
1۰ درصدي قيمت نوشابه گازدار قندي توليد داخل 
و 3۰ درصد قيمت نوشابه هاي گازدار قندي وارداتي 
)به استثناي نوشابه هاي با پايه ميوه و انواع دوغ هاي 
بدون گاز دار( را اعلام كرد.  دولت در بخش درآمدها، 
واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و واگذاري دارايي هاي 
مالي پيشنهاد خود را براي درآمد حاصل از افزايش 
1۰درصدي به قيمت نوشابه گازدار قندي توليد داخل 
و 3۰ درصد قيمت نوشابه هاي گازدار قندي وارداتي 
)به استثناي نوشابه هاي با پايه ميوه و انواع دوغ هاي 
بدون گاز دار( را اعلام كرد كه براس��اس آن براي اين 
بخش بودجه 1۵۰.۰۰۰ ميليون ريال در نظر گرفته 

شده است.

رشد ۱9.5 درصدي 
درآمدهاي مالياتي دولت

دولت در لايحه بودجه براي سال آينده حدود 2۰8 
هزار ميلي��ارد تومان درآمد پيش بين��ي كرده، اين 
درحالي است كه حدود 32۰ هزار ميليارد تومان هزينه 
پيش بيني شده اس��ت. بر اين اساس تراز عملياتي 
بودجه براس��اس لايحه بودجه 98 منفي 112 هزار 
ميليارد تومان لحاظ شده است.  بررسي آمار و ارقام 
مربوط به درآمد ها و هزينه هاي دولت در سال 1398 
حاكي از آن است كه در بودجه سال آينده، مجموع 
درآمدهاي مالياتي دولت در حدود 2۰8 هزار ميليارد 
تومان است كه اين مبلغ به نسبت لايحه بودجه سال 
گذشته يعني رقم 193 هزار ميليارد تومان، شاهد 
افزايش 1۵ هزار ميليارد توماني بوده است. لازم به ذكر 
است، هزينه هاي مربوط به جبران خدمات كاركنان 
در لايحه بودجه سال اينده با كاهش 11هزار ميليارد 
توماني مواجه شده است. از سوي ديگر در حالي رقم 
مربوط به يارانه ها 11هزار ميليارد تومان لحاظ شده 
كه اين عدد در لايحه بودجه سال قبل حدود 8هزار 
ميليارد تومان بوده است. هزينه هاي مربوط به رفاه 
اجتماعي نيز با رشد 2۴ هزار ميليارد توماني رو به رو 
شده است. گفتني است، درآمدهاي دولت دو دسته 
كلي دارد: ماليات ها و غيرماليات  ها. ماليات كه مفهوم 
مش��خصي دارد، اما غيرماليات ش��امل درآمدهاي 
حاصل از مالكيت دولت، درآمدهاي حاصل از فروش 
خدمات و كالاهاي دولت��ي و درآمدهاي حاصل از 
جرايم و خسارات )جرايم رانندگي، جريمه غايبان 
خدمت سربازي، جرايم و خسارات محيط زيستي 
و...( و ساير مي شوند. بدين ترتيب دولت نتوانسته اين 
رقم از هزينه هاي جاري خود را از محل درآمدها تامين 
كند و بازهم بايد درآمدهاي نفتي جور تامين حقوق و 

دستمزد كاركنان را بكشد.

رشد 3 برابري سهم گمرك از 
بودجه دولت

بودجه گمرك جمهوري اسلامي ايران براي سال 
آين��ده هزار و 213 ميلي��ارد و 7۴۶ ميليون تومان 
برآورد شده اس��ت. به گزارش ايسنا، سهم گمرك 
جمهوري اسلامي ايران از بودجه پيش بيني شده 
براي سال آينده )1398( با رشدي سه برابري نسبت 
به بودجه س��ال جاري )1397(، ي��ك هزار و 213 
ميليارد و 7۴۶ ميليون تومان برآورد ش��ده است. 
دولت براي بودجه س��ال جاري گمرك جمهوري 
اس��لامي ايران مبلغ ۴2۶ ميليارد و 932 ميليون 
تومان را در نظر گرفته است. همچنين بودجه دولت 
براي سال 139۶ هم 3۴3 ميليارد و 783 ميليون 
تومان بوده اس��ت كه از اين رقم 1۶ ميليارد و ۶23 
ميليون تومان مربوط به عملكرد اين س��ازمان در 

بودجه همان سال بوده است.
به گزارش ايسنا، بودجه سال آينده كه قرار بود 1۵ 
آذر ماه به مجلس ارايه شود سرانجام بعد از انجام 
اصلاحاتي به ويژه در هزينه ه��ا امروز همزمان با 
۴ دي ماه از س��وي رييس جمه��وري به مجلس 
ارايه ش��ده اس��ت. دولت در لايحه  بودجه 1398 
مجموع بودجه عمومي كه شامل منابع عمومي و 
درآمدهاي اختصاصي است را با سقف ۴78 هزار 
ميليارد تومان بسته است. از اين رقم حدود ۴۰7 
هزار ميليارد تومان مربوط به منابع عمومي و بيش 
از 7۰ هزار ميليارد تومان به درآمدهاي اختصاصي 

تعلق دارد.

درآمد 2 هزار ميليارد توماني 
دولت از سيگار

دولت در لايحه بودجه پيش��نهادي براي سال 
آينده، ماليات بر مصرف سيگار را 1۵۰۰ ميليارد 
تومان و ماليات بر فروش سيگار را ۶31 ميليارد 

تومان پيش بيني كرده است.
به گزارش مه��ر، در بخ��ش درآمدهاي لايحه 
پيشنهادي دولت براي بودجه سال آينده آمده 
است، ماليات بر مصرف سيگار 1۵۰۰ ميليارد 

تومان پيش بيني شده است.
همچنين مالي��ات بر فروش س��يگار نيز ۶31 

ميليارد تومان در نظر گرفته شده است.
بنابراين دولت س��ال آينده از فروش و مصرف 
س��يگار بالغ بر 2.1 هزارميلي��ارد تومان درآمد 

كسب خواهد كرد. 

درصد تغيير13971398جدول شماره )1(
8%443478بودجه عمومي
6%386407منابع عمومي

20%5771درآمدهاي اختصاصي
مبالغ به هزار ميليارد تومان است

درصد تغييراتبودجه 98لايحه 97جدول )٭( 

4-%216208درآمدها
8%142153درآمدهاي مالياتي

33%3725درآمدهاي حاصل از مالكيت دولت
10%109درآمدهاي حاصل از فروش كالا و خدمات

38%75درآمدهاي حاصل از جرايم و خسارات
12%1715درآمدهاي متفرقه

مبالغ به هزار ميليارد تومان است

درصد تغييرلايحه 98قانون 97جدول شماره )2(
28%107148واگذاري دارايي هاي سرمايه اي

29%101142منابع حاصل از فروش نفت و فرآورده هاي نفتي
20-%6351واگذاري دارايي  هاي مالي 

مبالغ به هزار ميليارد تومان است

درصد تغييراتبودجه 98لايحه 97جدول شماره )3(
9.5%293320هزينه ها )جاري( 

626200تملك دارايي هاي سرمايه اي
17-%3025تملك دارايي هاي مالي

مبالغ به هزار ميليارد تومان است

درصد تغييراتلايحه 98قانون 97جدول )٭ ٭(

24%7395جبران خدمات كاركنان
18-%2623استفاده از كالاها و خدمات

42%9.316يارانه
18%101122رفاه اجتماعي
38-%112-77-تراز عملياتي

مبالغ به هزار ميليارد تومان است

لايحه 
97

قانون 
98

درصد 
تغييرات

منابع 
30%17031223بودجه كل

بودجه 
8%478443عمومي

شركت هاي 
دولتي، 

موسسات 
انتفاعي 

وابسته به 
دولت و 
بانك ها

839127%35

مبالغ به هزار ميليارد 
تومان است
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»تعادل« از تازه ترين تحولات بازار سكه و ارز گزارش مي دهد

امکان خريد ارز توسط صرافی های مجاز از بانک های عامل

سال نو ميلادي دلار و سكه را گران كرد

گروه بانك و بيمه|  احسان شمشيري|
روز س��ه ش��نبه 4 دي ماه نرخ دلار در بازار آزاد به  10 
هزار و 395  تومان افزايش يافت و فعالان بازار معتقدند 
ورود به كانال 10 هزار تومان و اين رشد قيمت ناشي از 
تقاضاي خريد در ايام كريسمس و سال نو ميلادي است. 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«،  س��اعتی پ��س از حض��ور 
رئيس جمهور در مجلس و تقدي��م لايحه بودجه 9۸ 
کل کشور، معاملات ارز با افزايش نرخ مواجه شد و دلار 
در كانال 10 هزار تومان، روند صعودي به خود گرفت. 

در جريان معاملات روز سه شنبه 4 دی ماه قيمت هر 
اسکناس دلار برای فروش 10 هزار و 395 تومان و برای 
خريد 10 هزار و ۲95 تومان بود. همچنين هر يورو برای 
خري��د 1۲ هزار و 50 تومان و ب��رای فروش 1۲ هزار و 
100 تومان بود. سامانه سنا نيز براي روز سه شنبه نرخ 
لحظه اي عصر را براي دلار 10500 و براي يورو 1۲۲00 
تومان اعلام كرد كه نشان دهنده افزايش نزديك به 300 

توماني نرخ دلار در روز سه شنبه است. 
اين در حاليست كه در سامانه سنا براساس قيمتهاي 
روز دوشنبه قيمت دلار 10 هزار و ۲14 تومان ، يورو 11 
ه��زار و ۸۲5 تومان ، پوند 16 هزار و 7۲5 تومان ، يوان 
1هزار و 571 تومان و درهم امارات ۲ هزار و 795 تومان 
درج ش��د. براساس اعلام بانک مرکزی نرخ رسمي هر 
دلار آمريکا برای روز سه شنبه چهارم دی ماه 4۲ هزار 
ريال، هر پوند انگليس با 1۲7 ريال افزايش 53 هزار و 
353 ريال و هر يورو نيز با 10۲ ريال رش��د 47 هزار و 

936 ريال ارزش گذاری شد.
اما در حاشيه بازار تهران، پاساژ افشار و خيابان فردوسي 
و منوچه��ري، خبرها حكايت از معامل��ه دلار به نرخ 
فروش 11400 تومان دارد . در هرات افغانس��تان نيز 
دلار 10900 و درهم 3010 تومان معامله شده است. 

   موج افزایش قیمت طلا 
بنا بر نرخ های اعلامی اتحاديه طلا، هر قطعه سکه تمام 
بهار آزادی طرح قديم روز سه شنبه سه ميليون و 600 
هزار تومان، هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جديد 
سه ميليون و ۸00 هزار تومان و نيم سکه يک ميليون 

و 900 هزار تومان فروخته می شود.
معامله گران هر قطعه ربع سکه را يک ميليون و 150 
هزار تومان و هر س��که گرمی را 650 ه��زار تومان به 
خريداران عرضه می کنند. در بازار طلا، هر مثقال طلا 
يک ميليون و 466 هزار تومان و هر گرم طلای خام 1۸ 

عيار 33۸ هزار و 700 تومان خريد و فروش می شود.
فعالان بازار ارز، افزايش��ی ش��دن نرخ ارزهای عمده 
را ناش��ی از افزايش تقاضای ش��رکت ها در پايان سال 
ميلادی برای تسويه حس��اب با شرکای تجاری خود 
می دانند که البته بانک مرک��زی اعلام کرده که برای 
پاسخگويی به اين تقاضا و تامين ارز مورد نياز، از امروز 
همه صرافی های مجاز می توانند از طريق بانک های 
عامل نسبت به خريد ارز از بانک مرکزی برای مشتريان 

خود اقدام کنند.
موج افزايش قيمت طلا که از هفته گذشته در بازارهای 

جهانی آغاز شده بود، سرانجام به بازار تهران نيز کشيده 
شد و روز سه شنبه بهای انواع سکه پس از مدت ها روند 
افزايشی به خود گرفت. در هفته گذشته بهای هر اونس 
طلا در بازارهای جهانی به دليل احتمال افزايش نرخ 
بهره از س��وی بانک مرکزی آمريکا رو به افزايش نهاد؛ 
هرچند اين افزايش پايين تر از حد مورد انتظار بود اما 
تضعيف دلار آمريکا بيشترين تاثير را بر افزايش قيمت 
طلا گذاشت. به طور سنتی بهای طلا و ارزش دلار در 
بازارهای جهانی مقابل هم هستند؛ هنگامی که ارزش 
دلار تضعيف می شود، سرمايه گذاران ترجيح می دهند 
دارايی خود را به سمت بازار طلا و خريد اين فلز گرانبها 
س��وق دهند. با همين رويکرد قيمت هر اونس طلا در 
بازارهای جهانی به 1۲70 دلار رسيده که بالاترين رقم 
در پنج ماهه اخير است و از اين رو بهای طلا و مسکوکات 

آن نيز در بازار تهران رشد کرد.

   بازار ارز روند باثبات خود را ادامه می دهد
همچنين بانک مرکزی در اطلاعيه ای اعلام کرد: بازار 
ارز روند باثبات خود را متناسب با عرضه و تقاضای بازار 
ادامه می دهد؛ بنابراين مردم به تاکتيک های دلالان و 

واسطه های نوسان گير در بازار توجه کنند.
بازار ارز روند با ثبات خود را متناسب با عرضه و تقاضای 
بازار ادامه خواهد داد؛ بنابراين مردم، به تاکتيک های 
دلالان و واسطه های نوس��انگير در بازارتوجه داشته 
باش��ند و در صورت نياز به اس��کناس، مورد نياز برای 
تقاضای واقعی خود، ب��ه صرافی ها و بانک های عامل 
مراجعه کنند.حجم ذخاير نقدی و موجودی حساب 
های بانک مرکزی در سطح بسيار مطلوب قرار دارد و 
اين بانک بنا به شرايط و سياست کلان کشور از منابع 

ارزی خود استفاده بهينه می کند.

   حمایت بان�ک مرک�زی از صرافی ها برای 
تامین نیازهای پایان سال

همچنين رئيس کل بانک مرکزی در ادامه ضمن اشاره 
به اقتضائات فصلی پايان س��ال ميلادی و تسويه های 
شرکت های تجاری، از تصميمات اخير بانک برای تامين 
منابع لازم جهت  حمايت از صرافی ها در تامين نيازهای 
مرتبط با پايان س��ال خبر داد که می تواند آثار فصلی 

مرتبط با اين مقطع از سال را پوشش دهد.
تس��ويه تجاری و مالی فعالان رسمی و غيررسمی در 
پايان سال مالی ميلادی موجب افزايش مقطعی تقاضا 
می ش��ود.با توجه به اين موضوع به آگاهی هموطنان 
عزيز می رساند برای پاسخگويی به اين تقاضا و تامين 
ارز مورد نياز، از امروز تمام صرافی های مجاز می توانند 
از طريق بانک های عامل نس��بت به خريد ارز از بانک 

مرکزی برای مشتريان خود اقدام کنند. 
به گزارش روابط عمومی بان��ک مرکزی، بازار ارز روند 
با ثبات خود را متناس��ب با عرضه و تقاضای بازار ادامه 
خواهد داد. بنابراين مردم عزيز، به تاکتيک های دلالان 
و واسطه های نوسانگير در بازارتوجه داشته باشند و در 
صورت نياز به اسکناس، مورد نياز برای تقاضای واقعی 

خود به صرافی ها و بانک های عامل مراجعه کنند. حجم 
ذخاير نقدی و موجودی حساب های بانک مرکزی در 
سطح بسيار مطلوب قرار دارد و اين بانک بنا به شرايط 
و سياس��ت کلان کش��ور از منابع ارزی خود استفاده 

بهينه می کند.

   امکان خری�د حواله ارزی صرافی ها برای 
مصارف وارداتی 

از سوي ديگر،  دبير کل کانون صرافان ايران امکان خريد 
حواله ارزی توسط صرافی ها برای تامين مصارف وارداتی 

از طريق سامانه نيما و ثبت در سامانه سنا را ابلاغ کرد.
اين کانون پيرو نامه ابلاغی اداره صادرات بانک مرکزی 
اطلاعيه استفاده از سامانه نيما جهت مصارف وارداتی 
به صرافی های سراسر کشور را ابلاغ کرد و به پيوست 
نامه مورخ 4 دی 1397 بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ايران، پيرامون اس��تفاده از سامانه نيما جهت مصارف 
وارداتی را جهت اطلاع همکاران محترم ارسال می دارد. 
همچنين نامه ابلاغ��ی اداره صادرات بانک مرکزی به 
تمامی صرافی های دارای مج��وز فعاليت از اين بانک 
نيز به ش��رح زير است: پيرو نامه عمومی مورخ ۲۲ آذر 
1397 اين بانک، موضوع "دستورالعمل خريد و فروش 
ارز در شبکه صرافی های مجاز به اطلاع می رساند در 
راستای تس��هيل فرآيند تامين ارز تجارت کشور، آن 
صرافی می تواند نسبت به خريد حواله های ارزی از بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ايران از طريق شعب ارزی 
بانک های عامل با رعايت مقررات ارزی و ثبت در " سامانه 

نظارت ارز )سنا( "جهت پوشش تقاضاهای مشتريان 
بابت مصارف وارداتی از طريق "سامانه نيما اقدام نمايند.

   جزییات ابلاغیه جدید ارزی بانک مرکزی
رضا ترکاش��وند دبيرکل کانون صراف��ان ايرانيان  در 
گفتگو با ايبِنا درب��اره نامه ابلاغی بانک مرکزی درباره 
دستورالعمل خريد و فروش ارز در شبکه صرافی های 
مجاز در راستای تسهيل فرآيند تامين ارز تجاری کشور، 
اظهارداشت: با توجه به مشکلاتی که برای تامين ارز وارد 
کنندگان گروه دو کالايی پيش آمده بود، بانک مرکزی 

برای تسهيل اين روند، تدبيری انديشيده است.
وی افزود: براس��اس اين اقدام تمام صرافی های مجاز 
می توانن��د ارز مورد ني��از خريداران در س��امانه نيما 
را از طري��ق تمامی بانک های عام��ل از بانک مرکزی 
خريداری و ب��رای خريداران اين حواله ها کارس��ازی 
کنند زيرا پيش از اين می بايس��ت ارز مورد نياز خود 
را از طريق ارز صادراتی پتروشيمی ها و مواد معدنی از 

نيما تامين کنند.
دبيرکانون صرافان ايران با تاکيد بر اينکه انتظار می رود 
بخش عمده ای از مشکلات اين گروه از فعالان اقتصادی 
برطرف ش��ود، ادامه داد: از آنجايی که اين جابجايی از 
طريق کارگزاری متعلق به صرافان انجام می ش��ود به 
طور حتم اين مسير راحت تر بوده و برای واردکنندگان 
کالاها روند آسان تری خواهد بود و موجب می شود برای 

واردات کالا در صف نباشند.
ترکاش��وند با تاکيد بر اينکه اين بخشنامه امروز ابلاغ 

شده و اميدواريم از فردا اجرايی شود، گفت: صرافی های 
دارای مج��وز فعاليت از بانک مرکزی می توانند در هر 
يک از بانک های عامل که حساب ارزی دارند، در همان 
بانک با توجه به منابع بانک مرکزی نزد بانک ها خريد 
خود را انج��ام دهند و حواله مورد نياز واردکنندگان را 
که ثبت شده، از طريق سامانه سنا خريداری کرده و در 
بانک عامل و از طريق سامانه نيما به مشتريان خود يا 

همان واردکنندگان به فروش برسانند.
وی درباره ساز و کار اين ابلاغيه، توضيح داد: صرافی ها 
می توانند از طريق سامانه سنا و نيما به مشتريانی که 
مراحل ثبت سفارش آنها در بانک ها انجام شده و اسم 
آنها در سامانه نيما است،  مبالغی که خريداری کرده اند 

را به آنها از طريق حواله به فروش برسانند.
يادآور می شود، اداره صادرات بانک مرکزی روز 4 دی 
97 به تمامی صرافی ه��ای دارای مجوز فعاليت از اين 
بانک نامه ای مبنی بر امکان خريد حواله ارزی صرافی ها 
برای مصارف وارداتی ابلاغ کرد که به ش��رح زير است: 
پي��رو نامه عموم��ی ۲۲ آذر 1397 اين بانک، موضوع 
دستورالعمل خريد و فروش ارز در شبکه صرافی های 
مجاز به اطلاع می رس��اند در راستای تسهيل فرآيند 
تامين ارز تجارت کش��ور، آن صرافی می تواند نسبت 
به خريد حواله ه��ای ارزی از بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ايران از طريق ش��عب ارزی بانک های عامل 
ب��ا رعايت مقررات ارزی و ثبت در  س��امانه نظارت ارز 
)سنا( جهت پوشش تقاضاهای مشتريان بابت مصارف 

وارداتی از طريق سامانه نيما اقدام کند.

علي الحساب و دريافت كل سود سپرده 
وهاب قليچ |

مفهوم »علي الحساب« به معني مبادله موقتي پول يا 
مانند آن است. اين مفهوم بدين معني كه يكي از طرفين 
وجهي را به طرف مقابل مي پردازد،  مشروط بر اينكه پس 
از محاسبه و حسابرسي،  چنانچه گيرنده،  واقعاً نسبت به 
تمام يا بخشي از وجه دريافتي، طلبكار نباشد، آن را به 

پرداخت كننده، مسترد نمايد.
رقابت بانك هاي كش��ور در جذب سپرده هاي بيشتر، 
صرفا محدود به بالا بردن نرخ س��ود نسبت به يكديگر 
نيست؛ بلكه شرايط و نحوه پرداخت سود نيز مي تواند 
يكي ديگر از سياست هاي جذب و ترغيب مشتريان به 

سپرده گذاري در بانك ها به حساب  آيد.
يكي از بانك هاي خصوصي كشور، اقدام به ايجاد سپرده 
سرمايه گذاري يك ساله با ش��رايط خاصي از پرداخت 
س��ود كرده اس��ت. بنا به اعلان تارنماي اين بانك، اين 
نوع سپرده سرمايه گذاري، سپرده اي از نوع بلندمدت 
يك ساله بوده كه از ويژگي هاي رقابتي و متمايز آن در 
مقايسه با ساير سپرده هاي بلندمدت، مي توان به قابليت 
پرداخت كل مبلغ سود علي الحس��اب دوره يك ساله، 
به صورت يكجا و در ابتداي دوره سرمايه گذاري، اشاره 
نمود. بنا به اين اعلان، حداقل مبلغ جهت سرمايه گذاري 
100 ميليون ريال، تعيين شده است و سود علي الحساب 
مربوط به دوره يك ساله س��رمايه گذاري، در روز شروع 
س��رمايه گذاري و بلافاصله پس از اتمام فرايند افتتاح 

حس��اب، به صورت سيستمي محاس��به و به مشتري 
پرداخت مي گ��ردد. اين در حالي اس��ت كه درصورت 
تمايل، امكان سرمايه گذاري مجدد سود دريافتي، براي 

مشتريان فراهم شده است.
فارغ از نرخ س��ود اين سپرده و اينكه آيا مطابق با سقف 
مقرر بانك مركزي اس��ت ي��ا خير، س��وال مهمي كه 
مطرح مي ش��ود آن اس��ت كه چگونه اين بانك در روز 
اول س��پرده پذيري و در حالي كه هنوز وجوه به جريان 
سرمايه گذاري ملحق نشده اند و سودي حاصل نيامده 
است، سود سپرده گذار را پرداخت مي كند؟ به عبارتي 
سود پرداختي به اين دسته از سپرده گذاران در روز اول 

سپرده گذاري از چه ماهيتي برخوردار است؟
در پاسخ بايد بيان داشت كه در سپرده هاي سرمايه گذاري 
مدت دار، بانك ها وجوه به دست آمده را به وكالت از سوي 
سپرده گذاران و به صورت اشاعه در عقود اسلامي مصرح 
در قان��ون به كار مي گيرند و منافع حاصل را بر اس��اس 
قاعده استخر منابع و مبتني بر قرارداد منعقده، متناسب 
با مدت و مبالغ سپرده هاي سرمايه گذاري پس از وضع 
سپرده هاي قانوني مربوط و با رعايت سهم منابع بانك به 
نسبت مدت و مبلغ از كل وجوه به كار گرفته شده در آن 

عمليات، تقسيم مي كنند.
از آنجا كه در يك نظام بانكي با حجم انبوه سپرده هاي 
سرمايه گذاري مش��اع، امكان محاس��به سود قطعي 
حاصل از عمليات و س��هم هر يك از سپرده گذاران در 

فواص��ل زماني كوتاه ممكن نيس��ت، بانك بايد س��ود 
قطعي س��پرده گذاري را بعد از پاي��ان دوره مالي و پس 
كسر هزينه ها محاسبه كند. بديهي است اين به معناي 
پرداخت يك باره س��ود پس از پايان دوره مالي و اتمام 
محاس��بات اس��ت كه يقيناً به كاهش رغبت و انگيزه 
صاحب��ان وجوه ب��راي س��پرده گذاري در بانك منجر 

مي شود.
تعبيه سود علي الحساب )انتظاري( در بانكداري ايران و 
پرداخت دوره اي آن به سپرده گذاران،  در واقع براي رفع 
همين دغدغه بوده است. به عبارت ديگر قانونگذاران 
و مسوولان نظام بانكي كشور به اين نتيجه رسيده اند 
كه ب��راي جلوگيري از بروز بح��ران انگيزه،  مي توان با 
اعلام نرخ »س��ود علي الحس��اب« در ابتداي هر دوره 
و پرداخ��ت دوره اي آن، س��پرده گذاران را نس��بت به 
سپرده گذاري در بانك مشتاق نگه داشت. البته اگرچه 
ميزان سود نهايي از اوايل سپرده گذاري معلوم نيست 
ولي به علت سابقه كاري، تنوع معاملات و گستردگي 
فعاليت ه��اي مالي بانك اين اطمينان نس��بي وجود 
داردكه س��ود قابل پيش بيني عايد اين وجوه خواهد 
ش��د به نحوي كه بانك قادر است پيش از حسابرسي، 
به سپرده گذاران سود علي  الحسابي پرداخت نمايد. در 
اين ميان سود علي الحساب وجهي تعريف مي شود كه 
قبل از اتمام و به نتيجه رسيدن عمليات سرمايه گذاري 
و حصول و محاس��به س��ود قطعي از جان��ب بانك به 

صاحبان سپرده هاي سرمايه گذاري پرداخت مي شود.
بنا به نظر كارشناسان، اصولًا مفهوم »علي الحساب« به 
معني مبادله موقت پول و مانند آن بين دو ش��خصيت 
حقيقي يا حقوقي است. بدين معني كه يكي از طرفين 
وجهي را به طرف مقابل مي پردازد،  مش��روط بر اينكه 
پس از محاس��به و حسابرس��ي،  چنانچه گيرنده،  واقعاً 
نسبت به تمام يا بخشي از وجه دريافتي، طلبكار نباشد، 
آن را به پرداخت كننده مس��ترد نمايد. بديهي اس��ت 
قبل از انجام حسابرس��ي، به دليل اينكه هنوز بدهكار 
بودن پرداخت كننده محرز نشده است دريافت كننده، 
معادل وجهي كه بطور علي الحس��اب دريافت كرده به 

پرداخت كننده مديون است.
اين مطلب كلي در مورد رابط��ه ميان بانك و صاحبان 
سپرده هاي س��رمايه گذاري نيز مي تواند صادق باشد. 
به عبارت ديگر، اگر مفهوم واقعي سود علي الحساب در 
نظر باشد با پرداخت سود علي الحساب ، اگرچه عين پول 
پرداختي به ملكيت سپرده گذار در مي آيد ولي ذمه وي 
تا زمان معلوم شدن سود قطعي،  معادل همان مبلغ به 
نفع بانك مشغول مي گردد. اين مفهوم چيزي جز مفهوم 
قرض در عقود اس��لامي نيست. به اين ترتيب چنانچه 
ماهيت حقوقي وجوهي كه با عنوان سود علي الحساب به 
سپرده گذار پرداخت شود تنها در قالب مفهوم قرض طرح 

شود اين مورد قابل توجيه و تبيين خواهد بود 
از اين رو در سپرده ياد شده، بانك سپرده پذير در روز اول 

سپرده گذاري، مبلغ كل سود علي الحساب )انتظاري( 
را به عن��وان قرض به س��پرده گذار پرداخت مي كند تا 
در انتهاي دوره با محاس��به سود قطعي، مابه التفاوت را 
با سپرده گذار تس��ويه نمايد. در رويه معمول، چنانچه 
س��ود قطعي بالاتر از سود علي الحس��اب پرداختي در 
روز اول س��پرده گذاري باش��د بايد س��هم سپرده گذار 
به اندازه مابه التفاوت آن پرداخت ش��ود. در صورتيكه 
سود علي الحساب بيشتر از سود قطعي باشد، بانك اين 

مابه التفاوت را به سپرده گذار هبه مي كند.
به هر تقدير چنانچه سود علي الحساب را نوعي قرض 
از جانب بانك به سپرده گذار قلمداد نماييم، پرداخت 
ماهانه سود علي الحس��اب تا سررسيد )رويه متداول( 
با پرداخت كل س��ود علي الحس��اب در همان روز اول 
س��پرده گذاري چندان تفاوتي با هم نخواهد داشت و 
با رعايت س��اير شرايط لازم از جمله محاسبه و تسويه 
سود قطعي در انتهاي دوره مالي، هر دو حالت صحيح 

خواهد بود.
مسائلي همچون قطعي انگاشتن سود علي الحساب، 
نحوه تسويه اين سود با سود قطعي، تفاوت هاي موجود 
در ماهيت پيش گفته با صورت هاي سود و زيان بانك ها و 
به مابه التفاوت به سپرده گذاران در زماني كه سود قطعي 
كمتر از سود علي الحساب است، همگي محل چالش  
و پرسش هاي اساسي اس��ت كه نياز است در فرصت 

مقتضي بدان پرداخته شود.

سود »ماه شمار« ورود نقدینگي به بازار ارز را كنترل مي كند
حذف پرداخت س��ود به سپرده هاي روزشمار سرعت 
گردش نقدينگ��ي را كنترل مي كند و در كنار س��اير 
ابزاره��ا مي تواند كنترل بازارها از جمله ب��ازار ارز را به 

دنبال داشته باشد.
به گزارش ايبِنا، مطابق آمارها، پس از چند ماه متوالي 
شيب نزولي در مانده س��پرده هاي بلندمدت، با ثبات 
نسبي قيمت دلار در مهر مانده سپرده هاي بلندمدت 
حدود يك درصد نس��بت به ش��هريورماه 97 افزايش 
يافته و آنگونه كه آلبرت بغزيان، كارشناس اقتصادي 
مي گويد حذف پرداخت سود به سپرده هاي روزشمار 
س��رعت گردش نقدينگي را كنترل مي كند و در كنار 
ساير ابزارها مي تواند كنترل بازارها از جمله بازار ارز را 

به دنبال داشته باشد.
آنگونه كه آمار نش��ان مي دهد با ثبات نسبي بازار ارز، 

سپرده هاي بلندمدت نسبت به ماه هاي قبل افزايش 
يافته است. نرخ ارز از فروردين 97 شروع به افزايش كرده 
و در بهار و تابستان با شوك هاي قيمتي همراه بوده است. 
طبيعتا نرخ سود بانكي در زمان نوسان هاي ساعتي نرخ 
ارزها جذابيت خود را از دس��ت داد و تمايل افراد براي 
نگهداري وجوه با نقدشوندگي بالاتر افزايش يافته است.

آلبرت بغزيان، عض��و هيات علمي دانش��گاه تهران در 
گفت وگو با ايبِنا درباره تاثير ماه ش��مار ش��دن نرخ سود 
س��پرده هاي بانكي بر بازار ارزي كش��ور گف�ت: بانك ها 
تاكن��ون از برخي بخش��نامه هاي بانك مركزي تمكين 
نكرده اند. به همي��ن دليل رقابتي ناس��الم ميان برخي 
از بانك ها در پرداخت س��ود س��پرده ها و پرداخت سود 
روزشمار به بانك ها وجود داشته است؛ اقدام هايي كه بانك 
مركزي در تلاش است با تدابيري جديد آن را كنترل كند.

   نظارت بانك مركزي 
وي با بيان اينكه برخي از بانك ها با ترفندها وابتكاراتي 
تاكنون توانسته اند نرخ سودي بالاتر از نرخ هاي مصوب 
را به مشتريان ارايه دهند تا سپرده بيشتري در بانك خود 
جذب كنند و سپرده ها از بانك آنها خارج نشود، گفت: 
حذف روز شمار و پرداخت سود به سپرده هاي ماه شمار 
تنها در صورت��ي مي تواند، موفق عمل كند كه نظارت 
بانك  مركزي بر صورت هاي مالي بانك ها به درس��تي 

صورت گيرد و راه بر هرگونه خطاي دوباره بسته شود.
بغزيان گفت: اقدام بانك مركزي براي كاهش س��رعت 
گردش نقدينگ��ي اگرچه اقدامي ديرهنگام اس��ت، اما 
بجاست و موجب مي شود تا بازارهاي كالايي از جمله بازار 
ارز با ثبات بيش��تري همراه شود. وي با اشاره به تخلفات 
گسترده موسسات مالي و اعتباري گفت: بانك مركزي در 

دوره هاي گذشته از ابزار نظارتي خود براي جلوگيري از 
گسترش فعاليت موسسه هاي مالي و اعتباري غيرمجاز 
استفاده چنداني نكرد و اين عدم دخالت، در نهايت هم به 

زيان مردم و هم به ضرر بانك مركزي شد.

   كنترل پرداخت نرخ سود 
كارشناس مس��ائل اقتصادي گفت: آقاي همتي بايد 
همتي والاتر داش��ته باشد و با اس��تفاده از اختياراتي 
كه از وظايف بانك مركزي اس��ت نرخ سود سپرده ها 
را در حد مصوب نگ��ه دارد و از تخلف بانك ها در ارايه 
نرخ هاي جذاب به سپرده هاي بانكي كه پول تورم زاست 
جلوگيري كند.وي ادامه داد: بانك مركزي تا زماني كه  
بر بازار ارز مديريت دارد و تلاش دارد كه از اخلال در اين 
بازار جلوگيري كند مي توان اميدوار بود كه نرخ ارزها 

نوسان هاي گذشته را تجربه نكند. بغزيان گفت: آمارها 
نش��ان مي دهد كه در زمان نوسان هاي نرخ ارز ميزان 
س��پرده هاي بلندمدت بانكي كاهش يافته است و با 
ثبات اين بازار از مهر ماه امسال ميزان سپرده هاي بانكي 
كوتاه مدت كاهش يافته و ميزان س��پرده هاي بانكي 
بلندمدت اگرچه در ارقام پايين اما افزايش يافته است.

   حضور بانك مركزي در تنظیم بازار ارز 
وي اضافه كرد: حذف روزش��مار سپرده هاي بانكي و 
ماه شمار شدن پرداخت سود مي تواند با كاهش سرعت 
گردش نقدينگي بر بازار ارز موثر باش��د اگرچه نقش 
بانك مركزي در ثبات بخشي به بازار ارز بسيار مهم تر 
است و اين بانك بايد تلاش كند نقدينگي و آثار تورمي 

آن را كنترل كند.

 Wed. Dec 26.  چهار شنبه    5 دي 1397   18 ربيع الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1279  2018 

اخبار

تجلیل بانك توسعه صادرات
از صادركنندگان خراسان جنوبي

در مراس��م تجليل از صادركنندگان نمونه اس��تان 
خراسان جنوبي با اهداي لوح و تنديس  بانك توسعه 
صادرات به فعالان نمونه و شايس��ته تقدير استاني 
در عرصه صادرات قدرداني ش��د.به گ��زارش روابط 
عمومي بانك توس��عه ص��ادرات، همايش تجليل 
از صادركنندگان نمونه اس��تاني و شايس��ته تقدير 
اس��تان خراس��ان جنوبي، با حضور مهندس موفق 
مشاور وزير صنعت، معدن و بازرگاني در هماهنگي 
امور اس��تان ها، استاندار، نمايندگان مجلس و ساير 
مسوولان استان خراسان جنوبي برگزارشد. مهندس 
شهركي مديركل سازمان صنعت، معدن و بازرگاني 
استان خراسان جنوبي در اين مراسم با اشاره به آمار 
تسهيلات پرداختي شعبه بيرجند به صادركنندگان، 
ضمن تشكر از خدمات و حمايت هاي بانك توسعه 
صادرات ايران با اهداء لوح، از آقاي رستگارمقدم رييس 
شعبه بيرجند به عنوان خادم نمونه صادركنندگان 
تقدير بعمل آورد.از 10 صادركننده نمونه استاني 7 
صادركننده و از ۲ صادركننده شايس��ته تقدير يك 

شركت از مشتريان شعبه بيرجند هستند.

ارتقاي امكانات سامانه 
همراه بانك پاسارگاد

بانك پاس��ارگاد در راس��تاي گس��ترش خدمات 
بانكداري الكترونيك، امكانات سامانه همراه بانك را 
ارتقاء داد.  به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، 
مشتريان بانك پاسارگاد از طريق سامانه همراه بانك  
)موبايل بان��ك( مي توانند از خدم��ات متنوعي در 
بخش هاي س��پرده، تس��هيلات و كارت بهره مند 
ش��وند. اين س��امانه ضمن آنكه امكان پشتيباني 
 Android( از س��اعت هوشمند سيس��تم عامل
Wear( و امكان ورود با اثر انگشت را دارد، از طريق 
تش��خيص چهره در گوش��ي هاي آيفون نيز قابل 
دسترسي است.بر اساس اين خبر، در اين سامانه در 
بخش سپرده خدمات مشاهده فهرست و جزييات 
سپرده ها، مشاهده صورت حساب سپرده ها به همراه 
نمودار گردش سپرده، امكان يادداشت گذاري روي 
گردش س��پرده، انتقال وجه داخل��ي و بين بانكي 
)پايا و س��اتنا(، انتقال وجه مستمر )دوره اي( داخل 
بانكي و بين بانكي و پرداخت قبض با س��پرده ارايه 
مي شوند. همچنين خدماتي مانند مشاهده فهرست 
و جزييات تسهيلات، مشاهده ريز اقساط تسهيلات 
و پرداخت قسط در بخش تسهيلات قابل دريافت 
هستند.  دريافت موجودي كارت )كارت هاي بانك 
پاسارگاد(، دريافت ده گردش آخر كارت، پرداخت 
قبض همراه اول از طريق شماره موبايل، انتقال وجه 
كارت به كارت )شتابي(، انتقال وجه كارت به سپرده 
)س��پرده هاي بانك پاس��ارگاد(، پرداخت قبض )با 
امكان اسكن باركد(، خريد شارژ تلفن همراه )همراه 
اول، ايرانسل، رايتل و تاليا(، تغيير رمز اينترنتي )رمز 
دوم( كارت )كارت هاي بانك پاس��ارگاد( و مسدود 
كردن كارت از ديگر خدمات اين س��امانه هستند. 
مشتريان گرامي با بهره مندي از اين سامانه مي توانند 
از خدماتي مانند پرداخت اقساط ديگران،  نمايش 
آخرين ورودهاي كاربر،  صندوق پيام،  افزودن يادآور 
چك،  غيرفعال سازي رمز دوم كارت،  فعال سازي و 
غيرفعال سازي رمز يك بار مصرف كارت )رمز پويا(، 
دريافت رمز يك بار مصرف كارت )خدمات كارت( و 
نمايش قوانين انتقال وجه بين بانكي و نمايش نام 
بيمه شونده )پرداخت قبض بيمه( نيز استفاده كنند. 
مشتريان با نصب نرم افزار سامانه همراه بانك پاسارگاد 
در تلفن هاي همراه خود و دريافت رمز ورود از يكي 
از شعبه هاي بانك پاس��ارگاد در سراسر كشور قادر 
خواهند بود از اين خدمات بهره مند ش��وند.گفتني 
است مركز مشاوره و اطلاع رساني بانك پاسارگاد به 
شماره ۸۲۸90 و سامانه مديريت ارتباط با مشتريان 
در س��ايت بانك ب��ه آدرس www.bpi.ir آماده 

پاسخگويي به سوالات هم ميهنان هستند . 

مرتضي خامي مدیرعامل 
بانك گردشگري شد 

بر اساس تصميم هيات مديره و با تأييد بانك مركزي 
جمهوري اس��لامي ايران، مرتضي خامي به عنوان 
مديرعامل جديد بانك گردش��گري معرفي شد.  به 
گزارش روابط عمومي بانك گردش��گري در مراسم 
معارفه اي كه به همين منظور در محل س��اختمان 
مركزي بانك گردش��گري و با حضور دكتر مهدي 
جهانگيري رييس گروه مالي گردشگري و جمعي 
از مديران ارشد بانك و گروه مالي گردشگري برگزار 
ش��د؛ حكم اين انتصاب قرائ��ت و مرتضي خامي به 
صورت رسمي به عنوان مديرعامل جديد اين بانك 
معرفي شد. در ابتداي اين مراسم مهدي جهانگيري 
رييس گروه مالي گردشگري با اشاره به گذار بانكداري 
سنتي به مدرن و مشكلات زمينه اي در حوزه اقتصاد 
به دليل شرايط تحريمي، رسالت نظام بانكي كشور 
را وظيفه اي سنگين و خطير عنوان و بر لزوم حركت 
كارآمد با اس��تفاده از مديران متعهد و متخصص در 
اين عرصه تاكيد كرد. جهانگيري با اشاره به سوابق 
ارزشمند مرتضي خامي و پشتوانه خوب و غني وي 
به عنوان مديري توانمند، جوان و متعهد گفت “ نظام 
بانكي كشور به دليل سهم عمده خود در تامين مالي 
ساختار اقتصادي از اهميتي بسزا برخوردار است كه 
لازم است هر تصميم كوچك و بزرگ در اين سيستم 
همس��و با حركت هاي اصلاحي موردنياز آن انجام 
شود؛ ازين رو انتخاب مديرعامل جديد در اين بانك 
نيز بر اساس همين معيار و نيازسنجي بوده است. وي 
با تاكيد بر مشتري مداري و رعايت كامل آن در بانك 
گردشگري اظهار داشت: س��ه اصل سرعت در كار، 
سلامت و شفافيت و تمايز و گستردگي دامنه خدمات 
در بانك گردشگري زيرلايه فعاليت مديريت جديد 
و تمامي اركان مديريتي اين بانك است كه جملگي 
با هدف مش��تري مداري و خل��ق مزيت در صنعت 
گردشگري بايد در اولويت برنامه هاي اين بانك باشد. 



آمار معاملات 5 بازار سرمايه

»تعادل«ازجلسهمديرعاملشركتبورسبامديرانبرخيصندوقهاگزارشميدهد

صندوقهاحاميبورسميشوند؟
گروه بورس| مسعود كريمي|

ش��نيده ها حاكي از اين است كه طي چند روز اخير 
مديرعامل ش��ركت ب��ورس اوراق به��ادار تهران با 
مديران ي��ا نمايندگان ۲۳ صندوق ب��ا درآمد ثابت 
»فيكس اين��كام« ب��الاي ۱۰۰۰ ميلي��ارد تومان 
موجودي، در راس��تاي برنامه ريزي براي حمايت از 

بازار جلسه اي را برگزار كرده است.
بر اين اساس، گفته مي شود كه تعدادي از صندوق ها 
و نهاد مالي بزرگ بازار سهام، در نشستي با مديرعامل 
بورس تهران به توافقات اوليه اي دست پيدا كردند.

بنابراين، مطابق با آمار ها در حال حاضر صندوق هاي 
با درآمد ثابت، ۱9 هزار ميليارد تومان به بازار سرمايه 
تزريق كرده اند و قرار است اين روند ادامه دار باشد، 
بر اين اساس مطابق با اطلاعاتي كه كانون نهاد  هاي 
س��رمايه گذاري منتش��ر كرده اس��ت، طبق جلسه 
صورت گرفته مقرر ش��ده اس��ت ك��ه در ماه جاري 
حداقل 4۰۰ ميليارد تومان ديگر از سوي »فيكس 
اينكام ها« به بازار سرمايه تزريق شود و البته باز هم 

حمايت ها ادامه پيدا كنند.
به ه��ر روي، اظه��ار بي اطلاعي برخ��ي از اعضاي 
هيات مدي��ره ب��ورس ته��ران، كان��ون نهاد ه��اي 
سرمايه گذاري و كانون كارگزاران از برگزاري چنين 
جلس��ه اي در جاي خود قابل تامل است. به هر روي 
فارغ از اينكه اين مهم در سكوت كامل خبري روي 
داده است، مي تواند نشان از استراتژي تازه سكاندار 
جديد بورس تهران در راستاي حمايت از بازار داشته 
باشد. در همين حال، اين موضوع كه آيا برگشت بازار 
نوسان است يا روند مثبت صرفا يك اصلاح رو به بالا 
خواهد بود ي��ا اينكه همچنان روند كلي رو به پايين 
ارزيابي مي ش��ود همچنان براي اهالي بازار سرمايه 

در ابهام قرار دارد.
بر اين اس��اس، به اعتقاد كارشناسان اتفاقات اخير 
روي قيم��ت دلار در صورت��ي كه ادامه دار باش��د با 
توجه به اينكه در معاملات روز س��ه ش��نبه دلار در 
بازار آزاد حدود ۱۱ هزار تومان نيز مورد معامله قرار 
گرفت بنابراين در صورتي كه شاهد عبور دلار از مرز 
۱۲ هزار تومان نيز باشيم احتمالا بازار سهام كشور 
مقدار قابل توجه��ي از منفي هاي چند وقت اخير را 

مي تواند جبران كند.

     اقدامي مثبت
در همين رابط��ه، حميد رضا مه��رآور نايب رييس 

هيات مديره كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار از 
برگزاري جلس��ه مديرعامل شركت بورس تهران با 
تعدادي از مديران ارشد، صندوق ها، نهاد  هاي مالي 
و... در گفت وگو با »تعادل “ اظهار بي اطلاعي كرد و 
گفت: بطور معمول مديران شركت  هاي بورس اوراق 
بهادار تهران و فرابورس با مش��اهده شرايط مثبت 
به س��هامداران توصيه مي كنند كه اقدام به فروش 

سهام خود نكنند.
مديرعامل كارگزاري بانك س��امان معتقد است كه 
برگزاري اين دس��ت از جلسات در صورتي كه بطور 
مرتب تداوم داشته باشد مثبت ارزيابي خواهد شد.

اين كارشناس بازار سرمايه در خصوص نوسان هاي 
معاملاتي طي چند روز اخير نيز گفت: بازار كماكان 

در مدار نوساني قرار دارد.
در گذشته بررس��ي ها بر اين اس��اس بود كه تداوم 
روند منفي ب��راي مدت طولاني باعث مي ش��د كه 
بازار خود را اصلاح كند اين در حالي است كه دليل 
خاصي براي نوس��ان چند روز اخي��ر وجود ندارد و 
متاسفانه در معاملات روز سه شنبه مشاهده شد كه 
شاخص ها پس از ۲ روز معاملاتي مثبت وارد جريان 

منفي شدند.

     ضرورت افزايش خريد سهام
افزون ب��ر اين، محمد دارس��تاني كارش��ناس بازار 
سرمايه در خصوص اينكه گفته مي شود مديرعامل 
ش��ركت بورس تهران طي هفته جاري جلساتي را 
با مدي��ران صندوق هاي با درآمد ثابت در راس��تاي 
افزايش حماي��ت از بازار برگزار كرده اس��ت نيز در 
گفت وگو با »تعادل« ابراز داشت: شنيده ها حاكي از 
اين است كه چنين جلسه اي برگزار شده كه در واقع 
توصيه و پيشنهاد شده است، اين دست از صندوق ها 
س��هم بيش��تري از نقدينگي خود را به خريد سهام 

اختصاص دهند.
وي معتقد اس��ت كه در كنار موض��وع مذكور، افت 
شديد قيمت  سهم ها نيز باعث بازگشت بازار به مدار 
صعودي ش��د. به گفته اين تحليلگر بازار س��رمايه 
ضعف اصلي چند وقت اخير كاهش نقدينگي است 
بنابراين برگزاري جلساتي از اين قبيل مي تواند در 
كنار ايجاد قوت قلب براي فعالان، پالس اطميناني را 
نيز به كليت بازار در راستاي جبران روند هاي منفي 

چند وقت اخير ارسال كند. 
محمد دارس��تاني ب��ا ارايه فرض برگش��ت بازار نيز 

گفت: برگش��ت روند معاملاتي بازار به مدار مثبت 
طي روز هاي اخير بيشتر تحت تاثير داد و ستد ها در 
نماد بانك هايي اعم از ملت، تجارت، صادرات و... بوده 
است. چرا كه در حال حاضر صنعت بانك از پتانسيل 
افزايش سرمايه ها از محل تجديد ارزيابي دارايي ها، 

نرخ تسعير ارز و... برخوردار است.

وي افزود: افت ش��ديد قيمت ها و برگزاري جلس��ه 
با مديران باعث ش��د كه پتانس��يل هاي افزايش��ي 
بيشتر در بازار جلب توجه كنند. اين در حالي است 
كه احتمال حركت نقدينگ��ي پس از صحبت هاي 
مديرعامل ش��ركت بورس به س��مت خريد س��هام 

همچنان وجود دارد.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه افت روز گذش��ته را 
طبيعي ارزيابي كرد و اذعان داشت: بازگشت برخي 
از شركت ها به عنوان مثال در صنايع فلزات اساسي 
از جمله ملي صنايع مس ايران كه در ريزش هاي بازار 
حضور نداش��ت طي معاملات روز سه شنبه پس از 
افزايش سرمايه بازگشايي شد كه اين مهم مي تواند 

يكي از دلايل افت بازار سهام محسوب شود.
وي معتقد است بازار همچنان اطميناني در راستاي 
بازگشت پول به جريان معاملاتي حاصل نكرده است 
بنابراين ۲ روز معاملاتي مثبت و يك روز معاملاتي 
منف��ي بطور ضعيف، نش��ان از بلاتكليفي در فضاي 

كلي بورس دارد. اين تحليلگر بازار سرمايه گفت: در 
صورتي كه نرخ دلار بازار آزاد با افزايش همراه شود 
و به نوعي فاصله بيشتري را با نرخ نيمايي ايجاد كند، 
اين مهم مي تواند بهانه اي براي رشد بازار محسوب 
ش��ود. محمد دارس��تاني با اش��اره به گزارش هاي 
ش��ركت ها نيز تصريح كرد: گزارش ه��اي ماهانه به 
تازگي در حال انتشار هس��تند و تاكنون با توجه به 
گزارش هايي كه منتشر شده اند مشاهده مي شود كه 
برخي از شركت هاي بزرگ گزارش هاي مطلوبي را 

به بازار ارايه كرده اند.
وي در ادام��ه گزارش هاي س��ال ج��اري اعم از 9 
ماهه و ۱۲ ماهه ها را مناس��ب ارزيابي كرد. به گفته 
اين كارشناس بازار س��رمايه اتمام معافيت 6 ماهه 
ش��ركت هايي كه امريكا اعمال كرده بود و چگونگي 
فروش محص��ولات ش��ركت ها در دوران تحريم از 
ابهامات س��ال 98 خواهد بود ك��ه در حال حاضر به 

نوعي بازار را تحت تاثير خود قرار داده است.
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شاخص ها دوباره به مدار نزول 
رفتند

گروه بورس| روز گذشته معاملات تالار شيشه اي 
با كاهش بيش از ۵۰۰ واحدي ش��اخص كل بورس 
و رس��يدن اين متغير به ۱۵6 ه��زار و 9۵۰ واحد به 
پايان رسيد. البته مشاهده وضعيت بازار حاكي از آن 
است كه همه شاخص هاي معاملاتي در بازار سهام با 
كاهش مواجه شدند. در اين روز شاخص كل با )۵۳۳( 
واحد افت مع��ادل )۰.۳4( درصد به ۱۵6 هزار 9۵۰ 
واحد، شاخص قيمت »وزني - ارزش��ي« با )۱۵۵( 
واحد كاهش معادل )۰.۳4( درصد به 4۵ هزار 6۲4 
واحد، شاخص كل »هم وزن« با )8( واحد افت معادل 
)۰.۰۳( درصد به ۲۷ هزار و ۱۲ واحد، شاخص قيمت 
»هم وزن« با )۵( واحد كاهش، معادل )۰.۰۳( درصد 
به ۱9 هزار و ۲4 واحد رسيد. از سويي ۵ نماد »فولاد با 
)۱۲6( واحد، فملي با )۱۲۱( واحد، شپنا با )96( واحد، 
شبندر با )8۲( واحد، و شپديس با )8۱( واحد« افت، 
بيشترين تاثير منفي را در ريزش شاخص كل بورس 
بر جاي گذاشتند.به اين ترتيب، در پايان سومين روز 
معاملاتي بورس در هفته جاري، در ۱۲8 هزار و ۷6۰ 
نوبت معاملاتي، دو ميليارد و ۱۲4 ميليون برگه اوراق 
بهادار به ارزش 6 هزار و ۳8۲ ميليارد تومان در بورس 
معامله شد و ارزش بازار به ۵96 هزار و ۱9۲ ميليارد 

تومان رسيد.

    كاهش آرام »آيفكس«
معامله گران در چهارمين روز از دي ماه ۱۳9۷ اقدام به 
دادوستد بيش از ۵۳۵ ميليون ورقه به ارزش افزون بر 
4۳44 ميليارد ريال كردند كه اين ارقام در مقايسه با 
روز دوشنبه گذشته از افزايش ارزش معاملات حكايت 
داش��ت. بازارهاي اول و دوم از مجموع كل معاملات 
انجام شده در بازارهاي فرابورس تغيير مالكيت بيش 
از ۲۵8 ميليون س��همي را به خود اختصاص دادند 
كه ارزش اين دادوس��تدها 9۰۱ ميلي��ارد ريال بود. 
جابه جايي سهام در مجموع سه تابلو بازار پايه نيز به 
مبادله ۳66 ميليون سهم به ارزش 86۰ ميليارد ريال 
انجاميد.  از سوي ديگر شاخص كل فرابورس ايران با 6 
واحد افت در سطح ۱8۲۰ واحدي ايستاد كه عمده بار 
منفي بر اين نماگر از جانب نمادهاي »شراز«، »شاوان« 
و »ميدكو« تا سطح حداكثر ۱.6 واحد رقم خورد. در 
مقابل تاثير مثبت ۳ واحدي نماد »مارون« بر آيفكس 
مانع از ريزش بيشتر شاخص كل شد. در بازار اوراق با 
درآمد ثابت فرابورس ديروز بيش از ۲ ميليون ورقه به 
ارزش بالغ بر ۱9۲4 ميليارد ريال دست به دست شد 
كه بالاترين حجم و ارزش معاملات به »اخزا۷۰9« 
با مبادله ۳۳۷ هزار ورقه از اين سري اسناد خزانه به 
ارزش ۲4۳ ميليارد ريال تعلق داشت. در حال حاضر 
نرخ موثر بازده تا سررسيد )YTM( تمامي اسناد خزانه 
اسلامي مورد مبادله در بازار فرابورس ايران در دامنه 

۲۰.۲۵ تا ۲۷.۱6 درصد در نوسان است.

   حميد رضا مهرآور: بطور معمول مديران 
ش�ركت  هاي بورس اوراق به�ادار تهران 
و فرابورس با مش�اهده ش�رايط مثبت به 
س�هامداران توصيه مي كنند كه اقدام به 
فروش س�هام خود نكنند. برگ�زاري اين 
دس�ت از جلس�ات در صورتي ك�ه بطور 
مرتب تداوم داشته باش�د مثبت ارزيابي 

خواهد شد.

برش

كارشناسبازارسرمايه:
باراهاندازيبورسكالاازواردكنندهبهصادركنندهفولادتبديلشديم

نگاهبهبازارازدريچهتهديدوفرصتها

تا پيش از راه اندازي بورس فلزات و بورس كالاي ايران 
در كشور با كمبود مواد اوليه مواجه بوديم بطوري كه تا 
سال 8۲ به مدت ۱۰ سال واردات بالايي از كشورهايي 
همچون چين، كره و حتي تركيه داشتيم ولي در طول 
اين س��ال ها با واقعي ش��دن قيمت ها، رس��يدن سود 
به توليدكننده و دريافت مناس��ب مواد اوليه از س��وي 
مصرف كنندگان به صادر كننده در بخش فولاد تبديل 
ش��ديم؛ اين رون��د در حوزه هاي ديگر نيز به واس��طه 
اعتماد به مكانيسم بازار و ايجاد صرفه براي توليدكننده 
و مصرف كننده ايجاد ش��ده اس��ت. نخستين رييس 
هيات مديره بورس فلزات تهران و فعال با س��ابقه بازار 
فلزات كش��ور در گفت وگوي اختصاصي با خبرگزاري 
ايس��نا گفت: تعيي��ن قيمت هاي دس��توري و ثابت، 
سرگرداني مصرف كنندگان در تهيه مواد مورد نياز خود 
و در نهاي��ت وجود رانت هاي عظيم در بازار محصولات 
فلزي كه ناشي از اختلاف شديد قيمت ها بود، موجب 
شد تا ايده راه اندازي بورس فلزات در اواخر دهه ۱۳۷۰ به 
منظور برطرف كردن مشكلات و همچنين كشف قيمت 
عادلانه محصولات شكل بگيرد. محمد حسين ديده ور 
افزود: در آن زمان كارخانه هاي توليدي از قيمت هاي 
موجود در ب��ازار رنج مي بردند زيرا قيمت ها به صورت 
دستوري و ثابت تعيين مي شد و كارخانجات محصولات 
خود را توليد كرده و از طريق بخش خصوصي، دولتي، 
تعاوني و بخش سهامداري در اختيار مصرف كنندگان 
قرار مي دادند و مشكلات عديده اي در خصوص اختلاف 

قيمت آهن در حاشيه بازار وجود داشت.
وي اضافه كرد: از سوي ديگر سرگرداني مصرف كنندگان 
در تهي��ه فولاد، اخت��لاف قيمت محص��ولات از درب 
كارخانه تا بازار مصرف در كنار وجود افراد بانفوذ و داراي 
ارتباط موجب شد تا با تلاش و همكاري وزارت صنايع، 
وزارت اقتصاد، بانك مرك��زي و همچنين اداره فروش 

شركت ذوب آهن و فولاد مباركه و ساير توليدكنندگان 
فلزات، بورس فلزات راه اندازي شود.

به گفته ديده ور، راه اندازي ب��ورس فلزات در آن زمان 
كار بسيار سختي بود و جسارت بزرگي مي طلبيد زيرا 
پس از سال ها قرار بود قيمت ها واقعي شود و محصولات 
كارخانجات براي اولين بار از طريق تابلوي بورس كشف 
قيمت شده و به صورت حراج واقعي بفروش برسد؛ اما با 
عزمي ملي اين قدم بزرگ برداشته شد و در مدت زمان 
كوتاهي آثار مثبت راه اندازي نخستين بورس كالايي در 

كشور براي همه نمايان شد.
وي ادامه داد: براي راه اندازي بورس فلزات، آموزش هاي 
اوليه انجام و از تجارب بورس فلزات لندن استفاده شد، 
همچنين جلسات متعددي به منظور بررسي نقاط قوت 
و ضع��ف اين بورس با حضور فعالان بازار و مس��وولان 
وقت برگزار ش��د و در نهايت شرايط بسيار مطلوبي در 
بازار فلزات به وجود آمد؛ به ياد دارم با گذش��ت زمان، 
رضايت همزمان مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان 
فراهم ش��د و تمامي مصرف كنندگان ك��ه همواره با 
قيمت هاي غيرواقع��ي روبه رو بودن��د، از يك فرصت 
برابر و مطلوب بهره مند ش��دند؛ پس از آن تجربه هاي 
بهتري به دست آمد و مقرر شد با ادغام بورس فلزات و 
كش��اورزي، بورس كالاي ايران با هدف كشف واقعي و 
عادلانه كالاهاي اساسي و مواد اوليه واسطه اي راه اندازي 
ش��ود. ديده ور تصريح كرد: اگرچه در ابتداي تاسيس 
بورس فلزات با مشكلاتي مواجه بوديم ولي در اين راه از 
تمامي ظرفيت هاي بخش خصوصي به خصوص بخش 
فلزات كه تجربه بالايي داشتند استفاده شد؛ در نگاهي 
واقع بينانه با راه اندازي بورس فلزات، حجم عظيم رانت كه 
در فاصله قيمت و حاشيه بازار و قيمت گذاري دستوري 
وجود داشت، از بين رفت و سود اين اختلاف قيمت به 
كارخانجات عظيم توليدي كه مستحق دريافت چنين 

رقمي بودند، برگردانده ش��د و سيستم بسيار منظمي 
ايجاد ش��د. وي خاطرنش��ان كرد: البت��ه در آن زمان 
فشارهاي بسيار سنگيني براي راه اندازي بورس فلزات 
وجود داش��ت زيرا به دليل نوپا بودن اين نهاد، هر روز 
فشارهايي در برابر شفاف سازي و واقعي شدن قيمت ها 
ايجاد مي ش��د ولي وقتي تصميم گيران نتايج مطلوب 
راه اندازي اين بورس و همچنين رضايت توليد كنندگان 
و مصرف كنندگان را مشاهده كردند و همه مي دانستند 
كه مرجعي وجود دارد كه قيمت ها را به صورت شفاف 
و عادلانه تعيين مي كند، از راه اندازي آن ابراز رضايت و 
دف��اع كردند كه در نهايت اين رضايتمندي و موفقيت 
منتج به راه اندازي نهاد بزرگ تري به نام بورس كالاي 
ايران ش��د. ديده ور در ادامه در پاس��خ به اين سوال كه 
چه ميزان از توس��عه صنايع بالا دستي و پايين دستي 
را مي توان به راه ان��دازي بورس فلزات و در ادامه بورس 
كالاي ايران نس��بت داد؟ گفت: ما تا پيش از راه اندازي 
بورس هاي كالايي در كشور با كمبود مواد اوليه مواجه 
بوديم بطوري كه تا س��ال 8۲ به مدت ۱۰ سال واردات 
بسيار بالايي از كشورهايي همچون چين، كره و حتي 
تركيه داشتيم ولي در طول اين سال ها با واقعي شدن 
قيمت ها، رسيدن سود اصلي به توليدكننده ها و دريافت 
مناس��ب مواد اوليه از سوي مصرف كنندگان، امروز به 

صادر كننده در بخش فولاد تبديل شديم؛ اين روند در
حوزه هاي ديگر نيز به واسطه اعتماد به مكانيسم بازار و 
ايجاد صرفه براي توليدكننده و مصرف كننده ايجاد شده 
است؛ با وجود همه خدمات بورس كالا در اين سال ها و 
مشاهده توسعه صنايع به واسطه كاركردهاي اين بورس، 
اما امروز بعضا افرادي برخي مشكلات ناشي از شرايط 
خاص اقتصادي را به اين بورس نس��بت مي دهند كه 
اين مباحث مي تواند در سرعت پيشرفت بورس كالا و 

خدمت به صنايع تاثيرگذار باشد.

هرچند پيش بيني برخي نهاده��اي بين المللي نفت از 
جمله بانك جهاني، صندوق بين المللي پول و موسس��ه 
اكونوميست از قيمت آتي نفت چندان خوش بينانه نيست 
و بازه قيمتي بين 49 تا 6۳ دلار را در هر بشكه پيش بيني 
كرده ان��د، اداره اطلاع��ات انرژي امري��كا در جديدترين 
گزارش خود قيمت مورد پيش بيني براي نفت را بالا برده 
اس��ت. مديرعامل شركت تامين س��رمايه بانك مسكن 
در گفت وگو با س��نا، با بيان اين مطلب گفت: مسلما اگر 
قيمت نفت در آينده رش��د كند، تاثير مثبتي بر صنايع 
وابسته در بازار سرمايه خواهد داشت.  محسن فاضليان، 
در خصوص اثر تحولات بين المللي در حوزه رشد قيمت 
نفت و كاموديتي ها در بازار سهام افزود: متاسفانه اقتصاد 
نفتي كشور باعث شده كه ارزش شركت هاي مهم كشور 
تحت تاثير نوسان نفتي و مشتقات آن باشد. اين كارشناس 

بازار سرمايه در پاس��خ به اين سوال كه ورود نقدينگي به 
سمت بازار سهام تا چه حد به پوشش ريسك بالا و امنيت 
سرمايه گذاري در بازار س��هام ارتباط دارد، اظهار داشت: 
همانطور كه در دوره هاي شوك ارزي گذشته در بازار سهام 
شاهد بوديم، اين دوره هم با رخ دادن شوك ارزي از ابتداي 
سال ۱۳9۷ شمسي شاهد افزايش بي رويه نسبت برابري 

ريال در برابر ارزهاي خارجي بوديم.
وي با بيان اينكه شروع اين اتفاق ناشي از خروج يك جانبه 
امريكا از توافق هس��ته اي بوده است، افزود: بعد از جهش 
ناگهاني ارزه��اي خارجي و اثر آن بر قيمت تمام ش��ده 
كالاهاي مختلف ش��اهد افزايش قيمت فروش بعضي از 
محصولات شركت هاي حاضر در بورس به دليل وابستگي 
به مواد اوليه خارجي يا ناشي از ارزش صادراتي آن بوده ايم. 
مديرعامل شركت تامين سرمايه بانك مسكن ادامه داد: 

به همين دليل بورس تهران نيز شاهد افزايش تقاضا براي 
خريد سهام اينگونه شركت ها شد؛ با ادامه روند افزايش نرخ 
ارز و به تبع آن در نظر گرفتن ارزش جايگزيني شركت ها در 
موج بعدي ورود تقاضاي سرمايه گذاري در بورس ناشي از 
اين عامل شدت گرفت. به گفته فاضليان، با وجود اينكه از 
ابتداي سال جاري شمسي شاهد ورود چند هزار ميليارد 
تومان پول تازه براي خريد س��هام بورس��ي و فرابورسي 
بوده ايم، اما از س��وي ديگ��ر ارزش خال��ص دارايي هاي 
صندوق هاي سرمايه گذاري رو به كاهش نهاده است. وي 
افزود: بنابراين مي توان نتيجه گرفت كه سرمايه گذاران 
تمايل بيش��تري به خريد دارايي هاي ريس��كي تر پيدا 
كرده اند، اما بايد بررسي شود آيا همه كساني كه هم اكنون 
در بازار، سرمايه گذاري كرده اند با ريسك هاي آن آشنايي 

كامل دارند يا خير.

بورس كالا

نگاه



نظر

خبر

تشكلها6

چالش راه اندازي ساز و كار ويژه مالي 

بخش خصوصي منتظر همكاري اروپايي ها
مذاكرات بر سر ايجاد SPV يا همان ساز و كار ويژه مالي 
به كندي پيش م��ي رود. مصاحبه هاي اخير ظريف و 
عراقچي نشان چندان اميدوار كننده نيست اما مساله 
اين است كه بخش خصوصي بر روي شكل گيري اين 
مسير حساب ويژه اي باز كرده است. ظريف در مصاحبه 
اخير خود درباره پاس��خ به اين سوال كه آيا ايران بايد 
براي ايجاد SPV ب��راي اروپا ضرب الاجل تعيين كند 
گفت متاسفانه اروپا آمادگي هزينه كردن را ندارد. اين 
باعث مي شود اروپايي ها نتوانند از شرايط بين المللي 
بيشترين استفاده را بكنند در شرايطي كه مي توانستند 
و ديگران استفاده كردند. كسي كه در قضيه SPV ضرر 
كرده، اروپاس��ت. با اين وجود مس��وولان تشكل هاي 
بخش خصوصي به ويژه تشكل هايي كه با طرف هاي 
اروپايي در ارتباط هستند مي گويند SPV به سرانجام 

خواهد رسيد.

  كانال مالي سوييس تا نيمه ژانويه راه اندازي 
مي شود

در همين رابطه رييس اتاق مشترك ايران و سوييس 
با اش��اره به تلاش هاي صورت گرفت��ه از طرف دولت 
س��وييس به منظور ايجاد يك كانال مالي براي ادامه 
صادرات غذا و دارو به ايران گفت: دولت سوييس طي 
مذاكره با طرف  امريكايي در نظر دارد هرچه سريع تر 
كانال مالي ويژه ص��ادرات موادغذايي و دارو به ايران را 
راه اندازي كند. مذاكره براي راه اندازي اين كانال مالي 
از مدت ها پيش در جريان بوده اس��ت. به نظر مي رسد 
اين كانال تا نيمه ژانويه سال جديد ميلادي ]3 هفته 
ديگر[ راه اندازي ش��ود تا تجار ايراني بتوانند به صورت 
قانوني در دو صنعت غذا و دارو به كار خود با طرف هاي 
سوييسي ادامه دهند.  شريف نظام مافي تصريح كرد: 
۶۰ درص��د از واردات اي��ران در دو صنعت غذا و دارو از 
كشور سوييس است و راه اندازي كانال مالي جداگانه 
از طرف دولت سوييس كه در موازات با همان سازوكار 
ويژه مالي اتحاديه اروپاست، نشان مي دهد كه اين كشور 
براي حفظ روابط تجاري خود با ايران تا چه اندازه مصمم 
است. به اعتقاد رييس اتاق مشترك ايران و سوييس در 
شرايط تحريم ها سوييس نقش حياتي براي ايران در دو 

حوزه غذا و دارو ايفا خواهد كرد.

  تاخير با هدف است
نظام مافي تاكيد كرد كه هدف از راه اندازي اين سازوكار 
ويژه مالي ميان ايران و سوييس بيشتر معطوف به آينده 
است. وي گفت: در حال حاضر صنعت دارويي كشور 

مشكل حادي ندارد اما پيش بيني مي شود كه با توجه به 
منابع دارويي فعلي، اين صنعت در آينده با مشكل مواجه 
شود. علاوه بر اين بايد روشن كنيم كه وقتي صحبت از 
تامين دارو در كشور مي شود، بحث كيفيت هم مطرح 
اس��ت. در حال حاضر به دليل مشكلات موجود ناشي 
از اعمال تحريم ها و واردات دارو شاهديم كه داروهاي 
هندي جايگزين داروهاي با كيفيت سوييسي در بازار 
شده اند كه چون پزشكان از تاثيرات جانبي آنها مطمئن 

نيستند از تجويز آنها خودداري مي كنند.
نظ��ام ماف��ي اف��زود: اينك��ه ش��ركت ها به خصوص 
شركت هاي بزرگ و چندمليتي سوييس كه مخاطب 
اصلي راه اندازي اين كانال هس��تند، بخواهند از كانال 
مالي جديد اس��تفاده كنند يا نه كاملًا بستگي به اين 
موضوع دارد كه آنها ريس��ك فعاليت با ايران را چطور 
ارزياب��ي مي كنند. علاوه بر اين نبايد تصور كنيم كه با 
راه اندازي اين كانال همه مش��كلات حل خواهد شد. 
متاسفانه پس از آغاز دور دوم تحريم هاي امريكا عليه 
ايران شاهديم كه حتي شركت هاي كوچك و متوسط 
سوييسي براي تداوم فعاليت هاي خود در ايران، چندان 

تمايلي ندارند.
او تاكيد مي كند وقتي نقل و انتقال مالي در اين شرايط 
دچار مشكل است بنابراين چندان فرقي نمي كند كه 
ش��ركت هاي طرف همكار با ايران كوچك باش��ند يا 
بزرگ و چندمليتي. از طرفي آنچه در حال حاضر حاكم 
بر شركت هاي اروپايي و سوييسي است و مانع از تداوم 
فعاليت ها مي شود، ترس از محدوديت هاست. به همين 
دليل معتقدم كه راه حل اين مش��كل تنها اقتصادي 

نيست، بلكه نيازمند راهكار سياسي هم هستيم.
به اعتقاد رييس اتاق مشترك ايران و سوييس اگر دولت 
سوييس قوانين لازم مرتبط با راه اندازي اين كانال مالي 
را ايجاد و مجوزهاي لازم را براي فعاليت شركت ها در 
اين چارچوب را صادر كند تا ازلحاظ حقوقي شركت ها 
دچار مشكل نش��وند، آنها هم به استفاده از اين كانال 
مالي ترغيب خواهند شد. نظام مافي همچنين در ادامه 
صحبت هاي خود با اش��اره به تأخير اتحاديه اروپا در 
راه اندازي سازوكار ويژه مالي با ايران )SPV( افزود: اول  
از همه بايد در نظر بگيريم كه اين تأخير كاملًا باهدف 
انجام شده اس��ت زيرا اروپا درصدد راه  اندازي موسسه 
مالي است كه تا پيش ازاين وجود نداشته است. تجربه 
راه ان��دازي SPV و اي��ن تصميم ك��ه دلار از مبادلات 
اقتصادي حذف شود هم براي ايران و هم اتحاديه اروپا 
كاملًا جديد اس��ت. از طرف ديگر اجرايي ش��دن اين 
موضوع به سادگي نخواهد بود؛ اما قدم مثبتي است كه 

در صورت موفقيت مي تواند به صورت فراگير، در ساير 
كشورها نيز اجرا شود.

  تماس شركت هاي اروپايي براي حضور در 
SPV ايران بعد از راه اندازي

مع��اون امور بين المل��ل اتاق بازرگاني گف��ت: قبل از 
اجرايي شدن مكانيسم مالي اروپايي برخي شركت ها 
تماس هايي با ايران برق��رار كردند و براي حضور خود 
برنامه ريزي هايي انجام داده اند. من معتقدم با راه اندازي 
اين مكانيزم شاهد پيش��رفت محسوسي در تجارت 
خارجي ايران خواهيم ب��ود.  محمدرضا بختياري در 
خص��وص تاثيرگ��ذاري تحريم ها و زم��ان راه اندازي 
مكانيسم مالي بين ايران و اروپا گفت: واقعيت اين است 
كه از زمان رياس��ت جمهوري ترامپ در امريكا تهديد 
ايران و خروج از برجام تا ح��دود زيادي در طرف هاي 
تجاري ما اثر گذار بوده، ما نمي توانيم منكر اين اثر باشيم 
البته در برخي از كشورها اين تاثيرات بيشتر و در برخي 
ديگر كمتر بود.  مع��اون امور بين الملل اتاق بازرگاني 

افزود: بعد از خروج امريكا دنيا منتظر بود تا ببيند اعمال 
مرحله اول و دوم تحريم ها چه تاثيري بر كشور مي گذارد 
اما چيزي كه مشخص شد اين بود كه هيمنه تهديدهاي 
ترامپ به خصوص بعد از مرحله دوم تحريم ها عملا با 
مستثني شدن هشت كشور كه به خريد نفت ايران ادامه 
داده اند فرو ريخت. وي گفت: بعد از تهديدهاي ترامپ 
و اعمال تحريم هاي يك جانبه كش��ورهاي ديگر فكر 
مي كردند كه با اعمال اين تحريم ها اقتصاد ايران فلج 
مي شود اما در واقعيت اين اتفاق صورت نگرفت و حتي 
براي خود ما نيز تا اندازه اي اين ترس وجود داش��ت اما 
خودمان نيز از عدم كارآيي اين تحريم ها غافلگير شديم. 
 معاون ام��ور بين الملل ات��اق بازرگاني ادام��ه داد: با 
معافيت هايي كه امريكا براي ۸ كشور قائل شد و حتي 
كشورهايي كه در اين ليست نبودند كم و بيش به روابط 
تجاري خود ادامه دادند و همه اينها باعث ش��د جاي 
اميدواري بيشتري براي بهبود عملكردها و مديريت ها 
وجود داشته باشد و با پيگيري مكانيسم اروپا يا همان 

اس پي وي روابط تجاري كشور با دنيا بهتر شود.

بختياري تصريح كرد: اجراي مكانيسم مالي اروپا قاعدتا 
شكست بزرگي عليه تحريم هاي امريكا خواهد بود.

وي در خصوص حضور شركت هاي كوچك و متوسط 
اروپايي و همكاري آنها با ايران گفت: در صورت عملياتي 
شدن spv شركت هاي اروپايي كه علاقه مندي زيادي 
براي همكاري با ايران دارند حضور فعال تري خواهند 

داشت.
بختياري گفت: اين ش��ركت ها ستون فقرات اقتصاد 
كشورهاي اصلي اروپايي محس��وب مي شود و حتي 
اطلاعاتي كه به ما رسيده اين است كه قبل از اجرايي 
شدن مكانيسم مالي اين شركت ها تماس هايي با ايران 
برقرار كردند و براي حضور خود برنامه ريزي هايي انجام 
داده اند. من معتقدم با راه اندازي اين مكانيزم ش��اهد 
پيشرفت محسوسي در تجارت خارجي ايران خواهيم 
بود.  معاون امور بين الملل اتاق بازرگاني در خصوص 
زمان اجرايي شدن اين مكانيسم گفت: قاعدتاً پس از 
پايان تعطيلات سال نو ميلادي اين مكانيزم اجرا خواهد 

شد اما جزييات آن هنوز مشخص نيست.

نائب رييس اول اتاق اصناف تهران تشريح كرددر نشست كميته مشترك ايران و لهستان مطرح شد

گشايش فصل جديد كاري اصناف صادرات داروهاي گياهي، فرصتي براي توسعه روابط تجاري
در نشست كميته مشترك ايران و لهستان، ضمن معرفي هيئت رييسه 
و اعضاي كميته، ظرفيت هاي موجود براي توسعه همكاري هاي تجاري 
و اقتصادي با اين كش��ور، بررسي شد. اتخاذ سازوكار ويژه براي تداوم 
همكاري ها با وجود فشارهاي تحريم، موضوعي است كه در دستوركار 
اين كميته قرار گرفت.  در نخستين نشست كميته مشترك ايران و 
لهستان، راه هاي توس��عه و حفظ همكاري هاي تجاري و اقتصادي با 
لهستان با وجود وجود تحريم هاي يكجانبه امريكا عليه ايران مورد بحث 
و بررسي قرار گرفت. محمدرضا كرباسي، معاون بين الملل اتاق ايران 
با بيان اين مطلب كه بعد از برجام شرايط خوبي براي توسعه مناسبات 
تجاري با لهستان به وجود آمد، با ابراز تأسف از شروع تحريم هاي جديد 
و از بين رفتن فرصت هاي ايجاد ش��ده گفت: البته هنوز كشورهايي 
هس��تند كه با وجود تحريم ها، خواس��تار ادامه همكاري هاي خود با 
ايران بوده و در تلاش هس��تند تا مسيرها جديدي را براي اين منظور 
پيدا كنند. به باور وي كشور لهستان نيز به دليل روابط ديرينه و خوبي 
كه با ايران داشته، س��عي دارد همچنان مناسبات خود را حفظ كند 
چراكه لهس��تان ظرفيت خوبي براي دسترس��ي ايران به بازارهاي 
اروپايي محسوب مي شود. در ادامه اين نشست هيات رييسه و اعضاي 
كميته معرفي شدند. رحيم بنامولايي، رياست اين كميته را به عهده 
دارد و مهران فكري نيز به عنوان نايب رييس انتخاب شده است. ديگر 
اعضاي كميته را نيز محمدعلي رضايي كمال آباد، حسين پهلوان پور، 
سيد حامد نورحسيني، كوروش رحماني فرد، رها صالحي، سيد رضا 
حسيني، محمدحسين راسخي، عليرضا شمس فرد، فرامرز گودرزي 
و خالق كوثرنيا تشكيل مي دهند. همچنين اميرمسعود دانش خو به 
نمايندگي از سازمان توسعه تجارت و كيومرث كاظمي نيز به نمايندگي 

از وزارت امور خارجه عضو اين كميته هستند.

رحيم بنامولايي، رييس كميته مشترك ايران و لهستان، نقش آفريني 
بخش خصوص در شرايط سخت تحريم را دانست و تأكيد كرد: فعالان 
اقتصادي بايد در اين دوران به حفظ روابط كشور با شركاي اقتصادي 
خود، كمك كنند. در ارتباط با لهستان فرصت هاي خوبي در اختيار 

داشتيم كه متأسفانه همه را از دست داديم.
با وجود اين به اعتقاد وي به دليل علاق��ه دو طرف براي تداوم روابط 
تجاري، لازم است با همكاري افراد خبره و حرفه اي، سازوكاري طراحي 

كرده و به كمك آن سطح روابط بين دو كشور را توسعه داد.
اين فعال اقتصادي جاده س��ازي، ساختمان س��ازي، خدمات فني و 
مهندسي، كشت فراسرزميني و محصولات حلال را از جمله زمينه هاي 
مساعد براي همكاري بين دو كشور دانست و تصريح كرد: بطور حتم 
حل مشكلات بانكي كليد كارگشاي مشكلات اقتصادي و تجاري است.

وي استفاده از ظرفيت ايرانيان مقيم لهستان را نيز ضروري دانست و 
خواستار استفاده از تجربيات اين افراد شد.

مهران فكري، نايب رييس كميته مشترك ايران و لهستان، بازار اين 
كش��ور را براي محصولات و خدمات ايراني بكر توصيف كرد و گفت: 
حال كه مسير ريلي تا آستارا كشيده شده به اين معناست كه ايران به 
غرب لهستان متصل شده است. اين موضوع اهميت زيادي در تجارت 

با اين كشور دارد.
وي نبود پرواز مستقيم به لهستان را يكي از مشكلات همكاري تجاري 
با اين كشور برشمرد و تأكيد كرد: چون پرواز مستقيم نداريم، حتي در 

بخش گردشگري هم نتوانسته ايم موفق عمل كنيم.
اين فعال اقتصادي از انتقال كارخانه هاي داروسازي آلمان به لهستان به 
عنوان يك فرصت ياد كرد و ادامه داد: ايران مي تواند با صادرات داروهاي 

گياهي به تأمين مواد اوليه اين كارخانه بپردازد.

نائب رييس اول اتاق اصناف تهران با بيان اينكه ما خلاف قانون نمي توانيم 
و نمي خواهيم عمل كنيم اما براي بازنگري آن اقدام خواهيم كرد، گفت: 
با توجه به نقش ت��ازه اي كه در اصناف دارم، در حال حاضر اين موضوع را 
بايد هم از منظر نماينده دولت و نماينده اصناف در اتاق ايران مورد ارزيابي 
قرار داد. ابراهيم درستي با اشاره به اينكه قبل از آنكه نماينده وزير باشم، 
نماينده اصناف هستم، عنوان كرد كه توصيه كليدي رضا رحماني وزير 
صنعت، معدن وتجارت، ايجاد وفاق بين هئيت رييسه اتاق اصناف ايران 
اس��ت كه امر بسيار به جايي است.  درستي، با انتقاد از اينكه در دوره قبل 
اتاق اصناف، كارها به صورت تش��كيلاتي انجام نمي گرفت، اظهار كرد: 
مادامي كه تك محوري در انجام امور حاكم باشد، كار پيش نمي رود. او در 
ادامه در خصوص اينكه ماليات همواره از موضوعات چالشي بين اصناف و 
دولت بوده، عنوان كرد: در بخش صندوق مكانيزه بايد گفت از همان ابتدا 
به صورت صحيحي تعريف نشد. اساسا صندوقي وجود نداشت كه يكسري 
از اتحاديه ها تحت پوش��ش و ملزم به استفاده از آن شدند. يعني از همان 
ابتدا قدم ها اشتباه برداشته شد، بعد عمل شد. پس موضوع در نطفه اوليه 
بطور كلي پر از ايراد بود. البته درستي بر اين باور است كه بايد يك تنفس 
مالياتي به اصناف مخصوصا در بخش توليد داده شود؛ در اين صورت دولت 
ضرري نمي بيند چرا كه از آن طرف مي تواند در دوره تنفس دنبال افرادي 
باش��د كه فرار مالياتي دارند و پرونده مالياتي ندارن��د.  به گفته او، آمارها 
نشان مي دهد بسياري از افراد صنفي فرار مالياتي دارند و بايد سازمان به 
دنبال اينها باشد اما با وجود پرسنل و كاركنان زيادي كه در اختيار دارند 
باز به سراغ افرادي مي روند كه شناسنامه داشته و جاي مشخصي دارند 
در حالي كه آمار فراريان مالياتي بالا است و سازمان مي تواند براحتي آنها 
راشناسايي كرده و از آنها ماليات بگيرد.البته اين كار مستلزم اعتمادسازي 
اس��ت.  او در عين حال تاكيد كرد كه به عنوان يك فعال صنفي، اگر اين 

مورد تحقق يابد من به عنوان يك فعال صنفي ديگر از گذاشتن صندوق 
ابايي ندارد، اما ابتدا بايد بسترش آماده بشود كه هنوز فراهم نشده است. 
چراكه سازمان از ابتدا اش��تباه عمل كرده است. حتي به جرات مي توان 
گفت كه بسياري از مسوولان امور دارايي اصلا از عملكرد صندوق مكانيزه 

فروش اطلاع نداشتند. 
درس��تي در ادامه بيان ك��رد: از آنجاييكه در هيات رييس��ه اتاق اصناف 
تغييراتي صورت گرفته، نياز اس��ت تا دوباره اين قانون مورد ارزيابي قرار 
گيرد تا نقاط كور آن اصلاح شود و درخواستمان از دولت اين است هر جا 
كه مي خواهند براي اصناف تصميم بگيرند صندلي اصناف خالي نباشد. 
مش��ورت با اصناف ضرري حتما نخواهد داش��ت پس با اصناف مشورت 

كنند كه مسلما درتصميم گيري ها كارشناسانه تر مي توانيم جلو برويم.
درستي در مورد اينكه آيا در شوراي گفت وگو تحت عنوان نماينده وزير 
حضور داريد، نيز گفت: با حضور در نشست اخير شوراي گفت وگو به جهت 
تغييرات هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران و صندلي خالي رييس اتاق، بر 
آن شدم كه در اين نشست شركت كنم. جلسات شوراي گفت وگو بسيار 
اثربخش است اگر نماينده اتاق اصناف در اين جلسات حضور داشته باشد، 
مي تواند به عنوان تريبون اصناف عمل كند و حرف اصناف را به گوش دولت 
برساند. بدون شك دولت هم سخن منطقي را مي پذيرد.  او همچنين در 
مورد اينكه فعاليت اتاق اصناف به عنوان مشاور سه قوه، نيز عنوان كرد: اتاق 
اصناف، اتاق بازرگاني و تعاون به صورت مشترك دبيرخانه اي را داير كردند 
كه متاسفانه اين دبيرخانه در چهار سال گذشته هيچ كاري انجام نداد يعني 
دبيرخانه اي تشكيل شد اما كاري صورت نگرفت كه اين خود يك ضعف 
است ما مكلف هس��تيم با تمام قوا )مقننه- مجريه- قضاييه( ارگان هاي 
مختلف، نيروي انتظامي، سازمان امورمالياتي و... تعامل و نشست داشته 

باشيم به همه نكته نظراتي كه داريم حتما مي رسيم. 

رييس انجمن ارگانيك ايران: عضو هيات نمايندگان اتاق تهران پاسخ داد

توان مقابله با ذي نفعان تراريخته را نداريمچرا قيمت كالاها با كاهش دلار پايين نمي آيد
افكار عمومي پس از عق��ب گرد دلار از مح��دوده 19 هزار تومان در 
تابستان امسال به محدوده 1۰ هزار تومان در هفته هاي اخير، انتظار 

دارد در ساير بازارها نيز شاهد كاهش قيمت ها باشد. 
هر دلار امريكا در بهمن ماه پارسال حدود چهار هزار و 5۰۰ تومان در 
بازار آزاد داد و ستد مي شد؛ اين رقم آرام آرام اوج گرفت و پس از مدتي 
به پنج هزار تومان و ش��ش هزار تومان رسيد و در نهايت، در تابستان 

امسال، نرخ ارز در بازار آزاد، قله 19 هزار تومان را فتح كرد.
همزمان با اين تغييرات نرخ ارز، مردم شاهد افزايش روزانه اقلام مصرفي 
خ��ود بودند؛ بطوري كه واحدهاي صنفي اجناس خود را امروز با يك 

قيمت و فردا با قيمتي ديگر عرضه مي كردند.
اين س��ونامي ارزي از آبان م��اه رو به آرامش گذاش��ت و پله پله پا به 
كانال هاي 14 هزار توم��ان، 13 هزار تومان، 12 هزار تومان، 11 هزار 
تومان و 1۰ هزار تومان گذاش��ت؛ اين نرخِ تاثيرگذار، در روزهايي از 
هفته هاي اخير، چهار رقمي شد و به پايين تر از 1۰ هزار تومان رسيد.

در اين ش��رايط، افكار عمومي منتظر است همانطور كه قيمت كالا و 
خدمات در نيمه نخست سال شانه به شانه نرخ ارز بالا رفت، اكنون كه 
نرخ ارز پله پله پايين مي آيد، قيمت ساير كالا و خدمات هم نرخ ارز را 
همراهي كند. در اين ارتباط، »عباس آرگون« عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگان��ي، صنايع، معادن و كش��اورزي تهران مي گويد: قيمت 
كالاهاي موجود در بازار با نرخ ارز 19 هزار توماني ارزش گذاري نشده 

كه اكنون انتظار داشته باشيم با كاهش نرخ ارز در بازار آزاد از 19 هزار 
تومان به 1۰ هزار تومان، قيمت كالاها هم به اين نسبت كاهش يابد.

وي گفت: عمده كالاها و مواد اوليه وارداتي با ارزهاي دولتي و نيمايي 
وارد كشور شده - يعني با دلارهاي 42۰۰ توماني و هشت هزار توماني 
- و واردات ميزان محدودي از كالا و مواد اوليه با دلار بازار آزاد بوده است؛ 
بنابراين، تغييرات نرخ ارز در بازار آزاد، نمي تواند قيمت ها را بشكند؛ چرا 

كه قيمت هاي بازار با نرخ ارز بازار آزاد اصطلاحاً »سِت« نشده است.
آرگ��ون با تاكيد بر اينكه كالاها، خود را با ارز 1۰ هزار توماني - و نه ارز 
19 هزار توماني - هماهنگ كرده اند، گفت: به نظر من قيمت ها پايين 
نمي آيند، چرا كه حتي يك درصد از مواد اوليه و كالاهاي وارداتي هم 

با ارزهاي 15 تا 19 هزار تومان وارد كشور نشده است.
وي ادامه داد: برخي ديگر از كالا ها به س��رعت طلا و سكه تاثيرپذير 
نيستند و نبايد انتظار كاهش قيمت آنها را به اين زودي داشت؛ از طرفي 
يكسري كالا ها با ارز نيمايي تهيه يا وارد شده اند در صورتي كه دلار هنوز 
تا آن ح��د كاهش نيافته بنابراين اگر كاهش هم پيدا كنند جو رواني 
بازار بوده است. آرگون با تاكيد بر توجه به صادرات در راستاي توسعه 
كسب وكار، خاطرنشان كرد: در وضعيت كسب وكار موارد مختلفي از 
جمله نرخ ارز، صادرات و تامين مالي بنگاه ها تاثيرگذار است، بنابراين 
در ش��رايط فعلي كه ما زير فشار تحريم هاي خارجي قرار داريم نبايد 

خودمان نيز اين وزنه را سنگين تر كنيم.

رييس انجمن ارگانيك ايران گفت: ما نمي توانيم با بخش هايي مقابله 
كنيم ك��ه از اين محصول حمايت مي كنند و در دس��تگاه حاكميتي 

راي شان از ما خوانا تر است. 
سيد رضا نوراني رييس انجمن ارگانيك ايران در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادي ايلنا، در خصوص اقدامات انجمن ارگانيك براي جلوگيري از 
ورود محصولات تراريخته به كش��ور اظهار كرد: ما تمام تلاش خود را 
در اين زمينه انجام داده ايم اما نمي توانيم با وزارت جهاد كشاورزي كه 
موافق اين واردات است مخالفت كنيم. ما نقش خود را ايفا كرده ايم و 
نظر خود را هم ارايه داده ايم اما از آنجايي كه صداي ما به جايي نمي رسد 
علاقه اي نداريم در مقابل ذي نفعان واردات و توليد تراريخته جبهه گيري 
كنيم. وي افزود: واردات كنندگان تراريخته بايد روي محصولات خود 
برچسب گذاري كنند كه اين ضرورت از سوي مجلس شوراي اسلامي 
هم تصويب ش��ده تا كس��اني كه علاقه مند به مصرف آن هستند اين 
محصول را تهيه كنند. ما نمي توانيم با بخش��ي مقابله كنيم كه از اين 
محصول حمايت مي كنند و در دستگاه حاكميتي راي شان از ما خوانا تر 
اس��ت. رييس انجمن ارگانيك ايران اذعان داشت: ما نگران سلامت 
جامعه و محيط زيست هستيم و اميدواريم حداقل مبحث ارگانيك نقش 
موثري در محيط زيست و سلامت جامعه داشته باشد و با اشتغال زايي 
كه در بخش توليد داريم مسير درستي را طي كند. اصلي ترين وظيفه ما 
حمايت از صنعت ارگانيك است. ما پنجمين كشور در سطح بين الملل 

هس��تيم كه دفتر ارگانيك در جهان را داري��م و محصول ارگانيك به 
كشورهاي ديگر صادر مي كنيم.

نوراني در ادامه تصريح كرد: مصرف ارگانيك در جهان نسبت به گذشته 
بسيار بيشتر شده و عدم استفاده از سموم دفع آفات باعث شده رغبت 
و ميل مردم نسبت به استفاده از اين نوع محصولات افزايش يابد. توليد 
ارگانيك در ايران هم نسبت به سال گذشته 5 درصد افزايش يافته است. 
جايگاه ايران در جهان چهل و سوم است و اگر هدف گذاري درستي در 

اين زمينه داشته باشيم مي توانيم پيشرفت كنيم.
رييس انجمن ارگانيك ايران با اش��اره به بالا بودن قيمت محصولات 
ارگانيك گفت: قيمت بالاي محصولات ارگانيك به اين دليل اس��ت 
كه نهاده هاي كشاورزي مرتبط با آن قيمت بالايي دارد و تاكنون براي 
محصولات ارگانيك يارانه اي در نظر گرفته نشده است. در گذشته سموم 
و كودهاي شيميايي يارانه داش��ت اما در حال حاضر اين طور نيست. 
با تخصيص يارانه قيمت اين محصولات بس��يار كاهش خواهد يافت. 
محصولات ارگانيك ارزش اف��زوده خوبي دارد و در صورت تخصيص 
يارانه، كشاورزان بيشتري به كشت اين نوع محصولات ترغيب مي شوند.

وي در خصوص همكاري اين انجمن با وزارت جهاد كشاورزي عنوان 
كرد: با وزارت جهاد كشاورزي در بحث گياهان دارويي همكاري هايي 
داشته ايم اما در زمينه محصولات ارگانيك انجمن اين توانايي و آمادگي 

را دارد كه به عنوان يك بازوي اجرايي با ارگان ها همكاري كند.
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بانك مركزي سازوكار بانكي را 
براي عرضه ارز ترجيح مي دهد

علي   سنگينيان|
 رييس كميسيون بازار پول و سرمايه اتاق تهران|

عرضه ارز در بازار سرمايه يك موضوع قديمي اما محقق 
نشده است. اين ساختار از پيش در بورس طراحي شده 
و وجود دارد و مقررات و دستورالعمل هاي آن نوشته 
شده است. امكان استفاده از اين ساختار هميشه فراهم 
بوده اما بانك مركزي بنا به دلايلي تمايلي به استفاده 
از سازوكار بازار سرمايه در عرضه ارز ندارد و استفاده 
از س��ازوكار بانكي را ترجيح مي دهد. اكنون سامانه 
نيما توسط بانك مركزي براي عرضه ارز ايجاد شده و 
بحث جايگزين شدن معاملات كاغذي و سنا با نيما 
هم مطرح شده است. با توجه به صحبت هاي اخير 
رييس بانك مركزي درباره راه اندازي بازار معاملات 
ارزي ديگري كه ممكن اس��ت نقد يا آتي باش��د، به 
نظر مي رس��د اصلي ترين مرجع پولي و مالي كشور 
هم چنان بر مكانيس��م هاي بانكي ب��راي عرضه ارز 
متمركز است. بازار سرمايه و بانك مركزي جدا از هم 
حركت مي كنند و بانك مركزي حاضر نيست بخشي 
از اختيارات قانوني و مسووليت هايش در مورد ارز را 
در بازار ديگري پيگيري كند. بطور مشخص دولت 
و اقتصاد برنامه ريزي ش��ده در نقطه مقابل بازار قرار 
مي گيرد. دولت و بازار دو طرف اقتصاد قرار مي گيرند. 
وقتي از دولت و برنامه ريزي ه��اي اقتصادي دولت 
صحبت مي كنيم، انتظار نداريم كه دولت از سازوكار 
بازار براي كشف قيمت استفاده كند. دولت ها بطور 
مشخص ملاحظات سياس��ي و اجتماعي دارند كه 
كشف قيمت آن را در نظر نمي گيرد. دولت به دنبال 
اعمال تخصيص هايي اس��ت كه تصور مي كند بازار 
نمي تواند آن را به ش��كل عادلانه انجام دهد و البته 
مصلحت انديشي هاي دولتي هم جايي در بازار آزاد 
ندارد. يكي از دلايل عمده شكل گيري رانت در بعضي 
بخش ها و شكس��ت بازار، همين مقاومت دولت ها 
مقابل كشف قيمت است. دولت ها حاضر به پذيرش 
سازوكار بازار براي تعيين قيمت در بسياري از بخش ها 
نيستند به همين دليل س��اير بخش ها مثل بورس 
كه مي خواهند با اتكا به مكانيسم بازار حركت كنند 
عقيم مي شوند و نمي توانند بطور جزيره اي و مستقل 

به خوبي عمل كنند.

نقره كار شيرازي رييس انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ها شد

در نشس��ت انجم��ن نظارت ب��ر نهمي��ن دوره 
انتخاب��ات اتاق هاي بازرگاني، صناي��ع، معادن و 
كشاورزي سراسر كشور، حسين نقره كار شيرازي 
به عنوان ريي��س انجمن انتخاب ش��د.  پيش از 
اين، غلامحسين ش��افعي رييس اتاق ايران طي 
حكمي عليرضا اش��رف، محسن محبي، حسين 
مير محمدصادقي و حس��ين نقره كار شيرازي را 
به عن��وان 4 نماينده پارلمان بخش خصوصي در 
انجمن نظارت بر انتخاب��ات منصوب كرده بود. از 
سوي وزير صنعت، معدن و تجارت نيز محمدرضا 
فياض معاون توسعه مديريت، منابع و امور استان ها 
وزارتخانه به عنوان نماينده در اين انجمن تعيين 
شده است. بر اساس ماده 15 قانون اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران، انتخابات هر 
يك از اتاق ها در يك روز انجام مي شود و انتخابات 
سراسر كشور ظرف مدت يك ماه پايان مي پذيرد. 
در تبص��ره يك اين ماده، اتاق ايران مكلف ش��ده 
است دو ماه قبل از پ��ايان هر دوره انتخابات هيات 

نمايندگان دوره بعد را برگزار كند.
بر اس��اس تبصره 2 اين ماده براي انجام انتخابات 
نمايندگان اتاق تهران و شهرستان ها، يك انجمن 
نظارت بر انتخابات مرك��ب از يك نفر نماينده از 
وزارت بازرگاني ب��ه معرفي وزير بازرگاني و چهار 
نفر نمايندگان اتاق اي��ران به معرفي رييس اتاق 
تشكيل مي شود. اين انجمن براي انجام انتخابات 
اتاق شهرس��تان ها هياتي را كه كمتر از س��ه نفر 
نباشد متشكل از يك نفر نماينده وزارت بازرگاني و 
مابقي از اعضاي خوش نام اتاق بازرگاني شهرستان 
مربوطه انتخ��اب خواهد ك��رد و انجمن مذكور 
به وس��يله آگهي در يكي از جرايد كثيرالانتشار، 
تاريخ شروع انتخابات و خاتمه آن و شرايط انتخابات 
را به اطلاع اعضاي اتاق هاي مربوط خواهد رسانيد.

استعفاي عضو هيات مديره 
اتحاديه كسب و كارهاي مجازي

دبير هيات مديره اتحاديه كشوري كسب و كارهاي 
مج��ازي از اس��تعفاي يك عض��و هيات مديره اين 
اتحاديه خبر داد و گفت: با اين استعفا هيچ تغييري 
در برنامه هاي كاري اتحاديه كشوري كسب و كارهاي 
مجازي رخ نمي دهد و عضو علي البدل جايگزين عضو 
مستعفي خواهد ش��د.  چندي پيش خبر رسيد كه 
يكي از اعضاي هيات مديره اتحاديه كشوري كسب 
و كارهاي مجازي استعفا داده است ولي نامي از وي 
برده نشد براي روشن شدن اين موضوع ايلنا با دبير 
هيات مديره اين اتحاديه گفت وگويي داشته تا اين 

موضوع براي اذهان عمومي شفاف شود. 
فرش��اد وكيل زاده در گفت وگو ب��ا خبرنگار ايلنا در 
پاس��خ به اينكه ك��دام يك از اعض��اي هيات مديره 
اتحاديه كشوري كس��ب و كارهاي مجازي استعفا 
داده است؟ اظهار كرد: به تازگي آقاي حميد محمدي 
از هيات مديره اتحاديه استعفا دادند. دليل استعفا، 
گرفتاري شخصي و كاري اعلام شده كه امكان حضور 
در كارهاي صنفي را به ايشان نمي دهد چرا كه اين طور 
كه گفته اند كارهاي صنفي با منافع شخصي شان در 
تضاد است. وي درباره اظهارنظر اتاق اصناف در مورد 
اين استعفا، گفت: اين استعفا به اتاق اصناف ارجاع داده 
شده ولي تا جايي كه من مطلع هستم اتاق اصناف هنوز 

در اين مورد اظهارنظر نكرده است.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

»تعادل« بررسي مي كند 

3 سناريوي قيمت نفت خام براي بودجه
 گروه انرژي| نادي صبوري |

بودجه س��ال 98 در خصوص فروش نفت سال بعد و 
قيمتي از نفت خام كه براي ايران مناسب تر است چه 
مي گويد؟ »تعادل« در گزارش پيش رو با استناد به اعداد 
بودجه و چند برآورد بانك هاي بين المللي از بهاي نفت 
خام در س��ال آينده، سناريوهاي مختلفي كه طي آن 
ايران در سال آينده درآمد كافي از فروش نفت خواهد 

داشت را بررسي كرده است. 
به گزارش »تعادل« در لايحه بودجه س��ال آينده كه 
ديروز توسط حسن روحاني رييس جمهوري به مجلس 
برده ش��د عنوان شده اس��ت كه چنانچه منابع دولت 
از مح��ل صادرات نفت خام، ميعان��ات گازي و خالص 
صادرات گاز و فرآورده هاي نفتي در سال آينده كمتر 
از 142 هزار ميليارد تومان به دولت اجازه داده مي شود 
از محل پنجاه درصد منابع حساب ذخيره ارزي با لحاظ 
كردن سهم 50 درصدي صندوق توسعه، مابه التفاوت 
را جبران كند. اگر رقم دلار در بودجه را 5700 تومان 
در نظ��ر بگيريم، اين عدد معادل چي��زي بيش از 25 

ميليارد دلار است.
سال آينده براي صادرات نفت خام ايران سالي چالشي 
محسوب مي شود. اين چالش از 2 جهت با ابهام همراه 
است. مساله نخست حجم كل صادراتي است كه ايران 
خواهد توانست در سال آينده محقق كند و مساله دوم 

قيمت جهاني نفت خام به شمار مي رود. 
بهاي نفت خام در هفته اخير روزهاي سختي را سپري 
كرده و كمترين قيمت در 3 س��ال اخير را تجربه كرد. 
اين اتفاق پ��س از آن رخ مي داد كه اوپك و متحدانش 
در پي 2 روز مذاكره فشرده، 7 دسامبر توافق كردند تا 
در كنار هم روزانه 1 ميليون و 200 هزار بشكه از عرضه 
نفت خام جهاني بكاهند. بازار در ابتدا رويي خوش به اين 
توافق نشان داد اما در ادامه تحليل هاي مختلفي عنوان 
كردند كه چنين سطحي از كاهش توليد براي اينكه يك 
كف قيمتي ثابت در بازار نفت ايجاد شود كافي نبوده 
است. طبق گزارش آماري سالانه اوپك كه نوامبر سال 
جاري ميلادي منتشر شد ايران در سال 2017 از محل 
صادرات نفت خام و ميعانات و گاز معادل 52 ميليارد و 
728 ميليون دلار در آمد كسب كرده بود. اين رقم نيمي 
از ارزش پولي كل صادرات ايران بود.درآمد 52 ميليارد و 
728 ميليون دلاري ايران در سال 2017 طبق گزارش 
اوپك از متوسط صادرات روزانه 2 ميليون و 125 هزار 
بشكه در اين سال حاصل شده بود. رقمي كه افزايشي 
بيش از 100 هزار بش��كه اي نس��بت به متوسط سال 

2016 نشان مي داد. 
 صادرات نفت خام ايران در ماه هاي اخير و به دنبال از 
سرگيري تحريم هاي امريكا دستخوش تغيير شد، هر 
چند امريكا نتوانست اين صادرات را به صفر برساند و 
مجبور بود به 8 خريدار نفت خام ايران براي ادامه واردات 
معافيت بدهد. هنوز هيچ آمار قطعي و دقيقي از اينكه 
اين معافيت ها دقيقا چه مقدار از فروش خارجي نفت 
ايران را تضمين مي كند و اينكه سرنوشت آنها در ادامه 
چه خواهد بود منتشر نشده است. بهروز نعمتي يكي از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي پيشتر اعلام كرده 
بود ك��ه ايران صادراتي حدود 1 ميلي��ون و 500 هزار 
بشكه اي را براي سال 2019 ميلادي كه بخش زيادي 

از آن در سال 1398 شمسي سپري خواهد شد در نظر 
گرفته است. در متن لايحه بودجه سال آينده كه البته 
هنوز قانون نيست، عنوان شده است كه اگر منابع حاصل 
از صادرات نفت خام، ميعانات و گاز طبيعي كمتر از 142 
هزار ميليارد تومان كه طبق محاسبات تعادل با در نظر 
گرفت��ن دلار 5700 توماني معادل حدود 25 ميليارد 
دلار است شود، اجازه دارد از حساب ذخيره ارزي براي 

جبران مابه التفاوت استفاده كند. 
اينكه ايران تحت چه شرايطي مجبور خواهد شد دست 
به چنين اقدامي بزند به بهاي نفت خام در سال آينده 
وابستگي زيادي دارد. همواره برآوردهاي مختلفي از 
سوي نهادهاي نظارتي در بازار نفت خام براي سال پيش 
رو صورت مي گيرد. بررسي »تعادل« از 8 برآورد مختلف 
نشان مي دهد كه ارقامي بين 59 دلار در هر بشكه تا 90 
دلار در هر بشكه براي بهاي نفت خام از سوي اين گروه ها 
پيش بيني شده است. اگر دست پايين اين برآوردها كه 
رقم 59 دلار در هر بشكه و مربوط به سيتي بانك امريكا 
اس��ت را در نظر بگيريم ايران براي آنكه مجبور نشود 
از حس��اب ذخيره ارزي برداشت كند احتياج دارد كه 
صادرات معادل نفت خامش به كمتر از روزانه 1 ميليون 

و 161 هزار بشكه نرسد. 
اگر برآورد 70 دلار در هربشكه بانك آو امريكا-مريل 
لينچ كه تنها برآوردي به حس��اب مي آي��د كه بعد از 
نشست اوپك منتشر شده است را مبنا قرار دهيم ايران 
احتياج دارد براي اينكه به حساب ذخيره ارزي دست 
نزند صادرات معادل نفت خامش كمتر از 978 هزار و 

735 بشكه در روز نشود. 
هر چقدر برآورد قيمتي براي س��ال آينده بالاتر باشد، 
وضع ب��راي ايران بهتر خواهد ب��ود. هر چند رابطه اي 
مستقيم ميان شدت تحريم نفت ايران و سختگيري 
بيشتر براي فروش نفتش و قيمت هاي بالا وجود دارد. 
بالاترين برآورد ميان بررسي هاي تعادل از قيمت نفت 
خام در س��ال آينده مربوط به 2 بانك ريموند جيمز و 
ABN است كه البته 6 روز پيش از نشست اوپك منتشر 
ش��ده و هنوز بازنگري نشده است. اين دو بانك قيمت 
نفت خام براي سال آينده را 90 دلار در هر بشكه برآورد 
كرده اند. چنانچه بهاي نفت خام در اين س��طح باشد 
ايران براي تحقق درآمد 25 ميليارد دلاري احتياج دارد 
روزانه 761 هزار و 231 بشكه معادل نفت خام به فروش 
برس��اند. در لايحه بودجه سال 1397 منابع حاصل از 
صادرات نفت خام، ميعانات گازي و گاز طبيعي معادل 
بيش از 101 هزار ميليارد تومان در نظر گرفته ش��ده 
بود، اين رقم با در نظر گرفتن دلار 3800 توماني معادل 
حدود 26 ميليارد و 500 ميليون دلار مي شد. به اين 
ترتيب بودجه فعلي برآورد از رقمي كه در صورت عدم 
تحقق رجوع به حساب ذخيره ارزي را ناگزير مي كند 

را 1 ميليارد و 500 ميليون دلار كاهش داده است. 
البته بايد به اين نكته توجه كرد كه از آن جايي كه رقم 
142 هزار ميليارد توماني در بودجه در واقع ماحصل 
صادرات نفت خام، ميعانات گازي و گاز طبيعي است، 
محاسبات بالا نشانگر اين هستند كه احتمالا آن چيزي 
كه ايران در صادرات صرفا نفت خام به آن احتياج خواهد 
داشت رقمي كمتر از اين محاسبات است.ايران در حال 
حاضر 2 قرارداد موث��ر گازي دارد كه يكي صادرات به 

تركيه و ديگري صادرات به عراق است. 2 پروژه صادرات 
گاز به عمان و صادرات گاز به پاكستان نيز از پروژه هايي 
محسوب مي ش��وند كه اولي در كوتاه مدت و دومي در 
ميان مدت شانس عملياتي ش��دن دارند. ايران بخش 
عمده گاز طبيعي تولي��دي خود را در داخل به فروش 
مي رساند. اين رقم با وجود اينكه بيشترين رقم توليدي 
در خاورميانه محسوب مي شود طبق لايحه بودجه سال 
آينده تنها 24 هزار ميليارد تومان براي دولت عايدي 

خواهد داشت.

   بودجه نيرو 
امسال نخستين سالي اس��ت كه لايحه بودجه با وزير 
جديد نيرو بسته مي شود، بنابراين عجيب نيست كه 
شاهد تغييراتي در لايحه بودجه 98 به نسبت سال هاي 
گذشته در حوزه آب و برق باشيم. مهم ترين تغيير در 
لايحه بودجه سال 1398، افزايش 26 درصدي ميزان 
بودجه كل وزارت نيرو و ش��ركت هاي تابعه آن نسبت 
به سال گذشته بوده است كه به نظر مي رسد وضعيت 
هشدارآميز آب و برق در تابستان سال 97 توجيه كننده 
اين ميزان افزايش بودجه خواهد بود. همچنين تحولات 
ح��وزه آب و برق در لايحه بودجه نش��ان مي دهد كه 
برنامه ها دستخوش تغييراتي با گرايش بيشتر به سمت 

موضوع آب بوده است.
طبق لايحه بودجه س��ال 1398، مي��زان بودجه كل 
وزارت نيرو و ش��ركت هاي تابع��ه آن، 8743 ميليارد 
توم��ان و بودجه وزارت نيرو به تنهايي، 426 ميليارد و 
898 ميليون تومان تبيين شده است. اين در شرايطي 
است كه در سال گذشته ميزان بودجه كل وزارت نيرو 
و شركت هاي تابعه آن، 6478 ميليارد تومان و بودجه 

وزارت نيرو به تنهايي 399 ميليارد و 377 ميليون تومان 
تبيين شده بود.به گزارش ايسنا، بر اساس لايحه بودجه 
سال 1398، بودجه پژوهشگاه نيرو، 92 ميليارد و 713 
ميليون تومان، بودجه شركت مهندسي آب و فاضلاب 
كش��ور، 967 ميليارد و 502 ميلي��ون تومان، بودجه 
شركت مادر تخصصي مديريت منابع آب ايران، 176 
ميليارد 530 ميليون تومان، بودجه شركت توسعه منابع 
آب و نيروي ايران، 264 ميليارد و 391 ميليون تومان و 
بودجه شركت توانير، 23 ميليارد و 500 ميليون تومان 

در نظر گرفته شده است.
همچنين در لايحه بودجه س��ال 98 پيشبيني شده 
است كه به ش��ركت هاي آب منطقه اي و سازمان آب 
و برق خوزس��تان اختيار داده ش��ود تا از محل منابع 
داخلي خود نسبت به تأمين هزينه هاي خريد و نصب 
كنتورهاي حجمي هوشمند چاه هاي آب كشاورزي 
اقدام كرده و س��پس اصل و سود هزينه ها را به صورت 

اقس��اطي از صاحبان چاه ها دريافت كنند.همچنين 
لايحه بودجه 98 وزارت نيرو را مكلف كرده اس��ت كه 
از طريق ش��ركت هاي آبفاي ش��هري سراسر كشور، 
ع��لاوه بر دريافت نرخ آب بهاي ش��هري، ب��ه ازاي هر 
مترمكعب فروش آب شرب، مبلغ دويست )٢٠٠( ريال 
از مش��تركان آب دريافت و به خزانه داري كل كش��ور 
واريز كند تا 20 درصد اين اعتبار براي آب رساني شرب 
عش��ايري و 80 درصد براي آبرساني شرب روستايي 
توزيع شود.اختيار ديگري كه لايحه بودجه سال 1398 
به دولت در حوزه صنعت آب و برق داده اس��ت، تأمين 
سهم 15 درصدي تسهيلات مالي خارجي )فاينانس( 
از محل صندوق توس��عه ملي پس از عقد ق��رارداد با 
تأمين كننده مالي خارجي بوده است.در لايحه بودجه 
98 پيشبيني ش��ده است كه مبلغ 30 ميليارد تومان 
براي كمك به هزينه برق مدارس و 10 ميليارد تومان 

براي كمك به هزينه آب مدارس اختصاص يابد.
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سقوط نفت به پايين ترين 
قيمت سالانه

 ثبت نام كارت سوخت
ادامه دارد

تامين كامل خوراك 
پتروشيمي ها

تغيير اقليم عامل سازگاري 
مي طلبد

تسنيم|قيمت نفت خام از ترس ركود اقتصادي 
بي��ش از 6 درصد كاهش يافت و به پايين ترين حد 
در يك سال گذشته رسيد. قيمت نفت خام امريكا 
و ش��اخص نفت برنت طي اين فصل به پايين ترين 
حد از سال 2017 رسيدند و 40 درصد در سه ماهه 

چهارم سال ارزش خود را از دست دادند.
فيل فلين، يك تحليلگر نفتي در ش��يكاگو گفت: 
»اتفاقي كه در بازار س��هام مي افت��د، ترس از ركود 
اقتصادي را بالا برده كه تقاض��اي نفت در آينده را 

از بين مي برد«.
وي گفت: » كاهش قيمت نفت در سه ماهه چهارم 
احتمالا باعث مي شود توليد كنندگان توليد خود را 
كاهش دهند«.به گزارش رويترز، قيمت نفت امريكا 
به پايين ترين حد از ژوئن 2017 رسيد. نگراني در 
مورد تاثير درگيري فزاين��ده تجاري بين امريكا و 
چين بر رشد اقتصادي و تقاضاي نفت مي تواند دليل 
اين كاهش باشد. نفت خام برنت در پايين ترين حد 
خود از 17 اوت 2017 معامله شد.بازارهاي سرمايه 
با تعطيلي دولت امريكا در نيمه شب شنبه تحت فشار 
قرار گرفتند و نگراني درمورد ركود اقتصادي را بالا 
بردند. سرمايه گذاران به سرمايه هاي ايمني مثل طلا 
روي آورده اند.قيمت نفت خام امريكا 42.53 دلار 
در هر بشكه تثبيت ش��د كه 3.06 دلار معادل 6.7 
درصد كاهش داشت. نفت خام برنت هم با 3.35 دلار 
معادل 6.2 درصد كاهش، بشكه اي 50.47 و هفت 
دلار معامله شد.نفت برنت هفته گذشته 11 درصد 
كاهش داشت و به پايين ترين حد از سپتامبر 2017 
رسيد، در حالي كه قيمت نفت امريكا به كمترين حد 
خود از جولاي 2017 رسيده است. كاهش قيمت 

نفت در سه ماهه چهارم 35 درصد بود.

ايرنا|ثبت نام مالكان خودرو و موتورسيكلت هاي 
فاقد كارت س��وخت از طريق دفات��ر پليس +10 و 

سامانه هاي اعلام شده، همچنان ادامه دارد.
مهلت رسمي ثبت نام كارت سوخت المثني كه از 
سوم دي آغاز شده بود، در اول دي ماه به پايان رسيد 
كه در اين مدت، حدود سه ميليون نفر براي دريافت 

كارت هوشمند سوخت المثني ثبت نام كردند.
از اين تعداد 2 ميليون و 400 هزار نفر در سامانه 
ثبت ن��ام كرده اند و ثبت نام 509 ه��زار نفر نيز از 
طريق مراجعه حضوري به دفاتر پليس +10 بوده 
است.اما با وجود پايان يافتن مهلت رسمي در اول 
دي ماه، دفاتر پليس +10 همچنان اقدام به ثبت 
نام مالكان خورو و موتورسيكلت هاي فاقد كارت 
سوخت مي كنند.همچنين سامانه هاي اينترنتي و 
تلفن همراه اعلام شده نيز براي ويرايش اطلاعات، 
لغو و ثبت نام متقاضيان باز هستند.توزيع كارت 
سوخت هاي جامانده در دفاتر پستي نيز در حال 
انجام است، بر اين اساس بيش از 260 هزار كارت 
سوخت باقيمانده در پس��ت به زودي به مالكان 

خودروها تحويل داده خواهد شد.

نيپنا|مدي��ر كنترل توليد ش��ركت ملي صنايع 
پتروشيمي گفت: همزمان با افزايش توليد در فازهاي 
پارس جنوبي، خوراك مورد نياز پتروشيمي ها در 

فصل زمستان تامين مي شود.
قدرت الله فرج پور اظهار كرد: س��ال هاي گذش��ته 
به وي��ژه در فصل زمس��تان به دليل كمب��ود گاز، 
برخي مجتمع هاي پتروشيمي از مدار توليد خارج 
مي شدند، اما زمستان امسال با توجه به راه اندازي و 
افزايش توليد در فازهاي پارس جنوبي، محدوديتي 
در زمينه تأمين گاز مورد نياز صنعت پتروش��يمي 

پيش بيني نمي شود.
وي افزود: هم اكنون كاهش احتمالي خوراك، اغلب 
محدود به مواردي اس��ت كه خطوط انتقال گاز با 

محدوديت يا كارهاي تعميراتي روبرو مي شوند.
مديركنترل توليد شركت ملي صنايع پتروشيمي 
ادامه داد: تأمين خوراك اتان مورد نياز مجتمع هاي 
پتروشيمي امسال نس��بت به سال گذشته بهبود 
چشمگيري يافته است. نه تنها نگراني خاصي در اين 
زمينه وجود ندارد، بلكه با روند رو به رشدي كه شاهد 
آن هستيم، از سال آينده مازاد اتان خواهيم داشت 
كه براي جذب حداكث��ري آن، پروژه هاي افزايش 

ظرفيت در واحدهاي الفيني در حال اجراست.

ايسنا|مدير طرح سازگاري با كم آبي گفت: در 
گذشته بيشتر نگراني و برنامه ريزي هاي ما براي 
تامين آب كش��اورزي بود اما الان ب��راي تامين 
آب شرب شهرها برنامه ريزي مي كنيم. تابستان 
امسال بالاي 30 ميليون نفر تحت تنش آب شرب 
بودند. بنفش��ه زهرايي ديروز در نشست ايران و 
چالش 2020، سياست هاي توسعه در مواجهه با 
تغيير اقليم اظهار كرد: تغيير اقليم در كشورهاي 
مختلف اثرات مختلفي داش��ته است، براي مثال 
كش��ورهايي كه كم آب بودند، كم آب تر شدند و 
كشورهايي كه مرطوب و سرد بودند. مرطوب تر و 
سردتر شدند. مدير طرح سازگاري با كم آبي با بيان 
اينكه هيچ چاره اي نداريم جز اينكه خودمان را با 
تغييرات اقليمي سازگار كنيم افزود: نزديك به 50 
ميليون جمعيت ايران را در فلات مركزي مستقر 
كرده ايم و اين درصورتي است كه فقط 22 درصد 
منابع آب در اين حوضه قرار دارد. از طرف ديگر در 
حوضه آبريز خليج فارس 25 درصد جمعيت وجود 
دارد، اين در حالي اس��ت كه نزديك به 50 درصد 

منابع آب در اين حوضه قرار دارد.

8 برآورد نفت خام 2019
قيمت نفت در هر بشکه موسسه تاريخ انتشار

$70 بانک آو آمريکا-مريل لينچ 11 دسامبر
$75.5 پيمايش پلاتس 22 نوامبر
$73 جی پی مورگان 22 نوامبر

$74.5 نظرسنجی رويترز 30نوامبر
$59 سيتی بانک 30نوامبر
$90 بانک ريموند جيمز 30نوامبر
$90 ABN بانک 30نوامبر
$70 گلدمن زکس 26 نوامبر

نفت خبر|
در آستانه آغاز سال 2019 ميلادي، نشريه فوربس به 
مرور مهم ترين اتفاقات حوزه انرژي جهان در سال 2018 
ميلادي پرداخته كه مشروح آن را در ادامه ميخوانيم. 
با نزديك شدن به روزهاي پاياني سال 2018 ميلادي، 
زمان مناسبي براي مرور اتفاقات مهم در حوزه انرژي فرا 
رسيده است. در اين سال، شاهد اتفاقاتي خبرساز )نظير 
نشت نفت ديپواتر هوريزن( نبوديم، اما اتفاقات زيادي 
بر قيمت نفت تأثير گذاش��تند. در ادام��ه با 10 رويداد 

تأثيرگذار سال بر جهان انرژي آشنا مي شويم: 

1- نوسان كم سابقه قيمت نفت
 قيمت هر بشكه نفت دبليو تي اي در نخستين روز امسال 
60 دلار بود. قيمت نفت برنت نيز در آغاز امسال كمتر از 
67 دلار بوده است. در اوايل ماه اكتبر، قيمت نفت دبليو 
تي اي از مرز 80 دلار گذش��ت. قيمت نفت برنت نيز از 
مرز 86 دلار فراتر رفت. اما كمي بعد، قيمت ها به ويژه به 
دليل بالا گرفتن جنگ تجاري ايالات متحده و چين و 
اعطاي معافيت هاي تحريم خريد نفت ايران سقوط كرد. 
شيوخ عربستان س��عودي كه از اعطاي اين معافيت ها 
اطلاع نداشتند، به سرعت بر عرضه خود افزودند تا سهم 
بازار از دست رفته ايران را جبران كنند. همه اين دلايل 
به كاهش شديد قيمت نفت منجر گرديد. هم اكنون در 

آخرين هفته سال، قيمت هر بشكه نفت دبليو تي اي 45 
دلار و نفت برنت 54 دلار است. 

2- شكسته شدن ركورد توليد نفت ايالات متحده
 در اوايل س��ال 2018 مي��لادي، اداره اطلاعات انرژي 
ايالات متحده اعلام كرد ركورد پيشين توليد نفت اين 
كشور در نوامبر سال 1970 ميلادي و با برداشت روزانه 
10.044 ميليون بشكه ثبت شده است. اما اين ركورد 
پس از 48 سال شكسته شد. توليد نفت ايالات متحده 
در سپتامبر سال 2018 ميلادي به 11.475 ميليون 

بشكه در روز رسيد. 

3- كند شدن برنامه انرژي خورشيدي چين
 صنعت انرژي خورش��يدي چين در سال هاي اخير 
توسعه چشمگيري داشته، اما در سال 2018 ميلادي 
اين روند كند ش��ده است. اعمال تعرفه 30 درصدي 
واردات صفحه هاي خورش��يدي چين توسط دولت 
ترامپ همراه با انتش��ار خبر توق��ف پرداخت يارانه 
به توليدكنن��دگان چيني اين محص��ول، از دلايل 
ايجاد اين ركود بوده است. با كاهش توليد صفحات 
خورشيدي چين، شاهد تأثير منفي بر رشد جهاني 
توليد ب��رق خورش��يدي در س��ال 2018 ميلادي 

بوده ايم.

4-  تداوم سقوط توليد نفت ونزوئلا
 با اوج گيري بحران حاكم بر اقتصاد اين كشور، شاهد 
سقوط ميزان توليد نفت خام ونزوئلا در سال 2018 

ميلادي بوديم.
 توليد روزانه نفت ونزوئلا در ماه نوامبر 1.137 ميليون 
بشكه اعلام شده كه نس��بت به سال 2016 ميلادي 
50 درصد كاهش نش��ان مي دهد. ب��ا ادامه كاهش 
توليد نفت ونزوئلا، جايگاه جهاني اين كشور در ميان 

صادركنندگان طلاي سياه تضعيف شده است.
كاهش درآمدهاي نفتي، اقتصاد ونزوئلا را به سوي لبه 

پرتگاه سوق داده است. 
درياف��ت خس��ارت 2 ميلي��ارد دلاري ش��ركت 
كونوكوفيليپ��س به دليل مصادره تأسيس��ات نفتي 
اين ش��ركت در سال 2007 ميلادي نيز بر مشكلات 

موجود افزوده است.

5-  گام هاي بلند صنعت اتانول
 اس��كات پريوت، مدير پيش��ين آژانس محيط زيست 
ايالات متحده از مخالفان توسعه اتانول بود. با استعفاي 
وي، سهام شركت هاي توليدكننده اتانول رشد كرد. با 
اعلام دولت ترامپ، محدوديت پيش��ين 15 درصدي 
ميزان اتانول محلول در سوخت عرضه شده به خودروها 

نيز حذف شده است.

6-  شكستن ركورد انتشار گازهاي گلخانه اي
 گزارش آماري س��ال 2018 ميلادي شركت بريتيش 
پتروليوم كه در ماه ژوئن منتشر شد، نشان داد كه انتشار 
جهاني دي اكسيد كربن در سال 2017 ميلادي به يك 
ركورد رسيده است. ميزان انتشار اين گاز گلخانه اي 426 
ميليون تن )1.6 درصد( بيش از س��ال 2016 ميلادي 
بوده است. ميانگين رشد انتش��ار دي اكسيد كربن در 
يك دهه اخير 1.3 درصد بوده است. چين بزرگ ترين 
توليدكنن��ده اين گاز گلخانه اي بوده و ميزان انتش��ار 
دي اكسيد كربن در اين كشور، بيش از اتحاديه اروپا و 

ايالات متحده است.

7- افزايش و كاهش توليد اوپك 
در نشست عادي 174 اوپك در ماه ژوئن، اوپك و روسيه 
براي نخستين بار پس از توافق فريز نفتي در نوامبر سال 
2016 ميلادي تصميم گرفتند تا توليد خود را افزايش 
دهند. اين تصميم با افزايش قيمت نفت به دامنه 70 دلار 
گرفته شد. اما با افزايش جنگ تجاري ايالات متحده و 
چين، نگراني هايي در مورد رشد تقاضا پديد آمد. از سوي 
ديگر، در ماه دسامبر و با سقوط قيمت ها، به ويژه به دليل 
تقاضاي ترامپ از رهبران عربستان براي افزايش توليد 
و كاهش قيمت طلاي سياه، شاهد تصويب كاهش 1.2 

ميليون بشكه اي توليد اوپك و متحدانش بوديم. 

8- دو برابر شدن ذخاير سازند پرمين
رش��د ذخاير نفت و گاز ايالات متحده در ماه دسامبر، 
گزارش سالانه زمين شناسي ايالات متحده نشان داد كه 

منابع قابل برداشت بلوك ولف كمپ سازند پرمين به 
46.3 ميليارد بشكه نفت و 281 تريليون فوت مكعب گاز 
افزايش يافته است. اين عدد دو برابر ذخاير اعلام شده در 
سال هاي گذشته بوده است. اداره اطلاعات انرژي اعلام 
كرده ذخاير نفت قابل برداش��ت ايالات متحده با رشد 
19.5 درصدي به 39.2 ميليارد بش��كه افزايش يافته 
اس��ت. همچنين در بخش گاز طبيعي نيز شاهد رشد 

قابل توجهي در ميزان ذخاير بوده ايم.

9-  بالا رفتن قيمت گاز طبيعي
در چهار سال گذشته

قيمت گاز طبيعي كمتر از 3 دلار به ازاي هر يك ميليون 
بي تي يو بوده است. اما با كاهش ميزان گاز ذخيره شده، 
شاهد افزايش قيمت اين محصول و عبور از مرز 4 دلار 
به ازاي هر يك ميليون بي تي يو و براي نخس��تين بار از 

سال 2014 ميلادي تاكنون بوديم.

10-اس�تانداردهاي جدي�د س�وخت هاي 
دريايي سازمان جهاني دريانوردي

 در س��ال 2016 مي��لادي اع��لام كرد كه از س��ال 
2020 ميلادي اس��تاندارد ميزان گوگرد محلول در 
س��وخت هاي درياي��ي از 3.5 درصد كنون��ي به 0.5 
درصد كاهش خواه��د يافت. اما اي��ن نگراني وجود 
دارد ك��ه ميزان عرضه س��وخت هاي پ��اك كمتر از 
تقاضاي آن باشد. در بازنگري پيشين اين سازمان در 
استانداردهاي مصرف س��وخت هاي دريايي، شاهد 

رشد بالاي قيمت سوخت ديزل بوديم. 

فوربس منتشر كرد 
10 رويداد مهم انرژي در سال 2017 

رويترز گزارش داد

لوك اويل وارد آب  هاي كم عمق خزر مي شود
تس�نيم|انتظار مي رود تا سال 2020 توليد نفت از 
آبهاي كم عمق خزر توسط شركت لوك اويل بيش از 
25 درصد نسبت به سال گذشته افزايش يابد و به 180 

هزار بشكه در روز برسد.
به گزارش رويترز، الكس��اندر آبورونكوف فرصت كار 
كردن در سكوي فيلانووسكي را پس از شروع به كار آن 
در 2016 از دست نداد و مي خواهد شاهد بزرگ ترين 

ميدان نفتي فعال روسيه در درياي خزر باشد.
ميدان نفتي فيلانووسكي به همراه ميادين كورچاگين 
و راكوش��چنوي براي طرح هاي توسعه اي لوك اويل 

اهميت دارند. لوك اوي��ل دومين توليدكننده بزرگ 
نفت در روسيه است و آبورونكوف معاون رييس سكوي 
فيلانووسكي است.اين شركت نام خود را از سه شهر 
نفتي در منطقه قديمي اكتشافي لوك اويل در سيبري 

غربي گرفته است: لنگپاس، اوراي و كوگاليم.
نام يكي از كشتي هاي فيلانووسكي، لنگپس است.

عمق دري��اي اطراف س��كوي فيلانووس��كي حدود 
10 متر اس��ت ولي لوك اويل براي رس��يدن به نفت 
باي��د تا عمق بي��ش از 2 كيلومت��ري را حفاري كند. 
 خود سكو توسط س��تون هاي 60 متري به كف بستر 

دريا متصل شده است. نيكولاي لياشكو، رييس لوك 
اويل نيژنوولسكنفت، مسوول پروژه هاي دريايي خزر 
گفت: » توليد در ابتدا بسيار گران قيمت است ولي در 

ادامه اميدوار كننده خواهد بود«.
او گفت ساخت سايت چاه نفتي در درياي خزر 10 برابر 
گرانتر از چاه هاي ساحلي است ولي هزينه هاي توليد 
فقط يك سوم هزينه هاي منطقه قديمي نفتي روسيه 
در سيبري غربي اس��ت. هزينه توليد در ميدان نفتي 
فيلانووس��كي 650 روبل )9.51 دلار( براي هر تن و 
ميانگين نرخ جريان نفت 3000 تن در روز است. هزينه 

توليد در سيبري غربي بيش از 2000 روبل براي هر تن 
و ميانگين جريان نفت روزانه حدود 40 تن است.در كل، 
لوك اويل قصد دارد 25 سكوي دريايي تا سال 2030 

در درياي خزر بسازد.
لوك اويل در آبهاي كم عمق درياي بالتيك نزديك به 
كلينينگراد هم توليد نفت دارد ولي مقدار آن در مقايسه 
با فعاليت هاي حفاري فعلي روسيه در خزر و طرح هاي 

آينده آن ناچيز است.
انتظار مي رود تا سال 2020 توليد از آبهاي كم عمق 
بيش از 25 درصد نسبت به سال قبل افزايش يابد و به 

9 ميليون تن يا 180 هزار بشكه در روز برسد، حدود 
يك دهم توليد فعلي نفت و گاز لوك اويل.هسته اصلي 
توليد نفت لوك اويل سيبري غربي است ولي نيم نگاهي 

هم به حفاري در آب هاي عميق دارد.
ولي مقامات روسيه كه انحصار اكتشاف هاي دريايي را 
به شركت هاي دولتي گزپروم و رزنفت داده اند، هنوز 
مجوزي براي حفاري در آب هاي عميق براي لوك اويل 

صادر نكرده اند.
 ل��وك اويل تكنولوژي لازم براي حف��اري دريايي در 

آبهاي با عمق 2800 متر را دارد.



ايران8گزارش

رييس جمهور هنگام ارايه لايحه بودجه ۹۸ به مجلس مطرح كرد

بودجه ۹۸ متناسب با تحريم ها تنظيم شده است

۴ دليل شكل گيري التهاب اقتصادي 

رييس جمهور با تاكيد بر اينكه اصلاح نظام بانكي 
به اصلاح اقتصاد منجر مي شود، گفت: شكل گيري 
تحريم ه�ا، س�اختارهاي غلط اقتص�ادي، جنگ 
رواني و تبليغاتي و ش�رايط خارجي باعث التهاب 

در اقتصاد شد.
روحاني روز گذشته و به هنگام تقديم لايحه بودجه سال 
آينده، هدف تحريم هاي ضد ايراني امريكا را تاثيرگذاري 
بر توسعه كشور و رفاه مردم دانست و با تاكيد بر اينكه بدون 
ترديد، واش��نگتن به هدف نخواهد رسيد، اظهارداشت: 
بودجه ۱۳۹۸ كل كشور، متناسب با تحريم هاي ظالمانه 
امريكا تنظيم شده است. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
دولت، حسن روحاني روز سه ش��نبه هنگام ارايه لايحه 
بودجه ۹۸ به مجلس شوراي اسلامي در جمع نمايندگان 
گفت: تحريم بر زندگي مردم بي تاثير نيست اما امريكا قطعا 
شكست مي خورد و با همراهي مجلس، حمايت مردم و 

هدايت رهبر معظم انقلاب، بر مشكلات غلبه مي كنيم.
روحاني گفت: خداوند بزرگ را سپاس��گزارم كه همانند 
سال هاي گذشته در موعد قانوني بودجه سال ۹۸ را تقديم 
مجلس شوراي اسلامي مي كنيم. رييس جمهور ضمن 
تسليت ارتحال حضرت آيت الله هاشمي شاهرودي رييس 
فقيد مجمع تشخيص مصلحت نظام، افزود: ايشان پس 
از ماه ها رنج و درد بدرود حيات گفتند و من خدمت شما 
نمايندگان محترم و حوزه هاي علميه مقام معظم رهبري و 

به ويژه بيت معظم ايشان تسليت عرض مي كنم.
روحاني همچنين با تبريك ولادت با س��عادت حضرت 
عيسي مسيح)ع(، اظهار داش��ت: وجود مقدس عيسي 
بن مريم)ع( همواره براي بش��ريت و جهان ديروز، امروز 
و حتي فرداس��ت و در روايات هم آمده كه او هم در كنار 
مهدي موعود)عج( ظهور خواهد كرد و ما مسلمان ها در 
زيارت هايمان در بقاء متبركه از انبياء بزرگ و از جمله از 
عيسي مس��يح)ع( ياد مي كنيم و قبل از آنكه نام پيامبر 
خودم��ان را ببريم نام انبياء بزرگ را هم مي بريم و بر آنان 
درود مي فرس��تيم. رييس جمهور ادام��ه داد: ما همواره 
خواهان وحدت و اتحاد و انسجام ميان همه اديان ابراهيمي 
هستيم و اگر كس��ي به ما ظلم و تجاوزي نداشته باشد، 
همواره روابطمان نس��بت به همه مسيحيان، يهوديان و 
همچنين زرتش��تيان يك روابط برادرانه نسبت به دين 
خدا و توحيد و دوستي و محبت است و اميدواريم اين عيد 

براي همه مسيحيان، مسلمانان و ايرانيان مبارك باشد.
روحاني با بيان اينكه لايحه بودجه سال ۹۸ در شرايطي 
تقديم مجلس شوراي اسلامي مي شود كه از اواخر سال 
گذشته با شرايط فش��ار و تحريم، ظالمانه امريكا مواجه 
شديم، گفت: دي ماه امسال، ان شاءالله براي مردم ماه پر 
بركتي خواهد بود و همچنين بهمن كه چهلمين سالگرد 
انقلاب اسلامي را گرامي مي داريم. رييس جمهور تصريح 
كرد: در ابتدا و انتهاي دي ماه س��ال گذشته با مشكلاتي 
مواجه ش��ديم و همان حوادث اوايل دي ماه باعث شد تا 
امريكايي ها با برداش��ت غلط و تصور ناروا، اواخر دي ماه 
موضع گيري جديدي را عليه جمهوري اس��لامي ايران 
و توافق هس��ته اي اعلام كنند و بع��د هم در هر مقطعي، 
قدمي، فريادي، صحبتي و تحريكي داش��تند تا به خيال 

خام خودشان به اهداف مورد نظرشان دست پيدا كنند.
روحاني افزود: هدف اصلي امريكا از اين توطئه ها و تحريم ها 
و فشارها كه مستقيماً بر ملت بزرگ ايران، مردم منطقه و بر 
شركت هاي تجاري و اقتصادي جهان بوده و بر خلاف همه 
مقررات بين المللي است، به زانو در آوردن نظام پرقدرت 
جمهوري اس��لامي ايران است.رييس جمهور با تاكيد بر 
اينكه امريكايي ها مانع بزرگ خودشان را در اين منطقه 
حساس، ايران سرافراز و قدرتمند مي بينند، تصريح كرد: 
لذا هرگاه كه در پيشرفت هاي داخلي، توانستيم حركت 
بزرگي را به وجود بياوريم، آنها سد راه شدند و پيش روي 
ايران قرار گرفتند چرا كه از توانمندي جمهوري اسلامي 
ايران هراس دارند.روحاني با بيان اينكه بي ترديد امريكا به 
هدف خود نخواهد رس��يد و ايران سرافرازتر، قدرتمندتر 
و مردم ايران با اس��تقامت و هوشياري بيشتر در برابر اين 
توطئه ها خواهند ايستاد، افزود: اما بي ترديد، تحريم و فشار 
بر زندگي مردم و همچنين بر رشد و توسعه كشور تأثير 
خواهد گذاشت.رييس جمهور خاطرنشان ساخت: شما 
مي دانيد كه از س��ال ۹۲ و آغاز دولت يازدهم همه با هم؛ 
دولت و مجلس، ملت و دولت تصميم گرفتيم كه از تورم 
فزاينده جلوگيري كنيم، تورم را متعادل و تك رقمي كنيم، 
رشد منفي را به رشد مثبت برسانيم و اشتغال را به نقطه 
مطلوب برسانيم اما اين اهداف كه با همكاري هم به دست 
آورديم براي دشمنان ما و به ويژه امريكا قابل تحمل نبود.

روحاني گفت: در س��ال ۹۶ يعني پايان دولت يازدهم به 
تورم تك رقمي دس��ت يافتيم و اي��ن در حالي بود كه در 
سال قبل از آن، رش��د اقتصادي به ۳.۷ رسيده بود. ۷۹۰ 
هزار اشتغال خالص داش��تيم و رشد سرمايه گذاري ما از 
منهاي ۱۷.۴ به مثبت ۳.۴ رس��يد. وي افزود: به عبارتي 
همه شاخص ها مثبت بود و ما با انتخاب مسير درست به 
سمت اهداف حركت مي كرديم اما امريكايي ها توطئه و 
نقشه شوم خودشان را براي تحريم ملت ايران اجرا كردند 
و ما در اوايل سال ۹۷ با التهاباتي ابتدا در بازار ارز و سپس 

در بازار كالا و علي القاعده در ساير بازارها مواجه شديم.
رييس جمهور تاكيد كرد: آنچه امريكا در سال ۹۷ مد نظر 
داشت، دو مساله اصلي بود يكي نااميدي ملت ايران نسبت 
به آينده نظام و كشور و دوم القاء ناكارآمدي نظام كه مردم 
تصور كنند دولت بر اوضاع مسلط نيست و به تعبير بعضي 
از سايت ها و روزنامه هايي كه متأسفانه گاهي تعبيراتشان 
نادرست و ناپسند است گفتند دولت كشور را رها كرده و 
از كنترل خارج شده است. روحاني با بيان اينكه برخي نيز 
كه اقتصاد مي دانستند، از ابرتورم سخن گفتند و برخي 
از اينكه ايران به زودي ونزوئلا خواهد ش��د، در روزنامه ها 
نوشتند، گفت: تلاش كردند كه مردم را نااميد و دولت را 
ناكارآمد معرفي كنند. البته بسياري از اينها ممكن است 
هدف سوء نداشتند اما دوستاني هم كه در زمان سختي 

حرف دشمن را تكرار مي كنند، متأسفانه آثارش براي ملت 
و براي نظام خطرناك خواهد بود. رييس جمهور در ادامه 
با طرح اين س��وال كه چرا اينچنين شد، گفت: سوال اين 
است كه چرا كشور و اقتصادي كه در مسير توسعه حركت 
مي كرد، تورم را مهار و تك رقمي كرده بود، اشتغال را به 
سمت نقطه مطلوب پيش مي برد و رشد سرمايه گذاري 
را مثبت كرده بود، صادرات غيرنفتي را در ۲ س��ال با تراز 
مثبت حركت داده بود و در بس��ياري از زمينه هاي مهم 
و سرنوشت س��از از جمله گندم و گازوئيل به خودكفايي 
رسيده و در بنزين نيز به زودي خودكفا خواهيم شد، در 
ماه هاي اوليه سال ۹۷ با التهاب مواجه شد. روحاني افزود: 
كشوري هستيم كه توانست حركت بزرگ در كالاهاي مهم 
از قبيل فولاد و پتروشيمي به وجود بياورد و در زمينه گاز 
خودكفا شود، از غرب تا جنوب و از شمال تا جنوب كشور 
همه جا آثار حركت صنعت گاز و پتروشيمي را مشاهده 
مي كرديم و در شرايط بسيار سخت آب و هوايي توانستيم 
از مساله تامين آب آشاميدني مردم در سال ۹۷ با مشكلات 
آب و هوايي عبور كنيم و همچنين در زمينه برق در طول 
چند سال گذشته قادر بوديم بيش از ۹.۶ هزار مگاوات بر 
ميزان برق توليدي كشور اضافه كرده و از ۷۰ هزار مگاوات 
به ۸۰ هزار مگاوات برسيم و در دولت دوازدهم نيز ۱۲ هزار 

مگاوات به مدار خواهيم آورد.
رييس جمهور خاطرنشان كرد: مسير اين دولت توانمند، 
اين ملت مقتدر، اين مجلس هوش��مند، اين قوه قضاييه 
همراه و اين نيروهاي مسلح جان بركف در كنار هدايت ها 
و ارش��ادات مقام معظم رهبري، مس��ير توسعه و اقتدار 
و پيروزي در بخ��ش اقتصادي، فرهنگ��ي، منطقه اي و 

بين المللي بود.

روحاني با بيان اينك��ه به چه دليل يك مرتبه در ماه هاي 
اوليه سال ۹۷، كشور و اقتصاد ما با التهاب مواجه شد، گفت: 
دليل اين بود كه اولًا تحريم ها توانست بر بازار ارز، هم رواني 
و هم در عمل تأثير بگذارد. رييس جمهور با بيان اينكه مردم 
ما شايد همه ريزه كاري ها را ندانند، گفت: ما در اوايل سال 
۹۷ در مقطعي قرار گرفتيم كه ذخيره اسكناس ارزي ما 
تقريباً صفر بود، آن التهابات در بازار به وجود آمد و دولت 
ناچار ش��د براي آرام كردن بازار و نجات كشور از التهاب، 
تصميماتي هرچند سخت اتخاذ و اجرا كند كه براي دولت 
نه اولويت اول و دوم كه اولويت س��وم بود. روحاني با بيان 
اينكه تحريم ها باعث شد با كشورهايي كه مبادلات ارزي و 
بانكي داشتيم و اسكناس ارزي تبادل مي كرديم با مشكل 
مواجه شويم، تاكيد كرد: هيچ كس نمي تواند بگويد تحريم 
بر اقتصاد كشور و بر زندگي مردم تأثير منفي نمي گذارد 
اما هيچ كس هم نمي تواند بگويد امريكا به اهدافش دست 
خواهد يافت. رييس جمهور با تاكيد بر اينكه امريكا حتماً 
شكس��ت مي خورد و به اهدافش نمي رسد، تصريح كرد: 
اما در عين حال تحريم مشكلاتي را براي زندگي مردم به 
وجود آورده و مي آورد و بايد تلاش كنيم كه اين مشكلات 
را كاهش دهي��م و اين كار در قدرت ما اس��ت. مجلس و 
دولت و نظام ما قادر هستند كه مشكلات را كاهش دهند 
و جلوي ادامه التهابات را بگيرند.  رييس جمهور عامل دوم 
را ساختارهاي ناسالم اقتصادي در كشور دانست و اظهار 
داشت: اين مشكل از دهه ها پيش، قبل از انقلاب و بعد از 
انقلاب، پيش پاي ما اس��ت . اين ساختارهاي نامناسب 
مي تواند مشكلات بزرگي را براي كشور درست كند و بروز و 
ظهور اين ساختار نامناسب در شرايط تحريم بيشتر خواهد 
بود. روحاني خاطرنشان كرد: اگر س��اختارها سالم بود، 
مي توانم ادعا كنم كه امسال و پارسال مي توانستيم بودجه 
بدون نفت داشته باشيم. كل نفت در سال ۹۸، در بودجه اي 

كه امروز تقديم مجلس شوراي اسلامي مي شود، ۱۴۲ هزار 
ميليارد تومان است. رييس جمهور با طرح اين سوال كه 
چقدر به صندوق هاي بازنشستگي كمك مي كنيم؟گفت: 
به نيروهاي مس��لح دو حقوق مي دهيم حقوق شاغلين 
و تمام حقوق بازنشس��تگان نيروهاي مسلح، در بودجه 
س��ال ۹۸، حدود ۸۱ هزار ميليارد تومان براي كمك به 
صندوق ها پرداخت مي كنيم از ۱۱۰ هزار ميليارد تومان 
در بخش رفاهي در بودج��ه ۹۸، ۸۱ هزار ميليارد تومان 
براي بخش صندوق ها است. چه زماني بايد صندوق ها را 
در مسير درست قرار دهيم تا كي بايد بودجه صندوق ها از 
بودجه سالانه پرداخت شود؟ پس اين همه سرمايه گذاري 
براي صندوق چه بود؟ زماني وقتي مش��كلي داشتيم به 
سمت صندوق ها مي رفتيم. صندوق بازنشستگي آنقدر 
پول و ذخيره مالي داشت كه به دولت كمك مي كرد. در 
زمان جنگ در شرايطي اين كار را كرديم در يك مقطعي 
از صندوق كمك گرفتيم. اين صندوق كه به دولت كمك 

مي كرد، امروز ببينيد به چه روزگاري افتاده است.
روحاني افزود: تأمين اجتماعي ك��ه امروز بايد روي پاي 
خود بايستيد، درآمد اين همه بنگاه هاي اقتصادي به نام 
شستا در سال چند درصد است؟ و بنگاه هاي ضررده آن 
چه مقدار است؟ رييس جمهور با تاكيد بر اينكه در اقتصاد 
دولتي مشكل داريم و بخش خصوصي را تقويت نكرديم، 
اظهاداش��ت: اگر در كش��ور بخش خصوصي فعال بود و 
مسووليت امور عمدتاً بر دوش بخش خصوصي بود، امروز 
تأثير تحريم بر كشور ما به مراتب كمتر بود و اگر بار بودجه 

بر دوش نفت نبود حتماً اثر تحريم كمتر بود.
رييس جمهور با اش��اره به ناس��الم بودن اقتصاد كشور، 
ساختارهاي اقتصادي، س��اختار بودجه و وضع بانك ها، 
گفت: ببينيد يك موسسه غيرمجاز چه بلايي سر كشور 
آورد و چگونه مردم، خانواده ها و س��پرده گذارها گرفتار 
شده و دولت را گرفتار كردند. امروز بيشتر از هر روز ديگر 
در تلاش براي اصلاح بانك ها هستيم و خوشبختانه جلسه 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي كه به دستور رهبر معظم 
انقلاب تشكيل شد، يكي از مباحثي كه تقريباً بيشترين 

وقت اين جلسات را گرفته موضوع بانكي است.
رييس جمهور با بيان اينكه موضوع بازار ارز هم مقطعي بود 
و امروز بيشتر مسائل بانكي است، گفت: تا بانك سالم نشود، 
اقتصاد سالم نمي شود؛ در ماليات مشكل داريم. بايد رييس 
برنامه و بودجه معافيت هاي مالياتي را به همه مردم اعلام 
كند كه چه كساني از ماليات معافند و كدام بنگاه ها ماليات 

نمي دهند تا مردم با شفافيت و صراحت بدانند.
روحاني با اشاره به اينكه بيشترين س��ود را سوداگران و 
دلالان مي برند و كمترين ماليات را مي دهند، افزود: بايد 
نظام مالياتي را تصحيح كنيم نه اينكه از ماليات دهنده در 
شرايط مشكل اقتصادي و ركود، ماليات بيشتر بگيريم بلكه 
بايد پايه مالياتي را گسترش دهيم و اين پايه مالياتي بايد 
همه را شامل شود هر كه درآمد بيشتر دارد، بايد ماليات 

بيشتر بدهد؛ »بامش بيشتر، برفش بيشتر«.
رييس جمهور اظهار داش��ت: ماليات ع��وارض گمركي 
امسال نسبتاً شرايط خوبي دارد و ۱۵۳ هزار ميليارد تومان 
از بودجه س��ال آينده را بخش مالياتي و عوارض گمركي 
تشكيل مي دهد. روحاني با اشاره به اينكه مشكل در شرايط  
ساختاري اقتصاد از جمله بودجه ريزي بود، خاطرنشان 
كرد: در بودجه حركت هاي مخفي بسياري داريم كه بايد 
آشكار شده و بودجه شفاف باشد؛ هيچ راهي براي نجات 
از فساد و رانت جز شفافيت نداريم. بزرگ ترين اقدامي كه 
دولت دوازدهم بايد انجام دهد و فكر مي كنم ش��ما هم با 

صحبت من موافق باشيد، دولت الكترونيك است.
رييس جمهور تاكيد كرد: تا زماني كه دولت الكترونيك 
را تكميل نكنيم و همه داده هاي اطلاعاتي در يكجا جمع 
نشود و مردم از شرايط كشور كامل مطلع نباشند، باز هم 
دچار فساد و رانت خواهيم شد؛ بودجه پارسال نقطه مثبت 
داشت و آن نقد مفصل مردم نسبت به بودجه بود. خواهش 
مي كنم امسال هم مردم ما بعد از انتشار بودجه حرف بزنند، 
اشكال و نقد كنند. روحاني با بيان اينكه قدرتي در كشور 
است كه او بايد كشور را از بعضي از مشكلات نجات بدهد 
و آن قدرت مردم و افكار عمومي مردم است، گفت: بعضي 
مسائل و موضوعات است كه دولت و مجلس توان حل آنها 
را ندارن��د و اگر با هم تلاش كنيم هم توان نداريم؛ اما از ما 

و شما توانمندتر ملت بزرگ ايران و افكار عمومي است.
رييس جمه��ور اظهار داش��ت: افكار عموم��ي مي تواند 

مجبورمان كند كه راه درست را انتخاب كنيم و اين قدرت 
افكار عمومي در سايه اين است كه تمام داده ها در اختيار 
مردم قرار بگيرد و همه مردم بدانند چه خبر اس��ت و چه 

مي گذرد و چه كسي بودجه مي گيرد؟
روحاني با طرح اين سوال كه چرا بعضي از وزارتخانه ها چند 
دانشگاه و دانشكده و پژوهشكده و پژوهشگاه دارند در حالي 
كه نبايد بيشتر از يك آموزش عالي داشته باشيم؟، گفت: 
يك آموزش عالي است؛ بايد تمام بخش ها يا منحل يا در 
داخل وزارت علوم ادغام ش��وند. رييس جمهور ادامه داد: 
جاي شرمندگي اس��ت كه بگويم يك ليسانسه، دكتري 
تدريس مي كند؛ س��واد خودش ليس��انس است اما زير 
دكتري را امضاء مي كند، اين به معناي آن است كه آموزش 
عالي كشور در مسير درس��ت قرار ندارد و هر دستگاهي 
آموزش عالي دارد و هر كس��ي دانشگاه و استاد و دانشجو 
دارد و هر كسي مدرك صادر مي كند. رييس جمهور گفت: 
در تبصره ۲۱ بودجه امسال به اين مساله اشاره كرديم و 
خواهش مي كنم شما هم ياري و كمك كنيد تا اين قدم 
مهم را برداريم. نمايندگان محترم، ما خدمات را گران به 
مردم مي دهيم، دولت خدمات را گران به مردم ارايه مي كند 
و اگر شما مي خواهيد از گران فروشي صحبت كنيد لطفا 
نام دولت را در اين ليست بگذاريد. روحاني با اشاره به اينكه 
ما براي هر دانش آموزي بطور متوسط ۴ ميليون تومان از 
خزانه مردم و بيت المال هزينه مي كنيم، گفت: البته بطور 
متوس��ط، در حالي كه اگر دولت بخواهد اين خدمت را از 
مردم بخرد و مردم خودشان اين كار را انجام دهند، حداكثر 
يك ميليون تومان مي شود كه ۴ برابر از پول بيت المال براي 
يك دانش آموز هزينه مي كنيم در حالي كه مي توانيم اين 

را ارزان كنيم.

رييس جمهور تاكيد كرد: البته اين كار يكساله امكان پذير 
نيست و ممكن است ۵ الي ۱۰ سال طول بكشد. امسال در 
بودجه اين پيشنهاد را ارايه كرديم كه سال آينده حداقل 
۱۰ درصد به صورت خريد خدمت باشد و اين مي تواند بعدا 
نيز با تصويب نمايندگان مجلس شوراي اسلامي ادامه پيدا 
كند. روحاني با بيان اينكه از شما مي پرسم و مي خواهم 
مثال بزنم چرا تحريم در ما اثر مي گذارد، تاكيد كرد: براي 

اينكه ساختارها را اصلاح نكرديم.
رييس جمهور با اش��اره به اينكه امريكايي ه��ا از دي ماه 
پارسال شروع به تبليغ عليه ما كردند و ما چقدر توانستيم 
روبروي امريكا بايستيم، خاطرنش��ان ساخت: رسانه ها، 
راديو، تلويزيون، س��ايت ها و همه آنها كه يك موبايل در 
دس��ت  دارند را خطاب قرار مي دهم كه چقدر توانستيم 
در برابر امريكا از لحاظ رواني و تبليغاتي ايستادگي كنيم؟ 
روحان��ي با بيان اينك��ه در ابتدا دس��تگاه هاي تبليغاتي 
ما خيلي خس��ته و ناتوان حركت كردن��د و مقداري بعد 
بهتر و در ماه هاي بعدي بهتر ش��د كه بخش رواني تأثير 
بسيار عميقي داشت، تاكيد كرد: درست است كه تحريم 
مستقيماً در اقتصاد تأثير مي گذارد، اما در عين حال بخش 
رواني آن؛ انتظارات مردم مي تواند براي شرايط اقتصادي 
و اجتماعي كشور بسيار تأثيرگذار باشد. رييس جمهور در 
بخش ديگري از سخنان خود با بيان اينكه روابط خارجي 
ما بايد مستحكم تر شود، افزود: از شما نمايندگان محترم 
مي پرس��م، الان كه امريكا ما را تحريم كرده است، چند 
كشور دنيا حامي امريكا هستند و اگر بخواهيد بشماريد، 
بايد با انگشتان يك دست بشماريد كه چه كساني حامي 
امريكا هس��تند. رييس جمهور در ادامه سخنان خود در 
جمع نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي در روز تقديم 
لايحه بودجه س��ال ۱۳۹۸ به مجلس، خاطرنشان كرد: 
امريكا در ۴۰ س��ال گذشته هميشه عليه ما توطئه كرده 

است. جنگ و تحريم درست كرده و مشكلات آفريده است.
روحاني اف��زود: امري��كا در طول اين م��دت هواپيماي 
مسافربري ما را سرنگون كرده، در سرزمين ما نيرو پياده 
كرده و به سكوي نفتي ما حمله كرده است اما هميشه در 
توطئه اش عليه ايران شكست خورده است. رييس جمهور 
با بيان اينكه امريكا قبلًا توانسته بوده بسياري از كشورها را 
با خود همراه كند، گفت: در شوراي امنيت سازمان ملل، 
ديپلماس��ي جهاني و در افكار عمومي، امريكا خيلي ها را 
همراه خودش كرده بود. روحاني يادآور ش��د: با تبليغات 
غ��رب، امريكا و همراهان��ش در منطق��ه، خيلي ها فكر 
مي كردند در ايستادگي ما در برابر تجاوز عراق، كمي حق 
با عراق است. اما امروز بعد از ۴۰ سال اين اولين بار است كه 
امريكا منزوي شده و وقتي عليه ملت ايران توطئه مي كند، 

كسي با اين كشور نيست.
رييس جمهور با اش��اره به اينكه امريكا كه هميشه ادعا 
مي كرد ايران را منزوي مي كند، امروز منزوي ترين كشور 
است، گفت: در ماجراي توافق هسته اي نه سازمان هاي 
بين المللي با امريكا هس��تند و نه كشورهاي بزرگ با اين 
كشور همراهي مي كنند، نه ش��وراي امنيت با او است نه 
آژانس بين المللي انرژي اتمي و اروپا آسيا، چين و روسيه 
با امريكا . خودش با دو سه تا از اذنابش اين مسير را دنبال 
مي كنند. روحاني تاكيد كرد: هر چه بتوانيم رابطه بهتري 
با ساير كشورها داشته باشيم و به استثناء چند كشوري كه 
با ما خصم هستند، روابط خارجي خود را تقويت كنيم، اين 
روابط مي تواند به ما كمك كند.هر چه بتوانيم هم پيمان 
داشته باشيم،  هم سو و هم  نظر داشته باشيم، به ما كمك 
خواهد كرد. رييس جمهور در ادامه سخنان خود، تحريم 
خارجي، ساختارهاي غلط اقتصادي در كشور، جنگ رواني 
و تبليغاتي و شرايط روابط خارجي را ۴ عامل ايجاد التهاب 
در كشور عنوان كرد و گفت: همه اين عوامل دست به دست 

هم دادند تا امروز ما به اين نقطه رسيده ايم .
روحاني در تشريح اقدامات دولت در طول چند ماه گذشته 
براي كنترل التهاب بازار، گفت: اولاً بانك مركزي ما تصميم 
گرفت كه بر مبناي مشكلات روزمره برنامه ريزي نكند، 
در گذشته بانك مركزي هر روز كه در بازار التهابي پيش 
مي آمد ناچار مي شد، پول بيشتر و اسكناس بيشتري را به 
بازار عرضه كند تا جلوي التهاب را بگيرد اما امروز به عكس 
عمل كرديم . رييس جمهور با بيان اينكه امروز ذخاير بانك 
مركزي از لحاظ ذخاير اسكناس از هر روز ديگر بهتر است، 
گفت: امروز مش��كلات بانك مرك��زي به حداقل ممكن 
رسيده است و تلاش براي روابط بانكي با ساير كشورهابا 
وجود تحريم ادامه دارد و در واقع ثبات مالي و ارزي در يكي 

دو ماه گذشته مخصوصاً بعد از ۱۳ آبان را شاهد هستيم.
روحاني ادامه داد: همانطور كه به مردم قول داده و عرض 
كردم كه ۱۳ آبان هيچ تأثيري در ما نخواهد گذاش��ت و 
امريكا از همه توان خودش درمورد ايران استفاده كرده و 
۱۳ آبان كار جديدي نكرده و مشكل جديدي را براي مردم 
ايجاد نخواهد كرد، اتفاقا ديديم كه بعد از ۱۳ آبان شرايط 

كشور، آرام تر شد.
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: دشمن هر تيري كه در 
چله كمان داشت رها كرد و مردم ديدند توان امريكا چه 
مقدار اس��ت. روحاني گام دوم را استفاده بيشتر از اموال 
و توانمندي هاي دولت براي س��ال آينده و سال هاي بعد 
دانس��ت و گفت: ثروت و دارايي، فراواني داريم منتها اين 
ثروت ها را همه در گاوصندوق گذاشته و قفل شده است. 
دولت داراي با ارزش ترين زمين ها در داخل ش��هرها، در 
كنار شهرها و در مناطق مختلف كشور است و اين زمين ها 

را قفل كرده است.
رييس جمهور با ذكر مثال��ي در اين زمينه اضافه كرد: در 
يك استاني يك زمين بسيار وسيعي كه البته كنار شهر 
و وصل به شهر بود، وجود دارد، گفتم اين زمين براي چه 
كسي است گفتند فلان وزارتخانه اين را در مالكيت دارد 
براي طرحي از ۳۰ سال پيش، يعني ۳۰ سال پيش زمين 
را گرفته در گاوصندوق گذاشته و قفل كرده و مي خواهد 
۴۰ سال بعد آنجا طرحي را اجرا كند. نبايد اجازه دهيم. بايد 

اموال و دارايي هايمان را مولد كنيم نه منجمد.
روحاني گفت: بانك ه��ا داراي بنگاه ها و املاك مختلف 
و اموال غيرمنقول در سراس��ر كشور هستند منتها اينها 
را نمي فروش��ند، بعد گفته مي ش��ود بانك ها نقدينگي 
ندارند. بايد همه ملزم ش��وند و تم��ام بخش هاي دولت، 
اموال خودش��ان را عرض��ه كنند. به حول و ق��وه الهي با 
قولي كه وزي��ر جديد كار داده س��ال ۹۸، س��ال عرضه 
ب��زرگ بنگاه هاي اقتصادي به بازار س��رمايه خواهد بود. 
ان شاء الله همه شستا، به بازار سرمايه خواهد آمد. البته در 
همه اين كارهايي كه مي خواهيم بكنيم، بعضي ها ضرر 
مي كنند. هيات مديره هاي مختلف، مجمع هاي مختلف، 
داستان هايي وجود دارد. لذا براي اينكه از اينها بگذريم، بايد 

همه توان مان را به كار بگيريم.
رييس جمهور با بيان اينكه دول��ت ثروتمند و قدرتمند 
است، اظهارداشت: بخش نفت ما مي تواند به ميدان بيايد 
و اعتبار نفت به اندازه دولت اس��ت و بعضي از شركت ها و 
بنگاه هاي اقتصادي گاهي بخش نفت را بهتر از كل دولت و 
وزارت دارايي مي پسندند. اين نفت قدرتمند بايد به صحنه 
بيايد. بايد سرمايه گذاري هاي جديد شروع شود. اگر امروز 
امريكا جلوي سرمايه گذاري خارجي را گرفته است بايد 
سرمايه گذاري هاي داخلي را با مشوق هاي لازم و سرمايه 

ايرانيان خارج از كشور جذب كرد.
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: اخيراً در ش��وراي عالي 
امنيت ملي با مصوبه اي كه داشتيم كار تمام ايراني هاي 
دو تابعيتي را تسهيل كرديم و برخي از مقررات را اصلاح 
كرديم. و اين مصوبه ش��وراي عالي امني��ت ملي را ابلاغ 
كرديم كه هيچ ايراني  براي ورود به ايران، تلاش در ايران و 
فروش اموالش ولو دو تابعيتي هيچ مشكلي نداشته باشد. 
اين اقدام بزرگ شوراي عالي امنيت ملي در ماه هاي اخير 
به اين دليل بود كه بتوانيم سرمايه ايرانيان را جذب كنيم.
ادامه در صفحه 9

  سوال اين است كه چرا كشور و اقتصادي كه 
در مسير توسعه حركت مي كرد، تورم را مهار و 
تك رقمي كرده بود، اشتغال را به سمت نقطه 
مطلوب پيش مي برد و رشد سرمايه گذاري را 
مثبت كرده بود، صادرات غيرنفتي را در ۲ سال 
با تراز مثبت حركت داده بود و در بس�ياري از 
زمينه هاي مهم و سرنوشت ساز از جمله گندم 
و گازوئيل به خودكفايي رسيده و در بنزين نيز 
به زودي خودكفا خواهيم شد، در ماه هاي اوليه 

سال 9۷ با التهاب مواجه شد

برش
  در ابتدا و انتهاي دي ماه س�ال گذش�ته 
با مشكلاتي مواجه شديم و همان حوادث 
اوايل دي ماه باعث ش�د ت�ا امريكايي ها با 
برداش�ت غلط و تصور ناروا، اواخر دي ماه 
موضع گي�ري جديدي را علي�ه جمهوري 
اسلامي ايران و توافق هسته اي اعلام كنند 
و بع�د هم در هر مقطع�ي، قدمي، فريادي، 
صحبتي و تحريكي داشتند تا به خيال خام 
خودش�ان به اهداف مورد نظرشان دست 

پيدا كنند

برش
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بودجه 98مايه آرامش وثبات 
بازار است

وزير كشور و رييس ستاد اطلاع رساني و تبليغات 
اقتصادي كشور ضمن بيان اينكه رويكرد عمومي 
بودجه ۹۸ اطمينان بخش، مايه آرامش مردم و 
ثبات بازار اس��ت، بر دفاع كارشناسي و منطقي 
دس��تگاه هاي مختلف اجرايي در رسانه ها از اين 

بودجه تأكيد كرد.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني وزارت كش��ور؛ 
عبدالرضا رحماني فضلي در دهمين جلسه ستاد 
اطلاع رس��اني و تبليغات اقتصادي كشور پس از 
استماع گزارش هاي ارايه شده درباره آخرين روند 
تدوين بودجه سال ۹۸، با اشاره به اينكه اين بودجه 
متناسب با شرايط و واقعيت هاي اقتصادي جاري 
در كشور باز تنظيم ش��ده است، گفت: بايستي 
انتق��ادات مطرح در رس��انه ها و افكار عمومي را 
با سعه صدر بش��نويم و به صورت كارشناسي و 

منطقي به سوالات و شبهات پاسخ دهيم.
رييس ستاد اطلاع رس��اني و تبليغات اقتصادي 
كش��ور با بيان اينكه طرح رسانه اي رويكردهاي 
عمومي بودج��ه ۹۸ قطعاً اطمينان بخش و مايه 
آرامش مردم و ثبات بازار است، افزايش قابل توجه 
دريافتي حقوق بگيران و بازنشس��تگان، تامين 
كالاهاي اساس��ي و دارويي مورد نياز مردم با ارز 
دولتي، حمايت كامل از طرح تحول سلامت، توجه 
كافي به رفاه اجتماع��ي و همزمان عدم هرگونه 
كاهش در بودجه هاي عمراني را از رويكردهاي 
اطمينان بخش و ثبات آفرين بودجه ۹۸ برشمرد 
و خواستار توجه كارشناسي و اميد آفرين رسانه ها 

به اين رويكردها شد.
وزير كشور اضافه كرد: تمامي بخش هاي سه قوه 
كه در مراحل تدوين، تنظيم و بازتنظيم بودجه ۹۸ 
دخالت داشته اند، بايستي با حضور فعال رسانه اي، 
كليت بودجه ارايه شده و بودجه مربوط به بخش 
خود را با دقت و واقع بيني و با رويكرد كارشناسي و 
منطقي براي مردم و نخبگان تشريح و تبيين كنند 
و به سوالات و ابهامات و انتقادات مطرح شده در 

رسانه ها و افكار عمومي پاسخ دهند.
وزير كش��ور با بيان اينكه در بودجه پيشنهادي، 
توجه ويژه اي به ارتقاء پژوهش در مراكز علمي و 
دانشگاهي كشور و همچنين توسعه فعاليت هاي 
پژوهش��ي كاربردي در پارك هاي علم و فناوري 
ش��ده اس��ت، ابراز اميدواري ك��رد: بدنه علمي 
و دانش��گاهي كش��ور فارغ از پي��ش داوري ها و 
با درك دقي��ق از اقتضائات فض��اي اجتماعي و 
اقتصادي كشور، تصوير واقع بينانه اي از آثار بودجه 
پيشنهادي بر اقتصاد كلان كش��ور در رسانه ها 
اراي��ه و زمينه افزايش امي��د و اعتماد عمومي را 

فراهم كنند.
رييس ش��وراي امنيت كش��ور ضمن تاكيد بر 
ضرورت پاس��خگويي كارشناس��ي دستگاه ها 
از تمامي جريان هاي رس��انه اي و كارشناس��ي 
علاقه مند به مباحث بودجه خواست از سياسي 
كردن روند بررسي بودجه و مباحث مربوط به آن 

خودداري كنند. 
وزير كشور با اشاره به مسووليت بسيار حساس 
رسانه ها و اصحاب رسانه در روند بررسي و تصويب 
بودجه خاطرنشان كرد: بررسي هاي كارشناسي 
و رس��انه اي بودجه نبايد رويكرد تنش آفريني 
و مساله س��ازي هاي كاذب و غير ض��روري را در 
كشور تداعي كند، بلكه بايد مطالبه افكار عمومي 
را براي وحدت آفريني و اجماع س��ازي ملي در 
مسير بررسي بودجه، به صورت جدي مورد توجه 

قرار دهد.
رحماني فضلي با تأكيد مجدد بر اينكه بررسي هاي 
بودجه و انعكاس آن در رس��انه ها بايستي منشأ 
انسجام ميان بخش هاي مختلف كشور قرار گيرد، 
از همه تحليلگران، چهره ها و فعالان سياس��ي و 
احزاب خواست، تفاوت ها و رقابت هاي موجود در 
عرصه سياسي كشور را مبناي تنش ها و دعواهاي 
جناحي و خ��داي ناكرده؛ بد اخلاقي ها بر س��ر 

بودجه ۹۸ قرار ندهند.
وزير كشور در دهمين ستاد اطلاع رساني وتبليغات 
اقتصادي، پس از استماع گزارش دستگاه ها از روند 
انعكاس رسانه اي تحولات عرصه اشتغال، توليد و 
توزيع مرغ تازه و منجمد، تولي��د، واردات و توزيع 
لاستيك مورد اس��تفاده در حمل و نقل عمومي، 
توزيع گوش��ي هاي تلفن همراه و ذخيره س��ازي 
ميوه ش��ب عيد، بر ضرورت قيمت گ��ذاري موثر 
اقلام و كالاهاي اساس��ي تأكيد كرد و اقدام جدي، 
تحول آفرين و كارب��ردي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت براي اطلاع رس��اني عموم��ي قيمت هاي 
مصوب، دس��تكم در مورد ۲۵ قلم كالاي اساسي 
مورد استفاده يا مرتبط با عموم مردم را خواستار شد.

رحماني فضلي در اين جلس��ه همچنين پس از 
توجه به گ��زارش نماينده قوه قضاييه و برخي از 
دستگاه هاي عضو در خصوص بازتاب رسانه اي 
برخوردهاي اخير با مفس��دان اقتصادي، ضمن 
استقبال از رويكرد اين قوه در تشديد مقابله قانوني 
با افساد و جرايم اقتصادي، خواستار افزايش روند 
اعتمادسازي دستگاه هاي مسوول و اقدامات موثر 

رسانه اي در اين عرصه شد.
رييس ستاد اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي با 
تأكيد بر اهميت اطلاع رساني مرحله به مرحله قوه 
قضاييه با همكاري رسانه ها از مستندات موجود 
در مسير رسيدگي به تخلفات اقتصادي، از رسانه ها 
خواس��ت ضمن توجه به مباحث كارشناسي از 
رويكردهاي اعتمادزدا در اين عرصه اجتناب كنند.

وزير كشور ضمن تأكيد بر تحقق رسالت رسانه ها 
در پشتيباني از اجراي عدالت و دفاع از استيفاي 
حقوق عموم��ي و خصوصي از اصحاب رس��انه 
خواس��ت هوش��مندانه از مظلوم نمايي و ترحم 
برانگيزي مجرمان واقعي و محكومان دادگاه هاي 
قانوني، ممانعت به عمل آورند و افكار عمومي را در 
مسير اجراي عدالت و تحقق منافع واقعي مردم و 

كشور همراهي كنند.



تسليت مقامات كشوري  و لشگري 9 ايران

40 سال با آيت الله هاشمي شاهرودي، از نجف تا تهران

ايشان از مرداد ماه سال گذشته به رياست مجمع تشخيص مصلحت نظام منصوب شد

درگذشتفقيهميانهرو

۴ دليل شكل گيري التهاب اقتصادي 

آيت الله هاشمي شاهرودي روز گذشته دارفاني را وداع 
گفت و در سن 70 سالگي درگذشت . او از مرداد ماه سال 
1396 و پس از درگذشت آيت الله هاشمي رفسنجاني از 
سوي مقام معظم رهبري به رياست مجمع تشخيص 
مصلحت نظام منصوب ش��د. هر چند كه اين رياس��ت 
يكسال بيشتر دوام نياورد زيرا از تير ماه امسال به دليل 
وخامت حالش، ديگر در جلس��ات مجمع تش��خيص 
مصلح��ت نظام حض��ور نمي يافت.  آيت الله هاش��مي 
شاهرودي ش��خصيتي چند وجهي داش��ت. به گفته 
علي اكبر ناطق نوري، »آيت الله س��يد محمود هاشمي 
ش��اهرودي نه جزو جناح راست و چپ بوده و نه در يك 
فراكسيوني است … «. به خاطر همين شخصيت چند 
وجهي و بيطرفانه او بود كه مقام معظم رهبري در مرداد 
ماه سال 1390 وي را به رياست هيات عالي حل اختلاف 

و تنظيم روابط قواي سه گانه منصوب كردند. 
آيت الله  سيد محمود هاشمي  شاهرودي  در سال  1327 
هجري  شمسي  در شهر نجف  و در خانواده اي  مذهبي  و از 
سادات  منسوب  به  امام  حسين )ع ( چشم  به  جهان  گشود. 
پدرش  مرحوم  آيت الله  سيد علي  حسيني  شاهرودي ، از 
استادان  و بزرگان  حوزه  علميه  نجف  بود و خدمات  فراواني  

را به  عالم  اسلام  ارزاني  داشت .
آيت الله  سيد محمود هاشمي  ش��اهرودي  تحصيلات  
ابتدايي  را در مدرسه  علويه  نجف  به  پايان  رسانيد و سپس  
به  تحصيلات  حوزوي  روي  آورد. او با توجه  به  موقعيت  
علمي  خانوادگي  و نيز با توجه  به  هوش  و استعداد سرشار 
و كوشش  فراوان  خود، در مدتي  اندك  توانست  دروس  
دورة  س��طح  را به  پايان  رساند. پس  از آن  به  حلقه  درس  
آيت الله  العظمي  شهيد سيدمحمدباقر صدر پيوست  و 
سال ها در خدمت  استاد خود، مباني  اجتهاد در اصول  و 
فقه  را به  خوبي  آموخت  و در درس  ديگر مراجع  آن  روز 
نجف  �  از جمله  امام  خميني  )ره ( � نيز با جديت  شركت  

جست  و بهره هاي  فراوان  برد.
در خاطرات ديگري كه از آيت الله هاش��مي شاهرودي 
بر جاي مانده از روابط نزديك وي با شهيد صدر نوشته 
ش��ده است . بنا بر نوشته فريد مدرسي، » شاگرد جوان 
صدر اندك اندك مش��هورترين ش��اگرد او به حساب 
 آمد و رابطه آن��ان در مقام »پدر و فرزندي« قرار  گرفت. 
هاشمي ش��اهرودي بدون اش��اره به خ��ود در اين باره 
مي گويد: »واقعا ش��اگردان ايش��ان ]آي��ت الله صدر[ 
احساس مي كردند كه ايش��ان از پدر به آنها نزديك تر 
و در زندگيش��ان موثرتر و بر ايشان دلس��وزتر است.« 
بدين ترتي��ب، او به هم��راه ديگر اف��راد حلقه هفت- 
هشت نفره شاگردان صدر در آغاز دهه 50 با وجود تفاوت 
ديدگاه سياسي صدر - خوئي خواهان اعلام مرجعيت 
استاد شد. چرا كه صدر پس از فوت آيت الله سيدمحسن 
حكيم، آيت الله خوئي را به عنوان مرجع تقليد تاييد كرده 
بود و همه را به ايش��ان ارجاع مي داد، اما با گذشت چند 
سالي فاصله او با آيت الله خوئي به دليل مباحث سياسي و 
اجتماعي مبارزاتي زياد شد. شاهرودي از آن رو كه استاد 
مرجعيت را پذيرفته، اما حاضر به اعلام آن نبود، سعي 
كرد تا با انجام برخي مقدمات اين اقدام را ميسر كند. او در 
اين باره مي گويد: »ايشان مثلا اجازه ندادند، حاشيه شان 
را بر منهاج الصالحين در عراق چاپ كنيم. من به لبنان 
رفته بودم و اولين كتاب تقريرات اصول ايش��ان را چاپ 
كردم؛ در س��ال 1392 هجري قم��ري... ]همچنين[ 

اولين حاشيه ايشان بر منهاج الصالحين را در انتشارات 
دارالتعارف ]لبنان[ كه متعلق به آقاي عزيزي بود و حالا 

هم هست، چاپ كرديم.« 
اما اين تازه ش��روع ماجرا بود . در نيمه دوم دهه 1350، 
حزب الدعوه الاسلاميه عراق با مباني فكري شهيد صدر 
در عراق پا گرفت . به نوش��ته مدرسي »به دليل برخي 
نگرش  هاي سياسي و تاسيس »حزب الدعوه الاسلاميه« 
در مي��ان حوزه نجف با گش��اده رويي با ص��در برخورد 
نمي شد و از اين رو بود كه شاگرداني را به محضر استادان 
حوزه مي فرستاد و از قبول مرجعيت استنكاف مي كرد 
تا حسن نيت خود را به آنان ثابت كند و از دشمن تراشي 
در ميان حوزويان دوري گزيند. نگرش هاي سياس��ي 
صدر نه تنها نگاه غالب حوزه را ب��ا او همراه نكرد، بلكه 
شاگردان او هم به محاق دستگيري پيش رفتند. حزب 
بعث عراق با حمله به حوزه علميه نجف برخي شاگردان 
او و همچنين »س��يدمحمود هاشمي ش��اهرودي« را 
بازداش��ت كرد. اگرچه ش��اهرودي عضو حزب الدعوه 
نبود، اما در آن 40 روز در زندان شكنجه شد كه آثارش 
همچنان بر دستانش به يادگار مانده است، تا از مسائل 
تشكيلاتي اين حزب سخن گويد و بازجويي پس دهد. 
او پس از آزادي از بازداش��ت، بار ديگر به محفل اس��تاد 
بازگشت و تلمذ در محضر او را ادامه داد. البته او در اين 
مدت به نمايندگي از صدر به »كنفرانس بانك اسلامي« 
در جده رفت كه نظرات اقتصادي مطرح شده از سوي او 
مورد توجه مقامات سعودي عربستان و ساير نمايندگان 
كشورهاي اسلامي قرار گرفت. «  البته بايد گفت نظرات 
اقتصادي مرحوم هاشمي شاهرودي در زمانه خود پيشتاز 
بود . در دولت اول هاشمي رفسنجاني و در زماني كه طرح 
نواب به اجرا درآمد اين طرح براي اولين بار با استفاده از 
اوراق مش��اركت تامين مالي ش��د كه در آن زمان براي 
برخي از دولتمردان قابل قبول نبود اما به گفته رييس 
كل وقت بان��ك مركزي – دكتر عادل��ي – اين اوراق با 
تاييد آيت الله هاش��مي شاهرودي منتشرو توزيع شده 
بود.  اما زندگي هاشمي شاهرودي كه به طريقي هم به 
انقلاب اس��لامي ايران پيوند خورده بود و از طرف ديگر 
نمي توانست از ش��هيد صدر دور بماند در فراز و نشيب 
قرار گرفت . به نوشته مدرسي، » همچنين در آن سال ها 
كه مبارزات ايرانيان در گي��رودار كش و قوس پيروزي 
به س��ر مي برد و امام خميني پ��س از مدتي از نجف به 
»پاريس« نقل مكان كرده بود، صدر هم در اثبات قرابت 
فاميلي و فكري و همراهي با هم لباس��ان خود نامه اي 
به »نوفل لوشاتو« مي نويس��د و عظمت اين انقلاب را 
مي اس��تايد كه پس از پيروزي اين انقلاب سيدمحمود 
به همراه هواداران و شاگردان صدر برابر مسجد خضراي 
آيت الله خوئي راهپيمايي اي در حمايت از امام خميني 
و بزرگداش��ت اين انقلاب به راه مي اندازند كه نيروهاي 
امنيتي رژيم بعث به مسبب اين راهپيمايي پي مي برند 
و در تماسي تهديدآميز به منزل آيت الله صدر مي گويند 
سيدمحمود را بازداش��ت مي كنيم. در پي اين اتفاق و 
تهديد هاشمي شاهرودي، او به كويت رفت و پس از آن 
يعني در اوايل فروردين 58 وارد ايران  شد. او پس از ورود 
به ايران تلاش كرد كه استاد خويش را از نجف به ايران 
بياورد تا از گزند رژيم صدام حسين در امان باشد. « »اما 
گويي رهبران جمهوري اس��لامي فكر نمي كردند كه 
رژيم عراق او را به قتل برساند. به هر حال اگرچه صدر به 

ايران نيامد، اما همچنان شاگرد در آب و تاب دوري بسر 
مي برد و از هر امكاني براي ارتباط با استاد دريغ نمي كرد. 
خط تلفن ثابتي همواره ميان استاد و شاگرد برقرار بود 
و خانواده ش��اهرودي تا قبل از جنگ ايران و عراق چند 
باري نامه رسان اين دو بودند. شاهرودي نه تنها وكالت 
عام آيت الله صدر در ايران را داشت، بلكه كانال ارتباطي 
ميان رهبر فقيد انقلاب و آيت الله هاي نجف و به ويژه صدر 
را هم عهده دار بود. اگرچه ديگر ش��اگردان صدر هم در 
ايران بودند، اما هاشمي شاهرودي ديگر به نزديك ترين 
شاگرد او مبدل ش��ده بود و ترجمه كتاب هاي صدر با 
اجازه او منتشر مي ش��د. اين ارتباط به گونه اي بود كه 
شاهرودي مي گويد: »به تنها كسي كه ايشان ]آيت الله 
صدر به صورت مكت��وب وخطي [  اجازه اجتهاد دادند، 
من بودم ولي اين را هيچ جا مطرح نكردم.« آيت الله صدر 
نيز درباره او گفته بود: »ايشان ]هاشمي شاهرودي[ از 
مجتهديني است كه اسلام و مسلمين به او چشم دوخته 
و اميد بسته اند. از خداوند بزرگ مسئلت دارم، ايشان را 
كه ذخيره اي براي ش��ريعت و اسلام است، در پناه خود 

محفوظ نگه دارد.«

    فعاليت هاي  علمي  و فرهنگي 
بنا بر نوش��ته پايگاه اطلاع رس��اني جامعه مدرس��ين 
حوزه علميه قم، آيت الله  هاش��مي  شاهرودي  تاكنون  
فعاليت هاي  بسياري  را در زمينه هاي  علمي  و فرهنگي  به  
انجام  رسانده  است . در يكي  از ديدارهاي  اعضاي  مجلس  
اعلاي  عراق ، امام  خميني  )ره ( با توجه  به  شناخت  خود 
از ايش��ان  مي خواهد كه  تدريس  در حوزه  علميه  قم  را 
بر هر كاري  ترجيح  دهد و به  تربيت  طلاب  مس��تعد در 
زمينه هاي  علمي  و اخلاقي  بپردازد. معظم  له  نيز با ورود 
به  ايران  � در فروردين  1358 � به  تدريس  درس  خارج  فقه  

و اصول  مي پردازد كه  اين  تدريس  تا چندي پيش ادامه 
داشت و طلاب  بسياري  از محضر ايشان  بهره مند شده اند. 
ويژگي  درس  ايش��ان  دقت  فراوان ، تسلط  بر مباحث  و 

نوآوري  در برخي  زمينه ها بود.
آيت الله  هاشمي  شاهرودي  رياست  دو كنگرة  مهم  نقش  
زمان  و مكان  در انديش��ه  امام  خميني  )ره ( و نخستين  
كنگره  داير＼  المعارف  فقه  اسلامي  را بر عهده  داشت  كه  
هر دو كنگره  با استقبال  بزرگان  و فضلاي  حوزه  و دانشگاه  

و انديشمندان  خارجي  و داخلي  مواجه  شد.
از خدمات  ديگر ايشان ، رياست  موسسه  داير＼ المعارف  
فقه  اس��لامي  با حكم  مقام  معظم  رهبري  اس��ت . مقام  
معظم  رهبري  در حكم  خود، خطاب  به  ايشان  مي فرمايد: 
»جناب  عالي  را كه  چهرة  درخشاني  در علم  و عمل  بوده  
و بحم��دالله  از مقام  والايي  در فق��ه  و علوم  مرتبط  با آن  
برخورداريد، براي  انجام  اين  اقدام  بزرگ ، شايسته  دانسته  
و مسووليت  ايجاد و ادارة  موسسه اي  براي  تهيه  اين  داير＼  
المعارف  را به  جناب  عالي  مح��ول  مي كنم .« از آيت الله  
هاشمي  شاهرودي  مقالات  فراواني  با عناويني  چون  ديات  
ششگانه ، علم  شخص  قاضي ، محارب  مفسد في  الارض ، 
پيش  بها يا بيعانه  در فصلنامة  فقه  اهل  بيت  به  چاپ  رسيده  
است . همچنين  وي  در زمينه هاي  گوناگون  كتابهايي  

منتشر كرده  است  كه  برخي  از آنها به  شرح  زير است : 
1 � بحوث  في  علم  الاصول  )تقريرات  درس هاي  اصول  
ش��هيد صدر در 7 جلد(؛ 2 � كتاب  الخمس  )2 جلد(؛ 3 
� مقالات  فقهيه ؛ 4 � قاعده  ف��راغ  و تجاوز؛ 5 � حكومت  
اسلامي ؛ 6 � جهان بيني  اسلامي ؛ 7 � تفسير موضوعي  
بخشي  از نهج البلاغه ؛ 8 � تفسير آيه  »مودت  ذي  القربي «؛ 
9 � بحوث  في  الفقه  10 �  محاضرات  في  الثور＼  الحسيني�］ ؛ 
 11 � الص��وم ، تربي�］ و  هداي���］ ؛ 12 � كت��اب  الاجار＼  
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     فعاليت هاي  سياسي 
پايگاه اطلاع رساني جامعه مدرسين حوزه علميه قم، در 
خصوص فعاليت هاي سياسي آيت الله هاشمي شاهرودي 
را اينگونه مي نويسد: آيت الله  هاشمي  شاهرودي  در سال هاي  
تحصيل  و تدريس ، فعاليت هاي  سياسي  بسياري  را پديد 
آورده  اس��ت . در پي  يورش  مزدوران  رژيم  صدام  به  علما و 
انديشمندان  در س��ال  1974 ميلادي ، آيت الله  هاشمي  
ش��اهرودي  به  زندان  افتاد و ش��كنجه هاي  فراوان  بدني  و 
روحي  را به  جان  خريد. او در پي  تظاهرات  مردم  عراق  پس  
از پيروزي  انقلاب  اسلامي  ايران  به  رهبري  امام  )ره (، به ويژه  
در نجف ، و در گراميداشت  اين  پيروزي ، تحت  پيگرد رژيم  
بعث  قرار گرفت  و به  سفارش  شهيد صدر )ره ( به  وطن  خود 
بازگشت  تا وكالت  عام  شهيد صدر و نمايندگي  او را نزد امام  
خميني  )ره ( بر عهده  گيرد. او با ورود به  ايران  به  خدمت  امام  
خميني  )ره ( مشرف  شد و با موافقت  ايشان ، رابط  امام  )ره ( 
و شهيد صدر شد و پيام هاي  علماي  نجف  را به  سمع  امام  
)ره ( مي رساند. او با دستور آيت الله  خامنه اي  كه  در آن  زمان  
با حكم  امام  )ره ( مسووليت  نهضت هاي  اسلامي  را بر عهده  
داشت ، تشكيلاتِ جامعة  روحانيت  مبارز و مجلس  اعلاي  
عراق  را به  راه  انداخت  و آن  را مديريت  و سازماندهي  كرد. او 
كه  به  دستور امام  )ره ( تدريس  و بررسي  مسائل  فقهي ، به 
ويژه  احياي  فقه  حكومتي  استوار بر ادلة  استنباط  جواهري  
را بر عهده  داشت ، در طول  ساليان  انقلاب  از هيچ  كوششي  
در جهت  اعتلاي  انقلاب ، دريغ  نورزيد. آيت الله  هاش��مي  
شاهرودي  سال ها از اعضاي  فقهاي  شوراي  نگهبان  بود ودر 
اين  نهاد مقدس  به  خدمت  اشتغال  داشت  تا اينكه  با حكم  
مقام  معظم  رهبري  به  رياست  قوه  قضاييه  منصوب  شد. او 
در طول  مسووليت  خود در قوه  قضاييه ، خدمات  بسياري  را 
انجام  داد كه  توسعة  قضايي ، تسريع  در رسيدگي  به  پرونده ها 

و ايجاد ارتباط  مردمي  از جمله  آنهاست.

رييس جمهور با بيان اينكه وزير صنعت، معدن و تجارت 
براي سال 98 قول هايي داده كه در بودجه هم بخشي 
از آن منعكس شده است، گفت: تكميل بيش از 2 هزار 
بنگاه اقتصادي و صنعتي نيمه تمام توسط اين وزارتخانه 
تعهد شده است؛ بيش از 2 هزار هم بازسازي مي شود و 
20 هزار ميليارد تومان هم تسهيلات براي اين كار در 
نظر گرفته شده است؛ برنامه ما در سال آينده اين است 

كه بيش از 4 هزار واحد صنعتي را فعال كنيم.
روحاني اف��زود: از اول بودجه تع��دادي از نمايندگان 
محترم با هم بحث مي كنند كه بحث نان نيست، بحث  
اينها بحث آب است و آب به عنوان يك مساله مهم در 

كشور مطرح است و دولت در اين راستا وظيفه دارد.
رييس جمهور اظهار داش��ت: وزارت ني��رو و كارگروه 
3 نفره متش��كل از وزير نيرو، وزير جهاد كش��اورزي و 
رييس سازمان محيط زيست، موظفند مشكل آب را 
حل كنند؛ در اينجا به نمايندگان مجلس قول مي دهم 
كه شوراي عالي آب را هم در باقيمانده سال و سال آينده 
بيشتر تشكيل دهيم. روحاني با بيان اينكه وقتي دولت 
اعلام مي كند، يكجايي بايد احياء شود، فقط مختص آن 
مكان نيست بلكه وظيفه دولت، نسبت به تمام كشور، 
مساوي است، خاطرنش��ان كرد: همانقدر كه براي ما 
زاينده رود مهم است، كارون هم اهميت دارد؛ همانقدر 
كه درياچه اروميه مهم است، هامون هم اهميت دارد؛ 
ممكن اس��ت دولت بر مبناي اولويت ه��ا قدم هايي را 
بردارد، اما دولت تنها به يك استان يا يك محله يا يك 
منطقه يا يك بخش ايران تعلق ن��دارد بلكه دولت به 

عنوان خادم، نوكر همه ملت ايران است.
رييس جمهور افزود: راجع به رود كارون اقدامات بسيار 
مهمي انجام داديم و از وزارت نيرو مي خواهم ليست آن 
را منتشر كند كه چه مقدار جلوي آلودگي ها را گرفتيم 
و خواهيم گرفت؛ كارون تنها نقش حياتي براي مردم 
خوزستان ندارد. كارون رودخانه حيات ملي است و ما 

را به خليج فارس متصل مي كند.
روحاني تصريح كرد: دولت نس��بت ب��ه معضل آب و 
مشكل آب براي همه مناطقي كه حاد و بحراني هستند، 
تصميمات اساس��ي خواهد گرفت و خواهش مي كنم 

نمايندگان محترم راجع به اين مساله نگران نباشند؛ 
حتماً و بي ترديد به فكر همه مناطق كشور و استان هاي 
عزيز خواهيم ب��ود؛ همانطور كه بايد ب��راي اصفهان 
دلسوزي كنيم بايد براي يزد، كرمان، سمنان، خوزستان 

و قم و براي همه كشور دلسوز باشيم.
رييس جمهور با تاكيد بر اينكه آب به عنوان يك مساله 
مهم و اساسي براي ما مطرح است. بنابراين اين مشكل 
را بايد حل كنيم و اين مشكل را حل مي كنيم، گفت: 
بودجه در اختيار ش��ما اس��ت. به هر ح��ال در بودجه 
اقداماتي كه بايد انج��ام بدهيد، را تلاش كنيد و انجام 

دهيد و ما نيز اقدامات لازم را انجام خواهيم داد.
روحان��ي تصريح كرد: بنابراين ب��راي اينكه بتوانيم از 
معضل عبور كنيم، دولت بايد همه توان خودش را به كار 
بگيرد و در كنار دولت، مجلس نيز بايد همه توان خود 
را به كار بگيرد و بايد از توانمندي خودمان براي شرايط 
بهتر سال آينده استفاده كنيم. رييس جمهور با بيان 
اينكه در سياست بودجه اي سال آينده همانند سياست 
بودجه اي سال گذشته، چند نكته براي ما بسيار مهم 
است، ادامه داد: اولين مساله در تحريم، فشار به اقشار 
جامعه به ويژه دهك هاي پايين جامعه است كه به اينها 
فشار بيش��تري وارد مي شود چراكه شرايط تورمي در 
ماه هاي گذشته، شرايط مناسبي نبود و مردم به زحمت 
افتادند و در اين شرايط بايد براي اقشار ضعيف جامعه 
براي سال آينده و بودجه سال آينده تصميم گيري هاي 
مهمي را اتخاذ مي كرديم كه اين كار را در بودجه سال 
آينده انجام داديم. روحاني خاطرنش��ان ساخت: اولًا 
براي كالاهاي اساسي، درمان و تجهيزات پزشكي در 
سال 97، 13 ميليارد دلار با دلار 4200 تومان در نظر 
گرفتيم و براي سال آينده اين رقم را به 14 ميليارد دلار 
با هم��ان قيمت افزايش داديم. يعن��ي قيمت دلار در 
سال آينده براي همه كالاهاي اساسي ما 4200 تومان 
خواهد بود. رييس جمهور تاكيد كرد: خواهش مي كنم 
از بخش هاي عمومي، غيردولت��ي و همه بخش هاي 
اقتصادي كشور تا در اين زمينه متعهد باشند و مردم ما را 
كمك و ياري كنند و دولت به سهم خودش در اين زمينه 
يك قدم بسيار بزرگ برداشته است. روحاني تاكيد كرد: 

قدم دوم در بودجه س��ال آينده براي معيشت مردم و 
بخش هايي از جامعه اس��ت كه حق��وق ثابت از جمله 
حقوق بگيران ش��اغل، بازنشسته و مستمري بگيران 
هس��تند و دولت تصمي��م گرفته حقوق ش��اغلين، 
بازنشسته ها و مستمري بگيران را سال آينده 20 درصد 
افزايش دهد تا باري كه بر دوش مردم قرار گرفته است 
مخصوصاً آنهايي كه حقوق ثابت دارند، كاهش پيدا كند.  
رييس جمهوري با اشاره به اختصاص بسته هاي حمايتي 
براي اقشار نيازمند جامعه و با تاكيد بر اينكه مردم بايد 
بدانند كه دولت هم به فكر اس��ت و هم همه توان خود 
را به كار خواهد بست، گفت: تصميم گرفتيم اقدامات 
جبراني يا حمايتي را براي تامين كالاهاي ضروري انجام 
دهيم كه پرداخت آن يك بار انجام گرفت و اميدوارم يك 
نوبت ديگر هم تا پايان سال انجام دهيم و سال آينده هم 
اين روند ادامه خواهد داشت. روحاني در ادامه سخنان 
خود از »توليد« به عنوان مس��اله دوم ياد كرد و با بيان 
اينكه توليد امروز در بعضي از بخش ها با مشكل مواجه 
اس��ت، افزود: توليد هم از نظر ميزان كالا در بازار و هم 
براي صادرات و هم براي اشتغال كشور بسيار مهم است.

رييس جمهور مشكل  امروز توليد در كشور را به خاطر 
مواد اوليه و كالاهاي واسطه اي دانست و با ارايه آماري 
در اين زمينه گفت: در هشت ماه امسال 31.5 ميليارد 
دلار صادرات غيرنفتي داش��تيم كه نسبت به پارسال 
حدود 13 الي 14 درصد بيشتر بوده است و واردات نيز 
حدود 12 درصد نسبت به مشابه پارسال كاهش يافته 
اس��ت پس تراز ما نزديك 1.9 مثبت بوده و از يك نظر 
خوشحال كننده اس��ت . روحاني گفت: وقتي واردات 
كاهش پيدا مي كن��د، در بخش مرب��وط به كالاهاي 
مصرفي عمدتا با كاهش مواجه مي ش��ويم كه معمولًا 
خيلي مش��كل ايجاد نمي كند اما در بخش كالاهاي 
واس��طه اي كه در آنجا س��رمايه گذاري مي شود بايد 
مراقبت كنيم. رييس جمهور با بيان اينكه دو تصميم 
مهم در اي��ن زمينه اتخاذ كرديم، گفت: تصميم قبلي 
اين بود كه تمام واردكنن��دگان مي توانند بدون ثبت 
سفارش، مواد اوليه مورد نياز براي توليد و كارخانجات 
را در مناطق آزاد وارد كنند كه اين تصميم مهمي بود و 

براي ما اهميت داشت. رييس جمهور اشتغال را به عنوان 
سومين اقدام مورد تاكيد قرار داد و گفت:  سازمان برنامه 
و بودجه مكلف شد كه با تمام دستگاه هاي اجرايي بتواند 
با يك توافقي كه بين هم مبادله مي كنند براي اشتغال 
س��ال آينده، يك حركت بهتري داشته باشيم. در اين 
راستا بخش مسكن بار سنگيني بر دوش گرفته است 
البته مسكن كه مي گويم شما هنوز جدا نكرديد و راه و 
مسكن و شهرسازي همه چيز با هم است مثل صنعت و 
بازرگاني كه هنوز جدا نكرديد و البته ما هنوز در انتظاريم 
كه مجلس شوراي اسلامي كمك كند تا بتوان كشور 
را در شرايط بهتري اداره كرد. روحاني افزود: در بخش 
مسكن، وزير مسكن و وزير راه و شهرسازي قول داده 
كه در دو س��ال آينده 400 هزار واحد مسكوني براي 
بازسازي بافت هاي فرسوده يا ايجاد مسكن و 500 هزار 
براي تكميل آنها مجموعاً 900 هزار اقدام كند اين اقدام 
براي اش��تغال و صنعت مسكن تأثيرگذار خواهد بود. 
رييس جمهور گفت: در بخش مربوط به گردشگري، هم 
برنامه و بودجه كمك كرده و هم قول بخش گردشگري 
ما اين است كه بتوانيم جاذبه گردشگري را زياد بكنيم، 
ه��م در بخش جاري و هم در بخش س��رمايه گذاري، 
سازمان برنامه و بودجه نيز بودجه خوبي گذاشته است. 
بنابراين مساله اشتغال براي ما بسيار مهم است و اين 
را با كم��ك وزارتخانه ها و بخش ه��اي مربوطه ادامه 

خواهيم داد. 
رييس جمهور در ادامه با اش��اره به اينكه در بخش آب 
تلاش وي��ژه اي هم براي كاهش مصرف آب و هم براي 
كاهش مصرف آب در بخش كشاورزي خواهيم داشت، 
گفت: در بخش كش��اورزي براي كاهش مصرف آب 
اقدامات خوبي انجام شده و ان شاء الله سال آينده اين 
اقدامات ادامه پيدا مي كند. در بخش كشت گلخانه اي 
تا اول دولت يازدهم 8 هزار هكتار داشته ايم و امروز اين 
رقم به 15 هزار رسيده كه اين يعني دو برابر شده است. 
در طول اين 5 سال كشت گلخانه اي ما 2 برابر شده است 

و به معناي صرفه جويي در آب است.
روحاني افزود: وزارت نيرو تصميم دارد نرخ خاصي را 
براي 2، 3 ماه مصرف آب در نظر بگيرد كه در دولت بحث 

مي شود و اين هم براي صرفه جويي و تعادل در مصرف 
آب است. رييس جمهور گفت: براي آب شيرين كن ها 
و انتقال آب به دش��ت مركزي حتماً سال آينده تلاش 
خواهيم كرد و همه اينها مي تواند هم بخش اشتغال و 

هم بخش مشكلات اجتماعي ما را حل كند.
روحاني با بيان اينكه محيط زيست براي ما اهميت ويژه 
دارد و نس��بت به مساله محيط زيست براي سال آينده 
اقدامات ويژه خواهيم كرد، افزود: ما آب را از دريا شيرين 
و منتقل مي كنيم؛ اين حساسيتي كه نمايندگان محترم 
راجع به آب دارند، يك حساسيت درستي است. موضوع 
آب، موضوع بسيار مهم و حياتي است؛ همه استان ها و 
مناطق حساس  اند و دولت بايد به نياز ملت ايران كامل 
توجه داشته باشد. رييس جمهور اظهار داشت: در بخش 
محيط زيست براي سال آينده، بودجه جاري  و بودجه 
عمراني را وي��ژه در نظر گرفتيم كم��ا اينكه در بخش 
پژوهش و آموزش عالي هم اقدامات ويژه اي انجام داديم. 
روحاني با اش��اره به اينكه بودجه امسال را در مجموع با 
407 هزار ميليارد تومان، دو س��قفي كرديم، گفت: در 
سقف اول 4 هزار و 700 هزار ميليارد تومان و در سقف 
دوم دو تا 20 هزار ميليارد تومان ديگر در صورت كسب 

منابع جديد كه در بودجه آمده است، خواهد بود.
رييس جمهور با اشاره به اينكه در هفته هاي اخير بودجه 
را اصلاح كردي��م و در بودجه اي كه براي 15 آذر آماده 
كرده بوديم با دستوراتي كه مقام معظم رهبري دادند، 
اصلاحاتي انجام داديم، گفت: بودجه اي كه امروز تقديم 
مي شود بودجه اي است كه با اين اصلاحات انجام گرفته 
است و بودجه عمراني هم در سال آينده 62 هزار ميليارد 
تومان خواهد بود. روحاني ادامه داد: اميدوارم با تلاش 
نمايندگان محترم بتوانيم بودجه را در بهمن ماه براي 
تدوين آيين نامه ها در اسفند و همچنين اجراي آن براي 

سال آينده از مجلس دريافت كنيم.
رييس جمهور افزود: سال آينده، اولين سال دهه پنجم 
و اين بودجه براي اولين سال دهه پنجم انقلاب است؛ 
در سال آينده در دهه پنجم انقلاب اولين انتخابات مهم، 
يعني انتخابات مجلس شوراي اسلامي انجام خواهد شد 

كه اين هم ان شاء الله براي ما مبارك خواهد بود.
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جمعي از مقامات كشوري و لشگري و ارگان ها و 
نهادها با صدور پيام هاي جداگانه رحلت آيت الله 
سيدمحمود هاشمي ش��اهرودي رييس مجمع 

تشخيص مصلحت نظام را تسليت گفتند.
مع��اون اول رييس جمه��وري در پيامي رحلت 
تأسف انگيز فقيه برجسته و عالم مبرز آيت الله سيد 
محمود هاشمي شاهرودي رييس فقيد مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام را به خاندان ايش��ان، 
رهبر معظم انقلاب، حوزه هاي علميه و شاگردان 
و علاقه مندان آن مرحوم صميمانه تسليت گفت. 
اسحاق جهانگيري افزود: آن فقيد سعيد در حيات 
علمي، سياسي و قضايي خود منشأ خدمات و آثار 
گرانقدري بود كه تربيت شاگردان متعدد و نشر 
آثار ممتاز علمي از آن جمله اس��ت. اين روحاني 
دانشمند در مس��ووليت رياس��ت قوه قضاييه، 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام و عضويت در 
مجلس خبرگان رهبري نيز منش��أ خدمت و اثر 

براي كشور بود. 
هيات عالي حل اختلاف و تنظي��م روابط قواي 
س��ه گانه نيز در پيامي رحلت جانگداز حضرت 
آيت الله حاج سيدمحمود هاش��مي شاهرودي 
ريي��س اين هيات عالي را به پيش��گاه امام زمان 
عجل الله تعالي فرجه الشريف، رهبر معظم انقلاب 
اسلامي حضرت آيت الله العظمي خامنه اي مدظله 
العالي و آحاد امت اس��لامي ب��ه ويژه خانواده آن 

مرحوم تسليت گفت.
همچنين دبير شوراي نگهبان در پيام تسليت به 
مناسبت رحلت آيت الله شاهرودي تصريح كرد: 
اين عال��م بزرگوار از چهره ه��اي اثرگذار و ياران 
صميمي نظام جمهوري اس��لامي بود و در همه 
عرصه هاي خدمت به مردم، صادقانه ايفاي نقش 
كرد. از عضويت در ش��وراي نگهبان، رياست قوه 
قضاييه، عضويت در مجل��س خبرگان رهبري، 
رياست هيات عالي حل اختلاف و تنظيم روابط 
قواي سه گانه تا رياست مجمع تشخيص مصلحت 
نظام از جمله مسووليت هاي خطير اين عالم مبارز 
و انقلابي بود كه در همه اين عرصه ها هرگز منافع 
شخصي و جناحي نتوانست ايش��ان را از مسير 

انقلاب، نظام و رهبري دور كند. 
آيت الله جنتي در اين پيام تس��ليت يادآور شد: 
فقدان اين عالم فاضل و س��كان اطمينان بخش 
دوس��ت داران انق��لاب، موج��ب تأث��ر و تأل��م 
جبران ناپذيري اس��ت؛ چرا كه به يقين مي توان 
گفت آيت الله هاشمي شاهرودي در هر جايگاهي 
ك��ه قرار گرفت، ب��ه حد اعلي موجب س��كون و 

آرامش بود.
سردار سرلش��گر محمد باقري رييس ستاد كل 
نيروهاي مسلح نيز با صدور پيامي، ضمن تسليت 
رحلت آيت الله هاشمي شاهرودي اظهارداشت: 
ايشان از جمله مفاخر حوزه هاي علميه شيعه در 
ايران و عراق و در زمره عالمان وارسته، انقلابي و 
متعهد به ش��مار مي رفت كه نقش آفريني هاي 
س��ترگ وي در ياري بخش��ي به امامين انقلاب 
اسلامي، پاسخگويي عالمانه و محققانه به مسائل 
نوپديد عصر حاضر و هم��ت و تلاش هاي مثال 
زدن��ي در عرصه وحدت و انس��جام ملي؛ ميراث 
ارجمند و ممتازي را نزد علما، طلاب و مجاهدان 
نش��ر معارف نوراني اس��لام ناب محمدي )ص( 
و فرهن��گ اهل بيت عصمت و طه��ارت )عليهم 
السلام( و دلسوزان نظام اسلامي و خدمت به مردم 

به وديعت نهاده است.
دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام هم در پي 
رحلت آيت الله هاش��مي شاهرودي در پيام خود 
تاكي��د كرد: رييس مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام، عالم مجاهد و فقي��ه ژرف انديش، آيت الله 
آقاي حاج سيد محمود هاشمي شاهرودي، پس 
از عمري مجاه��دت در راه خدا به زيارت معبود، 
بار يافت. آسمان فقاهت، در فقدانِ مِهرِ فروزاني 
سوگوار شد كه با پرتو افشاني، مسير رشد و كمال 
را براي شاگردان و دست پروردگانِ فراوانِ خود، 

منوّر كرد. 
رضاي��ي افزود: آيت الله هاش��مي ش��اهرودي از 
اس��توانه هاي فقاهت، جهاد و اجتهاد و از ياران 
صميمي و وفادار امام راحل و مقام معظم رهبري 
و از پشتوانه هاي نظام مقدس اسلامي بود كه در 
مسووليت هاي گوناگون و در خدمت به اين نظام، 
از هيچ تلاشي مضايقه نكرد. بي ترديد، رحلت اين 
فقيه مجاهد و عالم والا مقام، ضايعه اي سنگين 

براي جهان اسلام و حوزه هاي علميه است.
حجت الاسلام والمسلمين ابراهيم رييسي توليت 
آس��تان مقدس رضوي نيز در يك پيام توئيتري 
رحلت آيت الله هاشمي شاهرودي را تسليت گفت 
و خاطرنشان كرد: آيت الله سيدمحمود هاشمي 
ش��اهرودي با تمسك به سيره اجداد طاهرينش 
و در ادامه راه اس��اتيد مجاه��دش حضرت امام 
خميني )ره( و ش��هيد بزرگوار حضرت آيت الله 
سيدمحمدباقر صدر )ره(، به معني واقعي كلمه 

جامع بين علم و عمل بود.
همچنين هيات رييسه مجلس خبرگان رهبري 
با صدور پيامي يادآور شد: ضايعه ارتحال عالم 
رباني و جليل القدر حضرت آيت الله هاش��مي 
ش��اهرودي »رضوان الله تعالي عليه«از علماي 
اعلام و اس��اتيد مبرز حوزه علميه قم و نجف و 
نايب رييس مجلس خب��رگان رهبري، موجب 
تأثر و تألم شد. اين عالم و فقيه مجاهد در طول 
حيات پر بركت خوي��ش در حمايت از انقلاب 
اسلامي، امام راحل »قدس سره« و مقام معظم 
رهبري »مدظله العال��ي« در مناصب مختلف 
نظام از جمله مجلس خبرگان رهبري، 10 سال 
رياست قوه قضاييه، عضويت در شوراي نگهبان، 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام و نيز در نشر 
معارف اسلامي، اعتلاي حوزه هاي علميه، تربيت 
شاگردان فاضل و گسترش فقه آل محمد با انجام 
تحقيقات گسترده علمي و تأليف آثار گرانسنگ 
فقهي و اصولي، همواره تلاش و جديت داشتند 
و منشأ خدمات ارزشمندي براي نظام جمهوري 

اسلامي و حوزه هاي علميه بودند.
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گمانه زني ها در حال قوت گرفتن 

»اينستاگرام«گامبهگامبهفيلترشدننزديكميشود
گروه دانش و فن | مرجان محمدي|

در حالي كه هفته گذشته نامه اي در فضاي مجازي 
در خصوص محدودسازي براي اينستاگرام منتشر 
شد و بسياري از كاربران آن را مرتبط با فيلتر شدن 
اينس��تاگرام عن��وان كردند، اما س��خنگوي وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات اعلام كرد كه اين نامه 

ارتباطي با فيلترينگ اين شبكه اجتماعي ندارد. 
در اين نامه از سوي سازمان تنظيم مقررات ارتباطات 
و راديويي، خطاب به شركت  مخابرات ايران و كليه 
شركت هاي ارايه كننده خدمات اينترنتي آمده است 
كه با توجه به ضرورت صيانت از فرهنگ اس��لامي 
ايران��ي و حري��م خانواده ها و حماي��ت از محتواي 
داخل��ي، با قيد فوري��ت تصميمي اتخ��اذ كنند كه 
بس��ته ها و طرح هاي فروش اينترن��ت بدون امكان 
اتصال و اس��تفاده از ش��بكه اجتماعي اينستاگرام، 

تهيه و در ليست بسته هاي فروش خود قرار دهند.
هر چند صحبت هاي س��خنگوي وزارت ارتباطات 
نتوانس��ت كاربران را قان��ع كند و كم��اكان گمانه 
زني هايي براي فيلتر ش��دن اين ش��بكه اجتماعي 

زده مي شود.
از س��وي ديگر طي دو هفته اخي��ر خبرهاي زيادي 
مبني بر در خواست براي فيلترينگ تلگرام از سوي 
برخي مس��وولان غير ارتباطي كش��ور مطرح شده 
اس��ت، خبرهايي كه احتمال فيلتر ش��دن را براي 
اينستاگرام بيش��تر مي كند . اين در حالي است كه 
روز گذش��ته ابوالحس��ن فيروز آبادي دبير شوراي 
عالي فضاي مجازي از درخواس��ت ب��راي مذاكره با 
درباره اينس��تاگرام خبر داده بود و اعلام كرد: ما از 
اينس��تاگرام خواس��ته ايم كه با آنها صحبت داشته 
باشيم اما هنوز صحبتي صورت نگرفته است. درباره 
اينستاگرام مكاتبات اوليه صورت گرفته ولي هنوز 
قراري نگذاش��ته ايم. البته ما دنبال اين هستيم كه 
جايگزيني براي اين شبكه داشته باشيم و جايگزين 

مشابه داخلي شكل گرفته است.
وي با بي��ان اينكه تع��داد قابل توجه��ي از جامعه 
مذهبي كشور با اينستاگرام مشكل دارند. اثرگذاري 

خودش��ان را هم دارند و صدايي دارند كه ش��نيده 
مي ش��ود، اضافه كرد: من معتقدم بايد پلتفرم بهتر 
و كامل تر بدهيم. چون پلتفرمي مثل اينس��تاگرام 
متعلق به ۱۰ س��ال قبل اس��ت كه تازه ب��ه نتيجه 
رسيده اس��ت . در عين حال،  چيزي كه ما الان ارايه 
كنيم ۳ سال ديگر به نتيجه مي رسد و بالغ مي شود. 
لاجرم تا آن زمان، چيزي كه ما ارايه كنيم نسبت به 

اينستاگرام خيلي بهتر خواهد بود. 
حال در شرايطي كه خبرهاي ضد و نقيضي از فيلتر 
شدن اينستا گرام به گوش مي رسد وزير ارتباطات 
در اقدامي جالب درباره بس��ته هاي اينترنت بدون 
اينستاگرام موضع گيري كرده است،  وي در توييتر 

خود نوشته است: 
طب��ق نظر متخصص��ان بخش ارتباط��ات، ابلاغيه 
س��ازمان تنظيم مقررات ارتباطات راديويي درباره 
ارايه بس��ته هاي اينترنت بدون امكان دسترسي به 
اينستاگرام بي فايده است.محمدجواد آذري جهرمي 
نوشته است؛ در جلس��ه اي كه با متخصصان بخش 
ارتباطات داشتم، نظرشان بر اين بود كه اين ابلاغيه 
سازمان تنظيم عملا بي فايده است چراكه اولا باعث 
ترويج بيش��تر فيلترشكن ها مي ش��ود و ثانيا هدف 
از طريق تروي��ج نرم افزارهاي مديريت والدين بهتر 
محقق مي ش��ود. نظر درس��تي بود و لازم است اين 
ابلاغيه اصلاح شود.حال با توجه به موضع گيري وزير 
ارتباطات و مخالفت تلويحي وي در خصوص فيلتر 
شدن اينستاگرام،  بايد ديد كه مقامات قضايي كشور 
طي روز هاي اخير چه تصميماتي را اتخاذ مي كنند، 
 در اين خصوص محمدرضا وارسته كارشناس فضاي 
مجازي به خبرنگار »تعادل« گفت: اينگونه رفتارهاي 
سلبي نمي تواند باعث فرهنگس��ازي براي كاربران 
ش��ود و همانند تلگرام و ديگر شبكه هاي اجتماعي 
كه فيلتر ش��د، كاربران به راحتي با فيلتر شكن وارد 

اين شبكه هاي مي شوند.
وي افزود:  راهكار و تشويق كاربران براي استفاده از 
ش��بكه هاي اجتماعي بومي بطور قطع فيلتر كردن 
نيس��ت، بلكه بايد ش��بكه هاي بومي به قدري براي 

كاربران جذاب باشد كه كاربران بدون برخورد هاي 
س��لبي وارد اين ش��بكه ها ش��وند .وي در ادامه به 
فيلترينگ وايبر اش��اره كرد و گفت: زماني كه وايبر 
فيلتر شد،  چه اتفاقي افتاد مردم به سوي واتس آپ 
كوچ كردند و در ادامه هم با ظهور تلگرام كاربران به 

به اين شبكه اجتماعي روي آوردند.
وي افزود:  تلگرام فيلتر ش��د،  اما آيا فيلتر شدن اين 
 شبكه اجتماعي توانست مانع حضور كاربران شود؟

بطور قطع پاس��خ منفي اس��ت و مس��وولان نيز به 
خوب��ي اين مهم را مي دانند ول��ي حاضر به پذيرش 

آن نيستند .

 وارس��ته خاطرنشان كرد: بومي س��ازي يك شبكه 
اجتماعي صرفا نمي تواند باعث شود تا كاربران به آن 
ش��بكه روي بياورند بلكه بايد براي كاربران در وهله 
اول اطمينان حاصل شود كه اين شبكه داراي امنيت 
است و در وهله بعد مزيت هايي نسبت به شبكه هاي 

خارجي داشته باشد .
وي در ادامه در پاسخ به اينكه واكنش وزير ارتباطات 
نسبت به فيلترينگ اينس��تاگرام را چگونه ارزيابي 
مي كنيد،  گفت:  وزير ارتباطات با توييتي كه در اين 
خصوص انجام داده است عملا فيلترينگ اينستاگرام 
را كار اش��تباهي عنوان كرده است و با يادآوري اين 

نكته كه در صورت فيلترينگ باز هم ش��اهد ترويج 
فيلتر ش��كن ها در بين كاربران هس��تيم،  تلويحا به 
كاربران فهمانده است كه اگر اينستاگرام فيلتر شد، 
دخالتي در خصوص فيلتر ش��دن آن نداشته است . 
در هر حال به نظر مي رسد پشت پرده، تصميم هايي 
براي مسدود ش��دن اين شبكه اجتماعي پرطرفدار 
در حال اتخاذ اس��ت،  هرچند كه برخي مس��وولان 
ارتباطي با آن مخالف هستند،  بايد منتظر روزهاي 
آينده ماند و ديد كه آيا اينستاگرام هم به سرنوشت 
ديگر شبكه هاي اجتماعي فيلتر شده در ايران دچار 

مي شود يا خير؟ 

يوآف تي|
 محقق��ان كانادايي دريافتند روي بدنه گوش��ي هاي 
هوشمند ما مواد شيميايي سمي وجود دارد و اين مواد 

وارد بدن ما مي شود.
 تاكن��ون تحقيق��ات و مطالعات زيادي راج��ع به آثار

 سوء گوشي هاي هوشمند روي ميزان استرس، كاهش 
توجه و مس��ائل ديگر مطرح شده است حال محققان 
دانش��گاه »تورنتو« تحقيقات جديدي انجام داده اند 
و نشان داده اند كه گوشي هاي همراه مي توانند منبع 
مواد شيميايي سمي باش��ند.به بياني ديگر مي توان 
گفت، گوشي هاي هوشمند دست كم شاخصي براي 
مواد شيميايي گوناگوني هستند كه افراد در معرض آنها 
قرار مي گيرند.در اين بررسي محققان دانشگاه تورنتو، 
گوش��ي همراه زنان كانادايي ۱۸ تا ۴۴ سال را بررسي 
كرده اند و دريافته اند مواد شيميايي  كه روي گوشي هاي 
هوشمند اين افراد يافت مي شود، در دست ها و درون 
بدن اين افراد نيز وجود دارد.»ميريام دايموند« استاد 
دانشگاه دپارتمان علوم زمين دانشگاه تورنتو و محقق 

اصلي اين پروژه اظهار كرد، اين مواد شيميايي سبب 
افزايش مشكلات تيروئيدي و كاهش باروري مي شوند.

پژوهش��گران همچني��ن دريافتن��د دس��تگاه هاي 
الكترونيكي دستي مانند تلفن همراه حاوي موادي مانند 
»ارگانوفسفات ها« و مواد شيميايي كه پلي وينيل كلريد 
را انعطاف پذيرتر و با دوام تر مي سازند كه هر دو موادي 
سمي به حساب مي آيند.اين در حالي است كه اين مواد 
در وسايل الكترونيكي غير دستي مانند تلويزيون وجود 
ندارد.اين يافته هاي جديد ما را بر آن مي دارد كه روي 

ميزان استفاده از گوشي هاي خود تجديد نظر كنيم.

پاوريوزر| تا به حال گوگل از طريق خدماتي مانند 
تبليغات آنلاين يا فروش گوش��ي و س��رويس هاي 
آندرويدي به درآمدهاي ميلياردي مي رس��يد؛ اما 
اخيرا گوگل هوم نيز پول هاي سرشاري را براي آن 

به ارمغان آورده است.
بلندگوي هوشمند گوگل و دستيار صوتي ديجيتال 
همراه با آن روز به روز بيش��تر مورد اس��تقبال قرار 
مي گيرد و دقت و واكنش هاي سنجيده آن در برابر 
پرسش هاي كاربران نيز موجب شده تا افراد بيشتري 

براي خريد اين بلندگوها علاقه نشان دهند.
اين بلندگوها كه از رقباي خود مانند الكساي آمازون 
و كورتاناي مايكروسافت دقيق تر هستند اين روزها 
بازار خوب��ي دارند و يافته هاي موسس��ه تحقيقاتي 
RBC Analyst نشان مي دهد كه گوگل توانسته 
در سال ۲۰۱۸ بابت فروش و ارايه خدمات مرتبط با 
گوگل هوم بيش از ۳.۴ ميليارد دلار درآمد به جيب 
بزند. از اين رقم حدود ۲۵ درصد سود خالص گوگل 

قلمداد مي شود.
گوگل در مجموع ۵۲ ميليون دس��تگاه گوگل هوم 
را در كل جه��ان به فروش رس��انده كه ۴۳ ميليون 
دس��تگاه از اي��ن تع��داد در داخل امري��كا فروخته 

شده اند.
انتظار مي رود فروش اين محصول در سال ۲۰۲۰ دو 
برابر شود و درآمد گوگل از فروش گوگل هوم به ۷.۵ 
ميليارد دلار افزايش يابد. نكته جالب اين اس��ت كه 
در سال ۲۰۱۶ تنها ۲ ميليون دستگاه گوگل هوم در 

دنيا فروخته شده بود.

ناس�ا| فضانورد ماموريت »آپول��و ۸«، اخيرا در يك 
مصاحبه، برنامه هاي ناسا براي فرستادن انسان به مريخ 
را مورد انتقاد قرار داده و گفته است كه همواره طرفدار 
ماموريت هاي بدون سرنشين بوده است، چرا كه آنها 

ارزان تر هستند.
»بيل آندرس«، خلبان ماژول قمري »آپولو ۸« در سال 
۱9۶۸، فكر نمي كند كه فرستادن انسان به سطح مريخ، 

ايده خوبي باشد.
اين خلبان ماموريت »آپولو ۸« منتقد طرح ناسا براي 
ارسال فضانورد به مريخ است. وي كه اكنون ۸۵ ساله 
است در مصاحبه اي با راديو بي بي سي گفت كه هميشه 
حامي ب��زرگ ماموريت هاي بدون سرنش��ين بوده و 

هست، زيرا آنها ارزان تر هستند.
با اين حال، او با اشاره به عدم حمايت عمومي از وسيله 
بسيار گران قيمتي كه قرار است اين كار را بكند، فكر 
مي كند كه ايده ارس��ال افراد به س��ياره سرخ، تقريبا 

»مسخره« است.
وي گفت: ضرورت اين كار چيست؟ چه چيزي ما را به 
رسيدن به مريخ سوق مي دهد؟ من فكر نمي كنم كه 

مردم و افكار عمومي علاقه مند به اين كار باشند.
ناسا در حال حاضر در حال برنامه ريزي براي بازگرداندن 
انسان به سطح ماه پس از گذشت ۴۶ سال از ماموريت 
»آپولو ۱۷« است كه آخرين ماموريت سرنشين دار به 
ماه بوده اس��ت و سازمان فضايي ايالات متحده امريكا 
اميدوار است در نهايت فضانوردان را براي اولين بار به 
سطح سياره سرخ بفرستد.آندرس منتقد ناسا است و 
مي گويد كه اين برنامه به يك »برنامه شغلي« تبديل 
شده اس��ت. او اشاره كرد كه س��ازمان فضايي ايالات 
متحده امروز به ماه نرود بهتر است، چون ما آن را ساليان 
پيش عملي كرده ايم.وي افزود كه تمركز بر روي مدار 
نزديك زمين يك اشتباه بود و برنامه شاتل فضايي كه در 
سال ۲۰۱۱ به پايان رسيد، انتظارات را برآورده نكرد.در 
اين ماموريت بود كه اين سه فضانورد، يكي از منحصر به 
فردترين عكس هاي عصر فضا موسوم به »طلوع زمين« 

)Earthrise( را گرفتند.

وايرد| كارشناسان فعال در حوزه امنيت سايبري خطاب 
به كاربران اعلام كرده اند از خريد اينترنتي با استفاده از اتصال 
به اينترنت واي فاي اماكن عمومي به شدت خودداري كنند.

با توجه به آنكه اخيرا مس��ائل مربوط به امنيت سايبري و 
حفاظت از حريم خصوصي كاربران اهميت خاص و بسزايي 
يافته و از طرفي ديگر سرقت اطلاعات مالي و شخصي و نفوذ 
به حس��اب هاي كاربري افراد در محيط اينترنت و فضاي 
مجازي نيز رو به افزايش گزارش ش��ده و هر روزه اخبار و 
گزارش هايي مبني بر نفوذ هكرها و مجرمان سايبري به 
حساب هاي بانكي افراد منتش��ر مي شود، حالا به تازگي 
كارشناس��ان امنيتي خطاب به كارب��ران فعال در فضاي 
مجازي عنوان كرده و هش��دار داده اند كه در صورتي كه 
مي خواهند به اينترنت وايرلس واي فاي در اماكن عمومي 
همچون هتل، فروشگاه هاي زنجيره اي و غيره متصل شوند، 

به هيچ عنوان به خريد اينترنتي اقدام نكنند.
آنها در تشريح اين مس��اله عنوان كرده اند كه مودم هاي 
اينترنت واي فاي تحت تاثير امنيت سايبري ضعيفي كه 
دارند، براي خريده��اي اينترنتي كه كاربران وارد صفحه 
مخصوص به حس��اب بانكي خود شده و اطلاعات مربوط 
به كارت هاي بانكي و رموز اينترنت بانك خود را در آن وارد 
مي كنند، به هيچ عنوان مناسب نبوده و ريسك و خطرات 
امنيتي بالايي را براي آنها ايجاد مي كند. اين بدان معناست 
كه هكرها و مجرمان سايبري با استفاده از آسيب پذيري 
و حفره هاي امنيتي موج��ود در پروتكل هاي مودم هاي 
اينترنت واي فاي قادر خواهند بود به راحتي و سهولت به 
اطلاعات بانكي و مالي كاربران دسترسي و نفوذ پيدا كرده 
و به سرقت پول و سپرده هاي مالي موجود در حساب هاي 
بانكي بپردازند. بنابراين مي توان نتيجه گرفت كه كاربران 
و مسافراني كه به شهرها و كشورهاي ديگر سفر كرده و در 
هتل و مراكز اقامتي براي مدت مشخص و كوتاهي سكونت 
مي كنند و براي اتصال به اينترن��ت از مودم هاي واي فاي 
در اين اماكن اس��تفاده مي كنند، بايد توجه داشته باشند 
كه هرگونه ورود اطلاعات ش��خصي و بانكي در اين مواقع 
مي تواند به كلي امنيت سايبري و حفاظت از اطلاعات آنها 

را به مخاطره مي اندازد.

انگج�ت| تحقيقات جديد نش��ان مي دهد بينايي 
۲۵.۳ درصد از دانش آموزان چيني كمتر از استاندارد 
يك نمره اس��ت. محققان دليل اين ام��ر را افزايش 
اس��تفاده از تلفن هاي هوشمند و بازي هاي رايانه اي 

مي دانند.
بينايي دانش آم��وزان ژاپني در حال كاهش و دولت 
اين كشور معتقد است دليل اصلي اين امر استفاده از 

تلفن هاي هوشمند است.
تحقيقات جدي��د وزارت آموزش، فرهنگ، ورزش و 
علوم و فناوري نش��ان مي دهد حدود ۲۵.۳ درصد از 
دانش آموزان بينايي كمتر از استاندارد يك نمره دارند 
)معادل بينايي۲۰/۲۰( . اين بيشترين ميزان كاهش 
ديد در تاريخچه ثبت بينايي دانش آموزان اين كشور 
اس��ت. همچنين حدود ۶۷ درص��د از دانش آموزان 
دبيرستاني و بيش از ۳۴ درصد دانش آموزان دبستاني 

در اين آزمايش حتي به ميزان استاندارد نرسيدند.
دولت اين كشور معتقد است افزايش مدت زماني كه 
كودكان صرف تماشاي نمايشگر موبايل هاي هوشمند 
و بازي هاي رايانش��ي مي كنند، دليل اين امر اس��ت.

بازي هاي موبايل در ژاپن بسيار پرطرفدار است. طبق 
اطلاعات شركت newzoo اين كشور سومين بازار 
بزرگ بازي هاي رايانشي به حساب مي آيد. همچنين 
بس��ياري از افراد بازي ه��اي رايانش��ي را در موبايل 
استفاده مي كنند.كارشناسان معتقدند افزايش مدت 
زماني كه فرد در برابر نور آبي موبايل ها قرار مي گيرد 
به چشم درد يا خستگي منجر مي شود. البته علاوه بر 

ژاپن، چين نيز با مشكلي مشابه روبرو است.

اسلش گير| چندين سازمان فضايي اروپا اخيرا مريخ 
نوردهاي خود را در بيابان هاي ش��بيه به مريخ مراكش 
مورد آزمايش قرار داده اند. براساس اعلام سازمان فضايي 
اروپا اين تس��ت ها در بخش شمالي بيابان صحرا انجام 
گرفت كه در واقع زيرساخت هاي تحقيقاتي يوروپلنت 
در آن واقع شده و محيطي بسيار شبيه به چشم انداز مريخ 
دارد. در اين تست ها سه مريخ نورد و بالغ بر ۴۰ مهندس 

حضور داشتند.
آژانس فضايي اروپا كه هماهنگ سازي اين تست هاي 
ميداني را بر عهده داش��ت در توضيح��ات خود آورده 
اس��ت كه اين آزمايش ها در مراكش نخستين مرحله 
از »خوشه تحقيقات اس��تراتژيك« آن بوده است. اين 
خوشه نيز شامل س��ازمان هاي فضايي فرانسه، ايتاليا، 
انگلستان، اسپانيا و آلمان مي شود كه همه شان زيرنظر 
پروژه موسوم به PERASPERA Ad Astra فعاليت 
مي كنند.در طول مرحله نخس��ت تحقيقات سه مريخ 
نورد، مجموعا دو هفته را در بيابان صحرا سپري كردند 
و همزمان مهندسان سازمان فضايي اروپا نيز تست هاي 
ميداني خود را روي آنها انجام دادند تا از دوام طرح هاي 
ارايه شده براي اين كاوشگرها اطمينان حاصل نمايند. 
موقعيت تس��ت ها نيز ش��باهت زيادي به مريخ دارد تا 
جايي كه محققان حاضر در صحرا از تيم هاي فيلمساز 
هاليوودي براي تهيه مستند دعوت كردند.يكي از اين 
كاوشگرها SherpaTT نام دارد كه توانسته مسيري 
۱.۳ كيلومتري را به صورت خودران طي كند و قادر است 
به تنهايي و صرفا با اتكا ب��ه خود صخره هاي نامتعارف 

موجود در مسير را پيدا كرده و بررسي كند.

روابط عمومي وزارت ارتباطات|
 دولت پيشنهاد وزارت ارتباطات مبني بر بازگشت حق 
مالكيت باندهاي فركانسي ۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز را كه 
هم اكنون در اختيار سازمان صداو سيما است، در لايحه 

بودجه سال 9۸ نگنجاند.
 بازپس گيري باند فركانسي ۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز كه 
پيش از اين متعلق به پخش آنالوگ برنامه هاي راديويي 
و تلويزيوني بود، مدت ها است كه موضوع اختلاف وزارت 
ارتباطات و س��ازمان صدا و سيما است.از سال ۲۰۱۵ 
كه پخش آنالوگ برنامه ه��اي راديويي تلويزيوني در 
باندهاي فركانسي ۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز به دليل پخش 
ديجيتالي سيگنال هاي تلويزيوني متوقف شده است، 
وزارت ارتباطات مدعي است كه اين باندهاي فركانسي 
كه در اختيار س��ازمان صداوسيما قرار دارد، بايد براي 

بهره برداري ديجيتال، آزاد شود.
اين موضوع نقطه اختلاف ميان س��ازمان صدا و سيما 
و وزارت ارتباطات است؛ چرا كه صداوسيما مي گويد 
باند فركانسي متعلق به اين س��ازمان است، اما وزارت 

ارتباطات معتقد است كه مطابق قانون، باند فركانسي 
متعلق به هيچ بهره برداري نيست و جزو انفال به حساب 
مي آيد و بايد برحس��ب وظاي��ف وزارت ارتباطات، در 

اختيار بهره برداران مختلف قرارگيرد.
دراي��ن زمينه پي��ش از اين مع��اون وزي��ر ارتباطات 
به خبرن��گار مهر گفت: اي��ن موضوع اخت��لاف را به 
رييس جمهور منعكس كرديم، موضوع براي حل و فصل 
و تصميم گيري، هم اكنون در شوراي عالي امنيت ملي 
دردست بررسي است. از سوي ديگر در بودجه سال 9۸ 

نيز استفاده از اين فضاي فركانسي، مطرح شده است.

محمدجواد آذري جهرمي وزير ارتباطات در توييتي با 
اش��اره به ارايه لايحه بودجه سال 9۸ از سوي دولت به 
مجلس شوراي اسلامي نوشت: از دو پيشنهاد وزارت 

ارتباطات در لايحه بودجه خبري نيست.
وي توضيح داد: پيشنهاد اس��تفاده بهينه از باندهاي 
فركانس��ي ۷۰۰ و ۸۰۰ كه صرفه جويي گسترده در 
هزينه هاي س��رمايه گذاري و نيز ق��درت خلق ثروت 
چندهزار ميلياردي را داشت مطرح كرديم كه در لايحه 
پيشنهادي ديده نمي شود.آذري جهرمي ادامه داد: در 
همين حال پيش��نهاد تعيين تكليف داكت ها و سيم 
مسي كه انحصار كنوني آن، مانع توسعه است نيز مطرح 
شده بود. از اين دو پيشنهاد براي بررسي، يكي به شوراي 
عالي امنيت ملي ارجاع شد و ديگري به كميسيون فرعي 
اقتصاد فرستاده شده است. اين به معني يكسال از دست 
دادن زمان است. وزارت ارتباطات همچنين خواهان 
رفع انحصار داكت ها و سيم مسي شبكه مخابراتي كشور 
است كه با خصوصي سازي شركت مخابرات ايران، در 

انحصار اين شركت قرار گرفته است.

گوشي هاي همراه سمي هستند

شگفتي كارشناسان از فروش 
چند ميليارد دلاري گوگل هوم

انتقاد فضانوردان از فرستادن 
انسان به فضا

  اينترنت واي فاي هتل ها 
مناسب خريد اينترنتي نيست

 كاهش بينايي 
با تلفن هاي هوشمند

 آزمايش چند مريخ نورد 
در صحراي مراكش 

دولت پيشنهاد استفاده از ۲ باند فركانسي را به مجلس نبرد
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رويداد

كاربر دريچه

 جاسوسي »هواوي«
از تجهيزات مخابراتي 

ديلي ميل|دول��ت ژاپن از ش��ركت هاي داخلي 
خواسته استفاده از تجهيزات هواوي را كنار بگذارند 
و حالا سافت بانك اين كشور به عنوان بزرگ ترين 
مركز تامين س��رمايه فن��اوري دنيا چ��اره اي جز 
جايگزيني تجهيزات آنها با شركت هاي ديگر ندارد.

نايب رييس سافت بانك در گزارشي تاكيد كرده كه 
آنها بايد ايستگاه هاي پايه هواوي در ميادين 4G را 
تعويض كنند و از كمپاني هاي نوكيا و اريكسون به 
عنوان جايگزين غول چيني ياد مي ش��ود. به گفته 
رييس سافت بانك پياده سازي اين سياست نزديك 
به يك ميلي��ارد دلار هزينه در پ��ي دارد اما آنها به 
هرحال بايد از قوانين پيروي كنند. ديگر اپراتور هاي 
ژاپني از جمل��ه NTT Docomo و KDDI نيز 
در پي كنار گذاشتن تجهيزات شبكه 5G ساخت 

هواوي هستند.
آثار جانبي تحريم هواوي براي سافت بانك به اينجا 
ختم نمي شود و طرح ادغام اپراتور اسپرينت تحت 
تملك س��افت بانك ب��ا T-Mobile نيز به خاطر 
استفاده از تجهيزات هواوي به حال تعليق درآمده 
است.اين فشارها از اتهام كشورهاي غربي به هواوي 
در رابطه با سوءاستفاده از تجهيزات مخابراتي براي 
جاسوسي ناشي مي شود. در مقابل اين كمپاني از 
كش��ورهاي مذكور خواسته اسناد جاسوسي آن را 
علني سازند و حالا صدها شركت چيني براي حمايت 
از هواوي به كاركنانش��ان ب��راي خريد محصولات 

داخلي و تحريم اپل يارانه پرداخت مي كنند.

داده هاي دولت امريكا در 
دسترس عموم قرار مي گيرد

انگجت| كنگره امريكا طرح جديدي را به تصويب 
رسانده كه دسترسي عموم مردم به داده هاي منتشر 
شده توسط دولت ايالات متحده را تسهيل مي كند.

 OPEN Government قانون تصويب ش��ده
Data ن��ام دارد و مورد تاييد كنگره قرار گرفت.بر 
اين اساس تمامي سازمان هاي فدرال دولت امريكا 
موظف به انتشار تمامي اطلاعات غيرحساس خود 
بطور عموم��ي و در قالب فرمتي قاب��ل درك براي 

رايانه ها و گوشي ها هستند.
در بخ��ش ديگ��ري از اين قانون تصريح ش��ده كه 
نهادهاي دولتي فدرال بايد فردي را به عنوان مسوول 
نظارت بر اين روند منصوب كنند و اين فرد بايد روند 
دسترسي آزادانه به اطلاعات ديجيتال غيرحساس 
را تسهيل كند.با توجه به تصويب اين طرح در سناي 
امريكا در چهارش��نبه هفته گذشته انتظار مي رود 
دونالد ترام��پ رييس جمهوري امريكا هفته آينده 
براي تصويب يا عدم تصويب آن تصميم بگيرد.در 
بخش ديگري از اين طرح تاكيد شده كه داده هاي 
مذكور نبايد حاوي هيچ اطلاعاتي باشد كه حريم 
شخصي مردم و امنيت ملي امريكا را به خطر بيندازد 
و همچنين هيچ اطلاعات حساسي در مورد ارتش 

يا ديگر نيروهاي نظامي نبايد در آن گنجانده شود.

استوري به وي چت هم رسيد
انگجت| رقابت ش��بكه هاي اجتماعي براي ارايه 
امكانات برتر روز به روز تشديد مي شود و در تازه ترين 
تحول از اين دست اپليكيشن پرطرفدار وي چت به 

قابليتي مشابه با استوري مجهز شده است.
وي چت كه محبوب ترين اپليكيشن اجتماعي در 
چين محس��وب ش��ده و در نقاط مختلف دنيا هم 
كاربران زيادي دارد، قابليتي موسوم به كپسول زمان 
ي��ا Time Capsule را ارايه كرده كه به كاربران 
امكان مي دهد تصاوير كوت��اه ۱۵ ثانيه اي را ضبط 
كرده و براي دوس��تان و افراد موجود در گروه هاي 
دوستي خود بفرستند. اين فايل ها تنها ۲۴ ساعت 
در دسترس خواهد بود و پس از آن پاك مي شوند.وي 
چت اين روزها بطور گسترده در حال پوست اندازي 
و قرار است به گونه اي بازطراحي شود كه مشاهده 
مطالب ارس��الي كاربران و لايك زدن آنها تسهيل 
ش��ود. اين خدمات فعلا در چين عرضه مي ش��ود 
و مشخص نيس��ت چه زماني در ديگر كشورهاي 
جهان در دس��ترس خواهد بود.وي چت كه توسط 
شركت چيني تنسنت براي اولين بار در سال ۲۰۱۱ 
راه اندازي ش��ده از طريق گوش��ي هاي اندرويدي، 
آيفون، ويندوز فون و غيره در دس��ترس است و از 

زبان هاي متعددي پشتيباني مي كند.

 ترك فيس بوك
با دريافت ۲۵۰ دلار 

راشاتودي| نتايج يك بررسي جديد نشان مي دهد 
كه اكثر كاربران عضو شبكه اجتماعي فيس بوك با 
دريافت مبلغي كه بطور متوسط از ۲۵۰ دلار بيشتر 

نيست حاضر به ترك آن هستند.
در اين بررسي تلاش شده تا ارزش اجتماعي عضويت 
در فيس بوك بر اساس مبلغي مادي محاسبه و برآورد 
ش��ود. از همين رو از مصاحبه شوندگان سوال شد 
كه براي ترك فيس بوك چه مقدار پول بايد به آنها 
پرداخت شود. فيس بوك در ماه هاي اخير به علت 
نقض حريم شخصي كاربران، عدم بي طرفي سياسي 
و تلاش ب��راي كنترل انحصاري بازار ش��بكه هاي 
اجتماعي به شدت زير فش��ار بوده است. اين مساله 
باعث ش��ده تا ارزش س��هام فيس بوك در حدود ۶ 
درصد كاهش يابد و كاربران نيز اعتماد خود را به آن 
از دست بدهند. تحقيقات شركت Plos One كه 
يك موسسه خصوصي پژوهشي در كاليفرنيا است، 
نشان مي دهد كه كاربران فيس بوك بطور متوسط 
با دريافت ۲۵۰ دلار حاضرند از آن خداحافظي كنند 
و اين در حالي است كه ارزش خالص شركت فيس 
بوك بالغ بر ۶۳۰ ميليارد دلار برآورد شده است. پيش 
از اين نتايج يك بررس��ي ديگر در مورد فيس بوك 
منتشر شده بود كه توسط شركت تامسون رويترز 
انجام شده و نشان مي داد كه بيش از نيمي از كاربران 

اين شبكه اجتماعي ديگر به آن اعتماد ندارند.
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جايگاه توسعه استاني در بودجه 98
گروهبنگاهها| پس از ارايه بودجه سال98كل كشور 
به مجلس بازار ارزيابي هاي تحليلي در خصوص سهم 
بخش ها و حوزه هاي مختلف از مهم ترين س��ند مالي 
سالانه كشور آغاز شد؛ يكي از مهم ترين پرسش هايي 
كه بعد از ارايه بودجه به مجلس در محافل اقتصادي و 
كارشناسي مطرح شده، سهمي است كه دولت دوازدهم 
براي استان هاي مختلف در بودجه98 در نظر گرفته 
است. بر اساس شواهد مستند در لايحه بودجه سال 98، 
دولت تغييرات اساسي در نوع تنظيم بودجه ايجاد كرده 
و در آن موضوع استاني شدن توزيع يارانه ها و مشاركت 
بيشتر استان ها در فرآيند توسعه است؛ اقدامي كه گفته 
مي شود، به دليل تفاوت در ميزان توسعه و بهره مندي 
استان هاي كش��ور از فرصت ها و نيز درآمدزايي ايجاد 
شده و از سوي برخي نمايندگان مجلس مورد تأكيد 

قرار گرفته است. 
بر اس��اس اين رويكرد مشخص اس��ت كه مسوولان 
اجرايي در هر استان مي توانند با تنظيم فرآيند توريع 
يارانه هاي نقدي سهم افزون تري از بودجه را به سمت 
پروژه هاي عمراني هدايت كنند؛ موضوعي كه مي توان 
آن را گام بلندي در مسير توسعه متوزان استاني فرض 
ك��رد و اميدوار  بود ك��ه بعد از اج��راي مطلوب نتايج 

مناسبي هم به دنبال داشته باشد.

پيشبين�يس�هماس�تانيب�رايپرداخت
يارانههادربودجه۹۸

يك��ي از مهم تري��ن اقدام��ات دول��ت ب��راي بهبود 
شاخص هاي اقتصادي و معيشتي استان ها، تخصيص 
يارانه هاي نقدي هر اس��تان به استانداري هاست كه 
مي تواند گام ارزش��مندي در توسعه متوازن استاني 
باش��د. يكي از اعضاي كميس��يون برنام��ه وبودجه 
مجلس دهم با اش��اره به دورنماي بودجه98 گفت: 
در بودجه امس��ال يارانه ها اصلا كم نشده است يعني 
همان عدد را دولت در نظر گرفته اس��ت، تنها تفاوت 
اين است كه اين عدد در حال حاضر به صورت متمركز 
پرداخت مي شود در حالي كه در بودجه امسال سهم 
هر استاني پيش بيني شده است كه به خود استان ها 

پرداخت كنند.
مهرداد لاهوتي با اش��اره به نگاه توسعه محور دولت به 
اس��تان ها تصريح كرد: كار خوبي كه در لايحه بودجه 
امسال انجام شده اين است كه بر اساس رويكرد دولت 
قرار شده سهم هر اس��تان را به همان استان بدهند و 
استان ها با جسارت بيشتري اين نظارت را اعمال كنند، 
يارانه را براي كساني كه درآمد بالا دارند، قطع كنند و 
پول به دست آمده از اين محل هم جذب نخواهد شد 

و در همان استان صرف مي شود. اينكه استاني بتواند 
يارانه افراد متمكن را قطع كند مي تواند پول به دست 

آمده را صرف كارهاي عمراني و... كند. 
نماينده مردم لنگرود در استان گيلان در بيان پيش بيني 
خود از وضعيت اقتصادي مردم براي سال آينده گفت: به 
نظر من خيلي از اين تحريم  امريكايي ها براي سال آينده 
بلااثر خواهد شد. تصور من اين است كه آرام آرام داريم 
به اين س��مت مي رويم. امريكايي ها در گذشته موفق 
شده بودند با اجماعي كه با اروپايي ها و ساير كشورها 
عليه ما ايجاد كردند براي ما مصوبه ش��وراي امنيت را 
بگيرند و اعمال كنند وقتي شوراي امنيت تحريمي را 
اعلام مي كند همه كشورها مكلف به اعمال آن هستند.

واگ�ذاريح�ذفياران�ه۳ده�كب�الا
بهاستانداريهادرلايحهبودجه۹۸

از سوي ديگر يكي از نمايندگان ادوار مجلس مي گويد: 
تكاليفي در دولت هاي نه��م، دهم، يازدهم و دوازدهم 
براي دولت مشخص ش��ده تا طبق اين تكاليف يارانه 
حداقل سه دهك بالاي جامعه را حذف و سهم توليد، 

بهداش��ت و درمان را پرداخت كنن��د. كه امروز دولت 
دوازدهم نهايتا تصميم گرفته تا اين وظيفه را از طريق 
استانداري ها به سرانجام برساند كه قدم رو به جلويي 

است. 
جعفر قادري اظهار داشت: متاسفانه دولت هاي مورد 
نظر هرسال از انجام تكليف مربوطه سرباز زده بطوري 
كه حتي بخشي از كسري منابع براي پرداخت يارانه را 

از محل منابع عمومي تامين كرده اند.
اي��ن نماينده ادوار مجلس ادام��ه داد: منابع حاصل از 
حذف يارانه سه دهك بالاي جامعه بايد صرف توسعه 
زيرس��اخت ها و حمايت از توليد يا اينكه بخش��ي از 
هزينه هاي دهك هاي پايين جامعه از طريق اين مهم 

جبران شود.
وي با تاكيد بر اينكه دولت در لايحه بودجه 98 به حذف 
يارانه سه دهك بالاي جامعه توجه كرده است، گفت: 
طرح مربوطه در صورت همراهي نمايندگان مردم در 

مجلس شوراي اسلامي عملياتي خواهد شد.
قادري ضمن اش��اره به اينكه حذف يارانه سه دهك 
بالاي جامعه به آساني امكان پذير است، افزود: دولت 

مي تواند اطلاعات مربوط به يارانه بگيران را در اختيار 
استانداري ها قرار دهد و استانداري ها هم مي توانند 

اطلاعات مدنظر را به فرمانداري ها واگذار كنند.
وي اظهارداشت: بدون شك با شناختي كه فرمانداري ها 
از وضعيت ميداني خانوارها دارند و اطلاعاتي كه از طريق 
س��امانه هاي اطلاعاتي مربوطه مانند سامانه املاك و 
غيره به دست مي آورند به راحتي مي توانند يارانه بگيران 
سه دهك بالاي جامعه را شناسايي و نسبت به حذف 
يارانه آنان اقدام كنند. اين نماينده ادوار مجلس شوراي 
اسلامي ادامه داد: دولت در آيين نامه هاي مصوب شده بايد 
موارد مصرف منابع حاصل از حذف يارانه سه دهك بالاي 

جامعه را مشخص كند.
وي با تاكيد بر اينكه س��ه دهك بالاي جامعه در همه 
استان ها يكسان نيست و متوسط درآمد استان ها با 
يكديگر متفاوت است، گفت: به عنوان مثال سه دهك 
بالاي استان سيستان و بلوچستان مي توانند هم رديف 

با سه دهك متوسط استان تهران باشد.
قادري اف��زود: بطوركلي از ن��كات مثبت طرح حذف 
يارانه س��ه دهك بالاي جامعه واگ��ذاري اجراي اين 

مهم به اس��تانداري ها و ارايه اطلاعات يارانه بگيران به 
فرمانداري ها و مسوولان محلي است.

وي گفت: نبود توازن در درآمدهاي افراد در استان ها از 
نكات ضعف طرح حذف يارانه سه دهك بالاي جامعه 

از سوي استانداري هاست

لزومارس�اللايحهبودجه۹۸بهشورايعالي
استانها

اما در ش��رايطي كه نمايندگان مجلس موضوع پرداخت 
نقدي يارانه ها از طريق استانداري ها را مهم ترين شاخصه 
اس��تاني بودجه 98 ارزيابي مي كنند، الوي��ري از دولت 
مي خواه��د كه قبل از نهايي ش��دن بودجه در مجلس از 
ديدگاه هاي كارشناسي شوراها در سراسر كشور در مسير 

بهبود شاخص هاي توسعه استاني استفاده كند. 
 رييس شوراي عالي اس��تان ها با اشاره به اين واقعيت 
كه دولت براي هماهنگي هاي مناسب تر در خصوص 
رشد استان ها بايد در زمان تهيه رديف هاي بودجه از 
نظر كارشناسي شوراي عالي استان ها نيز استفاده كند 
گفت: ضروري اس��ت دولت و سازمان برنامه و بودجه 
يك نسخه لايحه بودجه 98 را بعد از ارسال به مجلس 
در اختيار شوراي عالي استان ها قرار دهد و در مرحله 
بعد از اين نظرات نيز استفاده كند. الويري گفت: كه بايد 
پيش نويس لايحه بودجه سالانه كشور بعد از ارايه به 
مجلس به شوراي عالي استان ها ارسال شود و نظرات 

اعضاي اين شورا در خصوص بودجه اخذ شود.
مرتضي الويري، به اصل ۱۰۱ قانون اساس��ي اشاره 
كرد و افزود: در اين اصل تاكيد ش��ده اس��ت كه به 
منظور جلوگيري از تبعيض و تهيه برنامه توس��عه 
اس��تان ها، ش��وراي عالي استان ها تش��كيل شود و 
برابر بند پن��ج قانون وظايف و انتخابات ش��وراها و 
شهرداري ها س��ازمان برنامه و بودجه موظف است 
يك نسخه از لايحه پيش نويس بودجه سالانه كشور 
را به ش��وراي عالي استان ها ارسال و نظرات اعضاي 
اين ش��ورا را اخذ كند كه متاس��فانه پس از گذشت 
پنج دوره از تش��كيل ش��وراها هنوز اي��ن اتفاق رخ 

نداده است.
او ضمن تاكيد به مش��اركت دادن استان ها در فرآيند 
بودجه از سازمان برنامه و بودجه خواست به ديدگاه هاي 
كارشناسي شوراهاي اس��تاني نيز توجه داشته باشد. 
الويري افزود: لازم است فرآيند اجراي موضوع ارسال 
پيش نويس بودجه س��الانه كش��ور به ش��وراي عالي 
استان ها پيگيري شود. در غير اين صورت براي بودجه 
سال آينده اگر اين مهم محقق نشود قطعا از نظر اداري 

و حقوقي مشكل ايجاد خواهد داشت.

 رييس اتاق تعاون ايران با اشاره به جزييات پيشنهاد اين 
نهاد براي خريدباشگاه پرسپوليس و استقلال گفت: در 
نظر داريم با ايجاد دو شركت تعاوني سهامي عام، تمام 
هواداران دو تيم را سهامدار دو شركت كنيم. به گزارش 
پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، بهمن عبداللهي، 
درباره پيش��نهاد اتاق تعاون ايران در راس��تاي مصوبه 
هيات وزيران براي واگذاري دو باشگاه فرهنگي – ورزشي 
استقلال و پرسپوليس گفت: اتاق تعاون ايران در نظر 
دارد با ايجاد دو شركت تعاوني سهامي عام با سهامداري 
تمام هواداران دو تيم پرطرفدار استقلال و پرسپوليس، 
اين دو باش��گاه را در تملك اين دو شركت تعاوني قرار 
دهد. وي افزود: در واقع قرار اس��ت دو ش��ركت تعاوني 
سهامي عام تاسيس شوند كه سهامداران آن هواداران و 

پيشكسوتان دو باشگاه هستند. رييس اتاق تعاون ايران 
با بيان اينكه اتاق تعاون به هيچ وجه به دنبال باشگاه داري 
نيس��ت، تاكيد كرد: به هيچ وجه تيم داري نمي كنيم و 
قرار است اين دو شركت تعاوني با سهامداري هوادارن 
و پيشكسوتان مالك اين دو باشگاه شوند. عبداللهي با 
اشاره به تجربه واگذاري هاي غلط شركت هاي دولتي به 
بخش خصوصي در ادوار مختلف گفت: اتاق تعاون ايران 
به عنوان پارلمان بخش تعاون ايران پيشنهاد تاسيس دو 
شركت تعاوني را ارايه داده است تا باشگاه هاي استقلال و 
پرسپوليس در قالب شركت هاي تعاوني به بهترين نحو 
واگذار شوند. وي با اشاره به اينكه طبق اسناد بالادستي 
بخش تعاون مجاز اس��ت از واگذاري هاي شركت هاي 
دولتي سهمي ۲۰ درصدي داشته باشد، افزود: بنابراين 

بخش تع��اون مي تواند در زمينه خريد ش��ركت هاي 
دولتي سهيم باشد. بر اس��اس اين گزارش، در جلسه 
يكشنبه هفته گذش��ته هيات دولت، پيشنهاد وزارت 
اقتصاد و دارايي براي واگذاري دو ش��ركت استقلال و 
پرسپوليس به تصويب رسيد. با تصويب هيات وزيران 
براي واگذاري س��رخابي ها، پوري حس��يني، رييس 
سازمان خصوصي سازي از طي شدن مراحل ارزيابي و 
قيمت گذاري دوباشگاه حداكثر تا دو ماه آينده خبرداد و 
گفت: تا پايان امسال مزايده واگذاري دو باشگاه فرهنگي 
– ورزشي استقلال و پرسپوليس برگزار مي شود. گفته 
شده است، در صورتي كه صورت هاي مالي آماده شوند، 
اوايل اسفندماه ش��رايط مزايده دو باشگاه اعلام و اين 

مزايده برگزار خواهد شد.

جمعي از دوچرخه س��واران تهران��ي عصر ديروز 
با نايب رييس هيات مديره و مديرعامل ش��ركت 

بهره برداري متروي تهران و حومه ديدار كردند.
به گ��زارش تع��ادل از مديريت ارتباط��ات و امور 
بين الملل ش��ركت بهره برداري راه آهن ش��هري 
تهران و حومه فرنوش نوبخ��ت ضمن خير مقدم 
به علاقه مندان به اس��تفاده از حم��ل و نقل پاك 
گفت: ما در ش��ركت بهره ب��رداري متروي تهران 
و حومه س��عي داريم حمل و نقل پاك را توس��عه 
دهيم.و همانطور كه مي دانيد مترو به عنوان يكي از 
مجموعه هاي حمل و نقل انبوه پاك از ديگر وسايل 
حمل و نقل پاك همانند دوچرخه حمايت مي كند.

 او تصريح كرد: نگاه توس��عه دوچرخه سواري در 
پايتخت به همت پور س��يد آقايي معاون حمل و 
نقل ترافيك شهرداري تهرانمطرح شد و من نيز به 
نوبه خود از ايشان تشكر مي كنم. نايب رييس هيت 
مديره و مديرعامل ش��ركت بهره برداري متروي 

تهران و حومه با اش��اره به اينك��ه ايجاد پاركينگ 
در فضاهاي ايس��تگاهي در حال بررس��ي اس��ت 

افزود: در ايستگاه شهيد كلاهدوز در خط 4 مترو 
محلي را ب��راي ايجاد پاركينگ درنظر گرفته ايم و 

به دنبال اين هس��تيم تا با ايج��اد يك فضاي امن 
براي پارك دوچرخه، شهروندان را براي استفاده 
از سيستم تركيبي دوچرخه و مترو تشويق كنيم 
تا خودمان و آيندگان شاهد هواي پاك و عاري از 

آلودگي باشيم. 
نوبخت گفت: اميدواريم روزي ش��اهد اس��تفاده 
افراد بيشتري از دوچرخه به جاي خودرو شخصي 
باش��يم چرا كه حض��ور دوچرخه س��واران خود 
مشوقي براي ديگر شهروندان و مسافران محسوب 
مي شود اگرچه استفاده از دوچرخه در سطح شهر 

با مشكلاتي نيز همراه است. 
در ادامه آزاده دل مدير معاونت حمل و نقل پاك 
شهرداري تهران نيز از همكاري صميمانه شركت 
بهره ب��رداري متروي تهران و حوم��ه براي ايجاد 
سفرهاي تركيبي مترو و دوچرخه قدرداني كرد و 
گفت: با همكاري خوب نوبخت اين طرح با سرعت 

هرچه تمام عملي شد.

وي تصريح كرد: اميدواريم ضوابطي كه از س��وي 
ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه براي 
استفاده از دوچرخه در ايستگا ه هاي مترو تعيين 
شده به خوبي از س��وي دوچرخه سواران رعايت 

شود.
 مدير حم��ل و نقل پاك معاونت حمل و نقل پاك 
ش��هرداري تهران با اش��اره به اينك��ه مديرعامل 
ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه جزو 
افراد پويش سه ش��نبه هاي بدون خودرو هستند 
افزود: اميدواريم ش��ما به كمپين س��ه شنبه هاي 

بدون خودرو با دوچرخه ملحق شويد.
در پايان جلسه دوچرخه سواران با اهداي هدايايي 
ضمن تقدير و تش��كر از نايب رييس هيات مديره 
و مدير عامل ش��ركت بهره برداري متروي تهران 
و حوم��ه نظرات و پيش��نهادات انتقاداتي را براي 
تكميل طرح ورود دوچرخه سواران به داخل مترو 

ارايه نمودند. 
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قزوينميتواندشهر
دوچرخهكشورشود

قزوين|  مس��وول دوچرخه س��واري فدراسيون 
ورزش هاي همگاني كشور گفت: با مسيرهاي مناسب 
و ايمن ايجاد شده و بسترسازي در مناطق مختلف، 
قزوين مي تواند به عنوان» شهر دوچرخه« شناخته 
شود. در طرح سه شنبه هاي بدون خودرو جمعي از 
علاقه مندان به دوچرخه صبح روز سه شنبه مسير 

ميرعماد تا چهار راه وليعصر را ركاب زدند.
آلن پطروسيان مسوول دوچرخه سواري در فدراسيون 
دوچرخه سواري و فدراسيون ورزش هاي همگاني در 
اين مراسم اظهارداشت: مسوولان شهري با همت بالا 
در تامين زيرساخت هاي شهري و آموزشي اقدام هاي 
موثري انجام داده اند و با همكاري انجمن دوستداران 

دوچرخه اقدامات خوبي را عملياتي كرده اند.

افزايشقيمتناندرايلام
شايعهاست

ايلام| معاون اقتصادي استانداري ايلام گفت: افزايش 
قيمت نان در ايلام شايعه اي بيش نيست.

ايوب درويش��ي ديروز در واكنش به شايعه افزايش 
قيمت »نان« در ايلام اظهارداشت: با توجه به برخي 
شايعات در خصوص افزايش قيمت نان در بازديدي 
كه از نانوايان ش��هر ايلام و شهرستان هاي تابعه به 
عمل آمده گزارشي از افزايش قيمت »نان« به دست 
نيامده است. معاون امور اقتصادي استانداري ايلام با 
بيان اينكه روند فعاليت نانوايان در ايلام عادي است، 
اف��زود: در حال حاضر هيچ گونه كمبودي در عرضه 
آرد و نان نداريم و تقاضاي نانوايان درخصوص افزايش 
سهميه آرد لحاظ و افزايش قيمت نيز نه در برنامه و نه 

ازشهروندان نرسيده است.

انتخابهمراهاولبهعنوان
شركتبرترتحولآفرين

در همايش ملي مديران فناوري اطلاعات از همراه 
اول به عنوان شركت برتر تحول آفرين تقدير شد.

به گزارش تع��ادل از اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباطات سيار ايران، ديروز در ششمين همايش 
مل��ي مدي��ران فن��اوري اطلاعات ك��ه در مركز 
همايش هاي بين المللي صداوسيما برگزار شد، از 
اپراتور اول تلفن همراه كشور به عنوان »شركت برتر 
تحول آفرين« با اعطاي لوح ويژه تقدير به عمل آمد.
در اين مراس��م علاوه بر تقدير از شركت هاي برتر 
تحول آفرين، مدي��ران برتر حوزه IT نيز معرفي و 

جايزه »ناب« به محصولات برتر اعطا شد.
در ششمين همايش ملي مديران فناوري اطلاعات 
كه با ش��عار »كس��ب و كار داده محور در خدمت 
جامعه« برگزار ش��ده بود، ي��ك پنل تخصصي با 
 IT حضور چند تن از اساتيد و صاحبنظران حوزه

كشور برگزار شد.
اهداف اين دوره تقدير از دستاوردهاي برگزيده 
در حوزه ه��اي گوناگ��ون فن��اوري اطلاعات با 
جايزه مل��ي فاب، حماي��ت از ايده ه��اي برتر و 
بومي فناوري اطلاعات در كشور، ارايه تازه ترين 
دستاوردهاي بومي فناوري اطلاعات در نمايشگاه 
IT MANC۲۰۱8، بهبود نگرش داده محور در 
لايه هاي گوناگون س��ازماني در محور حكمراني 
بر داده ها و برگزاري نشس��ت هاي گوناگون هم 
انديش��ي در حوزه ه��اي گوناگون در راس��تاي 
گسترش نگرش حكمراني بر داده ها در سازمان 

ذكر شده است.
اين همايش ملي كه توس��ط پژوهش��گاه علوم و 
فناوري اطلاعات ايران )ايرانداك( برگزار مي شود، 
مي كوش��د با ارايه دس��تاوردهاي بومي در زمينه 
فناوري اطلاعات گام ارزشمندي را براي دستيابي 
ب��ه اقتصاد دانش بني��ان به عنوان رك��ن اقتصاد 

مقاومتي بر دارد.

تسليتبهمناسبتدرگذشت
آيتاللههاشميشاهرودي

اتاق تع��اون ايران ضايعه دردناك درگذش��ت 
آيت الله هاش��مي ش��اهرودي را به خانواده آن 
مرحوم تسليت و تعزيت عرض كرده و از خداوند 
متعال براي آن عزيز س��فر كرده آرامش ابدي و 
براي بازماندگان طول عمر توام با  صبر و عزت و 

سربلندي مسئلت مي نمايد.
بسم الله الرحمن الرحيم

انالله و انا اليه راجعون
ق��ال رس��ول الله )ص(: اذا مات الْعالِ��مُ ثُلِم فِي 

ها شي ء الِْسْلامِ ثُلْمهٌ لا يسُدُّ
خبر ارتحال عالم مجاهد و فقيه وارسته حضرت 
آيت الله هاشمي شاهرودي موجب تأسف و تألم 

فراوان گرديد.
ايشان عالمي جليل القدر و صاحب نظر در حوزه 
دي��ن، اخلاق و معارف اس��لامي بودن��د كه در 
دوران رياست قوه قضاييه منشأ تحولات عظيم 
و در سنگر ش��وراي نگهبان، مجمع تشخيص 
مصلحت نظام دبيري ش��وراي حل اختلاف قوا 
ومجلس خب��رگان رهبري در مس��ير وحدت، 
انسجام و سلامت نظام مقدس جمهوري اسلامي 
گام برمي داش��تند و در حوزه هاي علميه منشأ 

خدمات علمي بسياري بودند.
ات��اق تعاون اي��ران اين ضايعه دردن��اك را به 
محض��ر حضرت ولي عصر )ع��ج(، مقام معظم 
رهبري )مدظله العالي(، ملت ش��ريف ايران، 
حوزه هاي مقدسه علميه قم و نجف، شاگردان، 
ارادتمن��دان و بيت مكرم ايش��ان، تس��ليت 
مي گويد و علو درجات و رحمت واس��عه الهي 
براي آن فقيد سعيد و صبر جميل و اجر جزيل 
ب��راي بازمان��دگان را از درگاه حض��رت حق 

مسئلت مي نمايد.

عرضهبستههاييكونيمكيلوييگوشت۳۰الي۳۳هزارتومان
تهران| مديركل دفت��ر هماهنگي امور 
اقتص��ادي اس��تانداري ته��ران از عرضه 
بسته هاي يك و نيم كيلوگرمي گوشت قرمز 
منجمد با قيمت ۳۰ الي ۳۳ هزار تومان در 
اين استان خبر داد. به گزارش مهر، عليرضا 
قاسمي فرزاد ديروز در حاشيه جلسه ستاد 
تنظيم بازار استان تهران در جمع خبرنگاران 
گفت: در بخش عرضه گوشت قرمز منجمد گوساله، بخشي از آن با ارز 
دولتي از طريق فروشگاه هاي زنجيره اي و ميادين ميوه و تره بار عرضه و 
توزيع خواهد شد و نظر به سوءاستفاده برخي سودجويان در خروج اين 
محصولات تهيه شده با ارز دولتي و عرضه آن با نرخ آزاد در بازار نيز، با نظر 

اعضاي ستاد تنظيم بازار استان، مقرر شد تا با عرضه اين محصولات از 
طريق ساز و كار اشاره شده و در قالب بسته بندي هاي يك و نيم كيلوگرمي 
با قيمت تمام شده ۳۰ تا ۳۳ هزارتوماني، شاهد سلب يد سودجويان از 

اين چرخه عرضه باشيم.
قاس��مي فرزاد با بيان اينكه ميزان ۱۰ درصد از اين گوشت منجمد به 
صورت چرخ كرده در اختيار عموم قرار خواهد گرفت، گفت: در رابطه 
با عرضه روزانه ۱۲۰تن گوش��ت گوس��فندي، در گذشته مكاتباتي با 
وزراي جهاد كش��اورزي و صمت صورت گرفت كه س��از و كار عرضه و 
نظارت اين محصول در حيطه وظايف استان تهران قرار بگيرد و البته 
در عين حال متاسفانه شاهد عدم همراهي و پاسخ روشن نسبت به اين 

درخواست بوديم.

65۰۰حلقهلاستيكبينرانندگاناردبيليتوزيعشد
اردبيل| مديركل راهداري و حمل و نقل 
جاده اي اس��تان اردبيل از توزيع ۶۵۰۰ 
حلقه لاستيك بين رانندگان استان خبر 
داد و گفت: ۲۲۰۰ دستگاه ناوگان حمل 
و نقل جاده اي استان نيز در اولويت بعدي 

دريافت لاستيك قرار دارند.
به گزارش تس��نيم، علي رحمتي ديروز 
در ديدار با مسوولان راهداري اس��تان اردبيل اظهار داشت: ۶ هزار 
و ۵۰۰ حلقه لاس��تيك بين رانندگان استان توزيع شده و دو هزار و 
۲۰۰ دستگاه نيز در اولويت بعدي قرار دارند تا در موعد مقرر نسبت 
به دريافت حلقه لاستيك مورد نياز اقدام كنند. او بيان كرد: در حال 

حاضر هفت هزار و ۶۰۰ راننده ناوگان حمل و نقل جاده اي اس��تان 
زيرپوشش بيمه تكميلي قرار دارند و مهم ترين هدف ما ارايه خدمات 
مطلوب به اين قشر است چرا كه رانندگان اين مجموعه تلاش جهادي 
دارند و اين موضوعي نيس��ت كه فراموش شود و با توجه به شرايط 
اقتصادي حساس كنوني بايد زمينه حمايت از اين قشر فراهم شود.

مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان اردبيل از آماده باش 
راهداران اس��تان با هدف خدمات رساني به مسافران و همشهريان 
نيز گفت: در حال حاضر ۲۵۰ دستگاه ماشين آلات راهداري با 4۵8 
نيروي انس��اني در قالب ۱۲۰ اكيپ در راهدارخانه هاي ثابت و سيار 
تمامي محورهاي مواصلاتي مستقر هستند تا عمليات زمستاني را 

انجام دهند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

»تعادل«ازوضعيتوزارتآموزشوپرورشدرلايحهبودجه98گزارشميدهد

خبرهايضدونقيضدربارهدليلسانحهرانندگيدرواحدعلوموتحقيقات

بودجه زياد اما ناكافي دولت براي آموزش 

8 كشته در سانحه واژگوني اتوبوس در دانشگاه آزاد 

ريحانه جاويدي|
بعد از دو هفته تاخير، سرانجام روز گذشته لايحه بودجه 
سال 98 به مجلس تقديم شد. وزارت آموزش و پرورش 
در لايحه بودجه س��ال آينده با مبلغ ۴۵ هزار ميليارد 
تومان، بيشترين بودجه پيشنهادي دولت در سال 98 
در بين وزارتخانه ها را ب��ه خود اختصاص داده، اين در 
حالي است كه بودجه اين وزارتخانه در سال 97، برابر 
با 3۵  هزار ميليارد تومان بود. با وجود اين بررسي لايحه 
بودجه سال آينده نشان مي دهد كه اگرچه رقم بودجه 
وزارت آموزش و پرورش براي س��ال آينده با 10 هزار 
ميليارد تومان افزايش همراه است، اما به نظر مي رسد 
برخي رديف هاي بودجه اي كه بايد رشد تاثيرگذاري را 

شامل مي شد، با حداقل رشد همراه است. 

   بودجه 98 ب�راي رتبه بندي معلمان كافي 
نيست

بودجه پيشنهادي دولت در سال 1398 براي وزارتخانه 
آموزش و پرورش و دس��تگاه هاي تابع��ه آن با بيش از 
13 ميليون دانش آموز و اشتغال بيش از يك ميليون 
فرهنگ��ي، ۴۵8 هزار و 313 ميلي��ارد و 339 ميليون 
ريال بوده كه شامل بخش اعتبارات و هزينه اي، تملك 
داراي هاي سرمايه اي است. اين رقم براي بودجه سال 
97، 3۵9 هزار و 8۴0 ميليارد ريال بوده است كه به اين 
ترتيب 1۲۵ هزار و ۴73 ميليارد و 339 ميليون ريال 
افزايش بودجه نسبت به سال قبل رخ داده است. اما آنچه 
بايد درباره بودجه وزارت آموزش و پرورش مورد توجه 
قرار گيرد، توجه به اين نكته است كه از مجموع بودجه 
دريافت��ي آموزش و پ��رورش، 98.۵ درصد اعتبارات، 
صرف هزينه هاي جاري، دس��تمزد و پرداخت حقوق 
شده و تنها يك و نيم درصد آن به هزينه هاي عمراني و 
بازسازي مدارس اختصاص مي يابد، در حالي كه حيطه 
وظايف اين وزارتخانه وس��يع بوده و همواره شاهد آن 
هستيم كه وزارت آموزش و پرورش از برنامه هاي خود 
عقب است، براي مثال طرح رتبه بندي معلمان كه قرار 
بود در سال نخست شروع قانون برنامه ششم توسعه به 
سرانجام برسد، همچنان بعد از دو سال به دليل كمبود 
بودجه بي نتيجه باقي مانده است و برخي نمايندگان 
مجلس شوراي اس��امي بر اين باورند كه بودجه سال 
98 هم كفاف رتبه بندي را نمي دهد. حمايت ميرزاده، 
س��خنگوي كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس 

شوراي اسامي درباره اين موضوع بيان كرد: » بودجه 
آموزش وپرورش براي سال 98 افزايش پيدا كرده اما 
اشكال اين است كه همچنان بخشي از مطالبات سال 
97 به 98 تحميل مي شود و مبلغ در نظر گرفته شده 
براي بحث رتبه بندي معلمان كافي نيست. بايد گفت كه 
رقم در نظر گرفته شده كفاف اجراي رتبه بندي معلمان 
را نمي دهد و دولت بايد پيشنهاد آموزش و پرورش براي 

رتبه بندي را بپذيرد.«
او افزود: » بحث مدارس ش��بانه روزي، س��رانه غذايي 
دانش آموزان و توجه به مدارس روس��تايي نيز بايد در 
بودجه سال 98 در نظر گرفته شود اما در شرايطي كه 
بخشي از بدهي هاي سال 97 به 98 منتقل مي شود و 
بدهي ها صفر نمي شود امكان چنين مواردي نيست.

در بودجه سال 98 بايد به اين اولويت ها توجه داشت، 
نخست اجراي رتبه بندي معلمان، دوم منتقل نشدن 
مطالبات سال 97 به سال 98 و تنظيم بودجه براساس 

عملكرد.«

   بودجه نوسازي و تجهيز در مضيقه
۴۲۴ه��زار و 990 ميليارد و 898 ميلي��ون ريال اعتبار 
بودج��ه اي مرب��وط ب��ه اداره كل آم��وزش و پ��رورش 
استان هاس��ت كه در واقع معادل رق��م حقوق معلمان و 
پرسنل اين وزارتخانه است و معادل 9۲.7۲ درصد بودجه 
اس��ت و با جم��ع و تفريق براي مابق��ي فعاليت هاي اين 
وزارتخانه بودجه 33 هزار و 3۲۲ ميليارد و ۴۴1 ميليون 
ريال اعتبار باقي مي ماند كه باز هم اين رقم نسبت به بودجه 
ساير وزارتخانه ها عدد قابل توجهي است اما شايد نكته مهم 
گستردگي فعاليت هاي اين وزارتخانه است. برنامه هاي 
عمراني اين وزارتخانه هم وضعيت چندان مناسبي ندارد، 
بر اساس آنچه مس��وولان آموزش و پرورش پيش از اين 
اعام كرده بودند،  ۴۲ درصد مدارس كل كش��ور، وسايل 
گرمايشي استاندارد ندارند، 30 مدارس كشور فرسوده بوده 
و نيازمند بازسازي است، عاوه بر آن 11.6 درصد مدارس 
كشور تخريبي بوده كه بايد از نو ساخته شود. در حالي كه 
در ميان بودجه بخش دوم، بيش��ترين سهم بودجه اي به 
سازمان نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس، با عددهاي 
بودجه اي 19739۴68 ميليون ريال ديده مي ش��ود در 
حالي كه س��ال 97 بودجه سازمان نوسازي 66 ميليارد و 
3۴۲ ميليون و 780 هزار تومان بود. بنابراين امسال اين 

عدد كاهش يك سومي را نشان مي دهد.

   افزايش سهم دانشگاه فرهنگيان
از طرف ديگر در ميان بودجه بخش دوم، دانشگاه فني 
و حرفه اي و دانشگاه فرهنگيان با عددي 9۴7۵866 
ميليون ري��ال و 6193671 ميليون ريال اعتبار قرار 
دارد، اين وضعيت در حالي است كه بودجه دانشگاه 
فرهنگيان ۴78هم در سال 97، برابر با ۴78 ميليارد 
و 990 ميليون توم��ان بوده كه اين رق��م با افزايش 

قابل توجهي رو به روست. 
فعاليت ه��اي تربيت بدن��ي و س��امت، نهض��ت 
س��واد آموزي، خريد خدمات آموزش��ي در مناطق 
مح��روم و كمت��ر برخ��وردار، كيفي��ت بخش��ي به 
فعاليت هاي آموزش��ي و پرورش��ي و توسعه عدالت 
آموزشي، فعاليت هاي پرورشي، آموزش و پرورش در 
خارج از كشور، س��ازمان آموزش كودكان استثنايي 
و س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي قرار دارد. در عموم 

رديف هاي بودجه شاهد يك رشد متوسطي در بودجه 
نسبت به سال گذشته هستيم و در برخي رديف هاي 
بودجه اي مانند تربيت بدني و س��امت ش��اهد يك 
ارتقاي دو برابري بودجه هس��تيم كه البته در بودجه 
سال جاري رديف شير مدارس حذف شده است و به 
احتمال زياد اين رديف بودجه به بخش تربيت بدني و 

سامت منتقل شده باشد.

   مهم ترين رديف هاي بودجه اي
 آموزش و پرورش 

  فعاليت هلاي تربيت بدنلي و ارتقاي سلامت 
دانش آموزان: 3ه��زار و 8۴1ميليارد و 900ميليون 

ريال
  فعاليت هلاي پرورشلي و املور تربيتلي 
دانش آموزان: ۲هزار و ۲۵۵ميليارد و ۵00ميليون ريال

  خريلد خدملات آموزشلي در مناطلق كمتر 
برخوردار: 3هزار و 630 ميليارد ريال

  كيفيت بخشلي بله فعاليت هاي آموزشلي و 
پرورشلي و توسلعه عدالت آموزشلي: ۲هزار و 

936ميليارد ريال
  سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي: 1هزار 

و ۴10ميليارد و ۵10 ميليون ريال
  سلازمان نوسلازي، توسلعه و تجهيز مدارس 

كشور: 19هزار و 739ميليارد و ۴68 ميليون ريال
  دانشلگاه فرهنگيلان: 6ه��زار و 193ميليارد و 

671ميليون ريال
  سلازمان آموزش و پرورش استثنايي: 1هزار و 

۵18ميليارد و 793ميليون ريال
  سازمان نهضت سوادآموزي: 3هزار و 77۴ ميليارد 

و 6 ميليون ريال

س��انحه رانندگي در واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد 
اسامي تاكنون هشت كشته و ۲7 مجروح داشته و حال 
هفت نفر از مصدومان نيز وخيم اعام شده است. درحالي كه 
معاون واحد علوم و تحقيقات در همان لحظات اوليه عنوان 
كرد علت واژگوني اتوبوس حامل دانشجويان دانشگاه، سكته 
راننده اتوبوس و سقوط به دره بوده است، يكي از دانشجويان 
به » تعادل« گفت كه همين اتوبوس روز قبل از حادثه مشكل 
فني در ترمز داش��ته و تعدادي از دانشجويان به اين نقص 
اعتراض كرده و سوار اتوبوس نشده اند.  راننده اتوبوس بر اثر 
شدت جراحات وارده جانش را از دست داده و رييس اورژانس 
تهران نيز با تكذيب واژگوني اتوبوس به دليل سكته راننده 
گفت اين موضوع بايد ازسوي پزشكي قانوني بررسي شود. 

حوالي ساعت ١٢ ديروز واژگوني يك دستگاه اتوبوس حامل 
دانشجويان در دانشگاه علوم و تحقيقات تهران واقع در بلوار 
سيمون بوليوار به سازمان اورژانس اعام شد كه در پي آن 
يك بالگرد اورژانس، 1۵ دس��تگاه آمبولانس، دو دستگاه 
اتوبوس و دو دستگاه موتورلانس به محل حادثه اعزام شدند.
پيمان صابريان، رييس مركز اورژانس ته��ران درباره اين 
حادثه گفت: متاسفانه هشت نفر- دو خانم و شش آقا - جان 
باختند و ۲7 نفر مجروح ش��دند كه پس از اقدامات اوليه 
توسط تكنيسين هاي اورژانس به نزديك ترين مركز درماني 
انتقال يافتند. جال ملكي سخنگوي سازمان آتش نشاني 
نيز در اين باره گفت: ساعت ۲۲: 1۲ ديروز سه شنبه، حادثه 
واژگوني يك دستگاه اتوبوس در انتهاي سيمون بوليوار به 

سامانه 1۲۵ اطاع داده شد كه در پي آن، ستاد فرماندهي 
آتش نشانان چهار ايس��تگاه را به محل حادثه كه در يك 
مجتمع آموزشي قرار داشت اعزام كرد. او با اشاره به حضور 
عوامل آتش نشاني در محل سقوط اتوبوس كه 30 سرنشين 
داشت، ادامه داد: پس از حضور آتش نشانان تعدادي از آنان از 
داخل كابين خارج شده بودند و هم اكنون عمليات نجات اين 
افراد ادامه دارد. ملكي با بيان اينكه تعداد زيادي از سرنشينان 
اين اتوبوس مصدوم ش��ده اند، گفت: عوام��ل امدادي در 

محل حضور داشته و تعداد قطعي مصدومان اعام خواهد 
ش��د. مصدومان پس از انجام اقدامات اوليه درماني توسط 
تكنيسين هاي اورژانس به بيمارستان هاي نيايش، عرفان، 

حضرت رسول، امام خميني )ره( و شريعتي انتقال يافتند.
ريي��س مركز اورژانس ته��ران اظهاركرد: ح��ال برخي از 
مصدومان اين حادثه وخيم بوده و ممكن است تعداد فوتي ها 

افزايش يابد.

   بررس�ي عل�ت حادث�ه مرگب�ار اتوب�وس 
دانشجويان دانشگاه آزاد

جانشين رييس پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ نيز 
به ايسنا اعام كرد كه علت تصادف مرگبار اتوبوس در واحد 
علوم تحقيقات دانشگاه آزاد اسامي در دست بررسي است. 
حسن عابدي در اين باره گفت: اتوبوس حامل دانشجويان 
در واحد علوم تحقيق��ات در حال حركت بود كه ناگهان از 

مسير خارج و با برخورد به ديواره بتني واژگون شده است.
عابدي با بيان اينكه هفت نفر در دم جان خود را از دس��ت 
دادند، اظهاركرد: عوامل راهور بع��د از اعام اين حادثه در 

محل حاضر شده و هم اكنون تيمي ويژه از كارشناسان پليس 
راهنمايي و رانندگي در حال بررسي علت اين حادثه هستند 
و در حال حاضر نمي توان علت قطعي اين حادثه را اعام كرد. 
او درباره اينكه آيا پليس راهور در محوطه دانشگاه حضور 
داشته يا خير؟ گفت: پليس در داخل محوطه دانشگاهي 

حضور نداشته و عوامل دانشگاه در آنجا مستقر هستند.
همچنين پس از ساعتي، ماموران حراست دانشگاه از حضور 
خبرنگاران در محل حادثه ممانعت به عمل آوردند. سردار 
مهماندار رييس پليس راهور تهران بزرگ نيز در محل حادثه 

حضور يافت. 

  ادعاي سكته راننده اتوبوس حادثه دانشگاه 
آزاد مورد تاييد نيست

رييس اورژانس تهران اعام كرد: موضوع س��كته كردن يا 
نكردن راننده اتوبوس بايد از سوي سازمان پزشكي قانوني 
اعام شود.در پي حادثه واژگوني مرگبار اتوبوسي در واحد 
علوم و تحقيقات ، اخباري در سايت ها و شبكه هاي اجتماعي 
به نقل از معاون دانشگاه آزاد مبني بر سكته راننده منعكس 
شد كه رييس روابط عمومي اورژانس تهران درباره آن اعام 
كرد: راننده اتوبوس مذكور فوت كرده است اما اينكه سكته 
كرده است مورد تاييد نيست. او گفت: موضوع سكته يا عدم 
سكته راننده بايد بررسي شود و نظر نهايي در مورد وضعيت 
راننده اتوبوس بايد از س��ازمان پزشكي قانوني اعام شود. 
صابريان ادامه داد: همچنين هنوز علت حادثه مش��خص 
نيست و بايد توسط عوامل ذي صاح بررسي و اعام شود. 
پس از وقوع اين حادثه، تا ساعاتي ترافيك سنگين در نزديكي 
محل حادثه ايجاد ش��د.  به دنبال وق��وع اين حادثه، عضو 
هيات رييسه شوراي شهر تهران از وضعيت ايمني سرويس 
مدارس و دانشجويان ابراز نگراني كرد. زهرا نژاد بهرام در مورد 
حادثه دانشگاه علوم و تحقيقات و مرگ 8 نفر از دانشجويان 
و مصدوميت ۲7 تن، گفت: درگذش��ت جوانان دانشجو و 
جراحت آنان اتفاق ناگواري است كه نمايندگان مردم را با 
نگراني همراه كرده است. او افزود: شوراي شهر با ابراز نگراني 
از ناايمني خودروهاي انتقال دانش��جويان و دانش آموزان 

خواهان رسيدگي جدي مسوولان ذي صاح است.

  پروژه اي كه متوقف شد... 
يكي از دانشجويان حاضر در محل حادثه گفت: دانشگاه علوم 
و تحقيقات در سراشيبي قرار دارد و دانشكده ها به صورت 
پلكاني در مسير هستند؛ از آنجايي كه مسير طولاني است، 
دانشجويان ناگزيرند از اتوبوس هاي دانشگاه استفاده كنند. 
اين دانشجو ادامه داد: پيش از اين قرار بود كه دانشجويان 
با حمل و نقل كابلي جابه جا ش��وند، اما با تغيير مديريت 
دانشگاه، پروژه  تلكابين دانشگاه متوقف شد.روابط عمومي 
شركت واحد اتوبوسراني تهران نيز اعام كرد كه اتوبوس 
واژگون شده در دانش��گاه علوم  وتحقيقات تحت نظارت 
شهرداري نبوده است. رييس پليس راهور تهران بزرگ با 
تشريح آخرين وضعيت حادثه تصادف و واژگوني اتوبوس 
دانشگاه آزاد اعام كرد كه علت حادثه در دست بررسي است 

و به زودي اعام مي شود.
وي با اشاره به شدت حادثه و تخريب اتوبوس تصريح كرد: به 
دليل اينكه بخش هايي از معابر دانشگاه در ارتفاعات با شيب 
تند قرار دارد، اين اتوبوس از قسمت هاي شمالي به سمت 
جنوب در حركت بوده كه در انتهاي مسير در بخشي از راه 
از مسير خارج مي شود و وارد فضاي سبز محوطه دانشگاه 
مي شود، حدود 90 متر در فضاي سبز قل مي خورد و به دليل 
اينكه در شيب تند قرار گرفته بود و پس از آن با پايه بتني 
كه تأسيسات آب از آن عبور مي كرده برخورد كرده، بخش 
عمده اي از اتوبوس از بين مي رود و تنها انتهاي اتوبوس باقي 
مي ماند. مهماندار ادامه داد: به نظر مي رسد يكي از دلايل 
شدت حادثه و افزايش تعداد كشته شدگان برخورد شديد 
با پايه بتني بوده است البته همكاران مشغول بررسي علت 
حادثه هستند و در حوزه انتظامي هم همكاري هاي قضايي 
در حال انجام است. عاوه بر رييس واحد علوم و تحقيقات و 
حضور پررنگ نيروهاي حراست در محل حادثه، مديرعامل 
سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني شهرداري تهران، 
رييس پليس راهنماي��ي و رانندگي تهران بزرگ و رييس 

پليس پيشگيري پايتخت در محل حضور داشتند.
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واگذاري بيش از هزار كودك 
براي فرزندخواندگي

معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيس��تي استان 
تهران از واگذاري بيش از هزار كودك به متقاضيان 
فرزندخواندگي طي دو سال اخير خبر داد و گفت: نيمي 
از اين كودكان بيمار بودند كه البته با پيگيري، بيماري 
اغلب آنها قابل درمان است. مهشيد موقر با اشاره به 
كثرت متقاضيان فرزندخواندگي، گفت: ماده ۵ قانون 
حمايت از كودكان بي سرپرست و بدسرپرست مصوب 
مهر سال 9۲ كه خانواده هاي داراي فرزند و زنان مجرد 
هم مي توانند براي فرزندخواندگي اقدام كنند، منجر 
به افزايش قابل توجه آمار متقاضيان فرزندخواندگي 
شده است. معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي 
در مورد واگذاري كودكان بيمار نيز تصريح كرد: طي 
دو سال اخير با توجه به رويكرد دفتر فرزندخواندگي 
بهزيستي استان تهران مبتني بر ساماندهي به موقع 
كودكان بيمار، بيش از ه��زار كودك كه بيش از ۵0 
درصد آنان با پيگيري بيماريشان اغلب قابل درمان 
بوده اند، به متقاضيان واگذار شده است. موقر با بيان 
اينكه پذيرش كودكان در ش��يرخوارگاه ها بيش از 
ظرفيت آنهاست، به ايسنا گفت: با توجه به افزايش آمار 
تعداد كودكان بدسرپرست و بي سرپرست، پذيرش 
كودكان در شيرخوارگاه ها بيش��تر از ظرفيت آنان 
است. با توجه به سياست هاي دفتر فرزندخواندگي 
بهزيستي استان تهران مبني بر برنامه ريزي و نظارت 
بر عملكرد ش��يرخوارگاه ها و پيگيري به موقع روند 
پذيرش و ترخيص و همچنين ساماندهي فرزندان 
بيمار، باعث تسريع و تس��هيل برنامه هاي مراقبت 
فرزندان در خانواده جايگزين و كاهش مدت اقامت 
فرزندان در شيرخوارگاه ها شده است. او با بيان اينكه 
در حال حاضر ش��يرخوارگاه هاي اس��تان تهران از 
لحاظ تامين شير خشك و پوشاك فرزندان با مشكل 
جدي روبرو نيس��تند، گفت: تاكنون در كليه دفاتر 
مشاركت هاي مردمي شيرخوارگاه ها، حمايت هاي 
مادي و معنوي خيرين مهيا بوده و شناسايي مراكزي 
كه نياز بيشتري به اين خدمات دارند از طريق حوزه 
امور اجتماعي ستاد شهرستان ها قابل پيگيري است. 
معاون بهزيستي تهران در پايان تاكيد كرد: تاكنون آثار 
وضعيت اقتصادي در جامعه تغييري در تعداد افراد 

متقاضي فرزندخواندگي ايجاد نكرده است.

افزايش ظرفيت سربازان امريه 
در ميراث فرهنگي

فرمانده يگان حفاظت سازمان ميراث فرهنگي صنايع 
دستي و گردشگري از افزايش سهميه سربازان امريه 
در اين سازمان خبر داد. سردار امير رحمت الهي در 
نشست تخصصي فرماندهان معاونين و مديران يگان 
حفاظت سازمان ميراث فرهنگي كه پيش از ظهر 
امروز با حضور معاون رييس جمهور در محل ستاد ناجا 
برگزار شد، اظهار كرد: بنابر آمارها بيش از 3۲ هزار 
اثر تاريخي در كشور داريم، ۲3 اثر غيرمنقول داشته 
و ۲۲۲ موزه در كشور ما فعال است كه تامين امنيت 
اين اماكن و فضاها بر عهده يگان حفاظت سازمان 
ميراث فرهنگي است. او با بيان اينكه ماموريت هاي 
ي��گان حفاظت ماموريت هاي چند وجهي اس��ت، 
اظهار كرد: با پيگيري هايي كه انجام داديم سهميه 
سربازان امريه در سازمان ميراث فرهنگي را افزايش 
داديم و توانستيم از اين طريق بخشي از نياز و توان 
خود را به نيروي انساني تامين كنيم. رحمت الهي 
همچنين از راه اندازي سامانه تلفني 0966۲ در ميراث 
فرهنگي خبر داد و گفت: از طريق اين سامانه اخبار 
و اطاعات مردمي را جمع آوري مي كنيم. فرمانده 
يگان حفاظت سازمان ميراث فرهنگي از رونمايي 
از سامانه ميراث بان با هدف حفاظت و نظارت بيشتر 
بر ميراث فرهنگي و آثار تاريخي خبر داد و گفت: با 
استفاده از اين سامانه، ميراث فرهنگي و تاريخي را 
مي توان مستندسازي كرد و  امكان رصد و بازرسي از 
اين اماكن نيز براي ما راحت تر خواهد شد. او با اشاره به 
برگزاري نمايشگاه موزه لوور در تهران نيز گفت: تامين 
امنيت اين نمايشگاه  بر عهده يگان حفاظت بود كه 
خوشبختانه همكاران من با دقت و ظرافت خاصي 
از پس اين مهم برآمدند. وي از رصد فضاي مجازي 
براي برخورد با مجرمان خريد و فروش عتيقه و مبادله 
گنج ياب و فلزياب خبر داد و گفت: در همين راستا نيز 
در سال گذشته 116 سايت و در 9 ماهه امسال نيز 
70 سايت غيرمجاز شناسايي و با هماهنگي دستگاه 

قضايي مسدود شد.
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6 مركز معاينه فني خودرو با حضور شهردار تهران افتتاح شد

LEZ خيز شهرداري براي آغاز فاز سوم طرح
گروه راه و شهرسازي|

 آغاز فاز سوم طرح كاهش در آينده نزديك و افتتاح ۹ 
كيلومتر از خط ۶ مترو تهران تا پايان امسال دو خبري 
بود كه شهردار تهران و ديگر مديران شهري روز گذشته 
در مراسم بازديد از ايستگاه متروي دولت آباد و افتتاح 
مركز معاينه فني ش��هداي زمان آباد عنوان كردند، به 
اين ترتيب به نظر مي رس��د، كه كاهش آلودگي هوا و 
روش هاي گوناگون دس��تيابي به اين هدف، در كانون 

توجه شهرداري تهران قرار گرفته است.
به گزارش »تعادل«، براس��اس يك نظر سنجي كه در 
ش��هرداري تهران انجام شده است، بيش از ۹۰ درصد 
ش��هروندان تهراني ترافيك و آلودگي هوا را مهم ترين 
مشكلات و دغدغه شهر تهران دانستند. پيروز حناچي 
شهردار جديد تهران نيز بعد از آغاز فعاليت خود در اين 
سمت عنوان كرد كه تلاش براي حل مشكل آلودگي 
هوا را در اولويت كاري خود قرار مي دهد. او با پيوستن 
به كمپين سه شنبه هاي بدون خودرو طي هفته هاي 
گذشته عملا نش��ان داد كه قصد جدي براي مقابله با 
آلودگي هوا دارد. هر چند بس��ياري اين كار شهردار را 
حركتي پوپوليستي دانسته و به شدت از آن انتقاد كردند 
اما چنانچه اين كار در دراز مدت تداوم داش��ته باشد، 
مي تواند توجهات عمومي را به اين سمت جلب كند.روز 
گذشته نيز شهردار تهران براي حضور در مراسم بازديد 
از ايستگاه متروي دولت آباد و افتتاح مركز معاينه فني 
شهداي زمان آباد، با دوچرخه به سمت ايستگاه نواب 
حركت كرد و بعد از آن با مترو به ايستگاه امام حسين 
)ع( رفت و پس از آن با اتوبوس خود را به مراسم افتتاح 
مركز معاينه فني زمان آباد رساند. او در يك ماه گذشته، 
روزهاي سه شنبه با استفاده از دوچرخه و وسايل حمل 

و نقل عمومي در محل كار خود حاضر شده است.

   مرگ و مير ناشي از آلودگي هوا
اما صحبت هاي روز گذش��ته حناچي نيز در نوع خود 
جالب بود. او آماري در خصوص س��لامت شهروندان 
تهراني ارايه كرد و گفت: بر اساس آخرين آمار ۵۷ هزار 
نفر در س��ال ۹۶ در تهران فوت كردند كه از اين تعداد 
فوت ۱۲۰۰ نفر ناش��ي از حوادث بوده است كه اغلب 
فوتي ها افراد در س��نين كار و بچه هاي ۵ س��ال به بالا 
بوده اند و ۴۰۰ نفر نيز به دليل عدم رعايت مسائل ايمني 
فوت كرده اند. س��ال٩۴، ۴۵۷۳ نفر بر اثرتنفس ذرات 
معلق كمتر از ۲.۵ ميكرون جان خود را از دست دادند، 
در اين مدت بيش از ١۴٩٠ نفر به علت مسائل تنفسي 

به بيمارستان منتقل شدند.
بر اساس آمار ارايه شده ۹.۳ درصد تهراني ها ديابت دارند 
و ۵۳ درصد نمي دانند ديابت نوع ۲ دارند و بر اس��اس 
همين آمار ارايه شده ۵۰ درصد از جمعيت مردم تهران 
كلسترول بالا دارند و ۳۰ درصد نيتروگليسيرين دارند.

به گفته حناچي، از هر ۵ تهراني يك نفر دچار فش��ار 
خون اس��ت و در كل يك ميلي��ون و ۷۰۰ هزار نفر از 
جمعيت تهراني ها داراي فشار خون هستند. ۳۵ درصد 
از افراد بالاي ۵۵ سال در تهران، چاق هستند و در واقع 
بر اساس آمار ۵۰ درصد از تهراني ها كمتر از استاندارد 
سبزيجات و ميوه جات استفاده مي كنند. در واقع از هر 
۲۰نفر تهراني، ۵ نفر سبزيجات را به صورت استاندارد 
استفاده مي كند.شهردار تهران افزود: در سال ۹۶، ۲۳۹ 
روز ذرات معلق بيش از حد استاندارد بوده و ۱۰۹ روز 

حساس و ۱۹ روز اضطراري بوده است.

   افتتاح ۹ كيلومتر از خط ۶ مترو تهران؟
حناچي پس از بازديد از خط ۶ مترو تهران با بيان اينكه 
۹۰ درصد پيش��رفت خط ۶ درخصوص سيويل بوده 

است، گفت: تمام تلاش خود را مي كنيم با تامين منابع 
لازم بخش��ي از خط ۶ را تا پايان س��ال به بهره برداري 
برسانيم. حتما براي تغيير وضعيت بايد اقدامات موثري 
را انجام داد و جدي ترين و مهم ترين موضوع توسعه مترو 
است كه اين موضوع مي تواند در كاهش آلودگي هوا و 
ترافيك موثر باشد. شهردار تهران با اشاره به بهره برداري 
بخشي از خط ۶ تا پايان سال گفت: تلاش مي كنيم با 
رفع مش��كلات پروژه، بخشي از خط ۶ از ميدان شهدا 
و دولت آباد را تا پايان س��ال به بهره برداري برسانيم و 
منطقه جنوبي شهر تهران به شبكه حمل و نقل ريلي 
وصل شود.اين اتفاق خوبي است كه خواهد افتاد. اين 
بخش از خط۶ دولت آباد را به ميدان ش��هدا به طول ۶ 
كيلومتر و ۳ ايستگاه متصل مي كند و در فاصله اي كمتر 
از دو ماه ميدان شهدا را به امام حسين )ع( وصل خواهيم 
كرد. خط ۶ بيشترين ظرفيت را براي مردم ري خواهد 
داشت و اميدواريم بتوانيم از ظرفيت شهرستان ري در 

حوزه گردشگري استفاده بيشتري ببريم.

   كم هزينه ترين و پرنشاط ترين وسيله نقليه
حناچي در مراس��م بهره برداري از مراكز معاينه فني 
شهداي زمان آباد و چيتگر و واحدهاي سيار تك خودرو 
معاينه فني ش��ماره ۴ و ۵ نيز با تاكي��د بر اينكه هيچ 

موضوعي مهم تر از سلامت شهروندان نيست، گفت: 
كاري كه همكارانم با افتتاح همزمان شش خط معاينه 
فني مي كنند، ارتباط مستقيم با ايمني شهروندان دارد 
و به ويژه خوشحالم كه اين كار توسط بخش خصوصي 

انجام شده است.
حناچي با بيان اينكه اقدامي كه در قالب سه شنبه هاي 
ب��دون خودرو ب��ه ص��ورت نمادين انج��ام مي دهيم 
در ارتباط با س��لامت شهروندان اس��ت، گفت: هيچ 
اصراري به اس��تفاده از دوچرخه نيست، اما دوچرخه 
كم هزينه ترين و پرنشاط ترين وسيله نقليه اي است كه 
مي توانيم براي مسيرهاي كوتاه از آن استفاده كنيم.

توس��عه عمومي ترويج اس��تفاده از خودروهاي پاك، 
استفاده از ظرفيت شهروندان در به كارگيري مسيرهاي 
پياده و دوچرخه و استفاده كمتر از وسايل نقليه شخصي 
بخش��ي از تلاش هايي اس��ت كه در حال انجام شان 
هس��تيم.  او اظهار امي��دواري كرد ت��ا روزهاي بدون 
خودروي شخصي از يك روز يعني »سه شنبه« به كل 
سطح هفته تسري يابد و بر همين اساس نقش مديران 
شهري و مردم نيز افزايش مي يابد چرا كه مديران بايد 
زمينه هاي توس��عه همچون ايجاد مسيرهاي خاص 
و دسترسي ها را بيش��تر فراهم كنند. او افزود: بخش 
ديگري از تلاش هايمان نيز ايجاد همين مراكز معاينه 

فني خودروهاي ش��خصي و سنگين است كه امروز ۴ 
خط ثابت و ۲ خط سيار از آن را افتتاح كرديم. شهردار 
تهران درباره جانمايي اين مراكز اظهار كرد: در تهران 
قيمت زمين گران است و با محدوديت زمين مواجهيم، 
به همين خاطر اين مراكز در مبادي ورودي اصلي شهر، 
چيتگر و اين مركز كه در جنوب ش��رقي پايتخت قرار 

دارد، پيش بيني شده اند.

   اضافه شدن ۶ خط معاينه فني 
سيدنواب حسيني منش، مديرعامل مراكز معاينه فني 
تهران نيز كه در اين مراسم حضور داشت از اجراي فاز 
س��وم طرح كاهش به زودي خبر داد و گفت: فاز اول و 
دوم طرح كاهش آغاز شده اس��ت و به زودي فاز سوم 
آنكه برخورد با خودروهاي فرسوده و كاربراتوري است، 

اجرايي مي شود.
مديرعامل ستاد مراكز معاينه فني خودروهاي تهران 
گفت: در شهر مشهد سالانه ۱8۰ هزار ماشين معاينه 
فني مي ش��وند و در تهران آبان ماه امس��ال ۲۲۰ هزار 
ماشين معاينه فني شدند كه اين نشان مي دهد عملكرد 
يك ماهه تهران به اندازه يك سال يك كلانشهر است. 
به گفته او چند بخش در حوزه آ لودگي هوا كار مي كنند 
كه شركت كنترل كيفيت هوا، شركت كنترل ترافيك، 

ستاد معاينه فني و ستاد محيط زيست شهرداري تهران 
از آن جمله اند، اما همكاران م��ا در مراكز معاينه فني 

ارتباط مستقيم با اين مبحث دارند. 
وي با اش��اره به بحث اجراي طرح كاهش گفت: طرح 
كاهش شامل س��ه فاز است كه فاز اول آن از آبان ۹۵ و 
فاز دوم آن از آذر ۹۷ شروع شد. همچنين فاز اصلي طرح 
كاهش شامل برخورد با خودروهاي فرسوده است كه 

اميدواريم هر چه زودتر شروع شود. 
حسيني منش با اشاره به وجود مشكل زمين در رابطه 
با معاينه فني خودروها در تهران گفت: در مناطق ۱، ۲ 
و ۳ مركز معاينه فني وجود ندارد و كسي از ايجاد آن در 
اين مناطق استقبال نمي كند مراكز سيار در اين رابطه 

كمك مي كنند تا اين كمبود برطرف شود.
وي افزود: متاسفانه در كشور ما صنعت خودرو به اين 
موضوع اهميتي نمي دهد آلاينده ترين خودرو در تهران 
از يك ميليون و ۱۰۰ هزار خودرو در سال گذشته وانت 
نيس��ان بود كه هنوز هم مورد استفاده قرار مي گيرد. 
مصرف بنزين اين ماشين ۱۲۵ ليتر است و اگر از محل 
ذخيره سوخت آن ماشين ها را نوسازي كنيم در يك 

سال مي توان وانت هاي نيسان را از چرخه خارج كرد.
حس��يني منش با اشاره به تس��ت كنار جاده اي براي 
خودروهاي س��نگين بيان كرد: م��ا ۲۵۰۰ خودروي 
ديزل را در تهران و در كنار جاده )فارغ از اينكه معاينه 
فني داش��تند يا خير( مورد معاينه فني قرار داديم كه 
حدود ۲۴ درصد از اين خودروها با وجود معاينه فني 

از تست رد شدند.

   انتشار هزار ميليارد اوراق مشاركت 
محسن پورس��يدآقايي، معاون حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران نيز در اين مراسم از انتشار هزار ميليارد 
تومان اوراق مشاركت براي خط ۶ مترو خبر داد و گفت: 
ب��ا توجه به اينكه براي تبديل اي��ن اوراق به نقدينگي 
زمان نياز داريم، اميدواريم اعتبارات مورد نياز در اين 
بخش در اختيار ما قرار بگيرد و ظرف ۲ الي ۳ ماه آينده 
با نقدينگي اين اوراق مش��كلات مالي را حل خواهيم 
ك��رد. ۱۰ كيلومتر اول خط ۶ ب��ا ۱۵۰ ميليارد تومان 

راه اندازي مي شود.
به گفته پورس��يدآقايي، هر روزي كه اين پروژه تأخير 

مي كند، براي مردم شهر تهران خسارت است.
همچنين درحاشيه اين مراسم علي امام، مديرعامل 
شركت مترو نيز توضيحاتي در خصوص خط ۶ مترو 
ارايه كرد و گفت: خط ۶ مترو تهران به طول ۳۲ كيلومتر 
و با ۲۷ ايستگاه بزرگ ترين خط محسوب مي شود. اين 
خط داراي ۶ ايستگاه تقاطعي است كه هم اكنون در ۴ 
قطعه مهندسان در حال احداث اين خط هستند و در 
واقع با افزوده شدن ۶ كيلومتر، طول خط ۶ مترو تهران 
به ۳8 كيلومتر افزايش پيدا مي كند و با افزوده شدن اين 
خط، روزانه يك ميليون نفر به ظرفيت جابه جايي مترو 

تهران اضافه مي شود.
مدير شركت مترو تهران و حومه گفت: با بهره برداري 
كامل خ��ط ۶ مترو تهران ما ش��اهد كاه��ش ميزان 
تصادف��ات، صرفه جويي س��وخت و كاهش هزينه ها 
و آلودگي خواهيم بود و س��الانه ۶۰۰ ميليارد تومان 
صرفه جويي مي شود. سرپرست يك بانك خصوصي 
متعلق به كلانشهرها نيز در حاشيه اين مراسم گفت: 
بابت پ��روژه  خط ۶ تفاهمنام��ه اي را در س��ال ۹۴ با 
شهرداري تهران امضا كرديم. بر اساس آن بانك شهر 
متعهد ش��د ۳۶۰۰ ميليارد تومان براي توسعه خط ۶ 
بدهد كه ۱۰۰۰ ميليارد تومان آن تسهيلات و مابقي 
ملك بود اما متاسفانه تاكنون هيچ ملكي بابت خط ۶ 

واگذار نشده است.

معاون وزير راه و شهرسازي عنوان كرد

ساختمان هاي حساس تهران روي گسل هاي فعال
چند سالي از هشدار نهادهاي مسوول درباره فروريزش 
نس��بت به تبعات اين پديده در پايتخت مي گذرد، اما 
تاكنون اقدام موثري در اين زمينه انجام نش��ده است و 
همچنان مسوولان به ابراز نگراني در اين زمينه بسنده 
مي كنند. در همين حال، معاون وزير راه و شهرس��ازي 
درباره وجود س��اختمان هاي حس��اس ته��ران روي 
گسل هاي فعال، اظهار كرد: متاسفانه شاهد اين هستيم 
كه بسياري از ساختمان ها و بناهاي حساس مانند ذخاير 
انرژي و سوخت و حتي بيمارستان ها بر روي گسل هاي 
فعال تهران ساخته شده اند كه اين نتيجه بي توجهي به 

نظام هاي برنامه ريزي شهري است.
به گزارش ايلنا، محمدسعيد ايزدي افزود: در سال هاي 
آينده با جابه جايي جمعيتي گسترده در كشور ناشي از 

بحران خشكسالي مواجه مي شويم.
او با بيان اينكه مس��كن مهر در اراك روي گس��ل هاي 
فعال ساخته شده است، گفت: در بسياري از بازديدها در 
شهرها شاهد افت كيفيت زندگي شهري مردم هستم. 

اي��زدي اظهار ك��رد: برداش��ت بي رويه از س��فره هاي 
زيرزميني ما را با موضوع فرونشست ها مواجه كرده است 
و در دش��ت كبوترآهنگ همدان مي بينيم كه هر روز 
حفره هاي عجيب و غريبي به وجود مي آيد كه هركدام از 
اين حفره ها و فرونشست ها در مناطق شهري رخ دهند 
خسارت هاي جبران ناپذيري به مردم وارد مي آيد. البته 
يك مورد فرونشس��ت ناشي از خط ۷ مترو تهران را هم 
تجربه كرديم كه مشكلات اساسي براي شهر به بار آمد.

معاون وزير راه و شهرسازي با تاكيد بر اينكه متاسفانه در 
مسير جريان طبيعي رودخانه ها ساخت و ساز انجام شده 
كه با هر بار بارش شاهد وقوع مشكلاتي هستيم، گفت: 
در مسير رودخانه ها، خيابان و پاساژ ساخته ايم و هر بار 
كه بارش باران در سطح وسيعي رخ مي دهد آب در مسير 
طبيعي رودخانه جريان پيدا مي كند و مشكلاتي را براي 
سازه هايي كه در اين مسير ساخته شده اند ايجاد مي كند.

اي��زدي با تاكيد بر اينكه اعتراف مي كنم، سيس��تم در 
گذشته در شهرسازي ها و اجراي سياست هاي شهري 
دچار اشتباهاتي شده است، گفت: امروز به اشتباهات 
خود پي برده ايم و اگر به ۲۰ س��ال قبل برگرديم شايد 
اقدامات كالبد مح��ور را در انتهاي برنامه هاي خود قرار 
مي داديم. او ب��ا بيان اينكه نگاه به موض��وع بازآفريني 
رويكرد، سياست يا برنامه است، اظهار كرد: در حال حاضر 
در شهرها دچار بحران هويت و امنيت هستيم و موضوع 
مهم كه امروز در برخي شهرها با آن مواجه شده ايم بحث 
به خطر افتادن زيس��ت پذيري است كه بحث كيفيت 

زندگي را تحت تاثير قرار داده است.

   بحران آب با جابه جايي جمعيت
معاون وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه بحران آب به 
دليل بي توجهي نسبت به اين نعمت خدادادي در چند 
دوره اخير به وجود آمده است، گفت: بايد تلاش كنيم كه 
كيفيت زندگي در شهرها دچار مخاطره نشود و در چند 
سال آينده قطعا با جابه جايي جمعيت به دليل بحران آب 

در كشور مواجه خواهيم شد.
ايزدي ادامه داد: حداقل ۳۰ درصد از مساحت شهرها 
دچار بافت ناكارآمد و انباشت مشكلات ناشي از وجود 
بافت هاي فرسوده هس��تند كه بايد رويكرد و نگاه مان 
به نوسازي اين بافت ها تغيير كند البته سه دوره نظام 
برنامه ريزي شهري در قالب طرح جامع و طرح تفصيلي 
براي ساماندهي وضعيت شهري پشت سر گذاشته ايم 
كه بايد ببينيم در اين برنامه ها رويكرد نسبت به شهر 
چه بوده است. معاون معماري و شهرسازي با بيان اينكه 
متاسفانه به دليل عدم توجه به نظام هاي برنامه ريزي 
شاهد آن هس��تيم كه شهرها قطبي ش��ده اند، گفت: 
گروه هاي با درآمد بالا در يك بخش از ش��هر متمركز 
هس��تند و گروه هاي با درآمد پايين هم موجب ايجاد 
حاشيه نشيني در شهرها ش��ده اند و متاسفانه امروز با 

شهرهاي قطبي مواجه هس��تيم. او تاكيد كرد: شاهد 
آن بوديم كه در يك دوره اي ش��هرداري ها در تقابل با 
نظام برنامه ريزي ش��هري چه عملكردي داشتند و با 
افت كيفيت ش��هري در آن دوره مواجه بوديم و نتيجه 
تقابل ش��هرداري تهران با نظام برنامه ريزي ش��هري 
به زيان ش��هروندان تهراني تمام ش��د و امروز ش��اهد 

بي انضباطي هاي شهري هستيم.
ايزدي ادامه داد: نگاه مان در محله ها كاملًا ماشيني بوده 
اس��ت و همين موضوع موجب ش��ده كه هيچ اثر قابل 
دفاعي در معماري در ۳۰ سال گذشته ارايه نداده باشيم 

كه امروز بتوانيم به آن افتخار كنيم. 
او با تاكيد بر اينكه هدف اصلي در سياس��ت بازآفريني 
شهري ارتقاي كيفيت زندگي شهروندان و قابليت زيست 
ش��هري اس��ت، گفت: ۱8 ركن اصلي در سياست هاي 
بازآفريني ش��هري وجود دارد كه خوش��بختانه برنامه 
ششم توسعه ش��رايطي را فراهم كرده اين سياست ها 

به اجرا برسد.

   بحران فرونشست در جنوب تهران
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه در جنوب تهران 
با مشكلات بسيار جدي از جمله فرونشست ها مواجه 
هستيم، گفت: مسوولان بايد به اين مشكلات و رفع آن 
توجه داشته باشند و بايد به دنبال راه هاي پيشگيري از 
افزايش مشكلات باشند اما متاس��فانه امروز شاهد آن 
هستيم كه كميسيون هاي ماده ۵ و ۱۰۰ به محلي براي 

درآمد شهرداري ها تبديل شده اند.
او با اشاره به چهار مولفه مهم در بازآفريني شهري گفت: 
تحول در اقتصاد محلي، كالبدي- محيطي و اجتماعي 
و هر مس��ائل و چالش هاي ش��هري و همچنين خلق 
فرآيندهاي مس��تمر و پويا از جمله مولفه هاي مهم در 
بازآفريني شهري هستند. ايزدي همچنين درباره ۱8 
راهكار مهم در اجراي سياس��ت هاي بازآفريني شهري 

گفت: محله محوري، مشاركت محوري، ايجاد شبكه هاي 
همكاري، تقوي��ت نهادهاي پش��تيبان، فراهم كردن 
ابزارهاي مالي و قانوني، ارتقاي رضايتمندي ساكنان همه 
شمولي در اجراي برنامه ها و ... از جمله راهكارهاي مهم 
براي پياده سازي سياست هاي بازآفريني شهري هستند.

   سنجش خطر پديده فرونشست
براساس پژوهشي كه از س��وي سازمان زمين شناسي 
كش��ور، مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي و 
كميسيون كش��اورزي، آب و صنايع غذايي اتاق تهران 
انجام شده است، اگرچه كل ش��هر تهران )هم مناطق 
ش��مالي و هم مناطق جنوبي( از ناحيه فروريزش ها با 
تهديد روبرو هستند اما درحال حاضر ۱۰ منطقه جنوبي 
شهر با سه ويژگي جمعيت زياد، متراكم به لحاظ حجم 
تردد جمعيت در روز و حجم جمعيت س��اكن در شب 
و همچنين حاوي س��اختمان هاي به شدت فرسوده و 
مس��تعد تخريب با حداكثر ريسك ناشي از بروز پديده 
فروريزش مواجه هستند. تخريب تاسيسات زيرزميني 
تبعات اين پديده براي ش��هر تهران محسوب مي شود. 
تاسيسات زيرزميني شامل خطوط اصلي و فرعي گاز، 
آب، فاضلاب و مترو با طول ۵ هزار و ۳۲۰ كيلومتر است 

كه تخريب آن كل س��رويس دهي خدمات در تهران را 
از مدار خارج مي كن��د. كاهش آب دهي چاه ها، كاهش 
ضريب ذخي��ره آبخوان ها، كاه��ش كيفيت منابع آب 
نيز از ديگر تبعات بروز پديده فرونشست براي مناطق 
جنوبي شهر است. اختلال در جابه جايي كالا و مسافر از 
تبعات ديگر اين پديده به ويژه در مناطق جنوبي شهر 
اس��ت. چراكه اصلي ترين محورهاي جابه جايي كالا و 
مسافر )اتوبان قم، آزادراه ساوه، ايستگاه هاي راه آهن، ۲ 
كيلومتر خط مترو در محدوده مركزي تهران و همچنين 
فرودگاه( در اين ۱۰ منطقه جنوبي و پرخطر شهر قرار 
گرفته اند كه به شدت از محل فرونشست با تهديد تخريب 
مواجه هستند.همچنين وجود مراكز مستعد اشتعال يا 
انفجار شامل ۹۶ كيلومتر خط انتقال سوخت و انبارهاي 
نفت و پالاشگاه و ۶۶ جايگاه بنزين و گاز در ۱۰ منطقه 
پرريس��ك از لحاظ بروز خطر فروريزش واقع شده اند. 
ضمن آنكه ۲۱ دهنه پل از ح��دود ۱۴۰ پل موجود در 
شهر تهران كه محل تردد خودروهاي شخصي و نيازمند 
بازس��ازي فوري اند در اين ۱۰ منطقه مستقر هستند. 
گزارش هاي مراكز مطالعاتي نشان مي دهد كه برخي از 
۲۱ پل مستقر در اين مناطق با فرونشست هاي هشت 

ماه اخير دچار ترك و شكاف شده اند.
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 حذف طرح زوج و فرد 
به شوراي ترافيك مي رود

مشاور معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران 
با اشاره به تشكيل جلسه جمع بندي نهايي مطالعات 
مربوط به ح��ذف طرح زوج و ف��رد، گفت: مجموع 
جمع بندي ها ط��ي هفته آتي در ش��وراي ترافيك 

مطرح مي شود.
به گ��زارش ايلنا، علي پيرحس��ين لو درباره آخرين 
وضعيت پيشنهاد پولي شدن طرح زوج و فرد اظهار 
كرد: غروب ديروز جلسه جمع بندي نهايي مطالعات، 
نظرسنجي ها و امكان سنجي هاي مربوط به حذف 
ط��رح زوج و فرد و تبديل آن به مح��دوده دوم طرح 
ترافيك را در معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري 
تهران برگزار ش��د و اين جمع بندي را براي ارايه در 

شوراي ترافيك تهران آماده مي كنيم.
وي با اشاره به مطالعات دانشگاهي، اجتماعي و ميداني 
انجام ش��ده در اين رابطه گفت: اين مطالعات نشان 
مي دهد بهترين گزينه موجود، جايگزيني محدوديت 
زوج و فرد با شيوه قيمت گذاري تردد است و الگوي 
درست اين است كه قيمت گذاري تردد را مثل طرح 
ترافيك فعلي به صورت شناور و بسته به ساعات اوج 
يا غيراوج تردد انجام دهيم و محدوديت مرتبط با رقم 

سمت راست پلاك خودروها را حذف كنيم.
پيرحس��ين لو با اش��اره به مخالفت هايي كه پليس 
راهور با موضوع پولي شدن طرح زوج و فرد بروز داده 
بود، بيان كرد: بحث پليس موافقت يا مخالفت با اين 
طرح نيست بلكه مي گويد چرا قبل از اينكه در جريان 
مطالعات قرار بگيريم موضوع مطرح شده است. تنها 
يك اختلاف نظر كوچك در اين بخش از ماجرا وجود 
داشت كه ما معتقد بوديم بايد اين موضوع را در فضاي 
رسانه ها طرح كنيم تا در فضاي كارشناسي رسانه ها 
در مورد آن بحث شود واگر نكته و نقدي در اين رابطه 

وجود دارد، زودتر مطرح و در ابعاد طرح لحاظ شود.
مشاور معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران با 
بيان اينكه پليس با اين توجيه ما موافقت كرده است، 
گفت: پليس نگران بود كه بدون حضور و ايفاي نقش 
پليس تصميمي اتخاذ شودكه قطعا اينگونه نيست. 
پليس از اعضاي شوراي ترافيك تهران است و قطعا 
نظرش حائز اهميت است؛ مخصوصا در مورد اعمال 
قانون و امور اجرايي مربوط به ترافيك شهر كه از اين 

منظر بحث هنوز باز است و بسته نشده است.
وي تاكيد كرد: طي هفته آتي موضوع پولي شدن طرح 
زوج و فرد در شوراي ترافيك مطرح مي شود و پس از 
اينكه برداشتن محدوديت سابق و ايجاد محدوديت 
جديد مورد بررسي قرار گرفت، بحث عوارض، لايحه و 

نرخ ها در شوراي شهر تهران مطرح مي شود.

آغاز نخستين پرواز منطقه اي 
ATR هواپيماي

 ATR نخس��تين پ��رواز منطقه اي هواپيم��اي 
هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران »هما« بين 
تبريز و باكو برقرار شد. معصومه اصغرزاده، مدير 
روابط عمومي هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران 
»هما« در گفت وگ��و با پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرس��ازي، از آغاز پروازهاي ناوگان ATR اين 
هواپيمايي ميان دو ش��هر تبريز و باكو خبر داد 
و گفت: با توجه به برنامه ريزي هاي انجام ش��ده 
مبني بر برقراري پروازهاي منطقه اي از استان هاي 
مرزي به كشورهاي همسايه، نخستين پرواز ديروز 
از فرودگاه ش��هيد مدني تبريز به فرودگاه حيدر 
علي اف باكو انجام ش��د. وي ادامه داد: هواپيماي 
ATR سري ۶۰۰ هواپيمايي جمهوري اسلامي 
ايران »هما« با رجيس��تر EP-ITC اين پرواز را 
انجام داد. به گفته اصغرزاده، از اين پس پروازهاي 
منطقه اي ايران اير به مقصد جمهوري آذربايجان، 
دوشنبه و پنجشنبه هر هفته در قالب پروازهاي 
تهران-تبريز-باكو-ف��رودگاه امام خميني )ره( 
و فرودگاه امام خميني )ره( -باكو-تبريز-تهران 

برقرار خواهد بود.

 كاشت هزار اصله درخت
   در خيابان ولي عصر 

مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري 
تهران با بيان اينكه هزار اصله درخت 8 تا ۱۵ ساله تا 
۲ هفته آينده در خيابان ولي عصر كاشته مي شود، 
گفت: اين درختان از اصفهان و قزوين به تهران آورده 
مي ش��وند. به گزارش فارس علي محمد مختاري با 
اشاره به اينكه سال گذشته ۷۴۰ اصله درخت در محور 
خيابان وليعصر كاشته شد، گفت: تمام اين درختان 
كاشته و هيچ مشكلي براي آنها ايجاد نشده است.به 
گفته مختاري،  درخت��ان جديد جايگزين درختان 

آفت زده و مشكل دار مي شوند.
مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري 
تهران در خصوص تعداد درختان محور وليعصر، گفت: 
آمار آنها را گرفته ايم و اعلام مي كنم تمام درختان اين 

محور شناسنامه دار هستند.

پرداخت بدهي پيمانكاران 
شهرداري بر اساس اولويت

عضو شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه پرداخت 
بدهي پيمانكاران شهرداري بر اساس اولويت انجام 
مي ش��ود، گفت: اغلب پيمان��كاران از س��ال ۹۱ از 

شهرداري تهران طلب دارند.
وي گف��ت: مديريت قبلي به ص��ورت قطره چكاني 
بدهي ها را پرداخت مي كرد در حال حاضر هم بيشتر 
پيمانكاران جزو كه طلب آن زير يك ميليارد تومان 
بوده پرداخت شده و اين پرداخت ها بر اساس اولويت 
صورت مي گيرد.شايد در مديريت قبلي رابطه ها در 
دريافت مطالبات تأثيرگذار بوده است و كساني كه 
مانده اند كمترين رابطه را داشتند. تلاش مي كنيم 
به تدريج و بر اس��اس اولويت بدهي ه��ا را پرداخت 
كنيم. خداكرم��ي با بيان اينكه ش��كايات زيادي از 
سوي پيمانكاران داريم، گفت: براي پرداخت بدهي 
اين افراد هم بر اس��اس اولويت و به تدريج بدهي ها 

پرداخت مي شود.

بر اساس اعلام ش�ركت كنترل كيفيت هواي 
تهران از ابتداي سال ۴۴ روز هواي ناسالم براي 
گروه هاي حس�اس داشته ايم. در همين حال، 
معاون ش�هردار تهران روز گذشته تاكيد كرد 

كه پاييز امسال اصلا هواي ناسالم نداشته ايم.
به گزارش فارس، بر اساس اعلام سايت شركت 
كنترل كيفيت ه�واي تهران از ابتداي س�ال 
تاكن�ون 15 روز ه�واي پ�اك، 222 روز هواي 
س�الم و ۴۴ روز هواي ناس�الم براي گروه هاي 

حساس جامعه داشته ايم.همچنين از ابتداي 
س�ال تاكنون هواي تهران وارد مرز هش�دار، 
بسيار ناسالم و خطرناك نش�ده است و البته 
ميزان بارش ها نيز نس�بت به س�ال گذش�ته 
بيشتر بوده است. اين در حالي است كه محسن 
پورس�يدآقايي، معاون ش�هردار ته�ران روز 
گذش�ته اعلام كرد: پاييز امس�ال با توجه به 
تدابير اتخاذ شده از جمله طرح كاهش آلودگي 
هوا شاهد هواي ناسالم در تهران نبوده ايم.به 

گفته او  در پاييز امسال 16 روز بارندگي بيشتر 
از س�ال گذش�ته بوده و تعداد روزهاي سالم 
به بيش از 30 روز رس�يد و ميزان آلودگي هوا 
هم كاهش پيدا كرد. به گفته معاون ش�هردار 
تهران در حال حاضر شاهد هستيم از روزي كه 
هوا پاك مي ش�ود تا روزي كه آلودگي كاهش 
مي ياب�د، حداكثر 6 تا 9 روز طول مي كش�د و 
امسال توانستيم پاييز را بدون يك روز هواي 

ناسالم سپري كنيم. 

برش
پاييز بدون هواي »ناسالم« سپري شد
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آمارها تا پايان آبان ماه 97 نشان از افت كالاهاي وارداتي دارد

چاله ارزي واردات
تعادل|

آمار واردات كش�ور در 8 م�اه منتهي آبان ماه 
97، نشان دهنده افت محسوس واردات است. 
مطابق آمارها، واردات كشور در اين بازه زماني 
در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته، حدود 
14 درصد از نظ�ر ارزش و حدود 12.6 درصد از 
نظر وزني كاهش داشته است. تحليل اين روند 
كاهشي به نظر مي رسد، ناشي از كاهش تقاضا 
براي واردات، ب�ه دليل افزايش ن�رخ ارزهاي 
خارجي باشد. اين اما در حالي است كه در اين 
بازه زماني، سهم واردات كالاهاي واسطه اي از 
س�بد واردات، به حدود 61.9 درصد رسيده و 
در مقابل، س�هم كالاهاي وارداتي مصرفي به 
حدود 15.9 درصد و سهم كالاهاي سرمايه اي، 
نيز به حدود 15.2 درصد رسيده است. در همين 
مدت ام�ا ارزش واردات 10 قلم عمده وارداتي 
به كش�ور، در مجموع حدود 6.3 ميليارد دلار 
بوده و سهم ارزش واردات اين اقلام از كل ارزش 
واردات در اي�ن بازه زماني، حدود 21.5 درصد 
بوده اس�ت. براين اس�اس، ارزش واردات اين 
اقلام به كش�ور در مقايسه با مدت مشابه سال 
96، حدود 27 درصد افزايش پيدا كرده است. از 
ديگر سو، 20 كشور نخست در فهرست مبادي 
وارداتي ايران در اين ب�ازه زماني، در مجموع 
ح�دود 26 ميلي�ارد دلار كالا به اي�ران صادر 
كرده اند و س�همي معادل ح�دود 90 درصد از 
سبد وارداتي ايران در اين بازه زماني را به خود 

اختصاص داده اند. 

   تركيب بندي واردات 
براساس آمار منتشر شده از س��وي سازمان توسعه 
تجارت، در هشت ماه منتهي به آبان سال جاري در 
حالي حدود 21.4 ميليون تن كالا به كشور وارد شده 
كه در مدت زمان مش��ابه سال گذشته، حدود 24.5 
ميليون تن كالا به كشور وارد شده بود. ارزش دلاري 
واردات در اين بازه زماني، حدود 29.5 ميليارد دلار 
بوده است؛ اين در حالي است كه ارزش دلاري واردات 
در بازه زماني مش��ابه در س��ال 1396، حدود 34.3 

ميليارد دلار بوده است.
همچنين مطابق آمارها، ارزش واردات 10 قلم عمده 
وارداتي به كشور در مدت ياد شده، در مجموع حدود 
6.3 ميليارد دلار بوده و سهم ارزش واردات اين اقلام 
از كل ارزش واردات كشور در اين بازه زماني، حدود 
21.5 درصد بوده است. بر اين اساس، ارزش واردات 
اين اقلام به كشور در مقايسه با مدت مشابه سال 96 

حدود 27 درصد افزايش پيدا كرده است.
 »ذرت دامي« با حدود 1.3 ميليارد دلار و سهم 4.3 
درصدي از كل واردات كش��ور در هشت ماه نخست 

س��ال جاري، اولين كالاي عمده وارداتي به كش��ور 
بوده اس��ت. »قطعات منفصله جهت توليد اتومبيل 
س��واري« با حدود 1.1 ميليارد دلار واردات و سهم 
3.8 درصدي از كل واردات كشور نيز در جايگاه دوم 
كالاهاي عمده وارداتي به كش��ور در اين بازه زماني 
قرار دارد. »برنج« ب��ا واردات 996 ميليون دلاري و 
س��هم 3.4 درصدي، »لوبياي سويا به جز دانه حتي 
به صورت خرد شده« با واردات حدود 932 ميليون 
دلاري و س��هم 3.1 درصدي، »الكترودهاي زغالي 
براي ك��وره ها« ب��ا واردات 377 ميلي��ون دلاري و 
سهم 1.3 درصدي، »جو به استثناي بذر« با واردات 
355 ميليون دلاري و س��هم 1.2 درصدي، »اجزا و 
قطعات ماشين آلات و دس��تگاه ها« با واردات 352 
ميليون دلاري و سهم 1.2 درصدي، »كنجاله سويا« 
با واردات 327 ميليون دلاري و سهم 1.1 درصدي، 
»س��اير قطعات بي اس��تخوان منجمد از نوع گاو« با 
واردات 322 ميليون دلاري و س��هم 1.9 درصدي و 
»گوشي تلفن همراه« با واردات 280 ميليون دلاري 
و س��هم 0.9 درصدي نيز به ترتي��ب در جايگاه هاي 
سوم تا دهم عمده اقلام وارداتي به كشور در اين بازه 

زماني، قرار گرفته اند.
اين اما در حالي اس��ت كه فهرست بندي اقلام عمده 
وارداتي به كشور بر اساس كدهاي چهار رقمي طي 
هشت ماهه نخست سال 1397، كالاهاي متفاوتي 
را در ب��ر مي گيرد. بر اين اس��اس، »قطعات منفصله 
خودروهاي س��واري« با واردات حدود 2.2 ميليارد 
دلار و سهم 7.5 درصدي از كل ارزش واردات كشور، 
عمده تري��ن كالاي واردات��ي به كش��ور در اين بازه 
زماني بوده است. »انواع ذرت« با واردات حدود 1.2 
ميليارد دلار و سهم 4.3 درصدي، »برنج« با واردات 
969 ميليون دلاري و س��هم 3.3 درصدي، »لوبياي 
س��ويا« با واردات 927 ميليون دلاري و س��هم 3.1 
درصدي، »داروها« ب��ا واردات 712 ميليون دلاري 
و س��هم 2.4 درصدي، »دستگاه هاي تلفن و مودم« 
با واردات 589 ميليون دلاري و س��هم 2 درصدي، 
»اجزا و قطعات وسايل نقليه موتوري« با واردات 512 
ميليون دلاري و سهم 1.7 درصدي، »ماشين آلات 
آزمايش��گاهي براي استرليزه و پاستوريزه كردن« با 
واردات 476 ميليون دلاري و س��هم 1.6 درصدي، 
»خودروي سواري« با واردات 427 ميليون دلاري و 
سهم 1.4 درصدي و كمپرسورهاي هوا يا ساير گازها 
و بادزن ها« با واردات 385 ميليون دلاري و س��هم 
1.3 درصدي نيز به ترتيب در جايگاه هاي دوم تا دهم 
اقلام عمده وارداتي بر اساس كدهاي چهاررقمي طي 
هشت ماهه نخست 1397 بوده اند. نكته قابل توجه 
اين اس��ت كه ارزش واردات اين اقلام در بازه زماني 
مورد اشاره، حدود 8.4 ميليارد دلار بوده و اين اقلام 
حدود 28.7 درصد از كل ارزش واردات كشور را در 

اين مدت به خود اختصاص داده اند. اين اما در حالي 
اس��ت كه ارزش واردات اين اقلام در قياس با مدت 
زمان مشابه سال 1396، حدود 9 درصد كاهش پيدا 

كرده است.

   3 ضلعي واردات 
از ديگر س��و، آمارها اعلامي در بازه زماني ياد شده؛ 
نش��ان دهنده آن اس��ت كه ح��دود 61.9 درصد از 
ارزش مجموع تمام اقلام وارداتي به كش��ور در گروه 
كالاهاي واسطه اي قرار داش��ته است. علاوه بر اين، 
ح��دود 15.9 درصد از ارزش واردات كش��ور در اين 
مدت، در گروه كالاهاي مصرفي، حدود 15.2 درصد 
در گروه كالاهاي سرمايه اي و حدود 7 درصد نيز در 
گروه »ساير« طبقه بندي شده اند. با اين همه، به نظر 
مي رسد ارزش دلاري كالاهاي وارداتي سرمايه اي و 
مصرفي در هش��ت ماهه نخست سال جاري، تقريباً  
با يكديگر برابر بوده اس��ت. بر اين اس��اس، در حالي 
كه در اين بازه زماني حدود 4.5 ميليارد دلار كالاي 
سرمايه اي به كشور وارد شده، ميزان واردات كالاهاي 
مصرفي به حدود 4.7 ميليارد دلار مي رسد. از ديگر 
س��و، ارزش كالاي واس��طه اي وارد ش��ده به كشور 
در همين ب��ازه زماني به ح��دود 18.2 ميليارد دلار 

مي رسد.

   مهم ترين مبادي وارداتي كدامند  
بر اس��اس اين گزارش، 20 كشور نخست در فهرست 
مبادي وارداتي ايران تا پايان آبان ماه س��ال 1397، در 
مجموع حدود 26 ميلي��ارد دلار كالا ب��ه ايران صادر 
كرده اند و سهمي معادل حدود 90 درصد از سبد وارداتي 

ايران در اين بازه زماني را به خود اختصاص داده اند. 
اين اما در حالي اس��ت كه واردات از اين مبادي، در 
هشت ماهه نخست س��ال جاري در مقايسه با مدت 
مش��ابه س��ال 96، حدود 13 درصد از نظر ارزش و 

حدود 11 درصد از نظر وزني كاهش داشته است.
همچنين مطاب��ق آمارها، »چين« ه��م با صادرات 
حدود 7.3 ميليارد دلار، مهم ترين صادركننده كالا 
به ايران در هشت ماهه نخست سال 1397 بوده كه 
به تنهايي، حدود 25 درصد از اق��لام وارداتي ايران 
در اين بازه زماني را تأمين كرده اس��ت. اين البته در 
حالي اس��ت كه ارزش اقلام وارداتي از چين در اين 
بازه زماني در مقايسه با مدت مشابه سال 96، حدود 
9 درصد كاهش پي��دا كرده و وزن اي��ن اقلام نيز با 
كاهشي معادل 20 درصد مواجه بوده است. »امارات 
متحده عربي« با ص��ادرات حدود 4.4 ميليارد دلار، 
»كره جنوبي« با ص��ادرات حدود 1.7 ميليارد دلار، 
»هند« با صادرات حدود 1.6 ميليارد دلار، »آلمان« با 
صادرات حدود 1.6 ميليارد دلار، »تركيه« با صادرات 

حدود 1.5 ميلي��ارد دلار، »س��وييس« با صادرات 
حدود 1.5 ميليارد دلار، »روسيه« با صادرات حدود 
866 ميليون دلار، »فرانسه« با صادرات حدود 864 
ميليون دلار و »هلند« با صادرات حدود 816 ميليون 
دلار، به ترتيب در جايگاه هاي دوم تا دهم در فهرست 
مهم ترين مبادي وارداتي ايران تا پايان آبان ماه سال 

97 قرار گرفته اند. 
از س��وي ديگر، براس��اس آمارها، تا پايان ماه دوم از 
فصل پايي��ز، ام��ا واردات ايران از كش��ورهاي عضو 
»اتحاديه اروپا« به حدود 6 ميليارد دلار رس��يده كه 
در مقايسه با مدت مشابه سال 96، افت 18 درصدي 
از نظر ارزش و افت 20 درصدي از نظر وزن را شاهد 
بوده اس��ت. اين اما در حالي است كه واردات ايران از 
كشورهاي عضو »سازمان همكاري اسلامي« نيز در 
همين بازه زماني به حدود 4.2 ميليارد دلار، واردات 
از كشورهاي عضو »شوراي همكاري خليج فارس« 
به ح��دود 3.7 ميليارد دلار، واردات از كش��ورهاي 
عضو »س��ازمان همكاري اقتصادي« به حدود 1.8 
ميليارد دلار، واردات از »كش��ورهاي عضو همكاري 
جنوب ش��رق آس��يا« به حدود 1.1 ميليارد دلار و 
واردات از كش��ورهاي عضو »كش��ورهاي مس��تقل 
مش��ترك المنافع« نيز به ح��دود 1.1 ميليارد دلار 

رسيده است.

عضو هيات نمايندگان اتاق ايران اظهار كرد

سخنگوي انجمن صنعت تاير بيان كردرييس اتاق ايران و عمان اعلام كرد

نايب رييس اتاق ايران مطرح كرد

ضرورت حذف بسترهاي شكل گيري فساد 

اختلال در واردات لاستيكرشد ۱۰۶ درصدي مبادلات تجاري ايران و عمان

تعارفات مالياتي در بودجه 9۸ كنار گذاشته شود
رييس كميسيون رقابت پذيري، خصوصي سازي و سلامت 
اداري اتاق ايران معتقد است كه موضوع مغفول مانده در 
مبارزه با فساد فرافكني مجموعه دولت ها و مسوولان نسبت 
به ايجاد بسترهاي و موقعيت هاي شكل گيري فساد، رانت 
و... در كشور است. حسن فروزان فرد در گفت وگو با پايگاه 
خب��ري اتاق تهران بيان كرد: س��وال مهمي كه در بحث 
شكل گيري فساد و رانت در كش��ور وجود دارد اين است 
كه آيا بسترهاي اين موضوع به دليل عملكرد مردم عادي، 
بخش خصوصي و... به وجود مي آيد يا اينكه اين اتفاقات 
حاصل بي برنامگي برنامه ريزان و مسوولان و اشتباهات 
آنها است كه زمينه هاي فساد را در كشور فراهم مي كند و 
به هم ريختگي هايي را شكل مي دهد كه به انواع فساد منجر 
مي شود؟ او با اشاره به اينكه عدم تعادل و پيچيدگي هايي 
كه در نظام عمومي اداره كشور اتفاق مي افتد و در المان هاي 
اقتصاد كلان كش��ور همچون نرخ ارز، نرخ تورم، ماليات، 
ان��دازه صادرات و واردات و... ديده مي ش��ود، گفت: هنوز 
به اندازه كافي مش��خص نيس��ت چگونه تحولات كلان 
اقتصادي و تعاملات بين المللي ما تبديل به موقعيت هايي 
براي توليد فساد، توليد رانت، ويژه خواري، امضاي طلايي 
و... مي شوند و چه س��همي اين متغيرها در شكل گيري 
موضوع و درزمينه سازي ها دارند؛ اما نكته مهم اين است 
كه بايد اين موضوع تعيين تكليف شود تا متوجه شويم كه 
كانال هاي فساد ساز از كجا منشأ مي گيرند. توجه داشته 
باشيد كه اگر شما به عنوان مديران رأس كار، بازي ها را به 

هم بزنيد و قواعد را بشكنيد زمينه قاچاق روبه داخل و خارج، 
انواع فساد و... را فراهم مي كنيد.  سلاح ورزي بابيان اينكه 
هم اكنون زمينه هاي ايجاد فساد در كشور ما وجود دارد، اما 
به جاي از بين بردن اين موقعيت ها دايم فعال اقتصاد و مردم 
خطاب قرار مي گيرند كه اجازه فساد ندارند، گفت: شرايط 
كنوني ما مثل اين است كه سر هر چهارراهي دكه هايي 
براي فروش انواع مواد مخدر وجود دارد و براي فروش آن 
تبليغات گسترده اي در سطح شهر ديده مي شود اما بعد 
به خانواده ها بگوييم كسي نبايد از اين مواد مخدر استفاده 
كند! اگر قرار اس��ت كسي استفاده نكند پس چرا دكه ها 
جمع آوري نمي شوند؟ در مورد فساد هم همين است؛ چرا 
باريشه هاي شكل گيري فساد در كشور برخورد صورت 
نمي گيرد و اصلا فضاي ايجاد فساد از بين برده نمي شود؟ 
رييس كميسيون رقابت پذيري، خصوصي سازي و سلامت 
اداري اتاق ايران ادامه مي دهد: مشكل اصلي اينجا است كه 

ما نمي خواهيم باور كنيم در فضايي كه المان هاي اصلي 
اقتصاد كلان دچار بي قاعدگي و به هم ريختگي باشند چقدر 
زمينه هاي توليد فس��اد و شكل گيري نطفه فساد فراهم 
مي شود و نمي خواهيم مسووليت اين شرايط را بر عهده 
بگيريم و آن را اصلاح كنيم، بنابراين فرافكني مي كنيم 
و شرايط انتش��ار ويروس بيش از گذشته فراهم مي شود 
و بعد از مدتي كه ويروس به صورت گس��ترده اي پخش 
ش��د با برخوردهاي سلبي به دنبال حل ماجرا مي رويم و 
به فكر مبارزه مي افتيم درحالي كه با نظارت و رفتارهاي 
پيشگيرانه اصلا نبايد اجازه شكل گيري فساد را مي داديم. 
متاسفانه ما در فرآيند مبارزه با فساد تنها روي برخورد با 
مفسدان متمركز هستيم درحالي كه بايد به فكر پيشگيري 
باشيم. به نظرم همين تفكر است كه باعث شده ما در هر 
دوره اي شاهد شكل گيري پرونده هاي فساد چندين و چند 
هزار ميليارد توماني باشيم و تعدد آنها به بي تفاوتي مردم 
منجر شده است. او بابيان اينكه حتي شاهديم كه فساد 
در بخش هايي رس��وب كرده و حتي قبح آن در سطوحي 
ريخته اس��ت، گفت: متاسفانه بخش��ي از مردم عادي، 
فعالان اقتصادي و... هم اكنون درگير رفتارهايي شده اند 
كه فسادآلود است اما اصلا آن را رانت و فساد نمي دانند و 
به عرف بدل شده است. مثل اينكه شما وقتي به اداره يي 
مراجعه مي كنيد درصدهايي را به عنوان شيريني و... براي 
افراد كنار مي گذاريد، اين خود فسادي است كه ديگر در 

جامعه عادي شده است.

ريي��س اتاق مش��ترك اي��ران و عمان با اش��اره به 
علاقه مندي عماني ها براي صدور كالا از بنادر خود 
ب��ه ايران، گفت: حجم واردات از طريق اين كش��ور 
طي س��ال هاي مختلف روندي ثابت داشت كه اين 
حجم از 77ميليون دلار در س��ال گذشته به 379 
ميلي��ون دلار در 8 ماه منتهي به آبان س��ال جاري 
رسيده اس��ت. به گزارش پايگاه خبري اتاق ايران، 
محس��ن ضرابي در مجمع عمومي فوق العاده اتاق 
مشترك ايران و عمان، با اشاره به تصويب اساسنامه 
و آيين نامه در شوراي عالي نظارت گفت: بر اساس 
قانون، اساسنامه و آيين نامه جديد بايد به تصويب 
مجمع نيز برس��د كه خوش��بختانه ب��ا نظر مثبت 
اعضاء، امروز اين كار انجام ش��د. او، اقدامات انجام 
شده در اين اتاق را بي نظير خواند و كسب رتبه اول 
در دو دوره گذشته و رتبه طلايي در ميان اتاق هاي 
مشترك را دليلي بر اين مدعا دانست. ضرابي افزايش 

حجم تجارت با عمان از 221 ميليون دلار در سال 
92 به 963 ميليون دلار در8 ماهه سال جاري را از 
جمله دس��تاوردهاي اتاق مشترك ايران و عمان با 
همكاري دستگاه ديپلماسي دانست و گفت: اگرچه 
تحريم هاي جديد مانعي بر س��ر راه تجارت با عمان 
ش��ده، بااين حال به لطف همراهي خوب عماني ها، 
هم در زمينه صادرات و هم واردات توانستيم موفق 

عمل كنيم كه افزايش حجم 106 درصدي مبادلات 
تجاري در هشت ماه منتهي به آبان ماه سال جاري 
در مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته بيانگر اين 

موفقيت است.
او در خصوص مشكلات بانكي موجود در مبادلات 
دو كشور نيز تصريح كرد: همچنان در حال رايزني 
با بانك هاي عماني هس��تيم تا با وجود تحريم هاي 
گسترده امريكا، ش��رايط در زمينه مبادلات بانكي 
با اين كشور تسهيل ش��ود. ضرابي تسهيل شرايط 
مناسب س��رمايه گذاري مشترك، صادرات مجدد، 
رفع موانع، صدور آس��ان ويزا، فراهم ش��دن زمينه 
ارتباط بانكي، صدور ضمانتنامه، همراهي صندوق 
توس��عه ملي، برقراري خطوط كشتيراني و هوايي 
و ... را نتيجه پيگيري هاي مس��تمر اتاق مش��ترك 
با همراه��ي و همكاري صميمانه س��فارت ايران و 

سازمان توسعه تجارت عنوان كرد. 

نايب رييس اول اتاق بازرگاني ايران با اشاره بودجه 98 
گفت: دول��ت و حاكميت بايد تعارفات مالياتي را كنار 
بگذارند. پدرام سلطاني در گفت وگو با ايسنا، افزود: ما 
سال بس��يار سختي پيش رو داريم و باتوجه به كمبود 
مناب��ع به ويژه براي دولتي كه اص��ولا با وجود كاهش 
نسبي، وابس��تگي بودجه به نفت دارد، كار را سخت تر 
مي كند. او ادام��ه داد: همچنين براي دولتي كه اصولا 
چنين گس��تردگي در تخصيص بودجه دستگاه ها و 
سازمان هاي متعدد و به ويژه خارج از خودش به ميزان 
قابل توجهي دارد و حتي درجه اولويت تخصيص بودجه 
به آنها، بيش از خدمات و كالاهاي عمومي مانند آموزش 
و بهداشت ش��ده، بسيار كار سختي اس��ت.  به گفته 
سلطاني، نكته  مهمي كه بايد از منظر بخش خصوصي 
مورد توجه قرار گيرد، اين است كه با توجه به كاهش 
درآمدهاي نفتي، دولت بايد از هر تصميم گيري و هر 
سياس��ت گذاري كه موجب محدوديت بيشتر بخش 
خصوصي و قرار گرفتن فضاي كس��ب و كار در تنگنا 
مي ش��ود و در نتيجه آن، به صادرات ني��ز لطمه وارد 
مي كند، به ش��دت پرهيز كند، زيرا درجه وابس��تگي 
بودجه به ماليات ناگزير افزايش پيدا مي كند و ماليات 
را نيز قش��ري مي توانند پرداخت كند كه كسب و كار 

سودآوري داشته باشند.
سلطاني با بيان اينكه دولت و حاكميت بايد تعارفات 
مالياتي را كنار بگذارد، خاطرنشان كرد: همچنين در اين 

راستا بايد معافيت هاي بي حد و اندازه مالياتي به يكسري 
از دس��تگاه ها را حذف كند. او با بيان اينكه سال آينده 
سالي نيست كه بار اداره كشور بر دوش بخش خصوصي 
يا بخش محدودي از اقتصاد ما باش��د، تصريح كرد: بر 
اساس اعلام مس��وولان سازمان امور مالياتي قريب به 
40 درصد اقتصاد ما، معاف از ماليات اس��ت و طبيعتاً 
در اداره كشور سهم خود را ايفا نمي كنند. نايب رييس 
اتاق بازرگاني ايران خاطرنشان كرد: لذا ما خواستار آن 
هستيم كه معافيت مالياتي برخي دستگاه ها متوقف 
شود و آنها نيز به جمع ماليات دهندگان اضافه شوند. 
سلطاني گفت: تكميل و نهايي كردن اجراي نظام جامع 
مالياتي نكته مهمي است كه دولت بايد به آن توجه كند 
و 20 درصدي كه فرار مالياتي انجام مي دهند را به زير 
چتر ماليات بياورد و از اين طريق منابع خود را تجهيز و 

فشار را از بخش خصوصي و توليد كمتر كند.

سخنگوي انجمن صنعت تاير گفت: 40 تا 45 درصد از مواد 
اوليه واحدهاي تايرسازي از محل واردات تأمين مي شود كه 
مشكلات واردات باعث شده تا تأمين آنها به سختي انجام 
شود.   به گزارش تسنيم، مصطفي تنها با اشاره به اينكه در 
حال حاضر كارخانجات لاستيك براي مديريت قيمت ها، 
عرضه كالاهاي خود را به بازار افزايش داده اند، اظهار كرد: 
پيش از اعمال افزايش قيمت ها يك حالت انتظار در بازار 
خريد و فروش لاستيك ايجاد شده بود كه با اعمال افزايش 
قيمت ها اين حالت انتظار از بين رفته است. او با بيان اينكه 
البته مجوز افزايش قيمت لاستيك متناسب با هزينه هاي 
توليد تا 30 مهرماه امسال تعيين شده بود، افزود: از مهرماه 
تاكنون هزينه ها همچنان رشد دارد اما توليدكنندگان با 
تمام توان مشغول توليد كالا و عرضه آنها با بازار هستند. 
سخنگوي انجمن صنعت تاير تصريح كرد: 40 تا 45 درصد 
از مواد اوليه واحدهاي تاير س��ازي از محل واردات تأمين 
مي شود كه مش��كلات واردات باعث شده تا تأمين آنها به 

سختي انجام شود. تنها  گفت: علاوه بر اين يك سوم نياز 
بازار تاير كش��ور از محل واردات تأمين مي شود مشكلات 
واردات عاملي ش��ده تا هنوز عرضه لاس��تيك واحدهاي 
توليدي داخلي جوابگوي تمام نياز بازار نباش��د. او اضافه 
كرد: در صورت رفع مشكلات واردات لاستيك و مواداوليه 
توليدكنندگان بطور عرضه لاستيك بيش از تقاضا انجام و 

بازار مديريت خواهد شد.
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چين نخستين هدف صادرات 
اقلام معدني ايران

پايگاه خبري سازمان توسعه تجارت ايران|دبير 
ميز صنايع معدن وفلزي س��ازمان توسعه تجارت 
ايران گفت: صادرات اقلام معدني فلزي طي 8 ماهه 
منتهي به آبان سال جاري در مقايسه با مدت مشابه 
سال گذش��ته با 9 درصد رشد ارزش��ي همراه بوده 
است. الهه مكري گفت: براساس آمار منتشره از سوي 
گمرك ايران، اقلام معدني فلزي ايران در بازه زماني 
ياد ش��ده، بيش از 4 ميليارد دلار به وزن 17 ميليون 
تن صادر ش��ده كه در مقايس��ه با مدت مشابه سال 
گذشته نش��ان دهنده 9 درصد رشد ارزشي است. او 
افزود: مهم ترين اقلام معدني فلزي صادراتي كشور 
در اين مدت شامل سنگ و كنسانتره آهن، سنگ و 
كنسانتره مس، شمش فولاد، فرو آلياژها، محصولات 
تخت نورد شده فولادي، محصولات طويل فولادي، 
لوله و پروفيل فولادي، كاتد مس، شمش آلومينيوم، 
شمش سرب و شمش روي بوده است. به گفته مكري، 
بيشترين ارزش كالا و محصولات صادراتي به ترتيب 
متعلق به ش��مش فولادي ب��ا 1624 ميليون دلار 
صادرات، محصولات طويل فولادي با 701 ميليون 
دلار صادرات، سنگ و كنسانتره آهن با 518 ميليون 
دلار صادرات، محصولات تخت نورد شده فولادي با 
318 ميلون دلار صادرات، كاتد مس با 214 ميليون 
دلار، شمش روي با 162 ميليون دلار صادرات، لوله و 
پروفيل فولادي با 147 ميليون دلار صادرات، سنگ 
و كنسانتره مس با 134 ميليون دلار صادرات است 
كه در مجموع 92/6 درصد صادرات كل محصولات 
معدني فلزي را اقلام فوق تشكيل مي دهند. دبير ميز 
صنايع معدني فلزي در مورد بازارهاي هدف صادرات 
اين دسته از محصولات گفت: بيشترين ميزان صادرات 
به كشور چين با 736 ميليون دلار بوده است و عمده 
محصولات صادراتي به اين كشور شامل مواد اوليه 
از جمله سنگ و كنسانتره هاي فلزي، شمش مس 
و آلومينيوم اس��ت. او در ادامه افزود: پس از كش��ور 
چين، عراق با 634 ميليون دلار، امارات متحده عربي 
با 589 ميلي��ون دلار، تايلند ب��ا 380 ميليون دلار، 
تركيه با 349 ميليون دلار، اندونزي با280 ميليون 
دلار شش بازار نخست وارد كننده اقلام معدني فلزي 
ايران هستند. مقايسه روند صادرات در 8 ماه منتهي 
به آبان س��ال جاري در مقايسه با مدت مشابه سال 
گذشته، نشان دهنده افزايش صادرات اقلام معدني 
و فلزي به بازارهاي عراق، امارات، افغانستان، اندونزي 

و مصر است.

شكايت هاي خودرويي 3  برابر 
شد

ايرنا| رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران اعلام كرد: تعداد شكايت هاي خودرويي مردم 
در سراسر كشور سال ٩٦ دو هزار و ٦٧ مورد بود اما در 
٩ ماه گذشته امسال با رشد سه برابري تا اين مقطع از 
سال به ٦ هزار و ٣٦٦ مورد رسيده است. يدالله صادقي 
با بيان اينكه سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
تهران مرجع دريافت و رس��يدگي به شكايت هاي 
خودرويي ش��هروندان در كشور اس��ت، افزود: همه 
افراد شاكي از شركت ها درباره روند فروش و تحويل 
خودروهاي توليد داخلي و خارجي مي توانند شكايت 
خود را براي رسيدگي به كميته نظارت بر تخلفات 
خودرويي در اين س��ازمان ارجاع دهند. به گفته او، 
سال گذشته باوجود انجام واردات و توليد خودرو، با 
مشكلات كمتري در بازار خودرو همراه بوديم اين در 
حالي است كه امسال با توجه به موضوع منع واردات، 
عدم ايفاي تعهدات كامل واردكنندگان و افت توليد 
خودرو، شكايت خودرويي بطور چشمگيري افزايش 
يافته است.  رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان تهران اعلام كرد كه از مجموع 8 هزار و ٤٣٣ 
شكايت خودرويي س��ال هاي ٩٦ و ٩٧، چهار هزار و 
٧٠٠ مورد به تشكيل پرونده منجر شده است. او اضافه 
كرد: تبديل شكايت ها به پرونده به اين معناست كه 
در فرآيند رسيدگي، تخلف شركت هاي خودروساز 
يا عرضه كننده احراز و پرونده به تعزيرات حكومتي 
ارسال شده است. به گفته صادقي، يك هزار پرونده 
ش��كايت هاي خودرويي نيز اينك در دست بررسي 
است كه طي هفته آينده به تعزيرات حكومتي ارسال 
خواهد شد. رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان تهران اظهاركرد: موضوع 2 هزار و ٧٣٣ پرونده 
ش��كايت، خارج از تعهدات قراردادي بين خريدار و 
فروش��نده تلقي و به دليل وارد نبودن شكايت، اين 
پرونده ها مختومه و كنار گذاش��ته شده اند. صادقي 
عنوان عمده تخلف هاي خودرويي را ايفاي نكردن 
تعهدات و مطالبه وجه اضافه بر تعهدات شركت هاي 

خودرويي برشمرد. 

صادرات ۲۰ ميليارد دلاري 
ايران به چين 

تس�نيم|صادرات ايران به چين در 11 ماهه سال 
جاري ميلادي به مرز 20 ميليارد دلار رس��يد و تراز 
تجاري دو كشور در اين دوره به ميزان 6 ميليارد دلار به 
نفع ايران بوده است. گمرك چين اعلام كرد: مبادلات 
تجاري ايران و چين در 11 ماهه سال جاري ميلادي 
بدون تغيير نسبت به مدت مشابه سال قبل در سطح 
33.4 ميليارد دلار باقي مانده است. صادرات چين به 
ايران در ماه هاي ژانويه تا نوامبر 2018 نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افت 17 درصدي داشته و به 13.7 
ميليارد دلار رسيده اس��ت. چين در 11 ماهه سال 
قبل 16.5 ميليارد دلار كالا به ايران صادر كرده بود. 

اما واردات چين از ايران در 11 ماهه امسال 16 درصد 
رشد كرده و از 16.9 ميليارد دلار در مدت مشابه سال 
قبل به 19.7 ميليارد دلار افزايش يافته اس��ت. تراز 
تجاري دو كشور در اين مدت به ميزان 6 ميليارد دلار 
به نفع ايران بوده است. در ماه نوامبر 2018 به دليل 
بروز مش��كلات در تبادلات بانكي، تجارت دو كشور 
به شدت افت داشته است. در اين ماه تنها 638 هزار 
دلار كالا از چين به ايران صادر شده است كه اين رقم 

نصف متوسط 11 ماهه بوده است.



پيش بيني بهبود شرايط عمومي اقتصادي در سال آينده

حمله به فدرال رزرو در پي سقوط سهام وال استريت

2019 سال »فقرا  «  است

ترامپ به دنبال قرباني بعدي است

گروه جهان| طلا تسليمي| 
اقتصاد جهاني در س��ال 2019 ميلادي شرايطي خوب 
و مناس��ب خواهد داشت. از اين نظر، سال آينده شباهت 
زيادي به 2018 و 2017 مي��لادي دارد و انتظار مي رود 
اين روند عملكرد مثبت اقتصادي تا س��ال هاي 2020 و 
2021 نيز ادامه يابد. توسعه و رشد اقتصادي در بسياري 
از كشورها قدرتمند خواهد ماند، به ويژه كشورهايي كه 
توسعه تاثير مثبتي بر روند زندگي مردم خواهد داشت. در 
حالي كه كشورهاي ثروتمند اندكي از دستيابي به اهداف 
خود عقب مي مانند، افراد فقير در مجموع دستاوردهاي 
بيشتري از رشد و ش��كوفايي اقتصادي خواهند داشت و 

نسبتا به رفاه مادي مي رسند.
به گزارش رويترز، بانك جهاني در اشاره به فقر مفرط بين 
افرادي كه اقلام و خدمات مصرفي آنها روزانه به 1.90 دلار 
مي رسد و ديگران يك خط كشيده است. برآوردهاي پايگاه 
اينترنتي »جهان ما به بيان داده ها« وابس��ته به دانشگاه 
آكس��فورد حاكي از آن است كه در س��ال1950 حدود 
72 درصد از جمعيت جهان زير اين خط قرار مي گرفتند. 
برآورد اوليه بانك جهاني از آمارهاي فقر مفرط در س��ال 
2018 برابر با 8.6 جمعيت جهان ب��وده كه 10 درصد از 
آمارهاي سال 2015 كمتر است. كاهش شمار فقرا به اين 
معناست كه افراد بيشتري از زندگي بهتر لذت خواهند 
برد. اين در حالي است نسبت افرادي كه به برق دسترسي 
ندارند به جمعيت جهاني، سالانه حدود 0.3 درصد كاهش 
مي يابد. تعداد كودكاني كه نمي توانند از خدمات آموزش 
و پرورش بهرمند شوند نيز سالانه حدود 5 ميليون كاهش 
مي يابد. تقريبا همه شاخص هاي رفاه از يك روند مشابه 

حكايت دارند. 
سرانه توليد ناخالص داخلي عمدتا به عنوان شاخصي براي 
ارزيابي استانداردهاي سطح زندگي مردم در يك كشور 
مورد استفاده قرار مي گيرد چراكه بازتابي از ميانگين ثروت 
افراد ساكن در آن كشور به شمار مي رود. پايگاه اينترنتي 
»فوكس اكونوميكز« با بررس��ي س��رانه توليد ناخالص 
داخلي 127 كشور از س��ال 2019 تا 2023 پيش بيني 

كرده كه جمهوري دموكراتيك كنگو، موزامبيك، اوگاندا، 
تاجيكستان، يمن، هاييتي، اتيوپي، تانزانيا، قرقيزستان 
و ازبكستان به ترتيب رتبه 1 تا 10 فقيرترين كشورهاي 
جهان را به خود اختصاص دهند. بس��ياري از فقيرترين 
كش��ورها در جهان از جمله اين 10 كشور، با مشكلاتي 
همچون نظام هاي استبدادي، آشفتگي سياسي، نهادهاي 
ضعيف مالي، زيرس��اخت هاي نامناسب، فساد و كمبود 
سرمايه گذاري خارجي دست وپنجه نرم مي كنند و اين در 
حالي است كه بسياري از اين كشورها از نظر منابع طبيعي 

و انساني غني هس��تند. نبود دسترسي 4 كشور اول اين 
فهرست به تجارت دريايي و درگيري يمن با جنگ داخلي 

از جمله دلايل اصلي فقر در اين كشورهاست.
اما خبر خوب اين اس��ت كه اين روند بهبود شاخص هاي 
رفاه تا اندازه زيادي جهاني است. حتي آفريقا كه از ديگر 
قاره ها عقب تر است، شروع به پيشرفت كرده. سهم كودكان 
آفريقايي كه پيش از پنج سالگي مي ميرند از 21 درصد در 
سال 1975 به 8 درصد در سال 2015 كاهش يافته است. 
بهبود بهداشت و سلامت از و با ثروت بيشتر مي آيد. درآمد 

واقعي فردي در كشورهاي جنوب صحراي آفريقا در يك 
دهه گذشته 40 درصد افزايش يافته است. اما همه خبرها 
هم خوب نيستند. به دليل جنگ و درگيري هاي داخلي، 
سهم افرادي كه از گرسنگي مفرط رنج مي برند از جمعيت 
جهاني در دو س��ال گذشته 0.2 درصد افزايش يافته و به 
11.9 درصد رسيده است؛ با اين حال، اين آمار همچنان 

2.2 درصد از يك دهه پيش كمتر است.
پيش بيني درباره دستاوردها و منافع جهاني در سال 2019 
تااندازه زيادي قطعي است. دلايل زيادي براي باور به اين 

مساله وجود دارد كه سال 2029 نيز شرايط عمومي جهان 
خوب خواهد بود. رشد اقتصادي در كشورهاي بسيار فقير 
وارد يك چرخه شكوفايي شده است: دسترسي بيشتر به 
خدمات آموزشي و بهداش��تي به وجود كارگران بهتري 
منجر مي شود كه از نهادهاي قدرتمندتر حمايت مي كنند 
و نهادها هم به نوبه خود س��رمايه گذاري هاي بزرگ تر و 
س��ودآورتري انجام مي دهند كه منابع مال��ي لازم براي 
پرداخت هزينه آموزش و بهداشت بهتر را فراهم مي آورد. 
اين الگو دس��ت كم در دو دهه گذش��ته در كشورها يكي 
پس از ديگري تحقق يافته است. دولت هايي كه عملكرد 
خوبي نداشتند، پيشرفت كندتري را شاهد بوده اند، اما اين 
الگو تنها در كشورهايي معكوس بوده كه صحنه جنگ و 
درگيري  بوده اند يا همانند ونزوئلا، دولت به كلي متحمل 

شكست شده  است.
عقب نشيني تقريبا بي بازگش��ت جهان از بدبختي و فقر 
را مي توان بهترين اخبار در تاريخ اقتصادي دانس��ت. اما 
در تاريخ سياسي، الگوها به اين واضحي نيستند. به نظر 
مي رسد در باور قديمي مبني بر آنكه ثروت بيشتر طبيعتا 
جامعه اي بازتر را در پي خواهد داشت، شك و ترديدهاي 
زيادي به  وجود آمده اس��ت. مردمان بسياري از كشورها، 
چه ثروتمند و چه فقي��ر، از فعاليت دولت هاي خودكامه 
يا دولت هاي ملي گراي افراطي خش��نود و راضي به نظر 
مي رسند. چين يكي از نمونه هاي بارز اين شرايط است. 
حزب كمونيست كه بسياري از اعضاي آن به فساد متهم 
شده اند، كش��وري را اداره مي كند كه شاهد رونق سريع 
و گسترده اقتصادي اس��ت. اين مساله از بسياري جهات 
نگران كننده است. يكي از نگراني ها اين است كه احتمالا 
جنگ تنها نيرويي خواهد بود كه توانايي تحت تاثير قرار 
دادن اخبار خ��وب اقتصادي جهاني را خواهد داش��ت. 
اما مس��اله مهم تر اين اس��ت كه چه در سال 2019 و چه 
10س��ال پس از آن يعني در س��ال 2020 از اين شرايط 
خوب اقتصادي براي تامين تسليحات مهلك تر استفاده 
خواهد شد يا خير. اگر پاسخ مثبت باشد، چرخه شكوفايي 
در اقتصاد جهاني مي تواند به چرخه بدبختي تبديل شود.

گروه جهان|
رييس جمهوري امريكا در پي س��قوط بازارهاي س��هام 
وال اس��تريت، بانك مركزي را تنها مشكل اقتصاد امريكا 
خوانده اس��ت. دونالد ترامپ مسووليت تلاطم هاي اخير 
را كاملا متوجه بانك مركزي امريكا دانسته و در توييتي 
نوشته: »تنها مشكل اقتصاد ما فدرال رزرو است. آنها هيچ 
دركي از بازار ندارند. فدرال رزرو شبيه يك گلف باز حرفه اي 
است كه نمي تواند امتيازي كسب كند چون درست ضربه 
نمي زند. نمي تواند توپ را داخل سوراخ بياندازد!« بلومبرگ 
نيز كه پيش ت��ر از احتمال اخراج جروم��ي پاول رييس 
فدرال رزرو خبر داده بود، حال نوشته استيو منوچين وزير 
خزانه داري، كه بركناري پاول را رد كرده بود، خود اكنون 

مورد غضب آقاي رييس جمهور قرار گرفته است. 
س��هام داو جونز سه ش��نبه 500 واحد ريزش و به زير 
22 هزار واحد س��قوط كرد. س��هام اس اندپي500 هم 
با س��قوط 20 درصدي، به آس��تانه تحم��ل فني خود 
رس��يد. در پي اين س��قوط كه در 10 س��ال گذش��ته 
بي سابقه ارزيابي شده، بلومبرگ نوشت كه ناتواني استيو 
منوچين وزير خزانه داري امريكا، در آرام كردن بازارها 
باعث ش��ده تا دونالد ترامپ كه پيش تر به ناتواني خود 
در بركن��اري جرومي پاول اذعان ك��رده، اين بار اخراج 
وزير خزانه داري اش را بررسي كند. بورس نيويورك در 
هفته هاي اخير به دليل نگراني از كندي رشد اقتصادي 
سقوط زيادي داشته اس��ت، بطوري كه ماه دسامبر در 
اين زمينه بدترين ماه از زم��ان بحران بزرگ در 1931 

بوده است. 

  روزهاي دشوار وزير خزانه داري 
استيو منوچين دوشنبه ضمن ديدار با كارگروه »»تيم 
حفاظت از س��قوط« و پس از تماس با 6 بانك بزرگ 
امريكايي اطمينان داد ك��ه بانك ها همچنان قادرند 
وام پرداخت كنند. با اين حال بازار س��هام نيويورك 
در آستانه كريسمس با سقوط شاخص ها كار خود را 
آغاز كرد و در زمان بسته شدن در ساعت شش عصر 
به وقت لندن، دو درصد ارزش خود را از دس��ت داد. 
بلومبرگ نوش��ته: منوچين در تقلا است تا نخستين 
بحران واقعي خود در اين مقام را پش��ت سر بگذارد. 
او اما موفق نش��ده به سرمايه گذاران نگران از ناآرامي 
سياسي در واشنگتن اطمينان خاطر بدهد و به هدف 
خشم ترامپ به علت كاهش ارزش سهام تبديل شده 
اس��ت. نشس��ت اضطراري منوچين با مقامات ارشد 
بخش تنظيم مق��ررات و گفت وگو با مديران بانك ها 
در روز پيش از آن هم نتوانست نگراني ها درباره دولت 
را كاهش دهد. اين نگراني ها در پي انتش��ار گزارشي 
مبني بر رايزني هاي ترامپ درباره اخراج رييس بانك 
مركزي تشديد شد. ناخشنودي ترامپ از پاول به علت 
عملكرد بازار، اكنون ممكن است به سمت رييس او 
در وزارت خزانه داري حركت كند. يك فرد آش��نا به 
تفكرات ترامپ گفته كه ترام��پ بركناري منوچين 
را بررس��ي كرده است. يك مقام ديگر نيز گفته ادامه 
كار منوچين ممكن است بستگي به اين داشته باشد 
كه بازارها تا چه حد سقوط مي كنند. ترامپ از زمان 
شروع به كار خود تاكنون به بازار سهام به عنوان يكي 

از دس��تاوردها و پايه هاي رياست جمهوري اش نگاه 
كرده اس��ت. با اين حال بخش زيادي از دستاوردها 
در بخش س��هام از زمان رياست جمهوري با چند ماه 
ناآرامي از بين رفته و سرمايه گذارها بطور فزاينده اي 
از تاثير جنگ تجاري با چين و اروپا نگران هس��تند. 
ترامپ همچنان به دنبال يك قرباني است و اكنون كه 
اذعان كرده نمي تواند پاول را اخراج كند ممكن است 

منوچين هدف قرار گيرد.
در همين حال، نانسي پلوسي رهبر اقليت دموكرات، 
ترامپ را متهم كرده كه ايالات متحده را در آس��تانه 
تعطيلات كريس��مس به سمت آش��وب برده است. 
پلوسي در بيانيه مشتركي با چاك شومر )ديگر سناتور 
دموكرات( گفته: »بازار سهام در حال غرق شدن است 
و رييس جمهور يك تس��ويه حساب شخصي با بانك 

مركزي به راه انداخته است.« 
گذشته از درگيري دولت امريكا و فدرال رزرو، تعطيلي 
بخشي از دولت هم نگراني ها را درباره توانايي واشنگتن 
براي يافت��ن راه حل هاي دوحزبي براي مش��كلات 
افزايش داده است. دموكرات ها و جمهوري خواهان با 
ترامپ بر سر تامين مالي براي تصميم ساخت ديوار 
مرزي با مكزيك اختلاف دارند. آنچه آنها نمي توانند بر 
سر آن توافق كنند، مساله پول است. آسوشيتدپرس 
نوشته: »تا وقتي ترامپ كه به دنبال ساخت ديوار مرزي 
است و دموكرات ها مخالف آن هستند، دولت امريكا به 

حالت نيمه تعطيل مي ماند.« 
نانس��ي پلوس��ي و چاك ش��ومر با مقصر ش��مردن 

ترام��پ بابت ايج��اد اين بن بس��ت كه كش��ور را در 
ناآرامي ق��رار داده، گفته اند: »مش��كلاتي كه باعث 
بروز اين تعطيلي ش��ده شامل س��قوط ارزش سهام 
در وال استريت و تصميم ترامپ در اخراج وزير دفاع 
است. رييس جمهوري تعطيلي را مي خواست اما به 
نظر مي رس��د نمي داند چگونه بايد خ��ودش را از آن 

خارج كند.«
جنگ تجاري هم شرايط نامشخصي براي كسب وكار 
ايجاد كرده اس��ت. دول��ت ترامپ با چي��ن و اروپا بر 
سرتعرفه هاي واردات برخي كالاها دچار جنگ تجاري 
شده و اين كشورها نيز در اقدامي متقابل روي واردات 
برخي از كالاهاي امريكايي تعرفه وضع كرده اند. اين 
موضوع نگراني هايي را در بازارهاي مالي ايجاد كرده 
و تجار و توليدكنندگان امريكا را در وضعيت دشواري 

قرار داده است.

واشنگتن پست در مقاله اي به مناسبت كريسمس با 
اشاره به آش��فتگي فضاي سياسي و اقتصادي ايالات 
متحده نوشته: »بخش عمده دولت كشور ما به خاطر 
يك بودجه نمادين ب��راي يك بخش غيرمهم از يك 
ديوار مرزي بي استفاده كه ترامپ گفته مكزيك بايد 
براي آن پول بدهد، تعطيل اس��ت. بازارهاي مالي از 
بابت نگراني نس��بت به رخ دادن تصميم هاي بدتر از 
سوي ترامپ و دستيارانش عصبي شده اند. متيس وزير 
دفاع در اعتراض به خيال پردازي اخير رييس جمهوري 
اس��تعفا كرد و دو ماه زودتر به او در خروج نشان داده 
شد... آشوبي كه اطراف ماست چيزي است كه وقتي 
ملت يك فرد بي كفايت، خودشيفته، دمدمي مزاج و 
بدون مس��ووليت اخلاقي را به عنوان رييس جمهور 
انتخاب مي كنند اتفاق مي افتد. در اين كريس��مس 

خدا بايد به همه ما كمك كند.«

 رييس جديد پنتاگون 
تجربه نظامي كافي ندارد

گروه جهان| ش��بكه سي ان ان در مطلبي نوشت 
كه پاتريك شاناهان كه تا چندي پيش معاون وزير 
دفاع بوده و قرار است پس از استعفاي جميز ماتيس 
سرپرس��ت پنتاگون شود، تجربه نظامي و سياسي 
خارجي كافي ندارد. سابقه كاري شاناهان به عنوان 
يك مدير اجرايي در وزارت دفاع امريكا ناچيز بوده و او 
تجربه چنداني در امور بين المللي يا مبارزه با تروريسم 
ن��دارد. با اين حال، س��ابق بر اين كس��اني بوده اند 
كه بدون س��ابقه خدمات نظامي، رييس پنتاگون 
شده اند كه آخرين مورد اشتون كارتر آخرين وزير 
دفاع امريكا در دولت اوباماست. با اين حال، شاناهان 
براي مدت 17 ماه در پنتاگون مقام شماره دو بوده 
اس��ت. او منحصرا مواردي نظير اصلاحات داخلي، 
مسائل بودجه اي و طرح ايجاد شاخه نيروي فضايي 
را مديريت كرده است. يك مقام ارشد دولت دونالد 
ترامپ به خبرنگاران گفته ش��اناهان اساس��ا مدير 
س��اختمان پنتاگون بوده در حال��ي كه ماتيس بر 
سياس��ت گذاري تمركز داش��ته و به سراغ ارتش و 
هم پيمانان امريكا مي رفته است. احتمالا هيچ كس 
بيشتر از پاتريك ش��اناهان به كاركردهاي داخلي 

پنتاگون اشراف ندارد.
شاناهان سال گذشته ميلادي با 92 راي مثبت و 7 
راي منفي از س��وي سناي امريكا تاييد شد، اما اين 
تاييد چندان هم بي دردس��ر نبود. جان مك كين 
سناتور جمهوري خواه امريكايي كه اخيرا درگذشت 
با پاسخ شاناهان در مورد يك مساله سياست خارجي 
)دادن تسليحات به اوكراين( مشكل داشت و حتي 

تهديد كرد جلوي معرفي او را مي گيرد.

 كره شمالي به پرداخت
 ۵۰۰ ميليون دلار محكوم شد

گروه جهان| دادگاهي در اي��الات متحده امريكا 
24 دسامبر كره شمالي را به خاطر مرگ اتو وارمبير، 
دانشجوي امريكايي به پرداخت بيش از 500 ميليون 
دلار محكوم كرد. به گزارش يورونيوز، فرد و سيندي 
وارمبير، والدينش در ماه آوريل گذشته عليه دولت 
كره ش��مالي دردادگاه فدرال واش��نگتن شكايت و 
تقاضاي 1 ميليارد دلار خس��ارت ك��رده بودند. اتو 
وارمبير، دانشجوي 23 ساله امريكايي در ژانويه سال 
2016 به اتهام دزديدن يك پوستر تبليغاتي در هتلي 
در كره شمالي دستگير و به 15 سال زندان با اعمال 
شاقه محكوم شده بود. او پس از گذراندن 17 ماه زندان 
و شكنجه آزاد شد اما در حالي به امريكا بازگشت كه در 
حالت كما به سر مي برد. والدين اتو وارمبير در طرح 
دعوي مدعي شدند كه كره شمالي قوانين بين المللي 
را زير پا گذاش��ته و فرزندشان را مجبور به اعتراف به 
اقدام براي براندازي از جانب ايالات متحده امريكا كرده 
است. ميزان خس��ارت اوليه درخواست شده توسط 
والدين اتو وارمبير معادل 2.5 درصد از توليد ناخالص 
داخلي كره شمالي است و معلوم نيست كره شمالي به 
حكم دادگاه ايالات متحده پاسخ دهد؛ به ويژه اينكه 
كره شمالي سه شنبه با انتقاد شديد به قطعنامه اخير 
سازمان ملل در محكوميت نقض حقوق بشر در اين 
كشور آن را براي تلاش هاي صلح در شبه جزيره كره 
تحريك آميز و مخرب خوانده است. مجمع عمومي 
سازمان ملل متحد هفته گذشته با صدور قطعنامه اي 
موارد متعدد نقض نظام مند، فراگير و آشكار حقوق 
بش��ر كه از ديرباز در كره شمالي نهادينه و در جريان 

است را محكوم كرد.

مخالفت قاطع چين با آزادي 
كانادايي هاي بازداشتي

گروه جهان| چين ب��ا انتقاد از كان��ادا و امريكا كه 
درخواست آزادي بازداش��تي هاي كانادايي را دارند، 
كشورهاي غربي را به استانداردهاي دوگانه متهم كرده 
است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، »هوآ چونيينگ« 
سخنگوي وزارت خارجه چين گفته: »طرف چيني 
نارضايتي شديد و مخالفت قاطع خودش را با بيانيه هاي 
كانادا و امريكا در زمينه آزادي كانادايي هاي بازداشتي 
اعلام مي كند. ما از كشورهاي مربوطه مي خواهيم به 
حاكميت و اس��تقلال قضايي چين احترام بيشتري 
بگذارند.« پكن در ماه جاري ميلادي دو كانادايي را به 
اتهام مبادرت به انجام اقداماتي كه امنيت چين را به 
خطر مي اندازد، بازداشت كرده است. اين افراد مايكل 
كوريگ ديپلمات سابق كانادايي و مايكل اسپاوور تاجر 
مستقر در چين هستند. كوريگ مشاور ارشد انديشكده 
»گروه بين المللي بحران« اس��ت و اسپاوور سفرها به 
كره شمالي را تس��هيل مي كرده كه شامل سفرهاي 
دنيس رادمن ستاره سابق بسكتبال هم مي شده است. 
يك زن كانادايي به نام س��ارا مك آيور هم به جرم كار 
غيرقانوني در چين موقتا از اين كشور اخراج شده است. 
گرچه هيچ گونه ارتباط خاصي بين اين بازداشت ها ديده 
نمي شود، اما همه اين موارد پس از آن صورت گرفتند 
كه كانادا در اول ماه دسامبر به درخواست امريكا »منگ 

وانژو« مدير مالي شركت هوآوي را بازداشت كرد.
كريستيا فريلند وزير خارجه كانادا شنبه از متحدان 
كشورش خواست تا از آزادي بازداشت شدگان كانادايي 
حمايت كنند. سخنگوي وزارت خارجه فرانسه دوشنبه 
با ابراز نگراني از اين بازداشت ها، رفتار منصفانه با كوريگ 

و اسپاوور را خواستار شد.

ژاپن حمايت از كارگران 
خارجي را تضمين مي كند

گروه جهان| دولت ژاپ��ن از موافقت با اقداماتي به 
منظور تضمين كمك و بهره مندي كارگران خارجي 
از حمايت گس��ترده در تامين مايحتاج زندگي آنها 
خبر داد. به نوش��ته ژاپن تودي، دول��ت ژاپن با هدف 
تس��هيل روند امور روزانه كارگ��ران خارجي كه قرار 
است از آوريل به منظور جبران كمبود نيروي كار وارد 
ژاپن شوند و هنوز به فرهنگ و اوضاع اين كشور آشنا 
نيستند، دستورالعمل 126ماده اي را تصويب كرد. اين 
دستورالعمل 126 ماده اي شامل طرحي براي ايجاد 
يكصد مركز مشاوره در سراسر ژاپن است كه در زمينه 
مسائل مختلف مانند اس��تخدام، خدمات پزشكي، 
تربيت كودك و آموزش، به كارگران خارجي اطلاعات 
و مشاوره مي دهد. مجلس ژاپن در راستاي حل معضل 
كمبود نيروي كار در كشور، ماه جاري ميلادي با ورود 
نيروي كار خارجي بيشتر به اين كشور موافقت كرد. 
دولت ژاپن وعده داده كارگران خارجي از شرايط كاري، 
دستمزد و ساعت كاري مناسب بهره مند خواهند شد. 
مخالفان دولت ژاپن از موافقت با ورود كارگران خارجي 
بيشتر به كشور به عنوان اقدامي شتابزده ياد كردند و 
مي گويند، دولت براي پذيرش كارگران خارجي بيشتر 
آمادگي كافي ندارد. شينزو آبه نخست وزير ژاپن، ضمن 
رد مخالفت منتقدان تاكيد كرده برنامه هاي كمك به 
كارگران خارجي به درستي و بطور مناسب اجرا خواهد 
شد. براساس اين گزارش، بيشتر متقاضيان رواديد ژاپن  
از كامبوج، چين، اندونزي، مغولستان، ميانمار، نپال، 
تايلند، فيليپين و ويتنام هستند و در بخش هايي مانند 
ساخت وساز، رستوران، كشاورزي و پرستاري مشغول 

به كار مي شوند.

 تعويق اعلام »معامله قرن«
تا پس از انتخابات اسراييل

گروه جهان| يك مقام بلند پايه در كاخ سفيد از به تعويق 
افتادن اعلام طرح صلح امريكا براي فلسطين موسوم به 
»معامله قرن« خبر داده است. او گفته اين طرح پس از 
برگزاري انتخابات پارلماني اسراييل اعلام مي شود. به 
گزارش ايسنا، اظهارات اين مقام كاخ سفيد ساعاتي پس از 
موافقت رهبران ائتلاف حاكم رژيم صهيونيستي با انحلال 
پارلمان اين رژيم و برگزاري انتخابات زودهنگام در ماه 
آوريل مطرح شد. طبق آنچه در گزارش هاي مطبوعاتي 
طي هفته هاي گذشته مطرح شده بود، تيم طراح اين 
طرح صلح اعلام كرده بود كه پيش از فوريه آتي جزييات 
اين طرح را اعلام نخواهد كرد. روزنامه القدس فلسطين 
پيش تر فاش كرده بود كه ترامپ به دليل بحران سياسي 
موجود در رژيم صهيونيس��تي با درخواست بنيامين 
نتانياهو نخست وزير اين رژيم، مبني بر به تعويق انداختن 
اعلام اين طرح موافقت كرده است.  در همين حال محمود 
عباس رييس تشكيلات خودگردان فلسطين، با تاكيد 
بر اينكه اقدام��ات خلاف قانون رييس جمهور امريكا را 
نمي پذيرد، از او خواسته از اين اقدامات خود صرف نظر 
كند. عباس همچنين تاكيد كرده دشمن هيچ كس از 
جمله امريكا نيست. عباس گفته: »ترامپ اقداماتي كاملا 
خلاف قوانين بين المللي انجام داد، او شهر يكپارچه قدس 
را به عنوان پايتخت اسراييل به رسميت شناخت در حالي 
كه اين امر در قوانين بين المللي وجود ندارد، همچنين 
سفارت كشورش را به قدس انتقال داد. همچنين آشكارا 
به شهرك سازي ها مشروعيت بخشيد. ما نمي توانيم 
اين مس��اله را بپذيريم.« طرح معامله قرن اصلي ترين 
مطالبات فلس��طيني ها از جمله حق بازگشت و توقف 

شهرك سازي ها را مسكوت گذاشته است. 

دريچه

اردوغان ترامپ را به تركيه 
دعوت كرد 

گروه جهان|  س��خنگوي كاخ سفيد گفته رجب 
طي��ب اردوغان رييس جمهوري تركي��ه، از دونالد 
ترامپ همتاي امريكايي خود براي سفر به تركيه در 
سال 2019 ميلادي دعوت كرده است. بنا به اعلام 
كاخ سفيد، هرچند هنوز برنامه اين سفر تعيين نشده، 
اما ترامپ از اين ديدار استقبال كرده است. به گزارش 
يورونيوز، اين خبر در حالي اعلام ش��ده كه روساي 
جمهوري دو كشور يكشنبه تلفني گفت وگو كردند. 
اردوغ��ان پس از اين تماس گفته بود كه دو طرف بر 
لزوم هماهنگي ارتش و ديپلمات هاي دو كشور براي 
جلوگيري از خلأ قدرت پس از خروج نظاميان امريكا از 
سوريه تاكيد كرده اند. ترامپ نيز در توئيتي نوشته كه 
با اردوغان درباره داعش، تعهدات دوجانبه در سوريه 
و خروج آهسته و بس��يار هماهنگ شده نيروهاي 

امريكايي از منطقه گفت وگو كرده است. 
در همين ح��ال، وزي��ر خارجه تركي��ه گفته اين 
كشور قصد دارد هرچه س��ريع تر وارد منطقه شرق 
فرات س��وريه شود. به گزارش روس��يا اليوم، مولود 
چاووش اوغلو وزير خارجه تركيه، در ارزيابي سياست  
خارجي كشورش در 2018 گفته: »تصميم داريم 
كه هرچه سريع تر وارد مناطق شرق فرات در شمال 
سوريه شويم. ما گفتيم وارد ش��رق فرات خواهيم 
شد و اين يعني حتما وارد اين منطقه مي شويم. به 
امريكايي ها گفتيم كه نبايد عقب نشيني شان از سوريه 
به نفع دس��توركارهاي پ ي د و ي پ گ )كردهاي 
سوريه( براي جدايي و اعلام استقلال تمام شود. ما 
با واشنگتن درباره عقب نشيني نيروهاي امريكايي 
از سوريه هماهنگ عمل خواهيم كرد.« وزير خارجه 
تركيه با بيان اينكه كشورش قادر است داعش را در 
سوريه به تنهايي نابود كند، گفته آنكارا و واشنگتن 
روي تكميل كردن بندهاي نقشه راه منبج پيش از 
خروج امريكايي ها از سوريه توافق دارند. خلوصي آكار 
وزير دفاع تركيه، هم اعلام كرده برنامه عمليات نظامي 
ارتش تركيه در شرق رود فرات در سوريه بر اساس يك 
جدول زماني تهيه شده و آماده اجراست. سخنگوي 
رييس جمهوري تركيه هم سه شنبه اعلام كرد كه يك 
هيات امريكايي در روزهاي آتي براي »مذاكره درباره 
هماهنگي خروج نيروهاي امريكايي از سوريه« به 

تركيه سفر خواهد كرد. 

كوتاه از منطقه

 افزايش شمار قربانيان 
حمله تروريستي كابل

شمار قربانيان حمله به ساختمان يك وزارتخانه 
در كابل به بيش از 50 كشته و زخمي رسيده است. 
هنوز هيچ سازماني مسووليت اين حمله انتحاري 
را به عهده نگرفته است. به گزارش رويترز، چند 
مهاجم دوش��نبه به ساختمان يك وزارتخانه در 
كابل حمله كردن��د كه در جريان اين رويداد 29 
نفر كشته و 23 تن مجروح شدند. با وجود اينكه 
ماموران امنيتي افغانستان موفق شدند بيش از 
200 نفر از ساكنان را به محلي امن منتقل كنند، 
اما مهاجمان توانس��ته اند چندين كارمند را به 

گروگان بگيرند. 

 هشدار پاكستان
نسبت به تحركات جديد داعش 

وزير اطلاعات پاكستان نسبت به تهديد و تحركات 
جديد داعش در افغانستان به دولت اشرف غني 
هش��دار داده اس��ت. به گزارش ديلي تايمز، فواد 
چودري از مقام هاي افغانستان خواسته تا نسبت 
به تهديدهاي داعش بيش��تر اهميت داده و اين 
موضوع را سبك نشمارند. پيش تر وزارت كشور 
افغانس��تان گزارش داده بود در نتيجه عمليات 
نيروهاي دولتي و ائتلاف بين المللي در ش��مال 
كش��ور، گروه داعش تضعيف ش��ده و در آستانه 

نابودي كامل است. 

عربستان هزينه بازسازي 
سوريه را پرداخت مي كند 

رييس جمهوري امريكا گفته عربستان سعودي 
قبول كرده هزينه مورد نياز براي بازسازي سوريه 
را به جاي امريكا پرداخت كند. دونالد ترامپ در 
توئيتر نوشته: »عربستان هم اكنون قبول كرده 
تا هزينه مورد نياز براي كمك به بازسازي سوريه 
را به ج��اي امريكا پرداخت كن��د.« او در ادامه با 
تشكر از عربستان، گفته كه آيا اين زيبا نيست كه 
كشورهاي خيلي ثروتمند به بازسازي كشورهاي 
همسايه خود كمك مي كنند. ترامپ همچنين 
اشاره كرد كه اين كشورها به جاي امريكا كه پنج 
هزار مايل دورتر است اين كار را انجام مي دهند. 
ترامپ هفته گذشته گفت شكست داعش تنها 
دليل حضور نيروهاي نظامي اين كشور در سوريه 
بوده و با تحقق اين هدف 2 هزارنيروي امريكايي 

حاضر در سوريه بايد از اين كشور خارج شوند.

رييس جمهوري تركيه به مسكو 
مي رود 

رجب طي��ب اردوغان گفته در چن��د روز آينده 
به مس��كو رفته و ديدار دوجانب��ه اي با همتاي 
روس��ي اش خواهد داشت. اين درحالي است كه 
روس��يه اعلام كرده پوتين فعلا تصميمي براي 
ديدار با اردوغان ندارد. به گزارش آناتولي، انتظار 
مي رود تصميم براي خروج نيروهاي امريكايي 
از س��وريه از اصلي ترين محورهاي اين ديدار دو 
جانبه باشد. اردوغان همچنين در بخش ديگري 
از اظهارات��ش درباره نام��زدي بينالي ييلديريم 
رييس پارلمان تركيه در انتخابات محلي گفته 
براي نامزدي در اين انتخابات نيازي به استعفا از 

رياست پارلمان تركيه وجود ندارد.
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عكسروز

چهرهروز

اجراي اپراي كاملا زنانه براي نخستين بار 
خواننده سوپرانو موسيقي كلاسيك غربي و فولكلوريك ايراني و سرپرست گروه موسيقي آواز ملل از اجراي اپراي »كارمِن« براي نخستين بار 
پس از انقلاب در تالار وحدت خبر داد. شهلا ميلاني، خواننده سوپرانو موسيقي كلاسيك غربي و فولكلوريك ايراني، در مورد اجراي اين اثر گفت: 
مي دانيد كه اپراي »كارمِن« توسط آهنگسازي فرانسوي؛ ژرژ بيزه نوشته شده است و متن آن نيز به زبان فرانسه است اما سوژه، سوژه اي اسپانيايي 
است و داستان دختري است كولي كه اتفاقاتي احساسي و عاشقانه برايش رخ مي دهد و در نهايت به قتل مي رسد. بنابراين داستان اسپانيايي است 
اما آهنگساز فرانسوي. او افزود: ما بايد براي تمام كساني كه قرار است روي صحنه بيايند لباس بدوزيم كه بخشي از آن زنانه و بخشي از آن مردانه 
است كه هر دو را زنان به تن مي كنند. دو گروه كر داريم؛ يكي گروه كر كودكان و ديگري گروه كر بزرگسالان كه به مدت زيادي تمرين نياز داشتند. 

بازارهنر

جشنوارهموسيقيفجردرانتهايراهآمادهسازي

اقتباسيوفادارانهاز»فاندووليز«

پايانفيلمبرداري»۲۳نفر«

تالار»هنر«راناديدهگرفتهاند

مدير اجرايي جشنواره موسيقي فجر گفت 
كه تقريبا كار هيات انتخاب گروه ها و آثار، 
تمام شده و جدول جشنواره احتمالا چند 
هفته ديگر منتشر مي شود. شهرام صارمي، 
مدير اجرايي س��ي وچهارمين جشنواره 
موسيقي فجر، گفت: پس از تمام شدن كار 
هيات انتخاب گروه ها و آثار جشنواره و انجام 
يكسري امور نظارتي، پيش بيني مي كنم تا 

سه هفته ديگر جدول اجراهاي جشنواره منتشر شود.
او همچنين توضيح داد كه نزديك به يك چهارم اجراهاي 
جشنواره را گروه هايي تشكيل مي دهند كه در فراخوان 
اين رويداد ش��ركت كرده اند؛ صارمي با اين حال تاكيد 
كرد كه اين نسبت حدودي است و امكان دارد تا مرحله 

پاياني انتشار جدول تغييراتي داشته باشد. 
مدير اجرايي س��ي وچهارمين جشنواره 
موس��يقي فجر چندي پيش ه��م درباره 
اج��راي گروه هاي موس��يقي خارجي در 
جشنواره به ايس��نا گفته بود: رايزني براي 
دعوت از يك كوارتت كلاس��يك از كشور 
لهستان، يك آنسامبل كلاسيك از كشور 
دانمارك و يك تريو كلاس��يك از كش��ور 
اسلوواني به سي و چهارمين دوره جشنواره موسيقي فجر 
آغاز شده است. همچنين به گفته صارمي برگزاركنندگان 
جشنواره براي حضور سه گروه از برگزيدگان جشنواره 
موسيقي ترانه هاي شرقي در سي وچهارمين جشنواره 

موسيقي فجر رايزني هايي انجام داد.

نمايش »فاندو و ليز« كه اقتباسي وفادارانه 
از نمايش��نامه فرناندو آرابال اس��ت رنج و 
حرمان بش��ري را در قالب يك تراژدي - 
كمدي به تصوير مي كشد. نمايش »فاندو 
و ليز« نوشته فرناندو آرابال به كارگرداني 
هوشمند هنركار اثري اس��ت كه اجراي 
خ��ود را از ۱۶ آذر م��اه در تالار چهارس��و 
مجموع تئاتر شهر آغاز كرده است. فرناندو 

آرابال نمايش��نامه نويس، ش��اعر، بازيگر و كارگردان 
اسپانيايي الااصل و ساكن فرانسه است. وي از دهه پنجاه 
ميلادي با هم آوايي با نويسندگان پيشروي تئاتر اروپا 
همچون بكت و يونسكو، زبان و ديدگاه ويژه خود را وارد 
تئاتر كرد كه بعدها با نام »تئاتر وحشت« شناخته شد.  

هوشمند هنركار در نمايش تازه اش »فاندو و ليز« مثل 
بيشتر كارهايش س��راغ اقتباس رفته و اين بار متني از 
فرناندو آرابال نمايشنامه نويس، شاعر، بازيگر و كارگردان 

اسپانيايي الااصل و ساكن فرانسه را انتخاب 
كرده است. او اكنون مهم ترين و تنها بازمانده 

نسل نويسندگان ابزورد جهان است. 
نمايشنامه »فاندو و ليز« در نگاه اول با دنياي 
ما غريبه است اما مسائلي را مطرح مي كند 
كه انسان امروز با آن آشناست. نمايشنامه بر 
چيرگي تلخي و سياهي بر جهان و روابط 
انساني اشاره دارد، از رواج خشونت و از ميل 
دروني انسان به س��ركوب ديگري و تسلط قوي ترها بر 
ضعيف ترها مي گويد و اين مفاهيم را در قالب رابطه زن و 
مرد تعريف مي كند؛ رابطه اي كه در آن ليز )مهناز غمخوار( 
قرباني خودخواهي فاندو )ميثم يوسفي( است. كارگرداني 
اثر، اين فضاي سرد و خشن را به خوبي به تماشاگر منتقل 
مي كند و حتي در بخش هايي مخاطب را آزار مي دهد. 
اين اثر نمايشي تا ۱۴ دي ماه هر شب ساعت ۱۸ در تالار 

چهارسو به صحنه مي رود.

تصويرب��رداري فيل��م س��ينمايي »۲۳ 
نفر« ب��ه كارگرداني مه��دي جعفري و 
تهيه كنندگي مجتبي ف��رآورده به پايان 
رسيد. فيلمبرداري فيلم سينمايي »۲۳ 
نفر« تازه ترين محصول مركز فيلم و سريال 
سازمان هنري رسانه اي اوج به كارگرداني 
مهدي جعفري و تهيه كنندگي مجتبي 
فرآورده به پايان رسيد. اين فيلم سينمايي 

كه تصويربرداري آن نزديك به سه ماه در تهران و آبادان 
به طول انجاميد، در سي و هفتمين جشنواره فيلم فجر 
رونمايي خواهد شد. فيلمبرداري اين اثر از روز جمعه 
۱۳ مهرماه با حضور س��ردار حاج قاس��م سليماني در 
تهران آغاز شده بود. »۲۳ نفر« به تهيه كنندگي مجتبي 
فرآورده، روايت گروهي از رزمندگان نوجوان ايراني است 

كه در جريان جنگ ايران و عراق در سال 
۱۳۶۱ به اسارت نيروهاي عراقي درآمدند. 
س��ازندگان فيلم س��ينمايي »۲۳ نفر« 
عبارتند از: تهيه كننده: مجتبي فرآورده، 
نويسنده و كارگردان: مهدي جعفري، مدير 
فيلمبرداري: مرتضي قيدي، طراح صحنه: 
كامياب امين عشايري، طراح لباس: سارا 
سميعي، جلوه هاي ويژه ميداني: محسن 
روزبهاني، جلوه هاي ويژه بصري جنگ: هادي اسلامي، 
جلوه هاي ويژه بصري بخش عراق: امير سحرخيز، مدير 
توليد: رضا زنجانيان، مشاوران: احمد يوسف زاده، محمد 
ساردوئي، تدوين: ميثم مولايي، صدابردار و صداگذار: 
بهمن اردلان، طراح چهره پردازي: عباس عباسي، مشاور 

رسانه اي: مهرداد معظمي.

ناصر آوي��ژه درباره ش��رايط »تالار هنر« 
گفت: تالار »هنر« كمبود امكانات دارد اما 
تمام آدم هايي كه آنجا فعاليت مي كنند، 
همراهي خوبي ب��ا هنرمندان دارند با اين 
حال منِ هنرمند بايد خودم را با ش��رايط 
انطباق دهم اما اين دليل نمي ش��ود كه از 
ش��رايط انتقاد نكنم. اين كارگردان تئاتر 
كودك و نوج��وان با بي��ان اينكه »وقتي 

مي خواهيم انتقاد كنيم بايد توجه داشته باشيم كه چه 
نگاهي در پشت حرف  ما وجود دارد«، به ايسنا گفت: نگاه 
ما در زمان نقد كردن نبايد صرفا طلبكارانه و شخصي 
باشد بلكه بايد سعي كنيم نگاهي پيش برنده و اصلاحي 
داشته باشيم. بايد ببينيم فقط وقتي حق من ضايع شده 
صدايم درآمده است يا اگر حق ديگري هم بوده همين 
كار را انجام ش��ده. متاس��فانه ما گاهي اصطلاحا دچار 
سهم خواهي مي شويم.  او اضافه كرد: من خودم نمايشي 
را با دكور بس��يار س��نگين در همين تالار روي صحنه 
بردم اما گاهي يك نمايش به دليل امكانات خاصي كه 

مي خواهد بايد در مكان ديگري مانند تالار 
وحدت اجرا شود تا بتواند از تمام شرايطش 
استفاده كند. بر همين اساس هنرمندي 
كه تالاري را براي اجراي نمايشش انتخاب 
مي كند قبل از اجرا بايد اين نكات را مورد 
توجه خود قرار دهد و بر اس��اس امكانات 
موجود نمايشش را اجرا كند. در نهايت هم 
اگر اشتباه انتخاب كرده، آن مكان را مجددا 
انتخاب نكند. منِ هنرمند بايد خودم را با شرايط انطباق 
دهم اما با اين حال دليل نمي ش��ود كه از شرايط انتقاد 
نكنم. در اين مسير بايد وزير ارشاد و مسوولان هم به اين 
شرايط توجه نشان دهند تا اين تالار ترميم و تجهيز شود. 
اكنون به نظر مي آيد اين تالار نمايشي را ناديده گرفته اند 
و بودجه كمتري هم به آن اختصاص مي دهند. آويژه در 
پايان اظهار كرد: در مجموع »تالار هنر« نياز به امكانات 
بيش��تري دارد، آن هم براي شهر بيش از ۱۲ ميليوني 
تهران قطعا نياز به تجهيز اين تالار كه به صورت تخصصي 

به نمايش آثار كودك مي پردازد حس مي شود. 

تاريخنگاري

آغاز اجراي قرارداد كنسرسيوم 
پنجم دي ۱۳۳۳، كنسرسيوم شركت هاي خارجي، بهره برداري از نفت جنوب 
ايران را آغاز كرد. قرارداد اين كنسرس��يوم، كه تركيبي از پنج شركت امريكايي، 
شركت نفت بريتانيا، شركت هلندي رويال راچ شل و شركت نفت فرانسه بود، در 
۲9 مهر۱۳۳۳ به تصويب مجلس شوراي ملي و در ۶ آبان ماه همان سال به تصويب 
مجلس سناي ايران رسيده بود.  برخي اين قرارداد را بي اعتنايي به ثمرات مبارزات 
ملت ايران براي ملي كردن صنعت نفت مي دانند كه سلطه مطلق انگلستان بر منابع 
نفت ايران را به سلطه مشترك ۴ كش��ور غربي تبديل كرد.  قرارداد كنسرسيوم 
قراردادي اس��ت كه پس از كودتاي ۲۸ مرداد بين دولت ايران و كنسرسيومي از 
شركت هاي نفتي بين المللي براي بهره برداري از منابع نفتي ايران بسته شد. پس 
از كودتاي ۲۸ مرداد  نخست وزير جديد  فضل الله زاهدي روابط با دولت انگليس 
را كه در زمان مصدق قطع ش��ده بود از سر گرفت. مذاكرات نفت از ۲۲ فروردين 
۱۳۳۳ با سرپرستي وزير اقتصاد و دارايي، دكتر علي اميني آغاز شد كه منجر به 
قرارداد كنسرسيوم يا قرارداد اميني - پيج گرديد.  علي اميني وزير دارايي پيشين 
دولت مصدق نيز بود. محمد درخشش نماينده تهران در دوره هجدهم مجلس 
ش��وراي ملي در مخالفت با قرارداد كنسرسيوم سخنراني كرد. بر اساس قرارداد 
جديد كه پس از ماه ها مذاكره در ۲۸ ش��هريور، به امضاي طرفين و در ۲9 مهر به 
تاييد مجلس شوراي ملي و در ۶ آبان به تصويب مجلس سنا رسيد، اگرچه ملي 
شدن نفت و صنايع نفت ايران مورد پذيرش طرف هاي خارجي قرار گرفت ولي 
دولت ايران تضمين مي كرد كه تا ۲۵ س��ال نفت توليدي را به شركت هاي عضو 

كنسرسيوم )امريكايي، انگليسي، هلندي و فرانسوي( بفروشد. بدين ترتيب فروش 
نفت ايران پس از نزديك به چهار سال وقفه در بهمن سال ۱۳۳۳ از سر گرفته شد. 
محمد درخشش نماينده تهران در دوره هجدهم مجلس شوراي ملي در مخالفت 
با قرارداد كنسرسيوم سخنراني هفت ساعته كرد اما در نهايت مجلس با تنها ۵ راي 

مخالف قرارداد كنسرسيوم را در ۲9 مهر ۱۳۳۳ تصويب كرد.

ايستگاه

برگ هاي جديدي كه 
»شيرشاه« در ۲۰۱۹  رو  مي كند 

پرفروش ترين كتاب هاي 
آمازون در سال ۲۰۱۸

يك��ي از مديران ارش��د 
ديزن��ي در مصاحب��ه اي 
به انتقاده��اي روزافزون 
ه��واداران درباره تكراري 
بودن نس��خه لايواكشن 
پاس��خ و درب��اره تكنيك 
ساخت متفاوت و عجيب 
پروژه »شيرشاه« توضيح 

داد. به گ��زارش مووي وب، كمي بيش��تر از يك ماه 
پيش بود كه تيزر لايواكشن »شيرشاه« منتشر شد؛ 
تريلري كه تقريبا تمام س��كانس هاي آن صرفا يك 
كپي س��ه بعدي و خوش رنگ و لعاب از انيميش��ن 
اوليه بود و بسياري را به اين گمان انداخت كه ديزني 
قصد دارد تنها يك بازس��ازي فريم به فريم مدرن از 
نسخه كلاسيك »شيرشاه« ارايه كند ولي كمپاني 
ديزني به هواداران »شيرشاه« قول داد كه بازسازي 
لايواكشن اين انيميشن كلاسيك يك كپي نعل به 
نعل از انيميشن محصول سال ۱99۴ نخواهد بود و 

تفاوت هايي ميان آنها وجود خواهد داشت.
جان فاورو فيلمساز و بازيگر امريكايي است كه آخرين 
كارش كارگرداني »كتاب جنگل«، بازسازي انيميشن 
كلاسيكي به همين نام محصول ۱9۶۷ بود. اين فيلم 
با فروش خيره كننده 9۶۶ ميليون دلاري عملكردي 
فوق العاده داشت. فاورو در »كتاب جنگل« شيوه هاي 
سنتي و مدرن و تعاريف صنعت سينما از انيميشن 
و لايواكشن را در هم آميخت و اثري منحصر به فرد 
به وجود آورد كه اسكار بهترين جلوه هاي ويژه را نيز 
براي اين فيلم به هم��راه آورد. او حالا در جديدترين 
پروژه خود يعني »شيرشاه« نيز قصد دارد از همين 
تكنيك استفاده كند؛ روشي كه برخلاف تصور عموم 
از فيلم هاي س��ه بعدي محصول كار كامپيوترهاي 
فراوان نيست و بيشتر به شيوه سنتي از ضبط بازي 
بازيگران جلوي پرده هاي سبز رنگ حاصل مي شود و 
بعدا جلوه هاي ويژه سنگيني روي آن اعمال مي شود.

س��ايت آم��ازون ب��ه 
عن��وان بزرگ تري��ن 
كتاب فروش��ي آنلاين 
دنيا فهرست ۱۰ كتاب 
پرفروش س��ال ۲۰۱۸ 
خود را منتشر كرد. كتاب 
خاطرات »ميشل اوباما« 
همس��ر »باراك اوباما« 

رييس جمه��ور س��ابق امريكا در رتبه نخس��ت 
فهرست كتاب هاي پرفروش س��ال ۲۰۱۸ قرار 
گرفته اس��ت. اي��ن كتاب با عنوان »شايس��ته« 
تاكنون بيش از ۳.۵ ميليون نس��خه چاپي تنها 
در امريكا و كانادا فروش داش��ته اس��ت.  در رتبه 
دوم پرفروش ترين كتاب هاي آمازون در س��ال 
۲۰۱۸ ني��ز كتاب خودياري »صورتت را بش��ور 
دختر« نوشته »ريچل هاليس« قرار گرفته است. 
كتاب خودياري كتابي است كه با هدف آموزش 
حل مشكلات فردي به خوانندگان خود نوشته 
شده  اس��ت. اين كتاب داراي ۲۰ فصل است و در 
هر فصل نويسنده به دروغ هايي مي پردازد كه ما 
در زندگي روزمره به خودمان مي گوييم؛ به عنوان 
مثال از فردا آن كار را آغاز خواهم كردم ... چيزي 
كه من را تعريف مي كند وزن من است و ... در ادامه 
نويس��نده به راه حل هايي اشاره مي كند كه براي 
عبور از هر يك از اين موانع استفاده كرده است.  در 
رتبه سوم پرفروش هاي ۲۰۱۸ يك كتاب متعلق به 
كودكان قرار گرفته؛ كتاب »خر كج و كوله« نوشته 
»كريگ اسميت« با تصويرگري »كاتز كاولي«. اين 
كتاب بر اساس ترانه اي نوشته شده كه »كريگ 

اسميت« در سال ۲۰۰۵ سروده است. 

میراثنامه

زيباترين موزه هاي جهان
موزه هاي زيباي جهان كه محل نگهداري ارزشمندترين 
ميراث تاريخ بشري و آثار هنري هستند، خود نيز مي تواند 
به عنوان يك اثر هنري در جذب بيشتر مخاطبان نقش 
مهمي ايفا كنند. نگاهي داريم ب��ه زيباترين موزه هاي 
جهان از نگاه سايت تراولر: موزه گوگنهايم در شهر بيلبائو 
از معروف ترين موزه هاي جهان و در اسپانياس��ت كه از 
سال ۱99۷ فعاليت خود را آغاز كرد. اين موزه كه توسط 
»فرانك گري« معمار معروف كانادايي طراحي ش��ده 
اس��ت در كنار رود نرويون واقع شده و بناي آن از پايين 
شبيه به يك كشتي مدرن اس��ت. ساختمان اين موزه 
زيبا كه از تيتانيوم، سنگ آهك ساخته شده است طي 
دو دهه گذشته ميليون ها گردشگر را جذب خود كرده 
است. اين بنا يكي از تحسين ش��ده ترين آثار معماري 
معاصر محسوب مي شود. موزه گوگنهايم بيلبائو محل 
نگهداري آثار هنرمندان اسپانيايي و بين المللي است.  
موزه هرميتاژ در ش��هر س��نت پترزبورگ روسيه يكي 
از بزرگ تري��ن و قديمي تري��ن نگارخانه هاي هنري و 
موزه هاي تاريخ و فرهنگ بشري جهان است كه در كرانه 
رودخانه نوا قرار دارد و محل نگهداري ۳ ميليون اثر است 
كه البته همه آنها به صورت همزمان در معرض نمايش 
قرار نمي گيرند. اين موزه شامل شش ساختمان است كه 
بناي اصلي آن كاخ زمستاني نام دارد و در گذشته محل 
سكونت رسمي تزارهاي روس بوده است. كاخ زمستاني، 
هرميتاژ كوچك، هرميتاژ قديم��ي، هرميتاژ جديد و 
تئاتر هرميتاژ ساختمان هاي اين موزه عظيم هستند كه 
هم اكنون براي بازديد عموم باز است. به گزارش ايسنا، قصر 
پوتالا كه روزگاري محل زندگي دالاي لاما بوده، سازه قرن 

هفدهمي در شهر لهاسا پايتخت تبت است كه هم اكنون 
به عنوان يك موزه ملي مورد استفاده قرار مي گيرد. اين 
كاخ بزرگ داراي ۱۳ طبقه و بيش از هزار اتاق و همچنين 
معابد چندصد ساله اس��ت. كساني كه بتوانند تا ارتفاع 
۳۶۰۰ متري صعود كنند مي توانند از كاخ رويايي و بسيار 
زيباي سرخ ديدن كنند كه محل نگهداري نقاشي هاي 
ديواري، مجسمه ها و آثار هنري بي نظير است. آرامگاه 
دالاي  لاماهاي گذشته نيز در كاخ سرخ واقع شده است. 
جاي ش��گفتي ندارد كه موزه واتيكان در ايتاليا سالانه 
پذيراي پنج ميليون گردشگر اس��ت. حتي اگر به آثار 
هنرمندان نامداري چون»ميكل آنژ« نيز خيلي علاقه مند 
نباشيد، ساختمان اين موزه خود يك اثر هنري فوق العاده 
اس��ت. راه پله هاي معروف اين موزه كه توسط »جوزپه 
ممو« طراحي شده به زيبايي در ساختمان موزه به پايين 
مي پيچد و بازديدكنندگان را به س��مت خروجي موزه 
هدايت مي كند. اين موزه در سال ۱۵۰۶ ميلادي توسط 

پاپ ژوليوس دوم بنيان نهاده شده است. 
موزه سٌميه در شهر مكزيكوسيتي توسط »فرناندو رومر« 
معمار مكزيكي و با مشاوره »فرانك گري« طراحي شده 

است. اين موزه كه داراي دو ساختمان متقارن است در 
ميدان كارسو مكزيكوسيتي واقع شده و نماي آنها از ۱۶ 
هزار شش ضلعي آلومينيومي شكل گرفته است كه در 
هر زاويه اي سايه روشن ايجاد مي كنند. همچنين سقف 
نيمه ش��فاف اين موزه موجب مي ش��ود كه نور با كمي 
فيلترشدن وارد فضاي بنا شود. مجموعه آثاري ارز شمند از 
برجسته ترين هنرمندان چون »پل سزان«، »كلود مونه« 
و»لئوناردو دا وينچي« در اين موزه نگهداري مي شوند. نام 
اين موزه برگرفته از »سميه دوميت« همسر »كارلوس 

اسليم« است كه در سال ۱999 درگذشت. 
موزه »سالوادور دالي« در ايالت فلوريداي امريكا محل 
نگهداري بزرگ ترين مجموعه آثار هنري »س��الوادور 
دالي« خارج از اروپاس��ت كه توس��ط »رينولد« و »النا 
مورس« از دوستان نزديك اين نقاش معروف تاسيس 
شده است. طراحي ساختمان اين موزه به گونه اي است كه 
نور با گذر از پوسته مدرن بنا وارد فضاي داخلي ساختمان 
مي ش��ود و بازديدكنندگان را حتي پيش از ورود به بنا 
مسحور خود مي كند.  موزه اورسي پس از لوور، مهم ترين 
و شلوغ ترين موزه فرانسه است كه در محل قبلي ايستگاه 
قطار پاريس و در مجاورت رود س��ن قرار دارد. اين موزه 
كه دستور ايجاد آن در سال ۱9۰۰ براي يك نمايشگاه 
جهاني صادر شد، خودش يك اثر هنري است كه به آن 
كاخ هنرهاي زيبا نيز مي گويند. مجموعه  نقاشي هاي 
سبك امپرسيونيسم از جمله آثار »كلود مونه« و »رنوار« 
كه پي��ش از اين در گالري ملي »ژو دو پوم«، موزه لوور و 
موزه ملي هنر مدرن نگهداري مي شد، هم اكنون در موزه 

اورسي پاريس نگهداري مي شوند. 

حضور چهره های شاخص کشتی در جام تختی

سرمربیهايیکههرگزاخراجنشدهاند

با توجه به وارد نش��دن ج��ام تختی به 
سيس��تم رنکينگ اتحادي��ه جهانی، 
بسياری از کشتی گيران تيم ملی در اين 
رويداد بين المللی کشتی می گيرند و همين امر به طور 
قطع باعث افزايش حساس��يت و س��طح کيفی اين 
رقابت ها خواهد شد. رقابت های بين المللی کشتی 
آزاد جام تختی اواسط بهمن ماه در کرمانشاه برگزار 
خواهد شد و پيش بينی می شود اين دوره از رقابت ها با 
حضور کشتی گيران مطرح داخلی و خارجی از سطح 
بالايی برخوردار باش��د. با توجه به اهميت شناخت 
هر چه بيشتر کادر فنی تيم ملی کشتی آزاد از نفرات 
خود و تاثير نتيجه اين رويداد در انتخاب نفرات تيم 
ملی، بسياری از کشتی گيران آزادکار حاضر در اردوی 
تيم ملی قرار است در اين رويداد روی تشک بروند تا 
ش��اهد رقابت های جذاب و ديدنی باشيم. غلامرضا 
محمدی س��رمربی تيم ملی با تاکيد بر اهميت جام 
تختی به ايسنا گفت: بيشتر ملی پوشان حاضر در اردو 
و چهره های شاخص تيم ملی در جام تختی کشتی 

می گيرند و حضور آنها در اين تورنمنت بين المللی 
اهميت زيادی برای کادر فنی تيم ملی دارد. او افزود: 
با توجه به همين موضوع انتظار داريم که شاهد سطح 

کيفی بالای اين دوره از رقابت ها و  مبارزه های جذاب 
و نفسگير باشيم. کادر فنی نيز به دقت نحوه عملکرد 

کشتی گيران را در اين جام زير نظر خواهد گرفت.

سرمربيان بزرگی در جهان فوتبال حضور دارند که هرگز 
تجربه اخراج را نداشتند. به گزارش آس، اغلب سرمربيان 
حداق��ل يک بار تجربه برکن��اری از هدايت يک تيم را 
داشتند، حتی سرمربيان بزرگ. کمتر اتفاق می افتد که 
يک سرمربی چنين تجربه ای نداشته باشد. با اين حال 

تعداد محدودی از آنها تا به حال برکنار نشدند.

  آسير گاريتانو
سرمربی اسپانيايی در شش تيمی که مربيگری کرده 
هرگز برکنار نش��ده اس��ت. او در تيم های آليکانته، 
کاستيون، اورياوئلا، آلکويانو و لگانس حضور داشت و 

اکنون هدايت رئال سوسيداد را بر عهده دارد.

  لوييس انريکه
س��رمربی اس��پانيايی هدايت تيم دوم بارسلونا، رم، 
سلتاويگو و بارسلونا را بر عهده داشت و اکنون سرمربی 

تيم ملی اسپانياست و هرگز اخراج نشده است.

  ديگو پابلو سيمئونه
س��رمربی آرژانتينی در تيم های راس��ينگ کلاب، 
استوديانتس د لا پلاتا، ريوپلاته، سن لورنسو، کاتانيا 

حضور داشت و اکنون سرمربی اتلتيکومادريد است. 
او هرگز از سمتش برکنار نشده است.

  زين الدين زيدان
سرمربی فرانسوی هدايت کاستيا )تيم دوم رئال مادريد( و 
رئال مادريد را بر عهده داشت. او هرگز برکنار نشده است.

  پپ گوارديولا
سرمربی اسپانيايی هميشه به اختيار خود از تيم هايش 
جدا شده است. او در تيم دوم بارسلونا، بارسلونا و بايرن 
مونيخ حضور داشت و اکنون هدايت منچسترسيتی 

را بر عهده دارد.

  پابلو ماچين
سرمربی اسپانيايی که تجربه مربيگری در تيم های 
نومانسيا، خيرونا و س��ويا را دارد هرگز برکنار نشده 

است.

  يورگن کلوپ
سرمربی آلمانی هميشه خودش زمان خداحافظی اش 
از يک تيم را مشخص کرده است. او هدايت تيم های 
ماينتس و دورتموند را بر عهده داش��ت و اکنون در 

ليورپول حضور دارد.

    مارسلو گاياردو
سرمربی آرژانتينی هرگز اخراج نشده است. او هدايت 
ناس��يونال مونته ويدئو را بر عهده داش��ت و اکنون 

سرمربی ريور پلاته است.

  ديديه دشان
سرمربی فرانسوی آخرين سرمربی بزرگی است که 
هرگز برکنار نشده است. او هدايت تيم های موناکو، 
يوونتوس و مارسی را بر عهده داشت. دشان در حال 

حاضر سرمربی تيم ملی فرانسه است.

ورزشي
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